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یادداشت
آزاده سهرابی

دبیر اجتماعی

دومینوی آسیب به روان جامعه را متوقف کنیم

مســئولیت اجتماعی شــهروندان ایجاب می کند که نســبت به مقوله امنیت 
روانی جامعه حساس باشند. در چند روز اخیر انتشار اخبار و تصاویر به شهادت 
رسیدن شهید رنجبر توسط یک فرد شرور و فیلم بهت آور فردی که همسر خود را 

به قتل رساند اذهان عمومی جامعه را متأثر کرد.
حالا دیگر به مدد فضای مجازی خبرها زود می چرخد و با گوشــی هوشــمند 
هیــچ صحنــه ای از دایره تصویر شــدن بیرون نمی مانــد، اما آنچــه اهمیت دارد 
بعد از رخ دادن این وقایع و ثبت رویدادها اســت. جایی که تصاویر و عکس ها از 
صحنه های دلخراش دســت به دست می شود. افراد بی خبر روی فیلمی کلیک 
می کنند و در معرض شــوک و آســیب روانی قرار می گیرند؛ بســیاری از این افراد 
ممکن است کودکان و نوجوانانی باشند که در این وانفسای آموزش مجازی دیگر 
دسترسی به گوشی تلفن همراه و اینترنت و پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی 
جزء لاینفک زندگی شــان شــده اســت. این طرف اما برای انتشار چنین تصاویر و 
فیلم هایی گاهی ما بدون لحظه ای درنگ یک کلیک ساده می کنیم و دومینویی را 

بر ضد امنیت روانی جامعه راه می اندازیم.
باز انتشار یک تصویر از خشونت، خود به بازتولید خشونت می انجامد، چرا که 
بشــر مجبور اســت برای کاهش اضطراب رویارویی با چنین مواجهه هایی سطح 
اضطــراب خــود را کاهش دهد و مکانیســم عادی انــگاری، یک دفاع بــرای افراد 
جامعه می شــود و هر چه بیشــتر مــا را از جامعه ای با ســامت روانــی بهینه دور 

می کند.
مسأله بعدی در این میان تعمیم های افراطی است که در تفسیر رویدادهایی 
مثل این رخ می دهد. وقتی مدام یک اتفاق بازنشــر داده می شود، در واقع ابعاد 
آن بزرگنمایی می شود و وقتی در سال چهار مورد از چنین رویدادهایی در فضای 
مجــازی مطرح باشــد ببینید چه تعمیم هــای افراطی ای ممکن اســت صورت 
بگیــرد. در هر جامعه ای افراد بــا اختالات جدی روانی وجــود دارند. یکی از این 
اختالات جدی همین افراد شــرور یا دارای رفتارهای خارج از عرفی هســتند که 
خبرهایشــان دهــان به دهان می چرخــد. این افراد اغلب ســایکوپات ها یا همان 
ضداجتماعی هــا هســتند کــه کمتر از یــک درصد جامعــه را به خــود اختصاص 
می دهند. این افراد به دلیل اتفاقات دوران کودکی و تربیتی یا نقص های ژنتیکی 
و حتی عصب شناختی مطلقاً حس گناهی در آسیب رساندن به دیگران ندارند 
و دارای قدرت همدلی نیســتند وگرنه کدام خشــمی می تواند به چنین فجایعی 
بینجامد؟ همه ما انسان ها دارای احساس هستیم و حتماً در طول زندگی خشم 
را تجربه می کنیم و حتی ممکن اســت رفتارهای پرخاشــگرانه را تجربه کنیم اما 
مهمترین عاملی که سبب می شود با هر میزان خشم و حتی رفتار پرخاشگرانه، 
افراد، قاتل نشوند، همین ویژگی منحصر به فرد در تک تک ماست و آن داشتن 
حس گناه و پشیمانی است. بسیاری از انسان های شریف که غالب افراد جامعه 
را تشکیل می دهند نیز وجود دارند که متأسفانه اعمال آنها بازنشر داده نمی شود 
اما با هر بار ضریب دادن به نشر رفتار شرورانه، گویی یک بار دیگر آن رفتار به وقوع 
پیوسته و تفسیرهای افراطی از همین جا آغاز می شود که ببینید چقدر جامعه ما و 
افراد آن دچار آسیب هستند و این تفسیر و تعمیم هاست که بیش از خود واقعه، 

سامت روانی جامعه را به خطر می اندازد. 
بعد دیگر این وقایع اما در دســتان قوه قضائیه اســت. وقتی اتفاقی اینچنین 
اذهــان عمومــی را جریحــه دار می کنــد و باعث احســاس عدم امنیــت روانی در 
جامعــه می شــود لــزوم برخــوردی قاطع با مســببان ایــن وقایع یعنــی برگزاری 
ســریع محاکمه و صدور و اجرای حکم را می طلبد. در بسیاری از این رویدادهای 
دلخراش خصوصاً بعد اجتماعی و عمومی جرم مشخص است و شاید در چنین 
مواردی پیگیری های سریع تر در رسیدن به حکم و اجرای آن بتواند بخشی از این 
امنیت رفته را برگرداند، ضمن اینکه با عادی انگاری این رفتارها نیز مبارزه شده 

است.
ما باید برای امنیت روانی جامعه همه دســت در دســت هــم بگذاریم چون 

همه سوار یک کشتی هستیم.

میلیارد تومان500/000بزرگترین سرمایه گذاری تاریخ اقتصاد ایران  روز گذشته عملیات اجرایی ۴8 پروژه بزرگ صنعتی کشور 
با حضور رئیس جمهور آغاز شد

میلیارد دلار صادرات سالانه؛ 
با توجــه بــه محصولاتی که 
در نتیجه این سرمایه گذاری 
دربازارهــای  راحتــی  بــه  شــود  مــی  تولیــد 
بین المللی به فروش می رسد و شرایط تحریم 

تأثیر بر فروش این محصولات ندارد

میلیــارد دلار درآمد ســالانه 
پــــس از بهـــــره برداری، بــا 
تــن  میلیــون   ۵۴ فــروش 
محصول معدنی، فلزی و پتروپالایشــی  که 
مشتری نصف این  محصولات کارخانه ها ی 

داخلی هستند

هزار شــغل مســتقیم و ۶۴ هزار 
شــغل غیرمســتقیم از جملــه 
مزیت هــا و ظرفیت هــای این 
پروژه های عظیم پس از بهره برداری اســت که 
 به عنوان پشــتوانه ای برای دســتیابی به رشــد
 8 درصدی اقتصاد ایران در 1401 عمل خواهد کرد
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 رونق صنعتی کشور
 با 48 پروژه بزرگ صنعتی

در طــرح ســرمایه گذاری 17 میلیــارد دلاری 
شــرکت های بــزرگ  و دارای پشــتوانه مالی 
مناســب، 48 پروژه بزرگ صنعتی کشــور را 
انجــام  می دهندکــه 42 پــروژه آن بــا وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت و 6 پروژه دیگر با 

وزارت نفت است.
 قــرار اســت از محــل افزایــش ســرمایه ایــن 
شــرکت ها )ســود ســال های گذشــته( تأمین 
مالــی پروژه هــای یــاد شــده انجــام شــود. از 
آنجــا که این شــرکت ها در تأمیــن نقدینگی 
بــا چالشــی مواجــه نیســتند می تــوان گفت 
کــه پروژه هــا در موعــد مقــرر و طبــق برنامه 
بــه بهره برداری خواهند رســید و بــرکات آن 
عاید کشــور و مــردم عزیزمان می شــود. 48 
پروژه بزرگ صنعتی کشور، می تواند توسعه 
متــوازن اقتصای و صنعتی را برای کشــور به 
ارمغان بیــاورد.  باید تأکید کــرد که با افتتاح 
پروژه هــای یــاد شــده می توان ضمــن ایجاد 
اشــتغال بــه توســعه صنعتــی کمــک قابل 

توجهی کرد.
حــوزه  در  پروژه هــا  عمــده  بخــش  البتــه 
زیرســاخت و در همین راســتا  ایجاد نیروگاه 
اســت. همــان گونه کــه صنعتگــران تجربه 
کردند، خاموشــی ها در تابســتان مشــکات 
متعــددی را در زمینــه تولیــد ایجــاد کــرد و 
حتــی باعث تغییــر قیمت ها شــد، لذا یکی 
از اقدام هــا بــرای حــل ایــن چالــش، تأمین 
برق است. قرار اســت تأمین برق به میزان  
10 هــزار مگاواتــی کــه البته قابــل افزایش تا 
15 هــزار مــگاوات اســت در دســتور کار قــرار 
گیــرد. بدین جهت حداقل ایجــاد 4 نیروگاه 
در 48 پــروژه بزرگ صنعتی کشــور تعریف 
شــده است.از طرف دیگر باید عنوان کرد که 
عملیــات اجرایی ۴8 پــروژه بزرگ صنعتی 
کشور بر بورس نیز اثر خواهد داشت و قطعاً 
این امر ســبب می شــود که شــاخص بورس 

تحت تأثیر قرار گیرد.

وجیه الله جعفری
رئیس هیأت عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی

 رشد 8 درصدی اقتصاد 
با 48 پروژه ملی

رشــد 8 درصدی اقتصاد در بودجه 1401 دیده 
شده است. بر این اســاس ضرورت دارد تمام 
بخش ها مســاعدت، همدلی و همکاری کنند 
تا رشــد پیش بینی شده محقق شود و اقتصاد 
کشــور در مسیر رشد و توسعه قرار گیرد. بدین 
جهت یکی از حوزه هایی که می تواند در رشــد 
8 درصدی اقتصاد سهم بسزایی داشته باشد، 
صنعت و معدن اســت. اتفــاق مهمی که در 
ایــن پــروژه ملی دنبــال شــده، زنجیــره تولید 
اســت، سعی ما این بوده اســت که به زنجیره 
تولید به خوبی پرداخته شود تا تمام بخش ها 
به صورت متوازن رشد کنند. متأسفانه در دهه 
۹0 میزان سرمایه گذاری در کشور روند نزولی به 
خود گرفت به گونه ای که میزان سرمایه گذاری 
در کشور از میزان استهاک سرمایه ها کمتر شد 
و این امر برای کشوری که می خواهد از اقتصاد 
تــک محصولــی )درآمدهــای نفتــی( فاصله 
بگیــرد، اتفاق خوبی نیســت. از ایــن رو یکی از 
اهداف مهــم و اســتراتژیک وزارت صمت در 
دولت سیزدهم افزایش جذب سرمایه گذاران 
و ایجاد فرصت های ســرمایه گذاری اســت. با 
توجــه به چنین رویکردی تصمیم گرفته شــد 
که اجــرای پروژه هــای بزرگ صنعتی توســط 
شــرکت های بزرگ کشــور که توانمندی مالی 

مناسبی دارند، صورت گیرد.
از این رو شــرکت معدنی و صنعتــی گل گهر، 
مجتمــع فــولاد مبارکه، شــرکت ملــی صنایع 
صنعتــی  و  معدنــی  شــرکت  ایــران،  مــس 
توســعه  ســرمایه گذاری  شــرکت  چادرملــو، 
معادن و فلزات و شرکت گروه گسترش نفت و 
گاز پارسیان به عنوان »گروه پیشرانان پیشرفت 
ایــران« مســئولیت ســرمایه گذاری در این ۴8 
پــروژه بــزرگ صنعتــی را برعهــده گرفتند. با 
اجرا و افتتاح پروژه های بزرگ صنعتی، توزیع 
ثــروت در کشــور به خوبی انجام خواهد شــد و 
البته توزیع جغرافیایی این پروژه ها راه را برای 

رشد 8 درصدی کشور فراهم می کند.

سید رضا فاطمی امین
وزیر صنعت، معدن و تجارت

 نماد مانع زدایی و پشتیبانی
از سرمایه گذاری

بــه لطــف خــدا و بــا تــاش جهــادی فرزنــدان 
مــردم در وزارت نفــت، بــر خــاف ســال های 
گذشــته زمســتان بدون قطعی یا افت فشار گاز 
و بدون خاموشــی و قطعی برق در حال سپری 
شــدن اســت. این مهم به دســت نیامد مگر با 
سختکوشــی غیرقابــل تصور کارکنــان صنعت 
نفت و پیگیری لحظه به لحظه اقدامات اساسی 
در بالادســت و پایین دســت ایــن صنعــت. اما 
واقعیت این است که این کسری همچنان وجود 
دارد و با توجه به رشد مصرف در سال های آینده 
می تواند تشدید شود. برای حل این مشکل بجز 
پیگیری جدی برای بهینه سازی مصرف انرژی، 
ســرمایه گذاری در بالادست صنعت نفت و گاز 
هم یک ضرورت غیرقابل انکار است. صنعت 
نفــت و گاز ایــران در بخــش بالادســت نیازمند 
1۵0 تا 1۶0 میلیارد دلار ســرمایه گذاری اســت و 
مــا از همه انواع ســرمایه گذاری در این بخش از 
جمله سرمایه گذاری بانک ها، شرکت های نفتی 
داخلی و خارجی، پتروشیمی ها و بقیه ذینفعان 
حوزه انرژی کشور استقبال می کنیم. روز گذشته 
در حضور رئیس جمهور قرارداد توسعه میدان 
نفتی ســهراب با  یک شــرکت نفتی خصوصی 
ایرانی امضا شد. اما آنچه روز گذشته اتفاق افتاد 
فراتــر از یک امضــای قــرارداد بود. مراســم روز 
گذشــته نماد اراده و عزم دولت سیزدهم برای 
برداشــتن موانع از جلــوی پای ســرمایه گذاران 
بود. چنانکه در مدت کوتاه عمر دولت سیزدهم 
شــرکت های مختلف بــرای ســرمایه گذاری در 
حوزه هــای مختلــف رغبــت نشــان می دهند و 
پاســخی کــه از ســوی دولــت دریافــت می کنند 
مانع زدایی و پشتیبانی از ســرمایه گذاری است. 
در واقع امضــای این قراردادها یک گام محکم 
در  ســرمایه گذاری  جــذب  طولانــی  مســیر  در 
حوزه های استراتژیک کشور از جمله نفت و گاز 
اســت. این تازه آغاز راه است و بزودی خبر های 
خوش متعــددی در این بخش به گوش مردم 

عزیز ایران خواهد رسید.

جواد اوجی
وزیر نفت

 نقطه عطف 
رشد غیرتورمی

بــا امضا و تبادل اســناد مربوط بــه اجرای 48 
پروژه صنعتی در کشــور بــه ارزش 17 میلیارد 
دلار بــا حضور رئیس جمهور در روز گذشــته، 
شاهد یکی از مهم ترین نقاط عطف در اجرای 
نقشه رشد غیرتورمی دولت سیزدهم بودیم. 
نقطه عطفــی که بــا تکمیل بخشــی از برنامه 
دولت بــرای رونق تولیــد و مهار تــورم، آینده 

روشنی پیش روی اقتصاد ایران قرار می دهد.
برای تحقق هدف نقشه راه غیرتورمی یعنی 
رشــد اقتصــادی و رونــق تولید نیــز اقدامات 
ذیربــط  دســتگاه های  ســوی  از  متعــددی 
تدوین و درحال اجراست. درهمین زمینه با 
توجه به اینکه یکی از موانع رشــد در اقتصاد 
ایران کمبود منابع مالی محســوب می شود، 
بــا تدویــن روش تأمیــن مالــی زنجیــره ای و 
رونمایــی از آن طــی روزهای گذشــته، بســتر 
مناسبی برای دستیابی واحدهای تولیدی به 

تسهیات بانکی فراهم شده است. 
در همین راســتا، یکی از مواردی که در نقشــه 
راه غیرتورمی مورد تأکید قرار گرفته، استفاده 
از ظرفیت هــای داخلی اســت. بــه گونه ای که 
برخــی از واحدهای تولیدی تأثیرگذار و بزرگ 
کشور به عنوان پیشران رشد اقتصادی در نظر 
گرفته شده اند که با تجمیع سرمایه گذاری های 
آنهــا به منظــور اجــرای طرح هــا و پروژه های 
اولویــت دار و اســتراتژیک، کمــک شــایانی به 

تحقق رشد و رونق اقتصادی می کنند.
شــش  دلاری  میلیــارد   17 ســرمایه گذاری 
واحد بــزرگ صنعتی و معدنی کشــور برای 
اجــرای 48 پــروژه درهمیــن راســتا صــورت 
گرفتــه اســت. بدیــن ترتیب در شــرایطی که 
همچنــان اقتصــاد ایــران تحــت فشــارهای 
تحریمی قرار دارد، بزرگ ترین صنایع کشور 
در کنار هم ســرمایه گذاری ویژه ارزی و ریالی 
را برای سال آینده متعهد شده اند که به طور 
قطع اقتصاد ملــی از آثار مثبت و برکات آن 

برخوردار خواهد شد.

سیداحسان خاندوزی
وزیر امور اقتصادی و دارایی

واکنش ها نسبت به فیلم »موقعیت مهدی«

 یکی از بهترین فیلم های 
تاریخ سینمای ایران
ویژه نامه جشنواره فیلم فجر را در صفحات 13 تا 1۶ ، 23 و 2۴ بخوانید

 Monday  7 Feb 2022  24 صفحه + 8 صفحه ویژه نامه    قیمت 3000 تومان 

شهرســتان   2۷ و  اســتان 
میزبان طرح سرمایه گذاری  
1۷ میلیارد دلاری هستند به 
همین دلیل یکی از اهداف     این طرح توسعه 
متوازن در کشور با ایجاد رونق اقتصادی در 

این استان ها  است

ادامه تئاترهای خیابانی 
جشنواره بین المللی تئاتر فجر

امســال بــرای اولیــن بــار 
جشنواره تئاتر فجر خارج 
برگــزار  نیــز  پایتخــت  از 
اســت  قــرار  و  می شــود 
طی هفته آتــی برخی از آثــار صحنه ای و 
خیابانی این جشــنواره در اســتانهای یزد 
و گیــان بــه نمایش درآیــد. ایــن تصویر 
مربوط به اجرای یکی از گروه های تئاتر در 

محوطه تئاتر شهر است.

نـــــما

ویژه نامه اندیشه و پایداری 

چند وچونی پیرامون آرمان طلبی نسل انقاب که کارکردی ویژه یافت

انسان انقلاب اسلامی، معرف هویت ایرانی        

ش
ــر

بـــ

سیدجواد طاهایی
 کارشناس 

علوم سیاسی

با میلیونها رأی در سراسر کشور شعار »جمهوری اسلامی تشکیل باید گردد« عملی شد
 سال بیست و هشتم   
شماره 7844  دوشنبه  
18 بهمن 1400

ب
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ه ان
ویژ

انسان انقلاب 
اسلامی،  معرف 
هویت  ایرانی       

 چرایی
 وقوع جنگ 
پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی 

»بینش تمدنی« 
 ما آسیب

دیده است

اهداف دشمنان در تضعیف ارتش 
پس از انقلاب اسلامی ایران

چرا انقلاب شد؟ 
 و چرا

انقلاب ایران 
»اسلامی« شد؟

تحلیل »انقــاب هویتی و هویت 
انقابــی« در میزگردی با حضور 
موسی نجفی، یحیی فوزی،  سیدجواد 
میــری و محمدعلــی فتح اللهــی

تاشی برای یافتن 
کلیدی ترین پرسش 
پیرامون دلیل تحمیل 
جنگ 8 ساله از سوی 
عراق به ایران انقابی

ران
 /ای

یان
عطر

ضا م
ر



نخستین دادگاه رسیدگی به پرونده سرکرده گروهک تروریستی تندر برگزار شد

نقشه فتح تهران از شارمهد به ترامپ!
گروه سیاسی/ نخســتین جلسه دادگاه رسیدگی 
به پرونده جمشــید شــارمهد ســرکرده گروهک 
تروریســتی تندر، دیروز صبــح به صورت علنی 

به ریاست قاضی صلواتی برگزار شد.
تنــدر یا همان گروه انجمن پادشــاهی ایران 
یک گروه  مســلح و تروریســتی است که در سال 
۱۳۸۳ تشــکیل و در جریــان گروه هــای معانــد 
و طرفــداران رژیــم پهلــوی فعالیــت می کنــد. 
جمشــید شــارمهد دو ســال پس از تشکیل این 
گروهــک و بعد از فتح الله منوچهــری که با نام 
مســتعار فرود فولادوند سرکردگی این گروهک 
را برعهده داشــت، سرکرده شد و عملیات های 
ایــن  پرونــده  در  داد.  ادامــه  را  آن  تروریســتی 
گروهــک جنایت هایــی ماننــد بمب گــذاری در 
حسینیه سیدالشهدای شیراز مشاهده می شود 
کــه در پــی آن حادثــه  خونبــار، افــراد بی گنــاه 
بســیاری به شــهادت رســیدند. یازدهــم مرداد 
۹۹ خبــری در رســانه ها منتشــر شــد کــه حاکی 
از دســتگیری جمشــید شــارمهد ســرکرده گروه 
تروریســتی تنــدر توســط وزارت اطلاعــات بود. 
محمــود علوی وزیر وقــت اطلاعــات، در مورد 
شــارمهد گفــت که ایــن فرد »جــای خــود را در 
طبقه ششــم اف بی آی می دانســت« اما تحت 
»اشــراف اطلاعاتی« ایران بود و بازداشت شد. 
هرچند وزیر وقت اطلاعات از مکان دستگیری 
وی خبر نداده بود اما رســانه ها »تاجیکســتان« 
را محل بازداشــت شــارمهد اعلام کرده بودند. 
این متهم که قصد انجام ۲۳ اقدام تروریســتی 
داشــته و ۵ مــورد آن را بــه ســرانجام رســانده، 
گذاشــت  دادگاه  جلســه  بــه  پــا  وقتــی  دیــروز 
از  خانواده هایــی را دیــد کــه پــس از ۱۳ ســال 
گذشــت حادثه بمب گــذاری شــیراز، همچنان 
با چشــمان اشــک آلود عزادار فرزندان، پدران 
و مــادران و خواهــران و بــرادران خود بــوده و با 
در دســت داشتن قاب عکس شــهدای خود در 

صندلی های پشت سر شارمهد نشسته بودند.
در ابتدای این جلســه بهروز حســنی اعتماد 
نماینــده دادســتان، در جایگاه قــرار گرفت و به 
معرفــی متهــم پرداخــت. او گفــت: جمشــید 
دارای  و  ایــران  تبعــه   ۱۳۳۴ متولــد  شــارمهد 
تابعیــت مضاعــف آلمــان و اقامــت در امریکا 
اســت. وی متهم اســت به افســاد فی الارض از 

طریق طراحی و هدایت اقدامات تروریســتی از 
جمله بمب گذاری در حســینیه شیراز در تاریخ 
۲۴ فروردیــن ۱۳۸۷ کــه موجــب بــه شــهادت 
رســیدن ۱۴ نفــر و مجــروح شــدن تقریبــاً ۳۰۰ 
نفر شــده اســت. تــلاش بــرای بمب گــذاری در 
ســد ســیون شــیراز در تاریــخ ۲۵ آبــان ۱۳۸۵ و 
برنامه ریــزی جهــت تــرور مســئول پروژه ســد، 
همچنیــن انفجار در کفشــداری حــرم حضرت 
امــام)ره( در تاریــخ ۳۰ آبــان ۱۳۸۸ و آتــش 
ســوزی در هتل جهان تهران در هنگام ساخت 
و تهیــه بمــب جهــت انفجــار در حــوزه علمیه 
آیــت الله العظمــی گلپایگانــی از دیگــر مــوارد 

اتهامی این متهم است.
ë ما خجالت نمی کشیم کسی را بکشیم

به گزارش خبرگزاری میزان، در ادامه جلسه 
دادگاه کلیپــی از گفته هــای جمشــید شــارمهد 
پیش از دســتگیری به نمایش گذاشــته شــد که 
متهم در این فیلم عنوان می کند: »ما خجالت 
نمی کشــیم کســی را بکشــیم مگر انفجار شیراز 
را انــکار کردیــم؟ مــا تــرور می کنیــم، وحشــت 
ایجــاد می کنیم.« بــه گفته نماینده دادســتان، 
ایــن متهــم همچنیــن قصــد انفجار بمــب در 
مقابــل وزارتخانــه امور خارجه ایران و ســفارت 
چین را داشــته که با دســتگیری وی ایــن اقدام 
تروریستی خنثی می شود. نماینده دادستان در 
ادامه با بیان اینکه متهم شارمهد بعد از انجام 
عملیات هــای خود با افســران امریکایی ارتباط 
برقــرار کــرده اســت، گفــت: وی در ســال ۲۰۰۳ 
میــلادی و مصــادف با ۱۳۸۱ شمســی از کشــور 

آلمان به امریکا مهاجرت کرده و در آنجا ساکن 
شده است.

ë CIA و FBI ارتباط نزدیک شارمهد با
حســنی اعتمــاد بــا اشــاره بــه اقاریــر متهم 
درباره ارتباطش با مقامات امریکایی گفت: به 
گفته شــارمهد، وی با ۹ نفر از افــراد اف بی آی و 
ســی آی ای ارتباط داشــته که آخرین دیدار او به 
ژانویــه ۲۰۲۰ باز می گردد. نماینده دادســتان با 
بیــان اینکــه متهم با اعضای ســی آی ای نیز در 
ارتبــاط بوده اســت، گفــت: تمامــی آی دی ها و 
پســورد های گــروه در اختیار افســران اف بی آی 
قــرار داشــته اســت. همچنین متهــم مکاتباتی 
را بــا وزیر امــور خارجه و رئیس جمهــور امریکا 
هم داشــته است. حســنی اعتماد با بیان اینکه 
شــارمهد نقشــه فتــح تهــران و راه کــوروش را 
بــرای ترامــپ، جان بولتن و هوک ارســال کرده 
اســت، گفت: هــوک در یکــی از ســخنرانی ها از 
گروهــک تنــدر یاد کــرده اســت. دولــت امریکا 
تجــاری،  شــرکت  تأســیس  ویــزای  همچنیــن 
ویزای مخصــوص قربانیان سیاســی و پناهنده 
بــه امریــکا، حــق معامــلات، حق کســب و کار، 
خدمات بیمه و بازنشســتگی و خدمات امنیتی 

را به شارمهد اهدا کرده بود.
متهــم از طریــق یکــی از عوامــل خــود با دو 
نفر از اعضای موســاد آشنا شده و تلاش داشته 
تــا حمایــت آنها را جلــب کند. در همین راســتا 
بــا شــخصی به نام یعقوب آشــنا شــده و تلاش 
داشته است تا طرح راه کوروش خود را به رئیس 

دولت رژیم صهیونیستی نیز ارسال کند.

انتشار برای نخستین بار

»زوبین« جدیدترین سامانه پدافند هوایی کشور

گروه سیاسی/ خبرگزاری جمهوری اسلامی روز 
گذشته با انتشار اطلاعاتی، از جدیدترین سامانه 
پدافند هوایی کشور در رسانه ها رونمایی کرد. به 
گزارش ایرنا، ســامانه پدافند موشکی »زوبین« 
جدیدترین ســامانه پدافندی برد و ارتفاع کوتاه 
کشــور اســت که با ویژگی هــای جدید و منحصر 
به فرد قرار اســت یکی از اجزای شبکه یکپارچه 
پدافند هوایی کشور شود. طی سال های گذشته 
بــدون  هواپیماهــای  بکارگیــری  گســترش  بــا 
سرنشــین انتحــاری و همچنیــن جــدی شــدن 
تهدیدات مربوط به موشــک های کروز، توسعه 
ســامانه های پدافنــدی بــرد کوتــاه بــه منظــور 
مقابلــه بــا ایــن تهدیــدات در دســتور کار جدی 
نیروهــای مســلح قــرار گرفته اســت. نگاهی به 
تنوع محصولات تولید داخلی صنعت دفاعی 
در وزارت دفــاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح، 
ارتش جمهوری اسلامی ایران و سپاه پاسداران 
انقــلاب اســلامی طــی ســال های اخیــر بخوبی 
نشــان می دهد که تــلاش جدی و زیــادی برای 
طراحی و ســاخت ســامانه های پدافندی برد و 
ارتفاع کوتاه در کشــور صورت گرفته اســت که از 
جمله نمونه هــای آن می توان به ســامانه های 
پدافندی دزفول، مجید، ۹ دی و ذوالفقار اشاره 

کرد.
ë ارتقای نسخه سامانه نواب

فرمانــده  ســوی  از  کــه  بــود  گذشــته  ســال 
نیــروی دریایــی ارتش اعلام شــد، یک ســامانه 
پدافنــد هوایــی تحت عنوان »شــهید نــواب« با 
موشــک های عمــود پرتــاب بــه منظــور نصب 

ارتــش  دریایــی  نیــروی  ناوشــکن های  روی 
تحــت توســعه قــرار دارد کــه با نصــب آن روی 
شــناورهای نداجا، پوشش هوایی مناسبی برای 
یگان هــای ســطحی در برابر تهدیــدات متصور 
مانند موشــک های کــروز و هواپیماهــای بدون 
سرنشین و مهمات دورایستا فراهم خواهد شد. 
اما در ســال جاری و در خــلال برگزاری رزمایش 
مشترک پدافند هوایی مدافعان آسمان ولایت، 
سامانه پدافندی برای نخستین بار تحت عنوان 
»زوبیــن« بــه نمایــش درآمــد کــه در حقیقــت 
همان نســخه زمین پایه ســامانه نواب است که 
بنا است در کنار دیگر ســامانه های برد و ارتفاع 
کوتاه پدافندی کشــور، برای مقابله با تهدیدات 
متصــور در ارتفاع کم بویژه موشــک های کروز و 

پهپادهای انتحاری به کار گرفته شود.
ë جزئیات مشخصات سامانه

ســامانه موشــکی برد کوتاه زوبین با قابلیت 
تاکتیکی و تحرک بسیار بالا و همچنین قابلیت 
دفــاع ۳۶۰ درجه، می تواند ۱۰۰ هدف را کشــف 
و با اســتفاده از موشــک های عمودپرتاب خود، 
به صــورت همزمــان بــا ۸ هــدف درگیــر شــود.
بــرد کشــف رادار این ســامانه برای کشــف انواع 
اهداف با سطح مقطع راداری کم و متوسط، ۳۰ 
کیلومتر و بــرد درگیری آن بــا اهداف متخاصم 
۲۰ کیلومتر اســت.با چنین ویژگی هایی، سامانه 
زوبیــن قادر اســت بــا انــواع موشــک های کروز، 
جنگنده هــای  سرنشــین،  بــدون  هواپیماهــای 
متخاصــم در ارتفــاع کــم و همچنیــن مهمات 

دورایستا مقابله کند.
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مهــم  پیــام  یــک  گذشــته  روز  سیاســی/  گــروه 
اقتصــادی و توســعه ای از تهــران بــرای ناظران 
درونی و بیرونی مخابره شــد؛ این که کشــورمان 
»بــه خاطر موانــع، تهدیدهــا و تحریم هــا دچار 
وقفــه و توقف نخواهد شــد.« ایــن، تأکید رئیس 
جمهور در جلسه آغاز عملیات اجرایی 4۸ پروژه 
صنعتی بزرگ در حوزه نفت، گاز و پتروشــیمی 
ایران بود، آن هم در شرایطی که نه تنها ۱۱۰ روز 
از فعالیت دولت ســیزدهم گذشته است، بلکه 
فشــارهای اقتصــادی و تحریم هــای غیرقانونی 
علیه ملــت ایران نیــز همچنان تــداوم دارد. به 
همیــن دلیل اســت که می توان گفــت آنچه روز 
گذشــته در سالن همایش های بین المللی صدا 
و ســیما رخ داد، فقــط برداشــتن گام هــای بلند 
برای توسعه و پیشرفت کشور نبود، بلکه مطابق 
گفتــه رئیــس جمهــور، نشــانه »پویایــی، امیــد، 
ایستادگی، اعتماد به نفس و اعتماد به نیروهای 
خلاق کارآفرین و تولیدکننده داخلی« و بالاتر از 
آن، پیامی بود به »همه کســانی کــه دچار یأس 
و ناامیدی شــدند و تصور می کنند که کشــورمان 
به خاطر موانع، تهدیدها و تحریم ها دچار وقفه 
و توقف شــده اســت.« این همه درحالی اســت 
که ایــن کلان پروژه هــا، به همــت تولیدکنندگان 
و صنعتگــران داخلــی و بــدون نیــاز بــه حضور 
دنبــال  خارجــی  صنعتگــران  یــا  ســرمایه گذار 

می شود. 
ë امضای تفاهمنامه ها با حضور رئیس جمهور

ریاســت  پایــگاه اطلاع رســانی  گــزارش  بــه 
در  گذشــته  روز  کــه  مراســمی  در  جمهــوری، 
ســالن همایش هــای صدا و ســیما برگزار شــد، 
اســناد و تفاهمنامه هــای مربوط بــه اجرای ۴۸ 
پــروژه بــزرگ صنعتی کشــور از ســوی مدیران 
مجــری  و  ســرمایه گذار  شــرکت های  عامــل 
در حضــور رئیــس جمهــور امضا شــد. بــه این 
ترتیــب عملیــات اجرایی این ۴۸ پــروژه بزرگ 
صنعتــی بــا اعتباری معــادل ۱۷ میلیــارد دلار 
ســرمایه گذاری آغــاز شــد. ایــن پروژه هــا در ۱۳ 
شــد.  خواهــد  اجــرا  شهرســتان   ۲۷ و  اســتان 
شــرکت معدنــی و صنعتــی گل گهــر، مجتمع 
فولاد مبارکه، شــرکت ملــی صنایع مس ایران، 
شــرکت معدنــی و صنعتی چادرملو، شــرکت 
و  فلــزات  و  معــادن  توســعه  ســرمایه گذاری 
شــرکت گــروه گســترش نفــت و گاز پارســیان 
بــه عنــوان »گــروه پیشــرانان پیشــرفت ایران« 
پــروژه  ایــن ۴۸  در  مســئولیت ســرمایه گذاری 

بزرگ صنعتی را برعهده دارند.
تولیــد  ســالانه،  صــادرات  دلار  میلیــارد   ۱۱
۵۴ میلیــون تــن محصــول معدنــی، فلــزی و 

پتروپالایشــی، معــادل ۲۰ میلیــارد دلار درآمد 
ســالانه پــس از بهره بــرداری و ایجــاد ۲۱ هــزار 
شغل مستقیم و ۶۴ هزار شغل غیرمستقیم از 
جملــه مزیت ها و ظرفیت هــای این پروژه های 

عظیم پس از بهره برداری است. 
ë مانع زدایی در 110 روز

اینکــه  بــه  اشــاره  بــا  رئیســی  آیــت الله 
بــرای   ۱۴۰۱ بودجــه  در  دولــت  هدف گــذاری 
رشــد اقتصادی ۸ درصدی اســت، گفت: رشد 
اقتصادی به عنوان یک ضرورت، نیازمند گروه 
و جریان پیشتازی است که با شجاعت و همت 

عالی بتواند آن را در کشور محقق سازد.
رئیس جمهور با طرح این پرســش که کدام 
بخــش می توانــد پیشــران اقتصــادی در کشــور 
باشــد، اضافــه کــرد: بی تردیــد نــگاه بــه درون 
ایجــاب می کنــد که بایــد به دســتان بــا کفایت 
کارآفرینــان و فعــالان اقتصــادی کــه امتحــان 
موفقیت آمیــزی پــس داده اند، اعتماد داشــته 
باشــیم.وی همچنیــن بــا اشــاره بــه همگرایی، 
گــروه  هم اندیشــی  و  همراهــی  همــکاری، 
»پیشــرانان پیشــرفت ایــران« گفــت: تــلاش و 
همــکاری ایــن گــروه در مــدت کوتــاه ۱۱۰ روزه، 
گذاشــته،  کنــار  را  رو  پیــش  موانــع  توانســت 
مجوزهــای لازم را اخــذ کنــد و بــرای حرکــت 
جهادی در ایجاد اشتغال و افزایش صادرات و 
رونق تولید همپیمان شــوند، که اقدامی بسیار 
فرخنــده و مبارک اســت.رئیس جمهور با بیان 
اینکــه مهم تر از اجرای ۴۸ پــروژه بزرگ در ۱۳ 
استان و ۲۷ شهرســتان، همگرایی و هم افزایی 
اســت،  کشــور  اقتصــادی  بــزرگ  شــرکت های 
اظهارکــرد: امــروز بــه عنوان یــک تجربه موفق 
پیش روی همه فعــالان اقتصادی برای انجام 

طرح های بزرگ قرار دارد. 
ë  پیام به کســانی که فکر می کنند کشــور متوقف

شده
آیت الله رئیســی، پویایی، امید، ایســتادگی، 
اعتمــاد به نفــس و اعتماد بــه نیروهای خلاق 
کارآفریــن و تولیدکننــده داخلــی را مهم تریــن 
پیــام حرکــت گــروه پیشــرانان پیشــرفت ایران 
دانســت و اضافــه کرد: ایــن پیام بایــد به همه 
کســانی که دچار یأس و ناامیدی شدند و تصور 
می کنند که کشورمان به خاطر موانع، تهدیدها 
و تحریم هــا دچــار وقفــه و توقف شــده اســت، 

مخابره شود. 
ë راه خنثی کردن تحریم ها

رئیس جمهــور تصریح کرد: یکی از راه های 
مهــم دور زدن و خنثی کردن تحریم ها، چنین 
اقدامات ماندگاری است و بنای دولت هم این 

است که برای خنثی سازی تحریم ها، فعالیت و 
تلاش روزافزون را در دستور کار خود قرار دهد.

رئیســی تأکید کرد: بدون تردید اگر شرکت های 
بزرگ، بانک ها، بخش خصوصی و کارآفرینان 
فعال شــوند، می توان سرمایه  گذاری های قابل 
توجهــی در بخش هــای مختلف انجــام داده و 
مشکل تولید و اشتغال در کشور را برطرف کرد. 

ë حمایت دولت از فعالیت های اقتصادی
رئیس جمهور نقش دولت در فعالیت های 
نظــارت«  و  حمایــت  »هدایــت،  را  اقتصــادی 
برشمرد و گفت: فعالان اقتصادی یقین داشته 
باشــند کــه دولــت در ایــن میــدان از فعالیــت 
رئیســی  کرد.آیــت الله  خواهــد  حمایــت  آنــان 
اظهــار کــرد: اقدام گــروه »پیشــرانان پیشــرفت 
ایــران« پیامی به ایرانیان خارج از کشــور و ســایر 
ســرمایه گذاران بخــش خصوصــی دارد کــه بــا 
مشــاهده تضمیــن ســود و افزایش بهــره وری و 
امنیت ســرمایه گذاری به فعالیــت در این حوزه 
تشویق شوند.رئیسی گفت: ممکن است دولت 
کمک ها و مساعدت هایی در زمینه اقتصادی به 
مردم داشته باشد، اما بی تردید اقتصاد کشور را 
نمی توان بر مبنــای این گونه کمک های موقتی 
بنــا کرد، بلکــه اقتصاد کشــور نیازمنــد اقدامات 
بــزرگ و ماندگار در عرصه کار و تولید اســت که 

در مبانی دینی نیز بر آن تأکید شده است. 

ë ضرورت تسهیل فضای کسب و کار
رئیــس جمهــور با تأکیــد بر تســهیل فضای 
کســب و کار برای فعالان اقتصادی اظهار کرد: 
وزارتخانه هــا و دســتگاه های اداری لازم اســت 
فعالیــت اقتصادی را بــرای فعالان این عرصه 
تســهیل کننــد و مجوزهــای لازم را بــه ســرعت 

صادر نمایند.
آیــت الله رئیســی افــزود: دولــت همچنیــن 
و  کوچــک  بنگاه هــای  و  کارگاه هــا  فعالیــت  از 
زودبازده بــه منظور افزایش اشــتغال حمایت 
می کنــد. رئیســی بــا اشــاره بــه نقــش صندوق 
توسعه ملی در رشــد و توسعه اقتصادی کشور 
گفــت: اســاس تشــکیل صنــدوق توســعه ملی 
بــرای پیشــرفت کشــور بــوده و در ایــن زمینــه 
جمهــور  رئیــس  کــرد.  خواهــد  نقش آفرینــی 
همچنین بر تدوین نقشــه جامع صنعت کشور 
تأکیــد و اظهار کرد: دولــت از ابتدا این موضوع 
را در دســتور کار خود داشــته است و با تأکیدات 
اخیــر رهبــر معظــم انقــلاب ایــن ســند هر چه 

زودتر نهایی خواهد شد.
ë پایان خودتحریمی

آغاز ۴۸ پروژه بزرگ صنعتی با ۱۷ میلیارد 
دلار ســرمایه گذاری تنهــا بــه معنــای شکســت 
پروژه یا سیاست فشار حداکثری ایالات متحده 
امریــکا نیســت، بلکه می تــوان آن را به معنای 

پایــان خودتحریمی هــای داخلی نیز دانســت. 
زیــرا کار عملیاتــی ایــن پروژه هــای بــزرگ در 
شــرایطی آغــاز شــد کــه همچنــان تحریم های 
غیرقانونی علیه ایران اعمال می شــود. در کنار 
این، فعال شدن ظرفیت های صنعتی داخلی و 
درگیری فناوری های درون زا برای کلان پروژه ها 
به معنای پایــان خودتحریمی های داخلی نیز 
هســت، خود تحریمی هایی که برای برداشــتن 
هــر گام بــزرگ یــا کوچک توســعه ای، نــگاه به 
بیرون داشت تا شاید منابع یا فناوری های لازم 
از ســوی خارجی هــا و عمدتــاً غربی هــا تأمیــن 
شــود. این همه درحالی اســت که رهبر انقلاب 
همواره خواستار پرهیز از شرطی کردن اقتصاد 
کشــور شــده بودند، همچنان کــه در دیدار اخیر 
با صنعتگران نیز این تأکید همیشــگی مبنی بر 
»پرهیز از شرطی کردن اقتصاد کشور و متوقف 
مانــدن فعالیت هــا بــه مســائلی کــه اختیارش 
در دســت خودمــان نیســت« را بار دیگــر تکرار 
کردنــد. تفاهمنامه هایــی که میــان بخش های 
بــزرگ صنعتی و اقتصادی کشــور روز گذشــته 
بــا حضــور رئیــس جمهــور امضا شــد، یکــی از 
نخســتین و اصلی تریــن گام هــای دولــت برای 
پایان دادن به این شرطی کردن است، شرطی 
شــدنی کــه در گذشــته همچــون ترمــزی برای 

توسعه ایران عمل می کرد.

۴۸ پروژه بزرگ صنعتی با 17 میلیارد دلار سرمایه گذاری، با فرمان رئیس جمهور وارد فاز اجرایی شد

عملیات ملی علیه تحریم
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رهبر معظم انقلاب درگذشت پدر حجت الاسلام آقای 
محمد قمی را تسلیت گفتند

رهبــر معظــم انقــلاب اســلامی بــا صــدور پیامــی درگذشــت پــدر گرامــی 
حجت الاســلام آقــای حــاج شــیخ محمــد قمــی رئیــس ســازمان تبلیغــات 
اســلامی را تســلیت گفتند. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم 

رهبری، متن پیام تسلیت رهبر معظم انقلاب اسلامی به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

جناب حجت الاسلام آقای حاج شیخ محمد قمی دامت افاضاته
درگذشــت پدر گرامی تان را به شما و دیگر بازماندگان تسلیت می گویم و 

رحمت و مغفرت الهی را برای آن مرحوم مسألت می نمایم.

رئیس جمهور در هیأت دولت:

 فضای دولت کار برای مردم است 
و اسیر حاشیه ها نمی شود

رئیــس جمهــور در جلســه روز گذشــته هیــأت دولــت، از همــه دســتگاه های 
مســئول از جملــه وزارت راه و شهرســازی و شــهرداری ها خواســت که اجرای 
دقیق شیوه نامه های بهداشتی را در همه اماکن عمومی بویژه در اتوبوس ها، 
مترو و هواپیما با جدیت پیگیری کنند. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست 
جمهــوری، آیت الله ســید ابراهیم رئیســی بــا تبریک فرارســیدن دهه مبارک 
فجــر و ۲۲ بهمــن گفت: مســئولان در فرصتی کــه برای خدمت بــه مردم در 
اختیارشان قرار گرفته، نهایت تلاش خود را در جهت کسب رضایت خداوند 
و حفــظ دســتاوردهای انقلاب اســلامی به کار گیرند. رئیــس جمهور، مردمی 
بــودن، تحول گرایــی و عدالت محــوری را صفــات و مشــخصات اصلی دولت 
برشــمرد و اظهارکــرد: فضــای دولــت کار، کار و کار برای مردم اســت و اســیر 

حاشیه ها نمی شود. 
وی در بخــش دیگــری از ســخنانش بــه موضــوع آزادســازی حریــم دریــا و 
رودخانه هــا اشــاره و تأکید کرد: هر یک از دســتگاه های اجرایی که در بخشــی 
از حریــم رودخانه یا دریا اقدام به احداث بنا کرده، شایســته اســت برای رفع 
این تجاوز خود پیشــقدم شــود و مدعی اول اجرای قانون در این زمینه دولت 
مردمــی و بخش های تابعه آن باشــند. رئیس جمهور تصریح کرد: همچنین 
وزارت کشــور بــا همــکاری دســتگاه های مربوطــه از جملــه اســتانداری ها و 
شــهرداری ها همزمان با پیگیری آزادســازی حریم دریــا و رودخانه ها، برنامه 
و آیین نامــه جامــع و دقیقی برای نحوه مدیریت و بهره برداری از مناطق آزاد 
شــده تهیه کنند تا با تأمین امنیت و فضای مناســب فرهنگی و اجتماعی این 

امکانات به بهترین نحو مورد استفاده مردم قرار گیرند.

قالیباف در جلسه علنی دیروز مجلس خطاب به نمایندگان:

باید برای جراحی های بزرگ آمادگی داشته باشیم
گروه سیاســی/ رئیس مجلس شــورای اســلامی در بخشــی از نطق پیش از دســتور 
جلســه علنی  دیروز مجلس تأکید کــرد: زمان و فرصت های زیادی از دســت رفته 
اســت و ما حق نداریم یک روز و حتی یک ســاعت را در جهاد برای کارآمدتر شدن 
نظام حکمرانی کشور از دست بدهیم.  به گزارش ایرنا، رئیس قوه مقننه گفت: ما 
مسئول هستیم و مسئولیت در نظام اسلامی یک امتیاز نیست که آن را متعلق به 
خودمان بدانیم. بلکه مسئولیت یک وظیفه است که باید به انجام برسانیم. برای 
جراحی برخی مسائل عمده باید آمادگی داشته باشیم و هزینه آن را نیز بپردازیم 
و در همین راستا ما نمایندگان مردم و کارگزاران کشور باید در پذیرش فشار و هزینه 
دادن برای اسلام پیشقدم باشیم.  وی تأکید کرد: البته وقتی نگاه کلان و منصفانه 
به راه طی شده انقلاب داشته باشیم، این واقعیت واضح می شود که ما در بسیاری 
از عرصه هــا از وضعیــت زیر صفری که  ناشــی از غفلت و خیانــت زمامداران خود 
کامه و وابســته بوده اســت، با وجود فشــارهای همیشگی دشــمن به نقاطی روشن 
و امیدبخــش رســیدیم.  قالیباف ادامــه داد: این پیشــرفت ها را مرهون پایبندی به 
اصــول انقلاب، رهبــری هوشــمندانه، همدلی مــردم و نیز تلاش خســتگی ناپذیر 

نخبگان مخلص و مدبر هستیم. اما نه در بخش هایی که پیشرفت داشته ایم قانع 
هستیم و نه در بخش هایی که پیشرفت نداشتیم غافل.  وی یادآور شد: وظیفه خود 
می دانــم از رئیس  جمهــور محترم، وزیر اقتصاد و رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
بــرای اجابت درخواســت مجلس در پیگیری و  تخصیص ۱۸ هــزار میلیارد تومان 
از اعتبارات تبصره ۱۸ که نقش بسیار مؤثری در تولید و اشتغال به ویژه در مناطق 
محــروم خواهد داشــت، تشــکر کنم.  ایــن جدیت دولت محتــرم و پیگیری بخش 
نظارتی مجلس شورای اسلامی نشان از باور مدیران و مسئولین مجلس و اجرایی 
کشــور بــه اشــتغالزایی و محرومیت زدایــی و نمونه خوبــی از همدلــی و هم افزایی 

مجلس و دولت در حل مسائل مردم است.
ë عدالت و معنویت باید توسط نمایندگان مجلس رعایت شود

همچنیــن رئیــس مجلس روز یکشــنبه در مراســم تجدید میثــاق نمایندگان 
مجلس شــورای اســلامی با آرمان های امام خمینی)ره( در حرم ایشــان، با بیان 
اینکــه نماینــدگان در انجــام مأموریت هــای خود باید مــردم را در نظــر بگیرند، 
افزود: باید حق جمهوریت، عقلانیت، معنویت، عدالت، اســلامیت و آزادی در 
انجام تمامی امور توسط نمایندگان رعایت شود و دوری از این موارد به معنای 

دوری از الگوی عمل و شاخص حرکتی امام راحل است.  

فرمانده کل ارتش:

ارتش مورد اعتماد مردم است
امیر سرلشــکر موســوی فرمانــده کل ارتش 
جمهوری اسلامی ایران در آستانه ۱۹ بهمن 
روز نیروی هوایی ارتش، به صورت ســرزده 
از فرماندهــی آموزش هــای هوایــی شــهید 
خضرایی نیــروی هوایی ارتش، بازدید کرد. 
بــه گــزارش روابط عمومــی ارتــش، وی در 
دیــدار با فرماندهــان و مســئولان این مرکز 
گفــت: مردم عزیــز ایران اســلامی ارتش را 
دوست دارند و ارتش مورد احترام و اعتماد 
ملــت شــریف ایــران اســت کــه این حســن 
اعتمــاد و احترام برای یکایــک فرماندهان 

و کارکنــان ارتش ارزشــمند اســت و برای حفــظ این جایگاه از هیچ تلاشــی دریغ 
نخواهیــم کرد. فرمانده کل ارتش با تأکید بر لزوم اســتفاده از طرح های نخبگان 
و جوانــان تحت آموزش در این یگان، افزود: از طرح های ابتکاری نخبگان جوان 
در نیروی هوایی و همه یگان های ارتش اســتقبال می کنیم و تمام تلاش خود را 

برای عملیاتی کردن این طرح ها به کار خواهیم بست.

نیمی از نمایندگان به دلیل شیوع کرونا، در جایگاه تماشاگران صحن علنی استقرار یافتند



ر؟
خب

چه 
گه 

دی

 دوشنبه 18 بهمن 1400 
 سال بیست و هشتم
 شماره 7844

http://irannewspaper.ir

editorial@irannewspaper.ir

هوشمندی تهران در دوران گذار
آغاز آزاد سازی سواحل خزر در آستارا

 خبر اول اینکه، در پی دســتور رئیس جمهور و اعلام ضرب الاجل 

مبنــی بــر آزادســازی ســواحل از دســت متصرفــان، روز گذشــته بــا 
حکم دادگســتری آســتارا، بخش هایی از ســاحل دریای خــزر در این 
شهرستان از یک متصرف آزاد شد. به گزارش صداوسیما، سرپرست 
فرمانــداری آســتارا از شناســایی ۳۶ نقطه تصرف شــده در ســواحل 
دریای خزر در این شهرســتان خبرداد و گفــت: تاکنون حکم قضایی 

برای آزاد سازی ۷ نقطه صادر شده است.

مذاکرات وین را از نزدیک دنبال می کنیم
 خبــر دیگــر اینکــه، نفتالی بنــت در آغاز نشســت هفتگی کنســت 

رژیــم صهیونیســتی مدعــی شــد کــه تل آویــو آنچــه کــه در رابطــه با 
توافــق هســته ای در ویــن حاصل شــده را پیگیــری کــرده و از نزدیک 
شــاهد اتفاقــات مذاکرات وین اســت. به گــزارش اســپوتنیک عربی، 
نخســت وزیر رژیــم صهیونیســتی تأکیــد کــرد کــه موضــع تل آویو در 
خصــوص توافق هســته ای ایــران کاملًا مشــخص اســت. او در ادامه 
مدعی شــد که این توافق به جامعه بین المللی آســیب می زند و هر 
کــس فکــر می کند این توافق ثبــات در منطقه را بــه ارمغان می آورد 

در اشتباه است.

رایزنی درباره دور پنجم مذاکرات تهران - ریاض
 شــنیدیم که، ســایت وزارت خارجه عراق خبر داد: فؤاد حســین، 

وزیــر خارجــه عــراق در تماســی تلفنــی بــا فیصل بــن فرحــان، وزیر 
خارجه عربســتان دلایل تأخیر در برگزاری دور پنجم مذاکرات ایران 
و عربســتان را بررســی و دوطــرف نظــرات خــود درایــن خصــوص را 
مطــرح کردند. وزیر خارجه عراق در ایــن گفت وگو تأکید کرد: دولت 
عراق با تمام توان و با به کارگیری تمام روابط خود تلاش می کند که 

فرصت مناسبی برای تفاهم میان تهران و ریاض ایجاد کند.

پایگاه خبری رکنا توقیف شد
 با خبر شدیم که، هیأت نظارت بر مطبوعات  به دلیل انتشار فیلم 
قتل زن ۱۷ ســاله در اهواز از ســوی پایگاه خبری رکنــا، رأی به توقیف 
ایــن رســانه داد. روزگذشــته اداره  کل مطبوعــات و خبرگزاری هــای 
داخلی در خبری اعلام کرد با توجه به روند انتشار تصاویر و مطالب 
مغایــر با عفت عمومی، انعکاس حوادث بــه نحوی که در مغایرت 
با بهداشــت روانی جامعه اســت و به دلیل تخلفــات ادامه دار پایگاه 
خبری »رکنا« در انتشــار محتوا، به این پایــگاه خبری تذکر کتبی داد. 
در همین راســتا، هیأت نظارت بر مطبوعات نیز با تشــکیل جلسه ای 

با اکثریت آرا رأی به توقیف پایگاه خبری رکنا داد.

انتقاد کوبا از تحریم های امریکا
 دســت آخر اینکه، مقام کوبایی از تحریم هــای امریکا علیه ایران 

انتقــاد کرد. بــه گزارش ایلنا، »برونــو رودریگز« وزیــر خارجه کوبا، در 
توئیتــی نوشــت: ایــالات متحده امریــکا باید بــدون هیچ گونــه قید و 
شــرطی تحریم هــا علیــه ایــران را لغــو کنــد. تحریم ها تنها مــردم را 

مجازات می کند و جامعه بین المللی را با چالش مواجه می کند.

»ایران« از رویکرد مبتنی بر منافع ملی دولت سیزدهم در استفاده از ظرفیت های چین و روسیه گزارش می دهد

آنچــه امــروزه در ارتبــاط با فهــم روابط 
بین الملــل و سیاســت خارجی از ســوی 
اکثــر تحلیلگران این حوزه مورد اشــتباه 
قرار می گیرد، درک ناقص از نظم جدید 
بین المللی است. نوع نگاه این افراد به 
نظم بین المللــی اغلب مربوط به دهه 
90 و اوایــل دهــه 2000 میــلادی اســت؛ 
زمانــی کــه پــس از فروپاشــی شــوروی، 
امریــکا تنها ابرقدرت دنیــا بود و در یک 
نظــام تک قطبی نظم مطلــوب خود را 
در دنیا اعمال می کرد، اما ســالیان سال 
اســت که تعــداد کثیری از اندیشــکده ها 
و اندیشــمندان مهم روابــط بین الملل 
در دنیــا مســأله رشــد چین را بــه عنوان 
عامــل تهدیــد کننــده نظــم امریکایــی  
دانســته اند. اکنون قدرت یابــی چین به 
گونه ای اســت کــه از آن دیگر بــه عنوان 
یک قدرت در حال ظهور یاد نمی کنند، 
بلکــه چین امــروزی یــک ابرقــدرت در 
حوزه های اقتصادی، نظامی و سیاســی 
اســت که نظــم تک قطبــی امریــکا را به 
چالش کشــیده و خواهان اعمال الگوی 
نظم مطلوب خود در جهان اســت. این 
وضعیــت جدید که باعــث افول قدرت 
نســبی امریــکا شــده، فرصــت را بــرای 
دیگــر ابرقدرت های بالقوه بــرای ایفای 
نقش بیشــتر خود فراهم کرده اســت. از 
مهمتریــن این بازیگران روســیه اســت. 
چیــن و روســیه امــروزی دیگــر مانند ۱0 
سال پیش نیستند که در محاسبه هزینه 
فایــده خــود نظــم امریکایــی را بــه هــر 
قیمتــی بپذیرند بلکه امــروز آنها منافع 
مطلــوب خــود را نیــز حتــی بــه قیمــت 
رودررویــی بــا امریــکا دنبــال می کننــد. 
ایــن وضعیــت جدیــد یک نظــم جدید 
بین المللــی را شــکل داده کــه مــا از آن 
به عنوان پایــان عصر تک قطبی امریکا 
و شــروع یــک نظــم موازنه قوا یــا عصر 
جدید جنگ ســرد یاد می کنیم. عصری 
کــه ایالات متحده امریــکا را به هراس از 
تنزل موقعیت خود واداشته و مجبور به 
واکنش کرده و اثرات آن همزمان در دو 
بحــران اوکراین و تایوان قابل مشــاهده 

است.
در انــواع نظم هــای بین المللــی بــه 
رفتــار  موجــود،  ابرقدرت هــای  تعــداد 

دولت هــا در سیاســت خارجــی متفاوت 
می شــود، به طــور مثــال در عصر جنگ 
ســرد بیــن امریــکا و شــوروی، دولت هــا 
می توانســتند یا عضو بلوک شرق باشند 
یــا عضــو بلوک غرب یــا با هــر دو ارتباط 
داشــته باشــند یــا عضــو جنبــش عــدم 
تعهد باشــند. بعد از فروپاشــی شــوروی 
در عصر تــک قطبی دولت ها تنها دارای 
دو نــوع رفتــار بودند؛ همراهی بــا امریکا 
یــا مقاومــت در برابــر امریکا، امــا اکنون 
در یــک نظــم جدیــد چندقطبــی، انواع 
الگوهــای رفتاری دولت هــا دوباره تغییر 
می کنــد و فرصت های روابــط به مراتب 
کنونــی  وضعیــت  در  می شــود.  بیشــتر 
دولت ها ســعی می کننــد در رقابت های 
بین المللی بــرای تأمین امنیت و منافع 
ملــی خــود از تمامــی فرصت های پیش 
رو بهره مند شوند. بدین ترتیب ما شاهد 
تغییر و تحول در الگوی رفتاری بسیاری از 
کشورهای دنیا هستیم، حتی کشورهایی 
کــه به طور ســنتی متحد امریــکا بوده اند 
امــا اکنــون ناچار بــه چیــن و در مواقعی 
به روســیه نزدیک شــده اند. از کشورهای 
اروپــای غربــی گرفتــه کــه اکنــون میــزان 
تجارت شان با چین بیشتر از امریکاست، 
تــا بســیاری از کشــورهای همســایه ما در 
منطقــه غرب آســیا، از جمله عربســتان 
کــه  عربــی  متحــده  امــارات  ســعودی، 
گســترده  همکاری هــای  پیــش  ســال ها 
کرده انــد.  برقــرار  چیــن  بــا  اقتصــادی 
کشوری مثل ترکیه که عضو ناتو می باشد 
سال هاســت که به روســیه نزدیک شــده 
و  نظامــی  گســترده  همکاری هــای  از  و 
اقتصادی با این کشور بهره می برد. تمام 
این تغییــرات رفتــاری به دلیل  گــذار در 
نظم بین المللی و شرایط جدید در نظم 
نوین جهانی اســت. در ایــن نظم جدید 
دولت ها برای تأمیــن منافع ملی روابط 
خود با ابرقدرت های نوظهور بویژه چین 
را لازم می دانند، حتی اگر با امریکا روابط 

حسنه ای داشته باشند.
ë ایران در دوران گذار

موقعیــت  از  ایــران  میــان  ایــن  در 
ویژه ای برخوردار اســت. کشوری که طی 
چند دهــه اخیــر در عصــر تک قطبی به 
تنهایی مقابل نظم امریکایی ایســتاده و 
ابرقدرتــی امریکا در منطقــه خاورمیانه 
را به چالش کشــیده است اکنون با نزول 
قدرت امریکا در نظم بین المللی توسط 

چین و روسیه، طبیعتاً از فرصت های به 
مراتب بیشتری برخوردار می شود. البته 
متأسفانه دولت ایران خیلی دیر  گذار در 
نظــم بین المللــی را درک کرد، بویژه در 
دولــت دوازدهم که اکثر کشــورهای دنیا 
حتی در همسایگی ما به سمت گسترش 
روابــط بــا چین حرکــت کــرده بودند، ما 
همچنان تمام چشــم امیدمــان به اروپا 
بــود و متأســفانه فرصت هــای بســیاری 
را از دســت دادیم، اما خوشــبختانه این 
رویکرد در دولت جدید تغییر یافت و به 
ســمت اســتفاده از فرصت های موجود 
در شرق پیش رفت. البته این فرصت ها 
یکطرفــه نیســت، یعنی فقط ایــن گونه 
نیســت که ایــران به چین و روســیه برای 
مقابلــه بــا امریکا احتیاج داشــته باشــد. 
اخیــراً وال اســتریت ژورنــال امریــکا در 
مقالــه ای تحلیــل کــرده بــود کــه چین و 
روسیه نیز برای مقابله با امریکا به ایران 
نیاز دارند چرا که ایران به عنوان کشوری 
مســتقل، خودیار و قدرتمنــد در منطقه 
از موقعیــت بســیار خوبی چــه به لحاظ 
ژئوپلیتیک و چه به لحاظ قدرت نظامی 
و عمــق اســتراتژیک و نفــوذ منطقــه ای 
همــراه بــا متحدین خــود تحــت عنوان 
محــور مقاومــت برخــوردار اســت، فلذا 
بهتریــن گزینــه متحدیابی بــرای چین و 
روســیه در منطقه خاورمیانه به حســاب 

می آید.
ë آثار مثبت همکاری ایران، روسیه و چین

امریــکا  اســم  بــه  مشــترکی  تهدیــد 
مهمترین عامل نزدیکی سه کشور ایران، 

روســیه و چین اســت و در ایــن میان هر 
آنقدر که رقابت هــای این ابرقدرت های 
نوظهــور بــا امریکا بیشــتر شــود، آنها به 
ایران نیــز نزدیک تر می شــوند. از این رو 
اهمیت ایران برای این کشــورها در سفر 
آخر ریاســت جمهــوری ایران به مســکو 
پوتیــن  ولادیمیــر  شــخص  دعــوت  بــه 
قابل مشاهده اســت. همچنین اهمیت 
روابط ایران با چین و روســیه را می توان 
در واکنــش کشــورهای غربی و همســایه 
مــا در منطقه در امضای ســند راهبردی 
همکاری 25 ســاله ایران و چین و یا خبر 
پیش نویــس ســند راهبــردی همــکاری 
20 ســاله ایــران و روســیه بررســی کــرد. 
همچنیــن از دیگــر اثــرات مثبــت روابط 
ایــران با چین و روســیه، اســتفاده بهینه 
ایــن روابــط توســط دولــت جدیــد برای 
ویــن  مذاکــرات  در  بیشــتر  امتیازگیــری 
ســیزدهم  دولــت  امریکاســت.  مقابــل 
ســید  ریاســت  بــه  اســلامی  جمهــوری 
ابراهیم رئیسی با رویکردی هوشمندانه 
مسائل ذینفع در مذاکرات وین را طوری 
به منافع چین و روســیه گــره زده که این 
دو کشــور را در طــول مذاکــرات بــا خــود 
همــراه کرده اســت. بــه طوری کــه بارها 
شــنیدیم  امریکایــی  مقامــات  ســوی  از 
کــه از روســیه و بویــژه چین درخواســت 
کرده انــد مواضع شــان را بــا امریکا علیه 
جمهــوری اســلامی همــراه کننــد اما به 
نتیجــه مطلوب خود دســت نیافته اند و 
مشــخصاً جمهوری اســلامی ایــران چه 
به واســطه افزایــش توانمنــدی خود در 

گروه سیاســی/ مســئول سیاست خارجی 
ازســرگیری  آســتانه  در  اروپــا  اتحادیــه 
مذاکــرات ایــران و ۱+4 در ویــن بــا وزیــر 
خارجه کشورمان گفت و گو کرد. هشتمین 
دور مذاکرات وین، جمعه هفته گذشــته 
در پــی تفاهم هیأت هــای دیپلماتیک با 
هــدف مشــورت بــا پایتخت ها بــه مدت 
یک هفته متوقف شــد و قرار اســت پس 
از پایــان ایــن وقفــه دوبــاره از ســر گرفته 
»جــوزپ  »ایــران«،  گــزارش  بــه  شــود. 
بــورل« شــنبه گذشــته در تمــاس تلفنی 
بــا حســین امیرعبداللهیــان با یــادآوری 
برهــه  در  مذاکــرات  هم اکنــون  اینکــه 
زمانی مهمی قــرار دارد، گفت که انتظار 
مــی رود همه طرف هــا با یک دســتورکار 
مشــخص و در راستای رســیدن به توافق 
به وین بیایند و آماده اتخاذ تصمیم های 

سیاسی باشند.
مســئول سیاســت خارجــی اتحادیــه 
اروپــا پــس از ایــن گفت و گو در یــک پیام 

توئیتــری تأکید کرد که برای پایان ســریع 
مذاکــرات و بازگشــت بــه اجــرای کامــل 
برجام به روحیه ســازش از سوی تمامی 
طرف ها نیاز اســت. امیرعبداللهیان هم 
در این گفت وگوی تلفنی با اعلام اینکه از 
زمان گفت وگوی پیشــین برخی تحولات 
مثبــت در مذاکــرات رخ داده اســت امــا 
هنــوز انتظارات ایــران را بــرآورده نکرده 
اســت، تصریــح کــرد: »ما بــا قاطعیت و 
صراحت به دنبال توافق خوب هســتیم 
امــا بــا همیــن صراحــت و قاطعیــت بر 
حراســت از خطــوط قرمــز و منافع ملی 

خود تأکید داریم.«
وزیــر امــور خارجه در بخــش دیگری 
از اظهــارات خــود یادآور شــد کــه برجام 
در ســال های اخیر منافع اقتصادی برای 
ایران نداشــته اســت و کشــورمان تنها در 
صورتــی بــه یــک توافــق خوب می رســد 
کــه تأمین کننده منافع اقتصــادی آن به 

صورت پایدار و قابل اتکا باشد.

در  همچنیــن  امیرعبداللهیــان 
گفت و گویــی بــا خبرگزاری صدا و ســیما 
امریکایــی  مقامــات  اظهــارات  دربــاره 
بــرای ارائه پیش شــرط در مذاکرات وین 
تأکید کــرد که ایــران هیچ پیش شــرطی 
را از طــرف امریکایــی دریافــت نکــرده و 
اساســاً مذاکــرات در رونــدی قــرار ندارد 
کــه موضــوع پیــش شــرط در آن مطرح 
شــود. او با اشــاره به اینکه در روند فعلی 
مذاکــرات ابتکار جــدی و قابل توجهی تا 
ایــن لحظه از طــرف امریکایی مشــاهده 
نشده اســت، درباره انتشــار برخی اخبار 
مبنی بر احتمال حصول توافق دو ســاله 
با امریکا تصریــح کرد: »ما به دنبال یک 
توافــق خوب هســتیم و به دنبــال توافق 

موقت و محدود نیستیم.«
از ســوی دیگر علــی شــمخانی، دبیر 
شــورای عالــی امنیــت ملــی کشــورمان 
هــم در توئیتــی با اعــلام اینکه بــا وجود 
پیشرفت های محدود در  مذاکرات وین، 

هنــوز بــا شــکل گیری تــوازن ضــروری در 
تعهدات طرفین فاصلــه داریم، افزوده 
است: »تصمیمات سیاسی در واشنگتن 
لازمــه ایجــاد تــوازن در تعهــدات بــرای 

دستیابی به توافق خوب است.«
ë بیانیه تروئیکای اروپایی

همزمــان با این رایزنی ها ســه کشــور 
انگلیــس، فرانســه و آلمــان در بیانیه ای 
مشــترک به اقدام امریکا در بازگرداندن 
برخی معافیت هــای تحریمی مرتبط با 
برنامه صلح آمیز هسته ای ایران واکنش 
نشــان دادند و اعلام کردند که این اقدام 
بایــد بحث های فنــی لازم برای حمایت 
از مذاکــرات ویــن برای لغــو تحریم های 
اســت،  گفتنــی  کنــد.  تســهیل  را  ایــران 
منابــع  از  شــماری  گذشــته  روزهــای  در 
دیپلماتیــک غربــی گــزارش داده اند که 
مذاکــرات وارد مراحل پایانی خود شــده 
و احتمال دارد پس از بازگشــت هیأت ها 

به وین، آخرین دور مذاکرات آغاز شود.

ســیدمصطفی خوش چشم کارشناس 
بــا  گفت وگــو  در  بین الملــل  مســائل 
خبرگزاری ایرنا، با اشاره به بازگرداندن 
تحریم هــای  معافیت هــای  از  برخــی 
هســته ای ایران توســط امریــکا، گفت: 
ایــن رفتار یــک رفتار نمایشــی اســت، 
برای اینکه امریکا را از زیر بار برداشتن 
گام هــای عملی و تصمیمات سیاســی 
مورد نیاز به منظــور پایان دادن تقابل 
با ایران در زمینه هســته ای، برداشــتن 
تحریم های ایران و بازگشــت به توافق 

هسته ای خارج کند.
وی با تأکید بــر اینکه امریکا در یک 
کار از پیش تعیین شده نیز سعی دارد 
ایــران را مقصرنمایــی کند تا بار فشــار 
را روی ایــران متوجه کنــد، اضافه کرد: 
مهم تر اینکه مدت هاست امریکایی ها 

ابــزار  از  اســتفاده  بــا  می کننــد  ســعی 
تبلیغاتی، جامعه ما را شرطی کنند.

ایــن کارشــناس مســائل بین الملل 
افــزود: این اقــدام امریــکا در حقیقت 
رفــع  ژســت  کــه  اســت  ایــن  بــرای 
فعالیت هــای  از  محدودیت هــا 
را بگیــرد  ایــران  صلح آمیــز هســته ای 
و در عیــن حــال در کلماتــی کــه بیــان 
کردند این شــبهه را ایجــاد می کنند که 
ایــران  هســته ای  فعالیت هــای  گویــی 
دارای بخــش نظامــی هــم هســت که 
در حقیقــت این یک جســارت، دروغ و 
توهین مســلم بــه ایران اســت، چراکه 
تمام گزارش های آژانــس بین المللی 
کــه  می دهــد  نشــان  اتمــی  انــرژی 

فعالیت های ایران صلح آمیز است.
ایــن  کــرد:  تأکیــد  خوش چشــم 

اقــدام در عمل به هیــچ نتیجه مثبتی 
نخواهــد انجامید و بیشــتر در راســتای 
اهــداف امریکا برای اولویت بخشــی به 
تکالیف هسته ای ایران است. بنابراین 
اقــدام طــرف امریکایــی بــرای فریــب 

تغییــر  و  ایــران  داخــل  افکارعمومــی 
جهت و مســیر مذاکرات به بحث های 
هســته ای به جای بحث های مرتبط با 

تحریم های اقتصادی است.
کــرد:  خاطرنشــان  پایــان  در  وی 
جمهــوری اســلامی ایران می بایســت 
بــا ادامه دیپلماســی مقاومــت و ادامه 
اقتدار، طــرف امریکایــی را مجبور کند 
تــا تصمیمــات سیاســی لازم را بگیرد، 
چرا که این گونــه اقدامات امریکایی ها 
هیچ گونه تغییــر وضعیتی در ما ایجاد 
نمی کند و این هیاهوی رسانه ای ایجاد 
شــده توســط امریکایی ها، بیشتر جنبه 
ادامــه  بــا  ایــران  لــذا  دارد.  تبلیغاتــی 
سیاست مقاومت و اقتدار، می بایست 
طرف مقابل را مجبور به عقب نشــینی 

کند.

وزیر امور خارجه در گفت و گوی تلفنی با مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا اعلام کرد

 برجام منافع اقتصادی برای ایران نداشته است

کارشناس مسائل بین الملل در گفت وگو با ایرنا:

معافیت های تحریمی امریکا تأثیری بر اقتصاد ایران ندارد

ابوالفضل بازرگان
پژوهشگر امنیت بین الملل

داخــل و چــه به واســطه روابــط بهینه با 
اکنــون در دور هشــتم  چیــن و روســیه، 
مذاکــرات ویــن از موقعیــت بــه مراتب 
بهتری نسبت به دور ششم آن برخوردار 
اســت و تــا حــدودی می تــوان گفــت که 

دست برتر را دارد.
پس به طــور خلاصــه روابط ایــران با 
چین و روســیه بــه عنــوان ابرقدرت های 
جدید در نظم بین المللی، نه تنها برای 
کم اثر کردن فشار های امریکا لازم است، 
بلکــه حتــی بــرای بهره مندی بیشــتر در 
مذاکــرات احیــای برجــام و امتیازگیــری 

حداکثری از امریکا نیز واجب است.
ë  فرصت نظم چندقطبی برای جمهوری

اسلامی ایران
درحالــی کــه تمامــی شــرایط عینــی 
بین المللــی، موقعیت ایــران را در نظم 
جدید جهانی از شرایط به مراتب بهتری 
نشــان می دهنــد، عــده ای از تحلیلگران 
مجــازی  فضــای  رســانه های  و  داخلــی 
بــا توجه بــه حاشــیه های کــم اهمیت یا 
اخبار ضــد و نقیض یا نامعتبــر، رویکرد 
جدید سیاســت خارجی دولت سیزدهم 
را اشــتباه ارزیابــی می کننــد و هنــوز بــاور 

دارنــد کــه تمــام مســیر راه حل هــای مــا 
تنها از واشــنگتن می گذرد و باید مشــکل 
خــود را با کدخدا حل کنیم تا مشــکلات 
کشــور حل شود، در صورتی که متأسفانه 
بین المللــی  جدیــد  نظــم  از  اطلاعــی 
ندارنــد و نمی داننــد کــه ایــالات متحده 
دیگر کدخدا نیســت و جهان دیگر مانند 
20 یا ۳0 ســال گذشته نیست. همچنین 
امــا  بــار  ایــن  دیگــر  عــده ای  متأســفانه 
دانســته یا ندانسته همســوی رسانه های 
خارجی معاند ایران با کم اهمیت نشان 
ایــران و تخریــب و  دادن دســتاوردهای 
تحریــک افــکار عمومــی داخلی ســعی 
تــن  بــرای  دولــت  بــه  آوردن  فشــار  در 
دادن هرچــه ســریع تر بــه خواســته های 
امریــکا در برجــام دارند که منافع بســیار 
حداقلــی و کوتــاه مــدت بــرای مــا رقــم 
می زنــد و در طولانی مــدت امنیت ملی 
ایران را به خطــر می اندازد. گفتمانی که 
متأســفانه در ســال های ۱۳92 تــا ۱۳94 
قبل از امضای برجام نیز در کشــور وجود 
داشت؛ گفتمانی مبنی بر این عبارت که 
»هــر توافقــی از بی توافقی بهتر اســت«، 
گفتمانی که یــا توافق یا جنگ را به افکار 
عمومــی تحمیــل می کــرد و متأســفانه 
نتیجــه اش توافقی شــد بدون محاســبه، 
بــدون آینــده پژوهــی و ســناریو پــردازی 
کــه منافــع ملــی کشــور ایــران را بشــدت 
مــورد ضــرر و خســارات جبران ناپذیــری 
قــرار داد. آن چیزی که امروز مهم اســت 
اســتفاده از تجربیات گذشــته و اســتفاده 
از فرصت هــای موجــود در نظــم جدیــد 
بین المللی است. آنچه منافع ملی ایران 
را تأمین می کند هر توافقی نیســت بلکه 
یک توافق خوب اســت، آنچه جلوگیری 
از جنــگ می کنــد هــر توافقــی نیســت، 
بلکــه قــدرت بازدارندگــی ایران اســت و 
آنچــه باعــث تقویــت جایــگاه ایــران در 
نظم آینده جهانی می شــود، اســتفاده از 
فرصت های موجــود از نظم چندقطبی 

بین المللی کنونی است.



بنفشه غلامی/ رئیس جمهوری تونس 
18 مــاه پــس از شــبه کودتایــی کــه بــا 
برکناری نخست وزیر و انحلال پارلمان 
در این کشــور رقــم زد، دســتور انحلال 
شــورای عالــی قضایی تونــس را صادر 
کــرد. این اقــدام که می تواند اســتقلال 
قضــات این کشــور را از آنهــا بگیرد، به 
زعــم بســیاری از ناظــران آخرین میخ 
بر تابوت دموکراســی در تونس خواهد 

بود.
بــه گــزارش ســایت شــبکه خبــری 
»الجزیره«، »قیس سعید« در فرمانی 
کــه صادر کــرد، شــورای عالــی قضایی 
کشورش را »چیزی متعلق به گذشته« 
خوانــد و اعضــای ایــن شــورا را کــه از 
عالیرتبه تریــن قضات تونس هســتند، 
متهم به دریافت میلیون ها دلار رشوه 
و ایجــاد تأخیــر در تحقیقات حســاس 
سیاســی قضایی همچــون پرونده ترور 
شــماری از فعالان جناح چپ در سال 
2013 کــرد. او در ســخنانی کــه پــس از 
صدور این حکم در وزارت کشور تونس 
ایراد کرد، گفت: »در این شورا مناصب 
و پســت ها به کســانی داده می شــد که 
به این شــورا وفــادار بودند. جــای آنها 
نشســتن در شــورا نیســت. جــای آنهــا 
جایــگاه متهمــان اســت. شــما هرگــز 
نمی توانیــد تصــور کنید که آنهــا بابت 

ایــن اعمــال چقــدر پــول می گرفتند.« 
رئیــس جمهــوری تونــس با ایــن حال 
اعلام کرده که حکم موقتی به اعضای 
دربــاره  امــا  داد.  خواهــد  شــورا  ایــن 
جزئیــات چنین حکمــی و زمان صدور 

آن سخنی نگفت.
او در پایــان ســخنانش خطــاب به 
حامیــان خــود کــه پیش تــر نیز بــا به 
راه اندازی تظاهراتــی نمایش قدرتی 
بــرای او ترتیــب داده بودنــد، آنهــا را 
تشــویق به راهپیمایــی جدیدی کرد و 
گفت: »حق شما است که راهپیمایی 
کنیــد، همــان طور که حق ما اســت با 
شــورای عالی قضایی برخورد کنیم.« 
این در حالی است که وی با تظاهرات 
مخالفــان خــود برخورد می کنــد. ماه 
گذشــته پلیس تونس با ماشــین های 
آب پــاش بــه مقابلــه بــا معترضــان 
مقاومــت  آنهــا  کــه  زمانــی  و  رفــت 
کردند، با باتوم به ضرب و شــتم آنها 

پرداخت.
ë چالش های پایان ناپذیر

بــه گــزارش خبرگــزاری »رویتــرز«، 
این اولین بار نیست که »قیس سعید« 
قضایــی  دســتگاه  علیــه  را  اتهاماتــی 
کشــورش مطــرح می کنــد. در 18 مــاه 
اخیــر او انتقادات تندی را علیه قضات 
مطــرح و تأکید کــرده اجــازه نمی دهد 

قضــات بــه جــای اینکــه تابــع دولــت 
باشند، طوری عمل کنند که گویی خود 
یــک دولت هســتند. او ماه گذشــته نیز 
تمامــی امتیازهای اقتصــادی اعضای 
شــورای عالــی قضایی را لغــو کرد. این 
در حالی است که شورای عالی قضایی 
تونس که ســال 2016 تشکیل شد، یک 
نهاد مســتقل اســت. این نهــاد ضامن 
اســتقلال قوه قضائیه این کشــور است 
و وظیفــه نظارت بر کار قضات و ترفیع 

آنها را در دست دارد.
»قیس ســعید« از اواســط تابستان 
ســال گذشــته مورد انتقادهــای زیادی 
بــوده اســت. بســیاری از مــردم تونس 
بــه  اقــدام  »قیــس«  اینکــه  از  بعــد 
برکناری نخست وزیر و انحلال پارلمان 
کشــورش کرد، حرکت او را کودتا تلقی 
کردنــد و پــس از اینکــه او بــاب تمــام 
خــود  منتقــدان  روی  بــه  را  مذاکــرات 
بســت و احزاب سیاسی مخالف اش را 
نادیــده گرفت، شــدیدترین انتقادها را 

علیه او مطرح کردند.
اعتراض هــا بــه نــوع سیاســت های 
»قیــس ســعید« از زمانی کــه وی پا به 
کاخ ریاست جمهوری گذارد، آغاز شد، 
طــوری کــه از اکتبــر 201۹ اســتعفاهای 
متعــددی در دفتــر ریاســت جمهوری 
اســتعفای  از جملــه  صــورت گرفــت، 

ژنرال محمد صالح الحامدی از سمت 
مشــاور امنیــت ملــی رئیس جمهور در 
مارس 2020 و اســتعفای رشیده النیفر 
در  رئیس جمهــور  مشــاور  ســمت  از 
بخش رسانه و ارتباطات در اکتبر 2020 
و اســتعفای عبــد الــرووف بالطبیب از 
ســمت مشــاور سیاســی رئیس جمهور 

در فوریه 2020.
ë سرنوشت شوم یک انقلاب موفق

تنهــا  ســعید«  »قیــس  منتقــدان 
تحلیلگــران  و  شــهروندان  شــامل 
داخلــی تونــس نمی شــوند و بســیاری 
از تحلیلگــران غربی نیــز اقدامات او را 
نافی دموکراســی می داننــد. در همین 
تحلیلگــر  راگیــن«،  »جــاش  ارتبــاط 
روزنامه امریکایی »واشــنگتن پســت« 
رویدادهــای بیش از یک ســال اخیر در 

تونــس را »محو شــدن آخریــن امیدها 
بــرای یک دموکراســی موفــق عرب در 
خاورمیانــه« خوانــده و نوشــته اســت: 
تنهــا مــورد موفق بهــار عربــی در حال 
لغــزش بــه ســمت اســتبداد اســت و 
کسی کاری نمی کند. در یک سال اخیر 
رئیس جمهوری تونس بارها وضعیت 
را  کشــور  ایــن  در  روزه   30 اضطــراری 
تمدید کرده اســت و با قوانین جدیدی 
را  دادگاه  کنتــرل  ســاخته،  حاکــم  کــه 
در دســت گرفتــه و آنهــا را واداشــته تــا 
منصــف مرزوقــی، رئیــس جمهــوری 
ســابق ایــن کشــور را بــه 4 ســال زندان 

محکوم کنند. 
همــان طور کــه عفــو بین الملل نیز 
اخیراً اعلام داشــته بــود، ارتش تونس 
بــه طــور کامــل در اختیــار قیــس  کــه 

ســعید اســت، تبدیل به ابزار ســرکوب 
مخالفــان شــده اســت. امریــکا نیــز بــا 
وجود داعیه هایی که دارد، به جز طرح 
تهدیدهایــی نتوانســته اقدامــی عملی 
بــرای مبــارزه بــا ایــن وضعیــت انجام 

دهد. 
ایــن در حالــی اســت که در سراســر 
خاورمیانــه این باور غالــب وجود دارد 
که دولت بایدن دولتی جدی نیســت و 
برخلاف آنکه گفته بود اساس سیاست 
خارجــی خــود را بر مبنای حقوق بشــر 
خواهــد نــداد، ایــن کار را نکــرده و بــا 
عربســتان  مصــر،  ماننــد  دولت هایــی 
و امــارات کــه توجهــی بــه نگرانی های 
بین المللــی دربــاره وضعیــت حقوق 
بهتریــن  ندارنــد،  کشورشــان  در  بشــر 

روابط را ایجاد کرده است.  
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لوموند دیپلماتیک )فرانسه(
روســیه همــواره دارای اختلافاتــی با 
همســایگان خــود که عضو ناتو هســتند، 
بوده اســت. امــا این بــار ایــن اختلافات 
شــکلی دیگر گرفتــه و وضعیــت در مرز 
اوکرایــن بســیار جــدی اســت تــا جایــی 
کــه نگرانی هــا بابــت بــروز یــک جنــگ 
افزایش یافته است. در این شرایط دیگر 
تحریم هــا کارســاز نخواهــد بــود و بهتــر 

است اروپا به دیپلماسی بیندیشد.

نیواستیتسمن )بریتانیا(
بوریس جانســون بعد از رســوایی های 
متعــددی کــه بروز کرده و عــدم مدیریت 
درســتی که در این بحران ها داشته است، 
هــر روز بیــش از روز قبــل در حــال غــرق 
شدن است. او نه تنها جایگاه سیاسی اش 
را بین سیاستمداران از دست داده که نزد  
مردم نیز به عنوان رهبری دیده می شــود 
که به آنها دروغ گفته و به شــرایط زندگی 

آنها توجه نداشته است.

ویک )امریکا(
جــو بایــدن یــک ســال اســت کــه بر 
کرسی ریاست جمهوری امریکا نشسته 
اســت، اما مدیریت او در مســأله کرونا 
و وضعیت اقتصادی این کشــور باعث 
شــده محبوبیــت او روز بــه روز بیشــتر 
تنــزل کنــد. ایــن را می تــوان از نتایــج 
نظرسنجی هایی مشاهده کرد که نشان 
می دهــد بایــدن رئیــس جمهــور غرق 

شده در عدم محبوبیت است.
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تعلیق عضویت ناظر رژیم صهیونیستی در اتحادیه آفریقا
اتحادیه آفریقا در پی درخواســت محمد اشــتیه تصمیم مربوط به اعطای عضویت 

ناظر به رژیم صهیونیستی را به حالت تعلیق درآورد.
بــه گــزارش خبرگــزاری فارس بــه نقــل از خبرگــزاری رســمی الجزایــر، تصمیم 
اتحادیه آفریقا در لغو عضویت ناظر اسرائیل، با موافقت و اجماع تمامی کشورهای 
اتحادیــه بجــز مراکش صورت گرفــت. مراکش در این نشســت از ابقای اســرائیل به 
عنــوان عضــو ناظر این اتحادیه حمایت کرد. بر اســاس این تصمیم بنا شــده اســت 
این اتحادیه با تشــکیل کمیته ای متشــکل از ســران هفت دولت از جمله الجزایر این 
موضــوع را بررســی کــرده و نتیجه آن را بــه اتحادیه آفریقا ارائه کند. پیشــتر تصمیم 
اعطــای عضویت ناظر به رژیم صهیونیســتی توســط »موســی فقــی محمد« رئیس 
کمیســاریای اتحادیــه آفریقا اتخاذ شــده بود. ماه گذشــته نیــز وزارت خارجه تل آویو 
اعــلام کــرده بود که ســفیرش در اتیوپــی اعتبارنامه خــود را به عنوان عضــو ناظر به 
اتحادیه آفریقا تقدیم کرده اســت. پس از این ادعای رژیم صهیونیستی، رسانه های 
عربــی اعلام کرده بودند که هفت دولــت عضو اتحادیه آفریقا مراتب اعتراض خود 
بــه تصمیــم اعطای وضعیت ناظر به تل آویو را اعلام کرده انــد. اما اولین بار به طور 
رســمی »رمطان لعمامره« وزیر امور خارجه الجزایر اعطای وضعیت ناظر به رژیم 

صهیونیستی در اتحادیه آفریقا را اشتباه مضاعف خوانده بود.
»محمــد اشــتیه« نخســت وزیر تشــکیلات خودگــردان فلســطین هــم کــه بــرای 
مشارکت در اجلاس اتحادیه آفریقا به آدیس  آبابا، پایتخت اتیوپی، سفر کرده است، 
روز شــنبه در اظهاراتی مخالفت رام الله با اعطای عضویت به رژیم صهیونیستی در 
اتحادیه آفریقا را اعلام کرد. محمد اشــتیه در این خصوص گفته بود: »نباید به ازای 
روش نژادپرســتانه اســرائیل در رفتــار با فلســطینیان، به آن جایزه داده شــود. رفتار 

غیرانسانی اشغالگران اسرائیلی با فلسطینیان سیاست تبعیض نژادی است.«
نخست وزیر تشــکیلات خودگردان همچنین اضافه کرد: »اعطای عضویت ناظر 
به اســرائیل در اتحادیه آفریقا جایزه ای اســت که لیاقتش را ندارد. ما خواســتار پس 
گرفتــن تصمیم اعطــای عضویت به اســرائیل در اتحادیه آفریقا هســتیم.« جنبش 
حماس نیز در بیانیه ای از سران اتحادیه آفریقا خواسته بود با این تصمیم مخالفت 
کنند. نشست دو روزه سران اتحادیه آفریقا شنبه در آدیس آبابا با حضور تعدادی از 

رهبران کشورها و نهادهای آفریقایی آغاز شد و دیشب به پایان رسید.

خشم مینیاپولیس از مرگ سیاه پوستی دیگر
صدها تن در اعتراض به کشــته 
سیاهپوســت  مــرد  یــک  شــدن 
حملــه  جریــان  در  امریکایــی 
کــه  وی  آپارتمــان  بــه  پلیــس 
اخیــراً رخ داد، در مینیاپولیــس، 
مینه ســوتا دســت به راهپیمایی 
زده و خواســتار برقراری عدالت 
شــدند. بــه گــزارش ایســنا، بــه 
نقــل از خبرگــزاری رویتــرز، این 

راهپیمایــی بــزرگ امــا صلح آمیــز در اعتــراض به کشــته شــدن این مــرد جوان 
سیاهپوست به  نام »امیر لاک« با حضور ده ها تن در مرکز این شهر برگزار شد و 
مردم شــعار »عدالت نباشد، صلح نیست« سر دادند. این اعتراض ها در حالی 
برگزار شد که پلیس تصویری از حمله مأمورانش به منزل این مرد جوان منتشر 
کرد که نشــان می دهد امیر لاک پیش از آنکه کشــته شــود در حالی که زیر پتویی 
روی مبل خوابیده و اســلحه ای در دســت داشت، توسط پلیس بیدار شده است. 
پلیس گفته که افســران حکم تفتیش سرزده داشــتند و بر اساس این وضعیت، 
پلیــس مجــوز دارد تا بــدون هشــدار اولیه یا اعلام حضــور، به منزل مســکونی و 
شــخصی افراد وارد شــود. معترضان و فعالان در این راهپیمایی می گویند، این 
مرد جوان حق داشــتن ســلاح را در منزل شخصی خود داشــته و هرگز به او این 
فرصت داده نشــده بود کــه در لحظات پرتنش و زمانی که پلیس بدون هشــدار 

وارد منزلش شد، خلع سلاح شود.

قربانی سیاست های جانسون فقط خود او نیست

سست شدن پایگاه دموکراسی در انگلیس

آنچه در بریتانیا در حال رخ دادن اســت، فقط سســت شــدن پایه های حکومت 
بوریس جانســون نیســت بلکه بی اعتبار شــدن هر چه بیشــتر این کشــور اســت. 
امــروزه رســانه ها و تحلیلگــران می گوینــد رفتارهای غیرمســئولانه نخســت وزیر 
انگلیــس چنــان زیــر پــای او را خالــی کــرده کــه وی دیــر یــا زود رفتنی اســت اما 
نکته ســنج ها معتقدند آنچه از میان رفته، اعتبار این کشــور به عنوان یک قدرت 

سیاسی و به تمسخر گرفته شدن قانون اساسی و عدالت در بریتانیاست.
البته جانســون از همان بدو به قدرت رســیدنش در ســال 201۹ با انواع جنجال ها 
همــدم بــوده و تــلاش بــرای اجرایــی کــردن »برگزیت« کــه موجب اســتهلاک و 
کناره گیــری اجبــاری ســلف وی )تــرزا مــی( شــده بــود، او را هم از چشــم مردمی 
انداخت که معتقد بوده و هستند سیاست های بین المللی انگلیس و جدا زیستن 
از اتحادیه اروپا ســفره کوچک شــده معیشــتی مردم را کم و بیش محو و حال بد 
آنها را نزارتر خواهد کرد. امروزه که دروغگویی های جانسون درباره رعایت قواعد 
مهارکننده کرونا در میهمانی های آنچنانی هیأت دولت رو شــده و او قادر نیست 
مجوزهای صادر شــده در مورد پرداخت وام های کلان تجاری به نزدیکان دولتی 
و غیردولتــی خویــش را کتمان کنــد، انواع ســؤال ها پیرامون جایگاه جانســون به 
وجود آمده اســت. اگر می توان پرســید که چرا جانســون ملاحظات شخصی اش 
را بــا منافــع دولتــی پیونــد زده، پرســش مهم تر این اســت کــه به چه ســبب او با 
کج کرداری هایــش بدتریــن تصویــر ممکــن را از بریتانیــا طــی ماه هــای اخیــر به 
جهانیان ارائه کرده اســت. درد بریتانیایی ها بیشــتر از آن روست که چرا جانسون 
و همراهانــش در کمال بی خیالی مشــغول برپایی مجالس گــرم خویش در ایام 
کریسمس و ژانویه فارغ از هرگونه محدودیت و ملاحظه ای در این زمینه بوده اند. 
بسیاری معتقدند بی کفایتی جانسون به حدی رسیده که محکوم به استعفاست. 
حتی اگر جانســون امید داشــت که با برخی پرده پوشی ها از این قضیه به سلامت 
عبــور کند، افشــاگری ها تــازه پیرامــون تخلفات او ایــن امید را نقش بــر آب کرده 
اســت. از دیــد ناظران آنچه بدتــر از خطاهای بزرگ و بی تفاوتی هــای آزاردهنده 
وی به شــمار می آید، تلاش مذبوحانه او برای ســرپوش گذاشــتن بر این خطاها 
طی هفته های اخیر است. آنچه جانسون نیاموخته، این است که در ستیز دائمی 
دو حــزب عمــده بریتانیــا )»محافظــه کار« و »کارگــر«( طی 40 ســال اخیر اگرچه 
محافظه کاران با داشــتن امثال مارگارت تاچر و تونی بلر دســت پیش را داشــته و 
هر ســه دولت اخیر نیز در دست آنها بوده، اما حزب کارگر با کنکاش در احوالات 
آنها اقدامات خطای آنها را بارها رو کرده و مردم را به سوی سلب اعتماد از آنان 
سوق داده است. اولین چیزی که مردم انگلیس همیشه خواسته اند، دموکراسی 
و پرهیز دولت از فریبکاری بوده اما جانســون و پیش از وی، ترزا می  این فاکتورها 
را به سخره گرفته و خواسته های حزبی خویش را به آنان تحمیل کرده اند. اینک 
همین که جانسون به شکلی مذبوحانه می کوشد در پست نخست وزیری انگلیس 
باقی بماند، ناقض این تئوری قدیمی است که »افراد« باید قربانی »سیستم های 
عادلانه« شــوند، نه اینکه عدالت محو شــود تا افراد خودرأی به زیســت سیاســی 
خویش ادامه دهند. شاید همه اینها ادعایی بیش در کشوری نباشد که سردمدار 
استثمار کشورهای مختلفی در آسیا، آفریقا و حتی در پهنه اروپا بوده ولی هر چه 
هست، از شرایط به هم ریخته فعلی انگلیس فقط یک استنباط می توان داشت 

و آن، فرو پاشیدن واپسین پایگاه های  دموکراسی در این کشور است.
ë Aljazeera :منبع

قیس در مسیر استبداد
رئیس جمهوری تونس شورای عالی قضایی این کشور را منحل کرد
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رابرت بارینگتون، استاد مطالعات ضد فساد در دانشگاه ساسکس انگلیس  
 مترجم: وصال روحانی
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صفحه 8

صفحه 6

وزارت جهاد کشاورزی خبر داد

سبد معیشتی کارگران 9 میلیون تومان تعیین شد 
»ایران« از آغاز مذاکرات سه جانبه دستمزد گزارش می دهد

صفحه 8

صفحه 8

 راه اندازی 273 طرح صنعتی
 در 9 ماهه امسال

 »ایران« از دستاوردهای بخش صنعت، معدن و تجارت
 در چهل و سه سالگی انقلاب گزارش می دهد

گزارش »ایران« از پیامد های مثبت آغاز سرمایه گذاری 17 میلیارددلاری بر اقتصاد ایران

 آغاز فروش اینترنتی برنج ایرانی
با قیمت 32 و 42 هزار تومان رکورد سرمایه گذاری ایران شکست

افتتــاح طرح هــای ملــی چــه در ادوار خــاص و 
چه مبتنــی بــر برنامه ریزی در ســطح حکمرانی 
امری مغتنم و مبارک اســت کــه اخیراً به همت 
اقتصــادی  بازیگــران  و  رئیس جمهــور  شــخص 
صــورت گرفت. پیش تر نیز در دوره های مختلف 
را  قابلیت هایــی  و  ظرفیت هــا  آزاد  مناطــق  در 
مشــاهده کرده بودیم اما طرح هــای اخیر صرف 
نظــر از ظرفیت هــا و قابلیت هــای جدیــدی کــه 
ایجــاد می کنند بــا پروژه های قبلــی تفاوت های معنــاداری دارند. مهم ترین 
وجه تمایز به موقعیت فعلی اقتصاد کشــور برمی گردد. در شرایطی که نرخ 
رشــد اقتصادی و جریان انباشــت ســرمایه منفی اســت، اصلاحــات روندی 
و هماهنگــی میــان دســتگاه ها مؤثر بــوده و امــروزه در نقطه گــذاری مؤثر در 

هماهنگی های اقتصادی در حوزه صنعت مشاهده می شود.
نکتــه قابل تأمــل دیگر این اســت که شــخص رئیس جمهــور در کنار همه 
دغدغه هــا به ویــژه در حوزه معیشــت و شــیوع ســویه جدید کرونــا بر اهمیت 
سرمایه گذاری واقف بوده و پرداختن به این موضوع نشان از کارکرد حکمرانی 
در قــوه مجریــه دارد. اجرای چنین طرح هایی با وجــود چالش های اقتصادی 

همچون رهابودن نقدینگی و آسیب آن بر اقتصاد کشور مؤثر است.
به ویــژه آنکه طــی چند روز اخیر کــه تغییراتی در رژیم ارزی کشــور اتفاق 
افتاد و روند کاهنده به خود گرفت می تواند منجر به ارتقای سهم تولید ملی 

در اقتصاد، ارتقای ارزش پول ملی و هدایت درست نقدینگی شود.
بنابرایــن برنامه ریزی هایــی با محورهــای اقتصــاد درون زا در کنار افتتاح 
و نمایشــی که در دهــه مبارک فجر خواهد داشــت ظرفیت هــا و کارکردهای 
اقتصادی ایجاد می کند که در بازه کوتاه پیش رو تجلی و تبلور خواهد داشت.

در نهایــت نیــز بایــد گفت همراه کــردن بخش بزرگــی از بازیگــران مهم 
اقتصــاد همچــون بخــش خصوصــی و تولیدکننــدگان در چنیــن طرح هایی 

منجر به ارتقای ظرفیت های اقتصادی می شود.
این بدان معناست که در نقشه راه جدید اقتصادی جریان سرمایه گذاری 
ارتقا و ســهم اقتصاد مردم و بازیگری بخش خصوصی افزایش یافته است. 
اینجاســت کــه دولــت صرفــاً نقش حمایت گــر و تســهیل گر را ایفــا می کند و 

مسئولیت بخش بزرگی از اقتصاد را به مردم می سپارد.

سرمایه گذاری های جدید به مثابه کارکرد 
حکمرانی در قوه مجریه

ساسان 
شاه ویسی 

کارشناس اقصادی
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/ ای
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از دیروز عرضه دو قلم برنج شیرودی ممتاز با قیمت 
۴۲ هــزار تومــان و فجــر بــا قیمــت ۳۲ هزار تومــان در 

سامانه بازرگام آغاز شد.
در همیــن خصــوص جــواد ســاداتی نژاد دیــروز در 
نشســت خبــری بــه مناســبت ایــام دهه فجــر، ضمن 
تبریک و گرامیداشــت این ایام، درباره تمهیدات لازم 
بــرای تأمین مــواد غذایی شــب عید اظهار داشــت: از 
آبان ماه امسال تأمین کالاهای مورد نیاز نوروز  را شروع 
کردیــم و تلاش ما این اســت کــه 50 درصد میوه مورد 
نیــاز را از طریــق سیســتم هوشــمند توزیــع  کنیــم، این  
تجربــه جهانــی دارد و می توانــد در تنظیم بــازار تأثیر 
بســیار مثبتــی داشــته باشــد. وی دربــاره تنظیــم بازار  
گفت: تنظیم بازار محصولات کشــاورزی زمانبر است، 
معمــولاً برنامه ریزی هــای ما در ســال 1401 خودش را 
نشــان می دهد اما تلاش می کنیم به کمک اتحادیه ها 
بــازار را کنترل کنیم، مثلًا در مورد برنج که میزان کافی 
کشت داشته باشیم یک برنامه زراعی مدت دار است، 
بعضی موقع هم اقلیم تأثیر می گذارد، در ســیل اخیر 
50 هزار تن سیب زمینی خود را از دست دادیم اما قول 
می دهم که به کمک کشــاورزان امنیت بــر بازار حاکم 

باشد.
انتقاداتــی  اینکــه  وزیــر جهــاد کشــاورزی دربــاره 
درحوزه برنج وجود داشــته اســت و عــده ای برآورد از 
تولید را دقیق نمی دانســتند و دخالت دولت در بازار 
را خیلــی مؤثــر نمی دانند، گفت: بیــش از دو میلیون 
تن برنــج تولید و یک میلیون تن هــم وارد می کنیم، 
در سال گذشته هم دچار خشکسالی بودیم و بین ۲0 
تــا ۳0 درصد در تولید برنج ایرانی کاهش داشــتیم و 
ایــن روی بــازار تأثیر می گــذارد. امــا در برنج خارجی 
کسری را جبران می کنیم علاوه بر آن ذخایر راهبردی 
هــم داریــم و هیــچ مشــکلی در ایــن زمینــه وجــود 
ندارد. ســاداتی نژاد ادامه داد: توزیع هوشمند هم در 
اســتان های کشور و تهران درب منزل انجام می شود، 
توزیــع برنــج ایرانی هم از دیروز به صورت هوشــمند 

شروع شده است.
وزیر جهاد کشاورزی در پاسخ به اینکه قرار بود  برای 
جلوگیری از واردات برنج از تهاتر نفت اســتفاده شــود 
و قــرار بود قــرارگاه خاتم این کار را انجــام دهد اما این 
موضوع تکذیب شــد ، گفت: ما در اســتان های شمالی 
می توانیم یک میلیون کســری برنــج را که امروز داریم 

تولیــد کنیــم، برای ایــن کار بایــد ۲.۲ میلیــون هکتار از 
اراضــی را زهکشــی کنیم کــه 800 هزار میلیــارد تومان 
اعتبــار نیــاز دارد؛ ایــن اعتبــار را از طریــق فاینانــس و 
کنسرسیوم های داخلی و تهاتر نفت پیگیری می کنیم 
و مذاکــره در ایــن بــاره انجام شــده کــه از ظرفیت های 
قــرارگاه خاتــم هم برای اجــرای پروژه اســتفاده کنیم. 
وی درباره دخالت وزارت جهاد کشــاورزی در بازار هم 
گفــت: علاقــه ای به ایــن کار نداریم و بــا اتحادیه ها کار 
را پیــش می بریــم و می خواهیم بازار را بــه آنها واگذار 
کنیم اما این کار نیاز به زمان دارد.وی همچنین گفت: 
600 هــزار تــن ســیب زمینــی در انبارهــا وجــود دارد و 
ســیب زمینی جنوب هم وارد می شود و هیچ مشکلی 
وجود ندارد. اما کلًا باید بدانیم که کشاورزی یک بنگاه 

اقتصادی است و واردات و صادرات هر دو باید باشد.
رئیــس  پیشــنهاد  دربــاره  کشــاورزی  جهــاد  وزیــر 
سازمان حفاظت محیط زیست درباره ادغام سازمان 
جنگل ها با سازمان حفاظت محیط زیست، گفت: این 
تنها یک پیشنهاد است و البته موضوع جدیدی نیست 
و در ســال های گذشته هم اخباری از این دست درباره 
ادغام ها وجود داشــته و تا به امروز به نتیجه نرســیده 
اســت؛  از نظر ما محیط زیســت حوزه نظارتی اســت، 
اما ســازمان منابع طبیعی یک سازمان اجرایی است 
و با این پیشــنهاد ادغام ارتقایی برای دو بخش انجام 
نمی شود. ســاداتی نژاد همچنین افزود: هیچ مشکلی 

در تأمین روغن کشــور وجود ندارد و ۳00 میلیون دلار 
برای واردات روغن اختصاص یافته است.

می توانیــم  درصــد   50 تــا  افــزود:  ســاداتی نژاد 
نهاده هــای خــود را در کشــور تأمین و بقیــه را از طریق 

خوراک آماده یا واردات تهیه کنیم.
وی در پاســخ به اینکــه آیا ارز ترجیحــی نهاده های 
دامی ســال آینــده اختصــاص می یابد؟ گفــت: تا الان 
حــذف ارز ترجیحی در کمیســیون تلفیــق رأی نیاورده 
اســت.  ســاداتی نژاد درباره اینکــه چه برنامــه ای برای 
احیــای برنامــه خودکفایــی گنــدم دارید؟ گفت: ســال 
گذشــته بــا مشــکل خشکســالی مواجــه بودیــم و 4.6 
میلیون  تن گندم خریدیم و بقیــه را وارد کردیم، برای 
ســال آینــده در ابتــدای فصــل قیمــت را طبــق قانون 

کیلویی 7500 تومان تعیین کردیم.
وی با بیان اینکه مهمترین برنامه ما برای افزایش 
تولید گندم، کشــاورزی و تولید قراردادی اســت، گفت: 
در شرایط فعلی احتمالاً بسیاری از کشاورزان به دلیل 
کمبــود نقدینگی نتوانند نهاده مورد نیــاز خود را تهیه 
کنند و تولیدشان پایین بیاید اما با کشاورزی قراردادی 
می تــوان تولیــد را افزایــش داد کــه تنهــا یــک درصــد 
کشــاورزی کشور قراردادی اســت اما در دنیا این رقم تا 
90 درصد اســت؛ اکنون ۲50 هزار هکتار قرارداد بســته 
شــده و قرار اســت ســال آینده بیش از ۲ میلیون هکتار 

زمین گندم کشور به روش قراردادی تولید شود.

خسرو طالبی رهیق، رئیس هیأت مدیره انجمن ملی 
سیب زمینی ایران در گفت و گو با »ایران« در خصوص 
دلایل افزایش نرخ سیب زمینی در بازار گفت: نسبت 
به تورم اقلام دیگر، قیمت 10 هزار تومانی برای سیب 
زمینــی قیمــت معقولــی بــوده و نمی شــود از آن بــه 

عنوان گرانی حساب کرد.
وی افــزود: انجمن ســیب زمینی بایــد حمایت از 
تولید کننــده، مصرف کننده و صنایع و صــادرات را در 
دستور کارش داشته باشد، به همین دلیل این قیمت 
برای سیب زمینی بسیار ارزان هم محسوب می شود.

 رئیــس هیــأت مدیــره انجمن ملی ســیب زمینی 
تولیــد  کــرد: قیمــت نهاده هــای  ایــران خاطرنشــان 
محصولات کشاورزی  طی ســالیان گذشته با افزایش 
محسوســی روبه رو بــوده و دولت قبــل هیچ حمایتی 
در ایــن خصوص از کشــاورزان به عمل نیاورد. طالبی 
تصریح کرد: قیمت تراکتور سه سال پیش 40 میلیون 
تومــان بــود لکــن در ســال جاری قیمــت هــر تراکتــور 
نزدیــک به 400 میلیون رســیده، از طرف دیگر ســمی 
کــه کشــاورزان 50 هــزار تومــان خریــداری می کردنــد 
امســال با قیمت 700 هزار تومان خریداری می کنند، 
کود شــیمیایی که دولــت آن را 45 هزار تومان در بین 
کشــاورزان توزیــع می کــرد در ســال جاری قیمتش به 

500 هزار تومان رسیده است.
و  هزینه هــا  ایــن  مقابــل  در  کــرد:  اظهــار  وی 
ســرمایه گذاری ها کــه حــدود 10 برابــر افزایــش تولید 
را تجربــه کــرده انــد فقــط یــک درصــد ســود تولیــد 
ســیب زمینی بــه جیــب کشــاورزان مــی رود و بیشــتر 
حجم آن صرف هزینه های تولید محصول مورد نظر 

می شود. 
ایــن مقــام صنفــی در ادامــه یــادآور شــد: طبیعتاً 
بــه  توجــه  بــا  و  اخیــر  ایــن کشــاورز طــی ســه ســال 
ســوء مدیریت های اقتصــادی دولــت قبل بــا افزایش 
هزینه هــای معیشــت زندگی خود روبه رو بوده اســت 
بنابراین چه گناهی کرده  ســیب زمینی را که تولیدش 
بشــدت گران درآمده  با ضرر و بــه قیمت ۲ یا ۳ هزار 

تومان به بازار عرضه کند. 
رئیــس هیــأت مدیره انجمــن ملی ســیب زمینی 
ایــران گفــت: از طــرف دیگــر در ســال جاری بــه دلیل 
ســوء مدیریت منابــع آبــی و کاهــش بارندگــی و وقوع 

خشکسالی در سراسر کشور تناژ تولید سیب زمینی در 
هر هکتار به سطح استاندارد نرسید. 

وی افزود: کشــاورزان در هر هکتار به طور متوســط 
طی ســالیان گذشــته 45 تن سیب زمینی در هر هکتار 
تولید می کردند ولی در سال جاری تناژ تولید به ۳0 تا 
۳5 تن رسیده است. طالبی تصریح کرد: خوشبختانه 
با وجود خشکســالی هــم هیچگونه کمبــودی در بازار 
وجود ندارد و کشــاورزان برداشــت مناســبی داشــتند 
بــه همیــن دلیل بــه میزان کافی ســیب زمینــی برای 
صــادرات بــه کشــورهای دیگــر و تأمین بــازار داخلی 

برداشت شده است. 
ایــن مقــام صنفی گفت: ســال گذشــته که ســیب 
زمینی روی دســت کشاورزان ماند، دولت قبل اعم از 
وزارت جهاد کشاورزی و وزارت صمت حاضر نشد که 
سیب زمینی کشت شده کشاورزان را از آنان خریداری 
کند، به صورت کلی نیز می توان گفت دولت قبل طی 
چند ســال گذشته هیچ حمایتی از سیب زمینی کاران 

نکرده است . 
وی در پایــان افــزود: بــه وزارت جهــاد کشــاورزی 
بارهــا اعــلام کردیــم در مواقعی که با پیک برداشــت 
سیب زمینی مواجه هستیم این محصول را از انجمن 
خریــداری کرده و برای مواقع ضــروری در انبارها نگه 

دارند ولی با این پیشنهاد موافقت نکردند.
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 دولت قبل انگیزه کاشت سیب زمینی راآغاز فروش اینترنتی برنج ایرانی با قیمت 32 و 42 هزار توماناخـ
 از بین برد

توضیح رئیس هیأت مدیره انجمن ملی سیب زمینی درباره  دلایل گرانی این محصول: وزارت جهاد کشاورزی خبر داد 

عراق دومین مقصد 
صادرات و نهمین مبدأ 
تأمین کالاهای ایرانی

سخنگوی گمرک ایران گفت: با صادرات 
۲۵ میلیــون و ۴0 هــزار تــن کالا بــه ارزش 
هفــت میلیــارد و ۲9۵ میلیــون دلار در 10 
ماه امسال عراق دومین مقصد صادراتی 
کالاهــای ایرانی بعد از چین بوده اســت؛ 
به مــدت  نســبت  صــادرات  میــزان  ایــن 
مشابه سال قبل رشد 1۲ درصدی در وزن 
و 1۴ درصدی در ارزش را نشــان می دهد.  
بــه گزارش روابــط عمومی گمرک، ســید 
روح الله لطیفی اظهار داشــت: گســترش 
روابــط ایــران با عــراق در ســال های اخیر 
بــه دلایــل اشــتراکات فــراوان فرهنگــی، 
سیاســی، مذهبی همیشــه در دســتور کار 
دو کشــور قرار داشــته و گام های جدی نیز 
بــا وجــود همه مشــکلات برداشــته شــده 
است.  وی افزود: در 10 ماهه سال گذشته 
میــزان واردات ایران از عــراق، حدود 80 
هــزار تن بــه ارزش 10۳ میلیون دلار بوده 
که در مدت مشــابه امســال، نزدیک به ۲ 
میلیون تن بــه ارزش 9۲0 میلیون و ۴8۲ 
هزار و ۲۵8 دلار رسیده که افزایش ۲ هزار 
و ۴1۴ درصــدی در وزن و 79۳ درصــدی 

در ارزش را در این مدت نشان می دهد. 

کیش میزبان بزرگترین 
رویداد پتروشیمی

ســومین نمایشــگاه و همایــش تخصصی 
صنعــت  در  داخــل  ســاخت  از  حمایــت 
پتروشیمی با نگاه ویژه به صنعت پالایش 
و پتروپالایــش بــا حضــور مقامــات ارشــد 
اقتصادی کشور، مسئولان، دست اندرکاران، 
مدیــران و کارشناســان از ۲ تــا 4 اســفند در 
جزیــره کیــش برگــزار می شــود.به گزارش 
اقتصاد کارا، آریا حمیدیــان مدیر برگزاری 
سومین نمایشگاه حمایت از ساخت داخل 
در صنعت پتروشــیمی با اشاره به شکسته 
درایــن  مشــارکت کنندگان  رکــورد  شــدن 
رویــداد تخصصــی نســبت بــه ســال های 
پیش، از ثبت  نام و مشارکت ۳00 شرکت و 
بنگاه اقتصادی در این رویداد اثرگذار ملی 
خبر داد و اعلام کرد: هم اکنون ظرفیت ۲0 
هزار مترمربعی نمایشگاه تکمیل شده و به 

دنبال راه اندازی سالن موقت هستیم.



عقبگرد 22 هزار واحدی شاخص کل پس از 10 روزِ مثبت
کاهش شاخص کل تحت تأثیر بازارهای موازی

» ایران« از افت و خیز بازار در روز گذشته گزارش می دهد
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زیان انباشته سه بانک 
به 144 هزار میلیارد تومان رسید

با بررســی زیان شناســایی شــده در ســه بانک ســرمایه، آینده و شــهر، 
مشــخص شــد مجمــوع زیان انباشــته این ســه بانک بورســی بــه بیش از 
144هــزار میلیــارد تومــان رســیده اســت. در ادامــه بــه بررســی عملکــرد 
ایــن بانک هــا بــر اســاس صورت هــای مالی منتشــر شــده در بازار ســهام 

می پردازیم.
بانک سرمایه همچنان زیان ده است �

بــا انتشــار صورت هــای مالی بانک ســرمایه بــرای 9 ماهه ســال جاری 
مشــخص شــد فعالیت هــای ایــن بانــک همچنــان با زیــان روبــه رو بوده 
اســت. طبــق صورت های مالی ارائه شــده، گرچه زیــان خالص این بانک 
در مقایســه با مدت مشــابه ســال قبل 14درصــد کاهش داشــته اما بانک 
سرمایه با شناسایی زیان 5 هزارمیلیارد تومانی در مدت مذکور همچنان 
در بحــران قــرار دارد. با احتســاب زیان خالص شناســایی شــده، مجموع 
زیان انباشــته شــرکت به بیــش از 38 هــزار و 500 میلیارد تومان رســیده 
اســت. این مبلغ در حدود 10برابر ســرمایه ثبت شده است که اوضاع این 

بانک را  مناسب نشان نمی دهد.
طبــق صورت هــای مالی منتشــر شــده، با کاهــش 8 درصــدی درآمد 
تســهیلات اعطایی، افزایش یک درصدی هزینه سود سپرده ها، شناسایی 
زیان 643 میلیاردی حاصل از مبادلات ارزی، کاهش 86 درصدی درآمد 
حاصل از سرمایه گذاری ها و افزایش در هزینه های عمومی و اداری، مالی 
و اســتهلاک. عملکرد بانک در تمام بخش های عملیاتی و غیر عملیاتی 
با مشکل روبه رو شده است و در مجموع توفیقی در بهبود عملکرد بانک 

در مدت زمان مورد بررسی حاصل نشده است.
زیان انباشته بانک آینده به بیش از 81 هزار میلیارد تومان رسید �

صورت های مالی منتشــر شــده برای 9 ماهه منتهی بــه آذر ماه بانک 
آینده نشان می دهد این بانک همچنان در بخش هزینه های سود سپرده 
بــا افزایش قابل توجهی روبه رو اســت. از این رو خالص درآمد تســهیلات 
و ســپرده گذاری های بانــک به عدد منفــی 14هزار میلیارد ریال می رســد. 
عدم توانایی در کسب درآمد در بخش های عملیاتی در کنار افزایش قابل 
توجه در هزینه های عمومی و اداری، مالی، مطالبات مشــکوک الوصول و 
استهلاک، منجر به شناسایی زیان خالص 15هزارو 700میلیارد تومانی در 
9ماهه نخست سال جاری شد. این رقم با جمع زیان انباشته ادوار گذشته، 
مجموع زیان انباشــه شرکت به حدود 81هزارو 900میلیارد تومان رسیده 

است. این مبلغ در حدود 50 برابر سرمایه ثبت شده بانک است.
بانک شهر به سودسازی رسید �

صورت های مالی 9ماهه بانک شــهر نشان می دهد که این بانک نیز 
در بخش درآمد حاصل از تسهیلات و سپرده گذاری ها همچنان زیان ده 
اســت. طبــق این صورت هــای مالــی گرچه درآمــد تســهیلات اعطایی 
بــا افزایــش 42 درصدی روبه رو شــده، اما این بانــک در مجموع از این 
محل متحمل درحدود 800 میلیارد تومان زیان شده است. اما شرکت 
با درآمد های شناسایی شده از محل درآمد کارمزدی، سرمایه گذاری ها 
و ســود حاصل از مبادلات ارزی این زیان را جبران کرده و در نهایت در 
حدود یک هزار و 600 میلیارد تومان ســود خالص داشــته باشــد. با این 
حســاب مجموع زیان انباشــته شــرکت با 7درصد کاهش به 23 هزار و 

800 میلیارد ریال رسیده است که در حدود 15برابر سرمایه آن است.
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شستا نباید محل باراندازهای سیاسی شود
در  اجتماعــی  تأمیــن  ســازمان  مدیرعامــل 
مراســم معرفی اعضــای هیأت مدیره شــرکت 
ســرمایه گذاری تأمیــن اجتماعــی تأکید کــرد: با 
تکمیــل اعضــای هیأت مدیــره فرصــت خوبی 
فراهم می شود تا وجوه سرمایه گذاری و کارکردی 

شســتا ارتقا پیــدا کند.به گــزارش روابط عمومی 
میرهاشــم  ســید  اجتماعــی،  تأمیــن  ســازمان 
موســوی تأکیــد کرد: شســتا یک نهــاد اقتصادی 
است که رویکرد حاکم بر آن باید از جنس اقتصاد 
باشــد و اجــازه داده  نشــود تــا فرصت طلبی ها و 

منفعت طلبی هــا آن را بــه محــل باراندازهــای 
سیاسی تبدیل کند. شستا ظرفیت بزرگی دارد که 
باید متناسب با آن هدف گذاری کرد اما این نگاه 
که شســتا به تنهایی می توانــد محل رفع و رجوع 
تمامی نیازهای سازمان تأمین اجتماعی باشد؛ 

غیرواقعی و نادرست است.مدیرعامل سازمان 
از  تأمیــن اجتماعــی در ادامــه گفــت: مهم تــر 
بحث اقتصادی شستا، مسأله صیانت از حقوق 
ذی نفعــان شســتا اســت کــه خوشــبختانه مورد 
تأکید اعضای هیــأت مدیره هم قرار دارد. اموال 

و دارایی های شســتا حق الناس است و به همین 
جهــت لــزوم افزایــش شــفافیت و جلوگیــری از 
مداخلات گروه های سیاسی از اولویت های شستا 
اســت. اولویت هایی که در گام نخست در فرایند 

انتصابات شستا خود را نشان می دهد.

گــروه اقتصــادی/  بــا آغــاز کار دیــروز بــازار 
ســهام فشــار عرضــه در بیشــتر ســهام بــزرگ 
بــازار رفتــه رفته افزایــش یافت و شــاخص به 
رهبــری شــرکت های بخــش فلــزات اساســی، 
22هــزارو  بــا  پالایشــی ها،  و  پتروشــیمی ها 
447واحــد کاهــش، در عــدد یــک میلیــون و 
281هــزار واحــد بــه کار خــود پایــان داد. نزول 
شــاخص به زیر یک میلیــون و 300هزار واحد 
اتفــاق افتــاد کــه در 10روز کاری  در شــرایطی 
گذشــته، شــاخص همــواره در حال رشــد بود. 
امــا دیروز بازار ســهام، تنهــا بازاری نبــود که با 
کاهش قیمت ها روبه رو شد. کاهش نرخ ارز که 
از هفته های قبل شــروع شــده بود در روز شنبه 
ادامــه یافت تا قیمــت دلار در صرافی ملی در 
کانــال 24هزارتومانــی و در بــازار آزاد به کانال 
26هزارتومانــی وارد شــود همچنین در همین 
بــازه بازار ســکه و طلا نیز با کاهش روبه رو شــد 
و ســکه تمام بهار آزادی بــه حدود 11میلیون و 

800 هزار تومان رســید. مورد سوم نیز افزایش 
قیمت هــا در بازار رمــز ارزها بود، ایــن بازار که 
در روز هــای اخیــر بــا کاهــش چشــمگیری بــه 
قیمت هــای پایین تــر از میانگین هــای ماهانــه 
خــود وارد شــده بــود در 24ســاعت گذشــته با 
افزایــش قابل توجهــی روبه رو شــد و به عنوان 
مثــال قیمــت بیــت کوین بــا بیــش از 9درصد 
افزایــش وارد کانــال 40هزار دلاری شــد. فعل 
و انفعــالات در بازار هــای مــوازی بــازار ســهام 
می توانــد تأثیرات متفاوتی بر این بازار داشــته 

باشد که در ادامه به آنها اشاره می شود.
کاهــش قیمــت دلار بــر صورت هــای مالــی  �

شرکت ها تاثیر گذار است
با بررســی صورت های مالی اکثر شــرکت ها 
نظیــر  صادرکننــده  شــرکت های  بخصــوص 
فلــزی،  و  معدنــی  صنایــع  و  پتروشــیمی ها 
مشــخص می شــود کــه بخــش قابــل توجهــی 
ایــن  از افزایــش درآمدهــای شناســایی شــده 

شــرکت ها وابســته بــه تغییــرات نــرخ برابری 
ارز و بخصــوص افزایــش قیمــت دلار و یــورو 
نســبت بــه ریال بــوده اســت. بــه بیانــی دیگر 
این شــرکت ها اگرچه در دوره فعالیت امســال 
نسبت به سال گذشته با کاهش فروش روبه رو 
شده بودند اما درآمد و سود سازی آنها با ارقام 
ریالــی افزایــش قابــل توجهــی داشــته اســت. 
ایــن شــرکت ها همچنیــن در دوره پیــش رو از 
طریــق تســعیر دارایی هــا و بدهی هــای ارزی، 
درآمدهایی شناسایی کرده بودند که با کاهش 
بیــش از حد قیمت ارز ایــن درآمد ها می تواند 
از بیــن رفته یا تبدیل به هزینه شــود. به همین 
دلیــل کاهش قیمت ارز می توانــد روند درآمد 
این شــرکت ها را تهدید کند کــه فعالان بازار با 
اطــلاع از این موضوع، اقــدام به قیمت گذاری 
ســهام می کننــد. بــا تعاریف صــورت گرفته به 
نظر می رســد یکــی از دلایل کاهــش قیمت ها 
در روز معاملاتی یکشــنبه، کاهش قیمت ارز و 

پیش بینی کاهش درآمدهای شرکت ها باشد.
کاهش قیمت ها در بازارهای موازی منجر به  �

خروج سرمایه از سهام می شود
و  طــلا  ارز،  بــازار  در  قیمت هــا  کاهــش  بــا 
رمــز ارز هــا، ســرمایه گذارانی کــه ایــن موضوع 
را به عنــوان فرصــت تلقــی می کنند، بــا خارج 
کــردن بخشــی از ســرمایه خــود و انتقــال ایــن 
سرمایه ها به سایر بازارها، سعی در بهره بردن 
از بازدهی های بالقــوه به وجود آمده می کنند. 
از این رو بخشی از عرضه های صورت گرفته در 
روز جاری می تواند به انگیزه ورود به بازار های 
موازی گرفته باشــد. افزایــش حجم معاملات 
یکشــنبه می توانــد  روز  در  و طــلا  ارز  بــازار  در 
شــاهدی بــر این ماجرا باشــد. طبــق اطلاعات 
منتشــر شــده بــا وجــود کاهــش قیمت ســکه، 
معامــلات ایــن کالا در بــازار آتــی کالا افزایش 
یافته اســت. و در بــازار دلار نیز تقاضــا در بازار 
آزاد نسبت به روز های قبل کمی افزایش یافته 

است.
چشم انداز بازار مثبت است �

مذاکــرات  تأثیــر  تحــت  بــازار  روز هــا  ایــن 
برجامــی قرار دارد. بــا انتشــار خبرهایی مبنی 
بــر لغــو بخشــی از تحریم ها و ادامــه مذاکرات 
بــا کشــورهای همســایه، پیش بینــی می شــود 
رشــد اقتصــادی ایــران در ماه هــا و ســال های 
آینده افزایش داشته باشــد. این موضوع که با 
افزایش دسترسی شرکت ها به بازار های هدف 
صادراتی و کاهش هزینه هــای وارداتی روبه رو 
خواهــد شــد، می تواند چشــم انداز مناســبی را 
بــرای شــرکت های موجود در بازار ســهام رقم 
زنــد. از ایــن رو اکثــر کارشناســان برایــن باورند 
کــه ســرمایه گذاری بلند مــدت در بازار ســهام 
می توانــد بــا بازدهــی مناســبی همــراه شــود. 
از ایــن رو ایــن کارشناســان افــراد را همــواره به 
بــازار  از رفتــار هیجانــی در  صبــوری و پرهیــز 

تشویق می کنند.
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6 غول تولیدی کشور همراه دولت شدندگ

»ایران« از آغاز مذاکرات سه جانبه دستمزد گزارش می دهد

سبد معیشتی کارگران 9 میلیون تومان تعیین شد 

رقم ســبد معیشــت کارگران در شــورای عالی کار نزدیک به 9 میلیون تومان 
تعیین شد؛ البته این به معنای افزایش دستمزد متناسب با این رقم نیست 
اما تعیین این رقم آغازی بر مذاکرات سه جانبه دولت، کارگران و کارفرمایان 
اســت که از روزهای آغازین اسفند ماه شــروع می شود و تا حصول توافق سه 

جانبه ادامه دارد.
هر ســاله مذاکرات تعیین دســتمزد کارگــران در هفته های پایانی ســال 
انجــام می گیــرد و چانــه زنی ها بــرای میزان حقــوق و دســتمزد معمولًا تا 
روزهای پایانی ســال ادامه دارد؛ بررسی و انجام تکالیف مربوط به افزایش 
حقوق کارگران بر عهده شــورای عالی کار متشــکل از وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعــی، دو نفــر از افراد بصیر و مطلع در مســائل اجتماعی و اقتصادی 
به پیشــنهاد وزیــر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی و تصویب هیــأت وزیران که 
یک نفر از آنان از اعضای شــورای عالی صنایع اســت، سه نفر از نمایندگان 
کارفرمایــان )یک نفر از بخش کشــاورزی( به انتخاب کارفرمایان و ســه نفر 
از نمایندگان کارگران )یک نفر از بخش کشــاورزی( به انتخاب کانون عالی 

شوراهای اسلامی کار است.
بــه این ترتیــب دولت بــا شــرکای اجتماعی خود در نشســتی ســه جانبه 
دســتمزد سالانه کارگران سراسر کشور را تعیین می کنند و حالا این مذاکرات 
سه جانبه که در ادامه به مذاکرات مزدی سال 1401 می انجامد با تعیین رقم 

سبد معیشت در آخرین نشست شورای عالی کار رسماً کلید خورد.
شنبه شــب هفته جاری در جلسه رسمی شورای عالی کار، سبد معیشت 
حداقلــی خانوارهــای کارگری برای مذاکــرات مزدی، 8 میلیــون و 979 هزار 
و 820 تومــان یعنــی نزدیک به 9 میلیون تومان تعیین شــد. در محاســبات 
ســبد معیشت، سهم اقلام خوراکی، ۳۶.۶ درصد و سهم اقلام غیرخوراکی، 
۶۴.۴درصد در نظر گرفته شــده است. ســبد خوراکی ها با ۳0 درصد افزایش 

گذشــته  ســال  بــه  نســبت 
۳میلیــون و 286 هــزار تومان 
ایــن  کــه  شــده   نرخ گــذاری 
متوســط  براســاس  محاســبه 
قیمت اقلام خوراکی اعلامی 
از ســوی مرکز آمار ایران برای 
دی مــاه 1۴00 اســت، صورت 
گرفتــه اســت. این ســبد برای 

خانوار متوسط شهری با بعد ۳.۳ نفر انجام شده است.
تعیین رســمی نرخ ســبد معیشــت و امضای ســه گروه دولتی، کارگری و 
کارفرمایی پای این رقم، اولین گام در تعیین دســتمزد 1۴01 اســت. این رقم 
در واقع در اجرای ماده 41 قانون کار تعیین شده است. رقم توافق شده برای 
سال 1401 نسبت به سال گذشته که رقم سبد معیشت ۶ میلیون و 89۵ هزار 
تومان بود، رشد 2 میلیون و 8۴ هزار تومانی یافته که البته حتی اگر به حداقل 
دســتمزد، رقم 600 هزار تومــان بن کارگری، حق مســکن 450 هزار تومانی، 
حق اولاد 265 هزار تومانی و پایه ســنوات 1۳9 هزار تومانی هم اضافه شــود، 
بــاز هم این رقم همواره فاصله ای بیش از 100 درصدی با دســتمزد کارگران 

داشته است.
فرامرز توفیقی، رئیس کمیته دســتمزد کانون عالی شوراهای اسلامی کار 
کشور و نماینده کارگران در شورای عالی کار در گفت وگو با »ایران« درباره رقم 
تعیین شده برای سبد معیشت کارگران تأکید کرد: اعداد و ارقام تعیین شده 
شــاید چندان اهمیتی نداشــته باشد، اما مهم رفتن به سمت تحقق ماده 41 
قانــون کار و کاهــش فاصله زیادی اســت که حداقل دســتمزد کارگران با این 

سبد معیشت دارد.
وی بــا اشــاره به تفــاوت بیــش از 4 و نیم میلیون تومانی ســبد معیشــت 
تعیین شــده با حداقل دســتمزد کارگران، محاســبات رسمی سبد معیشت 
در شــورای عالــی کار را فقط یــک ریل گذاری برای مذاکرات مزدی دانســته و 
می گوید: مهم نزدیک شــدن حداقل دســتمزد کارگران به این عدد اســت و 

فاصله معیشت و دستمزد مشکلی جدی است.
ë آغاز مذاکرات مزدی از اوایل اسفند

این نماینده کارگری درباره زمان آغاز مذاکرات دستمزد در شورای عالی 
کار، هــم تأکید می کنــد: معمولاً بعد از اعلام تورم بهمــن ماه مذاکرات مزد 
آغــاز می شــود که چون به طور معمــول در روزهای آغاز اســفند ماه این رقم 
اعلام می شود، مذاکرات بعد از آن تاریخ آغاز خواهد شد و تا حصول توافق 

سه جانبه ادامه می یابد.
براســاس مــاده ۴1 قانــون کار، دو معیار اصلی تعیین دســتمزد کارگران، 
نرخ تورم و سبد معیشت است. شورای عالی کار حداقل دستمزد کارگران در 
ســال 1۴00 را با ۳9 درصد افزایش نســبت به سال 99، به غیر از سایر مزایای 
مســتمر2 میلیون و 655 هــزار و 49۳ تومان تعیین کرد که فاصله زیاد آن با 
رقم حدود 7 میلیون تومانی ســبد معیشــت خود گواهی بر عدم اجرای این 
ماده قانونی اســت و این روال هر ســاله تکرار شده و بی توجهی به اجرای آن 

شکاف عمیقی میان درآمد و هزینه کارگران ایجاد کرده است.
حدود 1۴ میلیون و 700 هزار بیمه شــده اصلی تأمین اجتماعی در کشور 
داریــم که با احتســاب خانواده هــای آنها دایــره جمعیت کارگــران به حدود 
۴8میلیــون نفر می رســد و مذاکرات مزدی بیش از نیمی از جمعیت کشــور 

را شامل می شود.
ë نیازمند برنامه 5 ساله برای نزدیک شدن درآمد و هزینه کارگران هستیم

محمدرضــا تاجیــک یک عضــو کارگری شــورای عالــی کار در گفت و گو با 
خبرگزاری مهر، بهترین راهکار برای نزدیک شدن درآمد به هزینه را تعریف 
یــک برنامــه بلندمدت ۵ ســاله از ســوی دولت می دانــد که براســاس آن به 
تدریج در این ۵ سال درآمد کارگران به هزینه نزدیک می شود.به گفته وی در 
حال حاضر ۳0 درصد از هزینه زندگی کارگران از طریق دستمزدشان پوشش 
داده می شــود. توفیقی، عضو شورای عالی کار با اشاره به اینکه این نخستین 
مذاکرات تعیین دستمزد در دولت سیزدهم است، ادامه می دهد: زمانی که 
صحبت می کنیم همه مشکلات را می دانند اما اینکه حرکت بر مدار و بستر 
جلوگیری از ســرکوب مزدی، رفتن به ســمت مزد منصفانه، مدیریت بازار و 
اجرای وظایف حاکمیتی باشــد در عمل نشــان می دهد این همراهی و اراده 

برای تحقق شعارها در این دولت دیده می شود یا خیر.
علی حســین رعیتی فــرد، معاون وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی درباره 
مذاکرات سه جانبه به »ایران« می گوید: نظر به اصطکاک منافع که در تمامی 
عرصه ها و از جمله روابط بین شــرکای اجتماعی وجود دارد، سه جانبه گرایی 
به عنــوان راهــکاری مؤثر و مترقی در تنظیم روابط کار در پیش گرفته شــده که 
اصلــی بدیــع در عرصــه روابط کار اســت. آنچه در ســه جانبه گرایــی به عنوان 
پیش فرضی مهم تلقی می شود، نهادینه شدن فرهنگ تعامل و گفت و گو در 
مقابل تقابل و عدم اعتماد بین طرفین اســت. وی با بیان اینکه بدیهی است 
که طرفین مذاکره جمعی با اولویت تحقق منافع گروه خود وارد عرصه مذاکره 
گردند، تصریح می کند: البته طرفین گفت و گو نباید منافع و اغراض شخصی را 
در گفت و گوها دخالت دهند، زیرا چنین رویکردی موجب عدم حصول نتیجه 
در مراجع بویژه مراجع عالی همانند شورای عالی کار خواهد شد. عرصه روابط 

کار، ساحتی صرفاً صنفی و به دور از اغراض شخصی است.
معــاون وزیرتعاون، کار و رفاه اجتماعی می گوید: ضرورت دارد گروه های 
کارگــری و کارفرمایــی در تمــام مراجــع و بویــژه شــورای عالــی کار بــه دور از 
جهت گیری هــای شــخصی و صرفاً با رویکرد صنفــی وارد چانه زنی و مذاکره 

گردند تا تنظیم روابط کار با کمترین هزینه و بیشترین منافع حاصل شود.

رکورد سرمایه گذاری ایران شکست
گزارش »ایران« از پیامد های مثبت آغاز سرمایه گذاری 17 میلیارددلاری بر اقتصاد ایران

»ایران« از دستاوردهای بخش صنعت، معدن و تجارت در چهل و سه سالگی انقلاب گزارش می دهد

راه اندازی 273 طرح صنعتی در 9 ماهه امسال
گــروه اقتصــادی/ با توســعه صنعتی 
و  فقــر  رفــع  بــه  موفــق  می تــوان 
کــه  اشــتغالی  و  شــد  محرومیت هــا 
مورد نیاز کشور است را تأمین کرد در 
ایــن میــان وزارت صمت مســئولیت 
خطیــری دارد. حــال وزارت صمــت 
در دوره جدیــد در قالــب پروژه هــای 
فعالیــت،  رشــته  و  عمومــی  تحــول 
شهرســتانی  و  اســتانی  آمایــش 
بخــش صنعــت، معــدن و تجــارت 
و برنامه هــای بین المللــی و توســعه 
صــادرات، در حــال تدویــن برنامه و 

پیاده سازی امور اصلاحی است. 
امــا آنچــه بیــش از پیــش در اقتصاد 
نمایــان شــده و در ایــن دوره رنــگ و 
لعــاب پیــدا کــرده »حــذف رانت ها« 
اســت. رانت هایــی کــه از دولت هــای 
پیشــین بواســطه برخی از تصمیم ها 
تقویت شده، در این دولت قرار است 
به صــورت کامــل ازبیــن برده شــود. 
کارنامه کاری دولت ســیزدهم نشــان 
می دهد که اولویت آن شفاف ســازی 

امور مختلف است.
ایــن اســاس از اول فروردیــن  بــر 
 1441 ســال جاری،  مــاه  دی   25 تــا 
تولیــد  چرخــه  بــه  غیرفعــال  واحــد 
بازگشــته اند و این اتفاق مهمی است 
شــرایط  ســخت ترین  در  کشــور  کــه 
اســت  آورده  دســت  بــه  تحریمــی 
مشــکل  مــدت  ایــن  در  همچنیــن  و 
تعهــد ارزی 50 واحــد تولیــدی رفــع 
شــده اســت. در این میان 27۳ طرح 
مهم ایجادی/ توســعه ای با مجموع 
سرمایه گذاری 1۳82.۳ هزار میلیارد 
ریال و اشــتغال در 9 ماهه سال 1400 
راه انــدازی شــده اســت. ایــن اعــداد 
و ارقــام نشــان می دهــد که کشــور به 
 ســمت صنعتی شــدن خیز برداشته

 است.

ë  تأمیــن 14هزار مــگاوات برق توســط
واحدهای صنعتی و معدنی

یکی از موضوعاتی که وزارت صمت 
دنبــال می کنــد،  در دولــت ســیزدهم 
توسعه زیرســاخت ها است، موضوعی 
که دولت گذشته به کل فراموش کرده 
بــود و واحدهــای صنعتــی کــه نیــاز به 
بــرق، آب و گاز داشــتند بــه دلیل عدم 
توسعه زیرساخت ها مجبور به کاهش 

تولید شدند. 
طی فعالیت دولت سیزدهم 109۳ 
واحــد تولیــدی بــه شــبکه جمــع آوری 
و تصفیه خانــه فاضــلاب شــهرک ها و 
نواحــی صنعتی وصل شــدند و در این 
میــان بــرق بــه میــزان475 مــگاوات، 
آب 254لیتــر بــر ثانیــه، گاز 4 شــهرک 
و  شــهرک ها  در  صنعتــی  ناحیــه  و 
نواحــی صنعتــی تأمین شــد. پیگیری 
برای تســریع در پروژه های آبرســانی از 
خلیــج فارس به فــلات مرکــزی ایران 
هــم از دیگــر دســتاوردهای اســت کــه 
دولت ســیزدهم به آن رســیده اســت. 
نیــرو  وزارت  بــا  تفاهمنامــه  انعقــاد 
جهــت احــداث نیــروگاه و بــا ظرفیت 
تأمیــن 14هــزار مــگاوات بــرق توســط 
واحدهای صنعتــی و معدنی و برآورد 
سرمایه گذاری حدود7 میلیارد دلار که 
مراحل اجــرای برخی از این نیروگاه ها 
آغاز شــده اســت هم می توان از جمله 
دولــت  دســتاوردهای  و  اقدامــات 

سیزدهم دانست.

ë  بهره برداری معدن جانجای سیستان
و بلوچستان

بخــش معــدن از حوزه هایی اســت 
کــه می تــوان از آن بــه درآمــد بالایــی 
دســت یافت و درآمدهــای این بخش 
کــرد.  نفتــی  درآمدهــای  را جایگزیــن 
بدین جهت دولت سیزدهم به دنبال 

اصلاح ساختاری و اقدامات تحولی در 
بخــش معدن اســت. از ایــن رو اجرای 
دراســتان  اکتشــاف  نظیــر  پروژه هایــی 
خراســان جنوبــی در مســاحتی حدود 
 60 تهیــه  و  مربــع  کیلومتــر  15هــزار 
ورقه نقشــه زمین شناســی ژئوشــیمی، 
اقتصادی با میزان پیشرفت 70 درصد 

صحرایــی،  برداشــت های  مرحلــه  در 
آغاز عملیات اجرایی برای استخراج و 
بهره برداری معدن جانجای سیســتان 
و  ماشــین آلات  تأمیــن  بلوچســتان،  و 
تجهیــزات بخــش معــدن با اســتفاده 
از ظرفیت هــای داخلی مــورد پیگیری 

ویژه قرار گرفته است.

ë استقرار رایزن در افغانستان و پاکستان
رفــع موانــع تولید و صــادرات هم از 
اقدامات جدی اســت که وزارت صمت 
دنبال کــرده اســت. تهیه و ابلاغ بســته 
سیاســت های تجــاری و ارزی، تدویــن 
نقشــه راه توســعه تجارت با کشــورهای 
اولویــت دار، تعییــن مســیر تجــاری بــا 
عملیاتی ســازی  و  هــدف  کشــورهای 
خــط حمل و نقــل دریایی بیــن ایران و 
کشورهای آسیای میانه، استقرار رایزنان 
و  افغانســتان  کشــورهای  در  بازرگانــی 
پاکســتان، انجــام مذاکــرات دوجانبه با 
کشــورهای پاکســتان و ســوریه بــا هدف 
تقویت دیپلماسی و همچنین گسترش 

مبادلات اقتصادی با روسیه است.

ë حذف سهمیه ها
اولیــه  مــواد  تأمیــن  ســاماندهی 
داخلــی از جملــه اقداماتــی اســت که 
دولــت ســیزدهم طی عمــر کوتاه خود 
مبــادرت بــه انجــام آن کرده اســت. با 
اتمــام این پــروژه که قواعــد آن تهیه و 
برخــی ابــزار آن در بــورس کالا اجرایی 
تأمیــن  تســهیل  زمینــه  اســت،  شــده 
مــواد اولیه توســط واحدهــای تولیدی 
در بــورس کالا فراهــم شــده و ضمــن 
حــذف ســهمیه ها و امضاهای طلایی، 
زمینه هــای رانت حذف شــده و پیروی 
قیمت مــواد اولیــه از دلار در بازارهای 
داخلــی حــذف می شــود. ایــن برنامــه 
ســیمان،  ماننــد  محصولاتــی  بــرای 
شــمش و محصولات فــولادی و برخی 
محصــولات پتروشــیمی اجرایی شــده 
اســت. تکمیل ســامانه جامــع تجارت 
هــم از دیگــر اتفاق هایــی اســت کــه با 
هــدف تأمیــن و توزیــع کالا و همچنین 
رصــد کالا در طــول زنجیــره در دولــت 

سیزدهم میسر شد.
اصلاح ســاختار بــازار کالاهــای پایه 

هم در دولت ســیزدهم در دســتور کار 
قرار گرفته اســت و می توان اتفاق های 
اخیر را به عنوان یک دســتاورد در دهه 
فجــر نام برد. بیــش از10هــزار میلیارد 
تومان معاملــه کالاهای پایه در بورس 
کالا ثبــت شــد کــه قرار اســت تــا پایان 
بهمــن مــاه این عــدد از رقــم ۳0 هزار 
میلیــارد تومــان عبــور کنــد. همچنین 
پیاده سازی تدریجی الگو برای کالاهای 
پایه قابل عرضه در بورس کالا در حال 

دنبال شدن است.
از آنجــا کــه می خواهیم به توســعه 
صنعتــی و معدنی برســیم ابتــدا باید 
ببینیــم کــه رتبــه بین المللی ایــران در 
دو حوزه یاد شده چقدر است. در حال 
حاضر و بر اساس آنچه بخش فناوری 
داده وزارت صمــت اعلام کرده اســت 
ایــران در حــوزه فولاد خــام رتبه هفتم 
جهــان را دارد. در حــوزه ســیمان رتبه 
کشــورمان ششــم و آهن اسفنجی دوم 
است. در سنگ آهن و گوگرد رتبه ایران 
11 اســت. در حوزه صنعت و معدن در 
هیــچ رشــته ای کمتــر از 20 کشــور دنیا 
نیستیم و این نشان می دهد که با کمی 
تسهیل امور می توان رتبه های جهانی 
را ارتقــا داد. در ۳ جــدول پیــش رو بــه 
سهم بخش صنعت، معدن و تجارت 
از تولیــد ناخالــص داخلــی بــه قیمت 
جاری، ظرفیت سازی در برخی صنایع 
مهم و اســتراتژیک و وضعیت موجود 
واحدهــای صنعتی، صنفــی و معادن 
اشــاره شده اســت. این جدول ها نشان 
می دهــد که بخــش صنعــت و معدن 
مســیر توســعه خود را پیدا کرده اســت 
و قطعــاً بــا تســهیل امــور و همــکاری 
خصوصــی  بخــش  بــا  دولــت  بیشــتر 
می تــوان صنایــع و معادن کشــور را به 
جایگاهی رساند که جبران کننده کامل 

درآمدهای نفتی باشند.

سهم بخش صنعت، معدن و تجارت از تولید ناخالص داخلی به قیمت جاری

ظرفیت سازی در برخی صنایع مهم و استراتژیک)در مقطع فعلی(

وضعیت موجود واحدهای صنعتی، صنفی و معادن
واحدهای صنفیمعادنواحدهای صنعتیموضوع
7320671303010190تعداد
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83.5 )میلیون تن(88)میلیون تن(43)میلیون تن(2662)هزار دستگاه(

شمش آلومینیوممحصولات فولادیلاستیک خودروپودرشوینده
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ســرمایه گذاری  بزرگتریــن  دیــروز 
صنعتــی تاریخ ایران با دســتور رئیس 
گذشــته  روز  خــورد.  کلیــد  جمهــور 
اجــرای  عملیــات  آغــاز  مراســم  در 
48 پــروژه بــزرگ صنعتــی کشــور، بــا 
حضور آیت الله ســید ابراهیم رئیســی، 
آغــاز  کشــور  صنعتــی  ابرپروژه هــای 
ســالن  در  کــه  مراســم  ایــن  در  شــد. 
همایش های صدا و ســیما برگزار شد، 
اســناد و تفاهمنامه ایــن پروژه ها میان 
مدیــران شــرکت های ذیربــط امضــا و 

مبادله شد.
ایــن 48 پــروژه بــا ارزش 17 میلیارد 
دلار در 1۳ اســتان و 27 شهرستان اجرا 
خواهد شــد و به عنوان پشتوانه ای برای 
دســتیابی به رشــد 8 درصــدی اقتصاد 
ایــران که در قالــب لایحه بودجــه 1401 
پیش بینــی شــده اســت، عمــل خواهد 

کرد.
6 غــول صنعتــی و تولیــدی کشــور 
صنعتــی  و  معدنــی  شــرکت  شــامل 
مبارکــه،  فــولاد  مجتمــع  گل گهــر، 
ایــران،  مــس  صنایــع  ملــی  شــرکت 
شــرکت معدنــی و صنعتــی چادرملو، 
شرکت ســرمایه گذاری توسعه معادن 
گســترش  گــروه  شــرکت  و  فلــزات  و 
نفــت و گاز پارســیان بــه عنــوان »گروه 
پیشــرانان پیشــرفت ایران« مسئولیت 
ســرمایه گذاری در این ۴8 پروژه بزرگ 

صنعتی را برعهده دارند.
11 میلیــارد دلار صــادرات ســالانه، 
محصــول  تــن  میلیــون   ۵۴ تولیــد 
معدنی، فلزی و پتروپالایشی، معادل 
20 میلیــارد دلار درآمد ســالانه پس از 
بهره بــرداری و ایجــاد 21 هــزار شــغل 
مســتقیم و ۶۴ هزار شغل غیرمستقیم 
از جملــه مزیت هــا و ظرفیت های این 
پروژه هــای عظیم پــس از بهره برداری 

است.
ایــن  ریالــی  ارزش  ترتیــب،  بدیــن 
از  بیــش  بــه  تاریخــی  ســرمایه گذاری 
450 هزارمیلیــارد تومــان می رســد که 
در تاریخ کشــور نظیر نــدارد و تحولات 
بزرگی را درپی خواهد داشت. درحالی 
کــه در ســال های گذشــته تولیــد کشــور 
ایــن  شــد،  مواجــه  شــدیدی  افــت  بــا 
مشــارکت  بــا  عظیــم  ســرمایه گذاری 
بخــش غیردولتــی و دولــت، می تواند 
بسترهای پیشــرفت و توسعه صنعتی 

کشور را فراهم کند.
ë تحقق رشد 8 درصدی اقتصاد

یکی از کارویژه های دولت سیزدهم 
احیای سرمایه گذاری در اقتصاد کشور 
بــا هــدف بــالا بــردن تولیــد ناخالــص 
داخلــی، ایجــاد رونق تولیــد و افزایش 

اشتغالزایی است.
درهشــت ســال دولت قبــل، میزان 
سرمایه گذاری در اقتصاد کشور بشدت 
سقوط کرد. نرخ رشــد تشکیل سرمایه 
ثابت در هشــت ســال اخیر منفی بوده 
است. تشــکیل ســرمایه ثابت منفی یا 
کاهش رشــد ســرمایه گذاری در کشــور 
کــرده  ایجــاد  را  زیــادی  نگرانی هــای 
اســت. از ابتدای دولت قبل روند افت 
نــرخ  افتــادن  جلــو  و  ســرمایه گذاری 
باعــث  ســرمایه گذاری  از  اســتهلاک 
بروز دغدغه های نگران کننده ای شــده 

است.
کاهش رشد سرمایه ثابت ناخالص 
بخــش  تمایــل  عــدم  مفهــوم  بــه 
خصوصــی و دولتی به ســرمایه گذاری 
اســت و این موضوع بــه دلیل تکرار در 
8 سال گذشته ســبب شده برگرداندن 
اقتصاد به وضعیت قبل بســیار دشوار 

شود.
ایــن کاهش میل به ســرمایه گذاری 
مختــص بخــش خصوصــی نیســت و 
دولــت قبــل هــم ســرمایه گذاری های 
خــود را بشــدت کاهــش داده بــود بــه 
بودجه هــای عمرانــی،  کــه در  طــوری 
ســرمایه گذاری  جــای  بــه  اعتبــارات 
پرداخــت  صــرف  زیرســاخت ها،  در 
هزینه هــای جاری دولت هــای یازدهم 

و دوازدهم شد.
بــه همیــن دلیل بر اســاس بــرآورد 
معاونت بررســی های اقتصــادی اتاق 
بازرگانــی تهران، حتی بــا فرض تغییر 
مســیر کنونــی کشــور در زمینه تشــکیل 
ســرمایه، بازگشــتن به وضعیت ســال 
1۳90 بســیار سخت است؛ بنابراین اگر 
ســطح سالانه رشــد ســرمایه گذاری به 
۵ درصد برســد، کشــور در ســال 1۴1۳ 
یعنی 1۴ ســال بعد خواهد توانست به 
وضعیت ســال 1۳90 )دولت دهم( از 

منظر سرمایه ثابت برسد.
متوســط نرخ رشــد اقتصادی ایران 
در دولــت قبــل، پایین تریــن میزان در 
بیــن دولت هــای اخیــر بــوده و ضربــه 

اساســی به اشــتغال و معیشــت مردم 
وارد کرده است.

در صورتــی اقتصاد کشــور می تواند 
به دوره رشد اقتصادی برگردد که روند 
تشــکیل ســرمایه بــا ســرعتی مناســب 
صعودی شــود. صعودی شــدن سریع 
رونــد تشــکیل ســرمایه بایــد در حدی 
باشــد که استهلاک ســرمایه های ثابت 
فعلی را نیز جبران کند. بررسی اجزای 
ســاختار تشــکیل ســرمایه ثابت نشان 
می دهد سیاستگذار برای احیای رونق 
در ایــن بخــش و بازگردانــدن رشــد به 
روند تشکیل سرمایه ثابت، کار سختی 

در پیش دارد.
ســرمایه گذاری  اســفناک  وضعیت 
در کشــور در هشــت ســال قبــل بویــژه 
در حوزه هــای زیرســاختی، از دو ســال 
بــا  را  خــود  عــوارض  بتدریــج  پیــش 
و  تابســتان  در  خاموشــی ها  بازگشــت 
زمســتان و قطع گاز نشــان داد و مردم 
نتیجــه عملکرد دولت هــای یازدهم و 

دوازدهم را کاملًا لمس کردند.
وضعیــت  کــه  ســیزدهم  دولــت 
کشــور  در  ســرمایه گذاری  بحرانــی 
در  بــرده،  ارث  بــه  قبــل  دولــت  از  را 
ماه های نخســت فعالیتش، با تشکیل 
کارگروهــی از متخصصــان اقتصــادی، 
بــرای رفــع این بحــران، چاره اندیشــی 
کــرد کــه نــام ایــن مجموعــه، کارگروه 
ملــی  اقتصــاد  پیشــرفت  پیشــرانان 

)پی پام( است.
متخصصــان  جلســات  نتیجــه 
برنامه ریــزی و کارشناســان اقتصــادی 
در کارگروه پیشــرانان پیشرفت اقتصاد 
ملــی، احصــای نزدیک بــه 19 میلیارد 
و  دولتــی  شــرکت های  منابــع  دلار 
نیمه دولتی برای انجام سرمایه گذاری 
اســت. با انجــام این ســرمایه گذاری ها 
ایــران می توانــد پــس از هشــت ســال 
ســرکوب تولید و ســرمایه گذاری و رشد 
اقتصادی منفی، دوباره به دوران رشد 

اقتصادی مثبت بازگردد.
لازم بــه ذکــر اســت کــه ایــن ارقــام 
کامــلًا در دســترس و در داخل اســت و 
جزو منابــع ارزی بلوکه شــده در خارج 
از کشــور نیست. این ســرمایه گذاری ها 
همزمــان بــا دهــه فجــر 1۴00 و هفتــه 

پیش رو کلید می خورند.
 
ë  منابع مالی این طرح ها از کجا تأمین

می شود؟
منابــع  گــزارش،  ایــن  اســاس  بــر 
مالی این طرح از طریق ســود انباشــته 
کارخانه ها تأمین می شود؛ اما چگونه؟ 
بررسی عملکرد ۳18 شرکت فعال در 
بــازار ســهام که ســال مالی آنهــا پایان 
اســفندماه 1۳99 است، نشان می دهد 
این شــرکت ها بیش از 20۶ هزار و 17۶ 
میلیارد تومان ســود خالص به دســت 
آورده اند که ۴۳ درصد از ســود خالص 

کسب شــده بــه 10 شــرکت برتــر تعلق 
میلیــارد  هــزار   89 به طوری کــه  دارد 
تومان از ســود خالص محقق شــده در 
ســال 99 در اختیار 10 بنــگاه اقتصادی 
فعال در بورس و فرابورس بوده است.

در ایــن میــان بالاترین میزان ســود 
بــه فــولاد مبارکــه اختصاص داشــت. 
بــه  طــوری  کــه ایــن شــرکت توانســت 
ســال گذشــته را با کسب ســود خالص 
میلیــارد   8۴۶ و  هــزار   ۳2 از  بیــش 
تومانــی به پایان رســاند امــا در مجمع 
عمومی ســالانه خود فقــط ۳0 درصد 
خالــص  ســود  از  قابل تقســیم  ســود 
1, ۳0۶ریــال بــرای هــر ســهم را بیــن 
ســهامداران توزیــع کــرد و مابقــی آن 
به عنوان ســود انباشــته در حساب های 
بانکــی شــرکت مانــد. به ســودی که به 
ســهامداران پرداخــت نمی شــود و در 
شــرکت باقــی می ماند، ســود انباشــته 
گفته می شــود. ســود انباشــته هر سال 
با ســود انباشته سال های قبلی جمع و 
برای ســرمایه گذاری مجدد در شرکت 

نگهداری می شود.
ایــن موضــوع در اکثــر شــرکت های 
بــازار ســهام وجــود دارد؛ مدیــران این 
شــرکت ها در مجامع سالانه همه سود 
تقســیم  ســهامداران  بیــن  را  شــرکت 
ایــن  از  اعظمــی  بخــش  و  نمی کننــد 
سود در حســابی با عنوان سود انباشته 
ذخیره می شــود. ســود انباشــته یکی از 

روش هایــی اســت کــه به یک شــرکت 
ســرمایه گذاری کمک می کند تا بتواند 
به نحو مناســبی طرح ها و اهداف خود 

را پیش ببرد.
ســود انباشــته بــرای رفــع نیازهــای 
مختلــف شــرکت مانند خرید وســایل 
ضروری، خریــد مواد اولیه مــورد نیاز، 
خرید ماشــین آلات مورد نیاز، توســعه 
شــرکت و... بــه کار گرفته می شــود، اما 
شــرکت های بورســی ایران این سود را 
در بانک هــا نگهــداری یــا بــا آن اقدام 
بــه خرید و فروش ســهام شــرکت های 
دیگــر می کننــد و ســود حاصــل از ایــن 
راه نیــز ســود غیرعملیاتــی محســوب 

می شود.
 
ë  الزام شــرکت ها به ســرمایه گذاری به

جای سپرده گذاشتن در بانک ها
متأسفانه شرکت های بورسی کشور 
ما غالباً سودهای انباشته را که بیش از 
حدود ۵00 هزار میلیارد تومان برآورد 
ســپرده گذاری  بانک هــا  در  می شــود 
می کنند که از نظــر اقتصادی به صرفه 
نیســت، زیرا این پــول در بانک ها راکد 
می مانــد اما شــرکت ها در دنیا از ســود 
انباشته خود در راستای توسعه شرکت 
ســرمایه گذاری های  یــا  خــود،  متبــوع 
مولــد دیگر اســتفاده می کنند، یعنی با 

آن پروژه جدید را رقم می زنند.
بررســی ها نشــان می دهد که ســود 
عملیاتــی شــرکت ها )تولیــد و فــروش 
محصول( چند برابر سود غیرعملیاتی 
گــردش  بــه  بــا  شــرکت ها  آنهاســت. 
درآوردن ایــن منابع عظیــم می توانند 
عایــدی زیــادی نصیب ســهامدار خود 

کنند.
حــال دولــت ســیزدهم قصــد دارد 
بــه  نقدینگــی  هدایــت  راســتای  در 
ســمت تولیــد از طریق این شــرکت ها 
آنهــا،  منابــع  و  انباشــته  ســودهای  و 
ســرمایه گذاری کلانی در دوران تحریم 
رقــم بزنــد، پول هایــی کــه در بانک هــا 
مانــده به زیان ســهامداران اســت زیرا 
ســود بانکی همیشــه کمتر از نرخ رشد 
تورم اســت اما اگر این منابع به سمت 
تولید برود ســود آن را اقتصاد کشــور و 
ســهامداران خواهند برد که اثرات این 
اقــدام مهــم، در ســال های آینــده در 

اقتصاد ایران نمایان تر می شود.
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پنج ســال بیشــتر ندارد اما حروف الفبا را بخوبی 
می شناســد و کلمــات را بــه زیبایــی روی کاغــذ 
می نویســد. حــالا دیگر بــه الگویی بــرای کودکان 
فامیل تبدیل شــده و مادرش که برق خوشحالی 
در چشــمانش هویداســت می گویــد: »هرچقدر 
پــول بدهی آش می خوری. من موفقیت پســرم 
را مدیــون مربیــان مهدکــودک هســتم«. آیلیــن 
کوچولــو امــا بــه مهــد کــودک لاکچــری نرفتــه و 
مــادرش در خانــه بــا خرید بســته آموزشــی یک 
شرکت معروف خواندن و نوشتن را به او آموزش 
داده. اوایل برایش ســخت بود اما تلاش و اصرار 
مادر باعث شده حالا از همسن و سال هایش یک 
قدم جلوتر باشــد و براحتی بســیاری از کلمات را 

بخواند و بنویسد.
خوانــدن و نوشــتن پیــش از موعــد یعنی در 
ســنین قبل از دبســتان، موضوعی است که برای 
بســیاری از خانواده هــا جذابیت دارد و بســیاری 
مهــارت  ایــن  فرزندشــان  اگــر  می کننــد  گمــان 
را زودتــر از ســنین دبســتان بیامــوزد نــه تنهــا از 
همســالان خــود پیشــی گرفتــه بلکــه در دوران 
دبســتان هــم کمتــر دچــار مشــکلات یادگیــری 
می شود و این به معنای خیال آسوده برای پدر و 
مادر است. امروزه در بسیاری از مهدکودک های 
لاکچری مهارت خواندن و نوشتن زبان فارسی و 
حتی زبان انگلیسی در ازای پرداخت هزینه های 
هنگفت، آموزش داده می شود. اما متخصصان 
علم روان و کارشناسان حوزه آموزش معتقدند 
این ســبک آموزش در ســن قبل از سنین درنظر 
گرفتــه شــده بــرای آمــوزش رســمی، می توانــد 
عواقــب ناخوشــایندی بــرای کــودک بــه همراه 

داشته باشد.
بســیاری از روانشناســان رشــد معتقدند که تا 
وقتــی زبــان اول بــه طور کامــل برای کــودکان جا 
نیفتــاده اســت نبایــد والدیــن بــه ســراغ آموزش 
زبان دوم بروند. در حال حاضر یکی از مشــکلات 
آموزشی در مناطق دو زبانه این است که کودکان 
تازه در سن یادگیری زبان الفبا با زبان رسمی کشور 
برخورد می کنند و افــت تحصیلی برای این گروه 
اتفاق می افتد. مشکل دیگری که به وجود می آید 
ناهمخوانــی روش هــای یاددهی اســت. در پیش 
دبســتانی هایی که اقدام به آموزش الفبا می کنند 
عمومــاً ایــن آموزش ها بــا روش های رســمی که 
معلمی در کلاس اول به آن مســلط است و آن را 
یاد می دهد همخوان نیست و همین ناهمخوانی 
اول مصیبت است. ابتدا باید یادگیری های قبلی 

پاک شود و یادگیری جدید جایگزین شود.
رکســانا خلیلیان روانشــناس در این خصوص 
بــه »ایران« می گوید: هیچ چیز بدتر از شــیوه های 
متنوع تربیتی و یاددهی در دوران کودکی نیست. 
تعارض هایی که کودک در این ســن با آن رو به رو 
می شــود در کنــار تعارض هایی که در این ســنین 
رشــدی به صورت طبیعی کودک بــا آنها برخورد 

دارد و بایــد از آنهــا عبــور کنــد، بار ســنگینی روی 
دوش کــودکان اســت. ضمن اینکه اصــولاً امروزه 
والدین به دلیل تک فرزندی بار زیاد آموزشی روی 
دوش کودکان در سنینی که توانایی آن را به لحاظ 
شــناختی ندارنــد می گذارنــد. از آمــوزش چرتکه 
و روبیــک تــا آمــوزش زبان هــای متنــوع تــا انواع 
کلاس هــای حرفــه ای موســیقی و... در مهدهای 
کــودک  و پیش دبســتانی های لاکچــری هم چون 
برای تک تک اینها پول جداگانه دریافت می شود 
بــا بهانه های مختلــف و حتــی حرف های علمی 

تقویت می شود.
وی ادامــه می دهد: مثلًا بــه والدین می گویند 
چرتکه باعث می شود نیمکره راست فرزندانتان 
تقویت شــود و هوش فضایی او زیاد شــود یا برای 
روبیــک و حتی آموزش های جدیدتــری که آمده 
داســتان های علمی ســر هــم می کننــد. واقعیتی 
کــه والدین باید بدانند این اســت که امروزه ثابت 
شــده رشد شناختی گرچه بســیار انعطاف پذیرتر 
از آن چیزی اســت که نظریه پــردازان بزرگی مثل 
پیــاژه دربــاره اش گفته اند اما به هــر حال آمادگی 
برای برخی مهارت ها سن مشخصی دارد و نکته 
مهمتر اینکه برخی از این آموزش ها باعث رشــد 
تک بعدی کودک می شود. این در حالی است که 
چیزی که کودک بیش از هر چیزی در این ســنین 
نیــاز دارد تمریــن مهارت و دســت ورزی و تعامل 
اجتماعــی و بــازی اســت. والدیــن باید بــاور کنند 
کودکان در مسابقه نیستند و فریب بسیاری از این 

بازی های آموزشی را نباید خورد.
شاید مهدهای لاکچری اگر سری به نمونه های 
خارجــی خــود بزننــد کــه چــه میــزان یادگیــری 
مهارت هــای ســاده اما بنیادین مــورد تمرکز آنها 
اســت تا انــواع آموزش های غیرضــروری، به این 
فکر بیفتند که دانش خود را در زمینه رشد کودک 

به روز کنند.

ë  دلســردی و بی علاقگــی در ســایه آموزش های
پیش از موعد

بهناز جوادی روانشــناس و کارشناس آموزشی 
نیز در این باره به »ایران« می گوید: آموزش یکسان 
برخــی مهارت ها نظیر مهارت خواندن و نوشــتن 
قبل از ســن دبستان شــاید فرایند آموزش کودکان 
در دوران دبســتان و کلاس اول را با مشــکل جدی 
مواجه نکند، اما نکته مهم این اســت که در کشــور 
مــا حضــور در مهدکــودک و حتی پیش دبســتانی 
اجباری نیســت. ازایــن رو تنهــا عــده ای از کودکان 
آن هــم در مهدکودک هایی خاص این آموزش ها 
را می بیننــد  یا گروهــی از کودکان زیــر نظر والدین 
خــود در خانه خواندن و نوشــتن الفبای فارســی را 
می آموزند. در واقع این تفاوت و قرارگیری گروهی 
از بچه ها کــه آموزش دیده اند در کنار گروهی دیگر 
که آموزش ندیده اند در کلاس اول، مشکلاتی را به 

همراه خواهد داشت.
وی بــا اشــاره به مشــکلاتی که پیــش روی این 
دســته از کــودکان قــرار گرفته اســت، می گوید: به 

آموزش رسمــــــــی 
به معنای خواندن 
بــه  و  نوشــتن  و 
طورکلــی یادگیری، 
ســنین  در  نبایــد 
قبل از دبستان و در 
مهدکــودک اتفــاق 
آمــوزش  بیفتــد. 
رســمی خوانــدن و 
نوشتن در سنین قبل از دبستان همچنین 
آمــوزش زبــان خارجــی در ایــن ســنین، 
پیــش  یــا  کــودک  مهدهــای  برخــی  در 
دبســتانی های لاکچری از نظــر علمی کار 
درســتی نیســت. چراکه ما در روانشناسی 
رشد با دو مفهوم مواجه هستیم؛ نخست 
مفهــوم  دیگــری  و  »یادگیــری«  مفهــوم 
»رســش«. رســش بــه این معنا اســت که 
فــرد قبــل از آمــوزش بایــد مفهــوم آن را 
بیاموزد. در مورد مســائل شناختی نیز به 
همیــن ترتیب اســت و فــرد باید به ســن 
مــورد نظر برســد تــا مفهوم این مســائل 
را بیامــوزد و بعــد از آن یادگیــری اتفــاق 
بیفتــد. بــرای مثال می تــوان بــه آموزش 
رانندگی اشاره کرد. برای آموختن مهارت 
رانندگی، انســان ها باید به سن مشخصی 
برســند تــا مفهــوم رانندگــی را بفهمند و 
بعد پشــت فرمان بنشــینند یعنی رسش 
بایــد اتفــاق بیفتد تــا بعــداز آن یادگیری 

صورت بگیرد.
کودک باید به ســنی برســد کــه معنا و 
مفهــوم برخی مســائل برایش قابل فهم 
باشــد، آنــگاه می توانــد بخوبــی آمــوزش 
ببیند. مثــلًا دانش آموز تا به کلاس ســوم 
نرسد مفهوم محیط دایره را بخوبی درک 
نمی کند حالا اگر والدین به او فشار بیاورند 
که زودتر از رسش، این موضوع را بفهمد 
قاعدتــاً دچــار مشــکل می شــود. ســطح 
اضطراب کودکانی که برای آموزش پیش 
از موعد تحت فشــار هســتند، بالا می رود 
و دچــار اســترس می شــوند. گاهــی حتی 
مشاهده می شود که برخی از این کودکان 
گرفتار شب ادراری می شوند یا ناخن های 

خود را می جوند.
در  بایــد  کــودک  روانشناســی  نظــر  از 
ســن 6 تا 7 ســالگی وارد فراینــد یادگیری 
حروف الفبا شــود. در روانشناســی رشــد، 
کودکــی که در ســنین مهدکــودک و پیش 
دبستانی قرار دارد برای خواندن و نوشتن 
به رســش نرســیده اســت به همین دلیل 
وقتــی وادار به یادگیری مهارت خواندن و 
نوشتن می شود کاری اضافه به او تحمیل 
می شــود و ممکن است دچار آسیب های 

متعدد روحی و روانی شود.
از ســوی دیگر در روانشناسی مفهومی 
به نام »وابسته به فرهنگ« وجود دارد که 
می گویــد هر جامعه ای بنا بــه ارزش های 
خــود و اصولی که به آن اعتقــاد دارد و به 
طورکلی در چهارچوب فرهنگی خود باید 
حرکت کنــد، مگر اینکه بخواهــد یک امر 
آموزشی در سایر فرهنگ ها را دنبال کند.

در  را  دیگــری  فرهنــگ  یــک  اینکــه 
فرهنــگ خــود جایگزیــن کنیــم و در این 
زمینــه فعالیت هــای متنوعــی را انجــام 
دهیــم بــه نظــر می رســد کــه دانســته یــا 
نادانسته ما را به سمت استحاله فرهنگی 
می بــرد کــه بــه هیــچ وجــه مــورد تأییــد 
نیســت. به گفتــه آلبرت بندورا نخســتین 
عامــل مؤثــر در تربیــت کــودک، تقلیــد 
است. یعنی کودک در نخستین گام برای 
آمــوزش، یادگیــری تقلیــدی را در پیــش 
می گیرد و هر آنچــه از رفتار و گفتار گرفته 
تا نحوه لباس پوشــیدن را کــه از والدین و 
اطرافیان می بیند، تقلید می کند. هرچند 
کــه در برخــی از مهدهــای کــودک  بــرای 
تربیــت و تعالــی کودکان هدفمنــد اقدام 
دوره  می شــود  مشــاهده  امــا  نمی شــود 
پیش دبســتانی و حضور کــودک در میان 
همسالانش نقش چشمگیری در تربیت 
کــودکان ایفا می کند. کودکان 4 تا 5 ســاله 
وارد پیش دبستانی یک می شوند. در این 
دوره کودکان بیشــتر تعامــلات اجتماعی 
را می آموزنــد. بایــد مراقبــت کنیــم تا در 
ایــن دوره الگوهــای درســتی بــرای تقلید 
وگرنــه  بگذاریــم  فرزندانمــان  روبــه روی 
چنیــن  پیامدهــای  از  یکــی  بی هویتــی 

دوگانه هایی خواهد بود.

طورکلــی مهدکــودک و پیــش دبســتان دوران بــازی 
و جســت و خیــز اســت و باید کــودک با بــازی و قصه 
مهارت هــای گوناگــون را بیامــوزد. خواندن و نوشــتن 
جــزو مهارت هایــی اســت که بایــد در دوران مدرســه 
آموزش داده شود. بنابراین کودکی که قبل از مدرسه 
خوانــدن و نوشــتن را می آموزد، هنــگام قرارگیری در 
کنــار کودکانی کــه همانند او قبلًا آمــوزش ندیده اند و 
حــالا بــا یادگیری مطالب جدید خوشــحال هســتند، 

دچار خستگی و بی حوصلگی می شود.
جــوادی تأکید می کند: بــرای چنیــن کودکانی نه 
تنهــا درس و مدرســه جذابیــت نــدارد بلکــه بســیار 
خســته کننده اســت. از ایــن رو اغلــب دیده می شــود 
آنهــا در کلاس مشــغول بــازی کــردن یا حــرف زدن 
بــا همکلاســی های خــود می شــوند. ایــن دســته از 
رفتارهــا جــدای از اینکــه نظــم کلاس را برهــم زده، 
مانع یادگیری دانش آموزان دیگر می شــود و معلم 
را هــم دچار چالــش می کند. اما موضــوع به همین 
جــا ختم نمی شــود و چنیــن دانش آموزانــی از نگاه 
معلــم و دیگر دانش آموزان، به عنوان فردی ناآرام، 
بی نظــم و بازیگــوش شــناخته می شــوند. بنابرایــن 
به دلیل شــکل گیری این نگرش منفی ممکن اســت 
آنها نتوانند رابطه دوســتی خوبی با ســایر همسالان 
برقــرار کنند و همیــن امر به دلســردی و بی علاقگی 

آنها نسبت به مدرسه و کلاس منجر می شود.
بــه گفتــه ایــن کارشــناس آموزشــی، والدیــن  یــا 
مربیان مهدکودک هایی که قبل از مدرســه خواندن 
و نوشــتن را بــه کــودک آمــوزش می دهنــد، ممکــن 

است از روش هایی استفاده کنند که با شیوه تدریس 
معلم متفاوت باشد. این تفاوت در شیوه آموزش به 

سردرگمی بچه ها و خانواده هایشان منجر می شود.
وی اضافــه می کنــد: کودکــی کــه قبــل از ورود بــه 
مدرســه آمــوزش می بینــد، گمــان می کنــد بــه همه 
مســائل درســی اشــراف دارد از ایــن رو ممکن اســت 
نســبت به نکته های مهمی که معلم در خلال درس 
اشــاره می کنــد بی توجه و بی دقــت باشــد و به نوعی 
آنهــا را از دســت بدهــد. در چنین شــرایطی او از نظر 
تحصیلی دچار مشــکل وافت می شود و بعدها حتی 

انگیزه تحصیلی او هم کاهش می یابد.
قبلــی  آموزش هــای  می گویــد:  روانشــناس  ایــن 
می تواند در روند آموزش معلم در کلاس هم اختلال 
ایجاد کند یعنی وقتی معلم می خواهد برخی کلمات 
اولیه مانند آب را آموزش دهد، دانش آموزان آموزش 
دیده با خوشحالی اعلام می کنند که می توانند بنویسند. 
در این هنگام گروهی که قبل از ورود به مدرســه الفبا را 
نیاموخته اند، ممکن است احساس سرخوردگی کنند یا 
احساس رقابت ناســالم یا حتی احساس حسادت در 

آنها شکل بگیرد.
 
ë !برگزاری جشن های خارجی در مهد کودک ها؟

برگزاری جشــن های مفصل برای مناســبت های 
تقویمــی ســایر کشــورها و فرهنگ هــا ماننــد جشــن 
برخــی  فعالیت هــای  از  دیگــری  نمونــه  هالوویــن 
دیــدگاه  از  کــه  اســت  لاکچــری  مهدکودک هــای 
کارشناســان می توانــد نتایــج نامطلوبی را بــه همراه 

داشــته باشــد.  بهناز جوادی نیز در این باره می گوید: 
و  کــودک  مهدهــای  در  کــه  فعالیت هایــی  از  یکــی 
پیش دبســتانی ها مورد توجه قرار می گیــرد برگزاری 
جشــن های ملــی ماننــد عیــد نــوروز، شــب یلــدا یــا 
مناســبت های مذهبی مانند عاشــورا و تاسوعا است. 
چــرا که کــودکان باید بــا فرهنگ های رســمی، ملی و 
مذهبی کشور خود بیشتر آشنا شوند. اما در سال های 
اخیر مشاهده می شــود در برخی از پیش دبستانی ها 
و مهدهــای کــودک جشــن هایی ماننــد کریســمس و 
هالووین بسیار باشــکوه برگزار می شود این امر نوعی 

فرهنگ سازی برای بچه ها محسوب می شود.
وی تأکیــد می کنــد: همــه ادیــان مقــدس و قابــل 
احترام هستند اما در کشور ما دین غالب اسلام است 
بنابراین برگزاری پررنگ و باشکوه چنین جشن هایی 
می تواند به فرهنگ ســازی منجر شــود به گونه ای که 
کــودکان جشــن های مربــوط بــه فرهنگ کشــورهای 
غربی را بیشتر از اعیاد مذهبی خود دوست بدارند که 

این امرمی تواند آسیب زا باشد.
ایــن روانشــناس خاطرنشــان می کنــد: بچه هایــی 
کــه شــاهد برگــزاری جشــن های باشــکوه و مفصل در 
مهدکودک ها و پیش دبســتانی های لاکچری هستند، 
هنگامی که وارد دبستان می شوند با عدم برگزاری این 
جشن ها مواجه می شوند. به همین دلیل ممکن است 
کودکان که در سنین پایین هنوز قدرت تجزیه و تحلیل 
مطالــب را نیافته اند، دچار تضاد شــوند. این موضوع 
حتی می توانــد در دوران جوانی کــه دوران هویت یابی 

است آنها را دچار تعارض و سردرگمی کند.
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ë  بهناز جوادی روانشناس و کارشناس آموزشی نیز در این باره به »ایران« می گوید: آموزش یکسان برخی مهارت ها نظیر مهارت خواندن و نوشتن
قبل از ســن دبستان شاید فرایند آموزش کودکان در دوران دبســتان و کلاس اول را با مشکل جدی مواجه نکند، اما نکته مهم این است که در کشور 
ما حضور در مهدکودک و حتی پیش دبســتانی اجباری نیســت. ازاین رو تنها عده ای از کودکان آن هم در مهدکودک هایی خاص این آموزش ها را 
می بینند  یا گروهی از کودکان زیر نظر والدین خود در خانه خواندن و نوشــتن الفبای فارســی را می آموزند. در واقع این تفاوت و قرارگیری گروهی از 

بچه ها که آموزش دیده اند در کنار گروهی دیگر که آموزش ندیده اند در کلاس اول، مشکلاتی را به همراه خواهد داشت.
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امام جمعه تفرش عزل شد
اراک - مســئول شورای سیاســتگذاری ائمه جمعه استان مرکزی گفت: امام 
جمعه شهرســتان تفرش عزل شــد. به گزارش ایســنا، حجت الاسلام هادی 
میرزایی اظهار کرد: به  دلیل اتفاق ناگواری که در شهرســتان تفرش به وقوع 
پیوست، حجت الاسلام حسین حاجی لری امام جمعه تفرش عزل و ظرف 
دو روز آینده امام جمعه جدید این شهرستان منصوب خواهد شد. وی بیان 
کرد: نماز جمعه این هفته شهرستان تفرش به امامت امام جمعه جدید و 
پس از معرفی در شــورای اداری شهرستان اقامه خواهد شد. پنجشنبه هفته 
گذشته پسر ۱۱ ساله امام جمعه تفرش در جریان رانندگی با خودرو سمند در 
محور دستجرد به تفرش و در اثر تصادف با خودروی پرشیا موجب مرگ سه 
نفر از سرنشینان پرشیا و مصدوم شدن چهار نفر دیگر شده بود. سیدمحمد 
میرهادی رئیس شــورای اســلامی روســتای کهک و ۲ دختر جوان او، افرادی 
بوده اند که در این تصادف مرگبار جان خود را از دســت دادند. گفتنی اســت 

علت این حادثه تجاوز به چپ توسط خودروی سمند اعلام شده است.

 تحقق وعده رئیس جمهور 
برای بودجه راه آهن لرستان در کمتر از ۶۰ روز

 خرم آباد ـ وعده رئیس جمهور در ســفر به اســتان لرســتان مبنــی بر آغاز به 
کار راه آهن لرســتان در آســتانه تحقق اســت. به گزارش خبرگزاری تســنیم، 
اتصال مرکز لرستان به خط ریلی جنوب کشور یکی از اهداف احداث راه آهن 
خرم آباد- دورود - اندیمشک است که طی سال های اخیر مردم لرستان امید 
زیــادی به اجرایی شــدن آن نداشــتند. راه آهن خرم آباد- دورود ـ اندیمشــک 
یکی از پروژه های عمرانی لرســتان است که در صورت تکمیل، نقش مهمی 
در پیشرفت همه جانبه و توسعه پایدار استان دارد، طرحی که سال 90 کلنگ 
احداث آن به زمین زده و ســال 93 عملیات اجرایی  آن با هزاران امید برای 
لرستانی ها آغاز شد و بنا بود تا شهریور 98 به بهره برداری برسد اما متأسفانه 
در ســال های اخیــر فاقــد اعتبــار لازم بــرای ادامه عملیــات اجرایی شــد.  در 
تازه ترین خبرها وحید کرم اللهی مدیرکل راه و شهرسازی لرستان اعلام کرد: 
پروژه راه آهن خرم آباد - دورود یکســری مشکلات قراردادی داشت به  دلیل 
اینکــه این قرارداد مربوط به ســال 9۲ بود، کارهای فنی در حال انجام اســت 
و بزودی با توجه به توافق هایی که بین ســازمان برنامه ریزی و بودجه کشــور 
و ســپاه پاســداران انقلاب اســلامی و قرارگاه خاتم انجام شــده تأمین اعتبار 
شده، مشکلات قراردادی بزودی حل می شود و در طرحی به  نام طرح شهید 
سلیمانی حدود 580 میلیارد تومان اعتبار برای این پروژه در نظر گرفته شده 
اســت.  کرم اللهی گفت: پیش بینی می شــود پس از زمســتان ۱400 و مساعد 

شدن هوا این پروژه در بهار ۱40۱شروع به کار می کند.
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نخلداران بوشــهر برای صادرات خرمای 
ایــن بنــدر جنوبــی نیــاز بــه »آب« دارند. 
خرمــا و گوجه خارج از فصل دو محصول 
اســتراتژیک بوشهر اســت. همین مسأله 
دولــت را در ســال 95 بــه ســوی »طــرح 
نخلســتان« بــرد تا بــا نــگاه کلان اقتصاد 
مقاومتــی بتوانــد راه صــادرات خرمــای 
بوشــهر بــه کشــورهای مختلــف از جمله 
میــز  مســئولان  کنــد.  بــاز  را  بنــگلادش 
خرمای کشــور برای بازاریابــی و صادرات 
خرمای بوشــهر به دنبال همــکاری مالی 
پتروشــیمی ها در ســاحل خلیــج فــارس 

هستند.
تولیدکننــده  بوشــهر ســومین  اســتان 
خرمای کشــور اســت. این اســتان ســالانه 
حــدود ۱65 تــا ۱70 هــزار تــن محصــول 
خرمــا را تولیــد و بــرای مصــرف روزانــه 
داخلی بوشــهر و ســایر اســتان های کشور 
و نیــز خــارج از کشــور روانه بــازار می کند. 
عمــده تولیــد خرمای اســتان بوشــهر نیز 
و  دشتســتان  نظیــر  شهرســتان هایی  از 
تنگســتان به دســت می آیــد. در مجموع 
سهم این استان از تولید خرمای کشور ۱5 
درصد است. لذا به تازگی استاندار عنوان 
و تأکید کرده که از سرمایه گذاری در حوزه 

نخل و خرما، حمایت خواهد کرد.
از  مدیــرکل دفتــر جــذب و حمایــت 
در  بوشــهر  اســتانداری  ســرمایه گذاری 
این باره به »ایران« گفت: استان بوشهر در 
بخش کشــاورزی ۲ محصول اســتراتژیک 
دارد که شــامل گوجه فرنگی خارج فصل 
و صیفی جات و خرما با تولید سالانه 800 

هزار تن می شود.
دکتــر رســول رســتمی افــزود: در ایــن 
نخــل  اصلــه  میلیــون   6 حــدود  اســتان 
در  آن  عمــده  بخــش  کــه  دارد  وجــود 
شهرســتان بزرگ دشتســتان قــرار دارد و 
شهرســتان های تنگســتان، جم و دشــتی 
هم جزو شهرستان های مهم تولیدکننده 

محســوب  اســتان  خرمــای  محصــول 
می شــوند. وی درباره بسته های حمایتی 
دولتــی در حــوزه نخــل و خرما در اســتان 
اظهار داشــت: دولت طــرح کلان اقتصاد 
بــه موضــوع خرمــا  را  اســتان  مقاومتــی 
بــا عنــوان  اختصــاص داده و طرحــی را 
»طرح نخلســتان« در نظــر گرفته که این 
طرح شــامل طــرح احــداث ســد دالکی، 
و  آب  وکانال هــای  فشــار  تحــت  آبیــاری 
تغییــر واریتــه ]گونــه های کشــت[ خرما، 
نوســازی و بازســازی نخــل می شــود. این 
طرح مجموعه بســیار بزرگی اســت که از 
ســال 95 با ســرمایه گذاری بیش از 3هزار 
میلیارد تومان آغاز شــده و هم اکنون این 
طــرح در بخش های مختلف کشــاورزی، 
حوزه زیرســاختی و نیز تسهیلاتی در حال 

انجام است.
ایــن مســئول بــا اشــاره بــه اینکــه در 
محصــول،  ایــن  تبدیلــی  صنایــع  حــوزه 
واحدهای بســته بندی اســتان بــا ظرفیت 
تــن خرمــا در حــال فعالیــت  هــزار   86
هســتند، اضافه کرد: در راســتای حمایت 
از حوزه خرما در اســتان بوشــهر، هرساله 
در فصــل پاییز نمایشــگاه و همایش های 
مربــوط به این محصول و همچنین »میز 
خرمــا« در اســتان برگزار می شــود. یعنی 
هم شامل نمایشــگاه عرضه محصولات 
خرمــا می شــود و هــم شــامل همایــش 
ســرمایه گذاری خرماســت. در کنــار اینها، 
اســتان  در  نیــز  کشــور«  خرمــای  »میــز 
بوشهر اســت یعنی جایی که تصمیمات 
مدیریتی کلان درباره بخش های مختلف 
مربوط به حل مشکل خرما در زمینه های 

تولید، فرآوری و صادرات اتخاذ می شود.
رســتمی گفــت: حمایت هایــی نیز در 
بخش تأمین مالی در حــوزه خرما انجام 
می شــود به گونه ای که بر اســاس آن یک 
چهــارم میــزان بودجــه بخش کشــاورزی 

باید به خرما اختصاص داده شود.
نیــز  صــادرات  بحــث  در  افــزود:  وی 
رایزنی هایی با کشــورهای مختلف انجام 
نمایشــگاه  در  مثــال  طــور  بــه  می شــود. 

خرمای امسال، سفیر کشور بنگلادش نیز 
حضور داشــت که در بحث قراردادها و... 

برنامه ریزی هایی صورت گرفت.
رســتمی بــا اشــاره بــه اینکه عــلاوه بر 
اینهــا، حمایت هــای دیگری نیز از ســوی 
وزارت صمــت در بحــث خرمــا بــا هدف 
افزایــش خــط تولیــد و تســهیل در تأمین 
بــازار و صادرات صــورت می گیرد. بخش 
عمــده ای از واحدهای بســته بندی خرما 
از ظرفیت هــای تســهیلاتی ارزان قیمــت 
اســتفاده کرده اند. لذا در این زمینه رشــد 
اقداماتــی  خوبــی داشــته ایم. همچنیــن 
هم در راســتای رفع مشــکلات واحدهای 
تولیدی موجود انجام شده است که نوعی 
حمایــت از محصــول اســتراتژیک خرمــا 

محسوب می شود.
وی اظهار داشت: یکی از ظرفیت های 
دیگــری کــه اســتان بوشــهر نیز خواســتار 
»کشــاورزی  برنامــه  و  طــرح  اســت،  آن 
قراردادی« اســت که برنامه شاخص وزیر 

کشــاورزی هم بوده است. همچنین برای 
تأمین مالی از طریق قــرارداد مزرعه هم 
پیگیر هســتیم تا از این طریــق حدود ۱00 
میلیــارد تومــان تســهیلات تأمیــن کنیم. 
روشــی  قــراردادی«  »کشــاورزی  برنامــه 
اســت که بر اســاس آن، شــرکت هایی که 
کار بســته بندی محصــول را هــم انجــام 
می دهنــد، تســهیلاتی را از بانــک گرفته و 
به موقــع به باغدار می  دهنــد و در نهایت 
محصــول را از باغــدار تحویــل می گیرند. 
این روش هم بــه تضمین بازار محصول 
برای کشاورز و هم به افزایش سطح کیفی 
محصول کمــک می کند. البته کشــاورزی 
قراردادی هم اکنون بــه صورت محدود و 

سنتی در حال انجام است.
از  مدیــرکل دفتــر جــذب و حمایــت 
ســرمایه گذاری اســتانداری بوشهر گفت: 
اقدامی هم به تازگی شروع کرده ایم که از 
طریق آن قرار اســت منابع پتروشیمی ها 
اســتان  بانــک تخصصــی کشــاورزی  بــه 

بوشــهر تزریق شــود تا از طریق این روش 
بخــش  در  تســهیلات  ظرفیــت  بتوانیــم 
کشاورزی را به صورت عام و بخش خرما 
را به صورت خاص افزایش دهیم. در این 
زمینه با یکی از شرکت های پتروشیمی در 
مرحله تفاهمنامه هســتیم که امید است 
تــا آخــر امســال انجــام شــود. در صــورت 
انجام تفاهم، حــدود 500 میلیارد تومان 

به بانک کشاورزی تزریق خواهد شد.
وی بــا بیــان اینکــه 30 تــا 40درصــد 
خرمــای تولیدی اســتان بوشــهر به خارج 
از کشــور صــادر می شــود، درباره مشــکل 
عمده حوزه خرما اظهار داشت: بر اساس 
آمارها و اطلاعات موجود، گرچه در بحث 
بسته بندی و فرآوری خرما مشکل داریم 
امــا مشــکلات اصلــی ما بیشــتر بــه حوزه 
بازارشناســی و بازاریابی مربوط می شــود. 
بــه طــور نمونــه، بنــگلادش کــه کشــوری 
مسلمان است می تواند بازار خوبی برای 
خرمــای مــا باشــد. لذا اگــر بتوانیــم حتی 

فقــط در زمان هایــی نظیــر مــاه مبــارک 
رمضان به آنها محصول خرما را برسانیم 
می تواند در زمینه بازار و صادرات خرمای 

استان، کمک شایانی کند.
این مســئول افزود: حفظ بازار موجود 
بســیار مهــم اســت. بنابرایــن از یک ســو 
هــم بــازار مهم اســت و از ســوی دیگر اگر 
ظرفیــت آب نخیــلات را افزایش ندهیم 
و تأمیــن نکنیــم، میــزان تولیــد و کیفیت 
محصــول کاهش خواهد یافت. به همین 
جهــت ضــرورت دارد طرح هــای تأمیــن 
آب نخیــلات نظیــر احــداث ســد دالکی، 
سد باغان، سد دشت پلنگ و... را تکمیل 
کنیم تا بتوانیم در بازار آینده نقش اصلی 

را داشته باشیم.
وی تصریح کرد: باید بتوانیم خرمای 
با قابلیت صادرات را برندسازی کرده و با 
کیفیت خوب بسته بندی کنیم. همچنین 
بایــد بتوانیم بازار هــدف را برای خودمان 

مطمئن و دائمی کنیم.

 زاهــدان- محمد شــکوهی فر: »اســتاندار 
و  فعالیت هــا  بلوچســتان«  و  سیســتان 
طرح هــای در حــال اجــرا و طرح های آتی 
در حــوزه تأمین آب در اســتان در راســتای 
مقابله با تنش آبی را تشریح کرد. حسین 
مدرس خیابانی گفت: مهم ترین اقدامی 
که در ۴ ماه اخیر انجام شــده انتقال آب از 
چاه نیمه چهارم به چاه نیمه سه و از چاه 
نیمه دو به چاه نیمه شماره یک است که 
تاکنون 90 میلیون متر مکعب آب منتقل 
شــده و این اقــدام تــا انتقــال ۱۲0 میلیون 
مترمکعب ادامه خواهد داشت تا بتوانیم 
آب شرب منطقه سیستان را از محل چاه 
نیمه ها تأمین کنیم. اســتاندار سیستان و 

بلوچستان افزود: یکی دیگر از راهکارهای 
مقابله با تنش آبی و تأمین آب شرب شهر 
زاهدان حفــر چاههای حرمک در مســیر 
زاهدان اســت که بتوانیم آب شــرب شهر 
زاهدان را در فصل تنش آبی کم کنیم. در 
مجموع ۱۵0 حلقه چاه جدید تا تابستان 
۱۴0۱ حفــر می شــود و بخش عمــده ای از 

مشکلات آبی را مرتفع خواهد کرد.
ë آبرسانی سقایی به ۱۳۰۰ روستا

وی در ادامــه اظهــار داشــت: در ســال 
گذشته 900 روســتا از طریق آبرسانی سیار 
و به صورت ســقایی آبرســانی می شــد که 
امســال تعداد ۴00 روســتای دیگــر به این 
روســتاها اضافه شــده و در مجموع هزار و 

300 روستا باید به طریق سقایی آب رسانی 
شــود که مقرر شــده با خرید تانکــر و اجاره 
تانکر بتوانیم این تعداد روستا را آب رسانی 
کنیم که البته کمبودهایی در حوزه اعتبارات 

برای آبرسانی به این روستا ها وجود دارد.
ë حفر چاه های ژرف

وی در خصــوص پروژه آب هــای ژرف 
نیــز اظهــار داشــت: اقدامــات خوبــی در 
حوزه معاونــت علمی و فناوری ریاســت 
جمهوری با همــکاری وزارت نیــرو انجام 
شده اما به دلیل اینکه نرخ خرید تضمینی 
آب چاه های ژرف اعلام نشده، سرمایه گذار 
در زمینــه حفــر اعــلام آمادگــی نکــرده و 
وزارت نیرو باید برای جلب ســرمایه گذار، 

نرخ خرید تضمینی را اعلام کند. مدرس 
خیابانی ادامــه داد: یکی دیگــر از طرح ها 
بــرای مقابله با تنش های آبی اســتفاده از 
آب شــیرین کن ها در نوار ساحلی است که 
بتوانیم از سرمایه گذاری بخش خصوصی 
در این طرح اســتفاده کنیم. وی ادامه داد: 
در حــال حاضــر در منطقــه آزاد چابهــار 
یکی از شــرکت های ملزم پتروشیمی آب 
شــیرین کنــی بــا ظرفیــت ۵۶0 هــزار متر 
مکعب را اجرا می کند که فــاز اول ۴0 هزار 
مترمکعبی آن ظرف حداکثر ۱۴ تا ۱8 ماه 
به بهره بــرداری خواهد رســید. همچنین 
قرارگاه خاتم الانبیا ۲8۵ هزار متر مکعب 

آب شیرین کن در دستور کار دارد.

چشم امید نخلداران به پتروشیمی ها
خرمای بوشهر به دنبال بازار بنگلادش
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زهره توکلی
خبرنگار

۱۵۰ حلقه چاه جدید تا تابستان ۱۴۰۱ حفر می شود

تأمین آب شرب منطقه سیستان از طریق چاه نیمه ها
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میترا جلیلی
خبرنگار

گــروه فنــاوری- بزرگ ترین سیســتم ســورتینگ 
هوشــمند )دســته بندی و مرتب ســازی مکانیزه( 
مرکز تجزیه و مبادلات پســتی کشــور روز گذشــته 
با حضور عیســی زارع  پور وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، محمود لیائی مدیرعامل شرکت ملی 
پســت در مرکز تجزیه و مبادلات مکانیزه پســت 

لشکر افتتاح شد.
با افزایش ترافیک مرســولات پستی در کشور، 
نیاز به مراکز پردازش هوشــمند بیش از گذشــته 
ضــرورت یافت. اســفند ســال گذشــته نخســتین 
مرکز مکانیزه تجزیه و مبادلات در مرکز پردازش 
هوشمند مرسولات پســتی )مرکز خلیج فارس( 
در تهران افتتاح شد. پس از آن، سیستم پردازش 
هوشــمند بــه اصفهــان رســید و روز گذشــته نیــز 
همزمان با دهه  فجر، سیستم سورتینگ هوشمند 
در مرکز تجزیه و مبادلات کشــور )چهارراه لشکر( 

افتتاح شد.
لازمــه  لجســتیکی  زیرســاخت های  توســعه 
افزایــش ســرعت و کیفیــت در خدمات رســانی 
است، به همین واسطه اکنون اقدامات متعددی 
همچــون ارتقــای شــبکه حمــل  و نقــل پســت، 
راه انــدازی ســامانه هوشــمند تجزیه مبــادلات و 
بهبود ســامانه رهسپاری در دستور کار قرار گرفته 

است.

شــیوع ویروس کرونا و افزایش ســفارش های 
اینترنتــی ســهم غیــر نامــه ای مرســولات پســتی 
را تــا ۳۰ درصــد افزایــش داده اســت و به همین 
دلیل توســعه زیرســاخت ها برای پاسخگویی به 
نیــاز مــردم و افزایــش ســرعت و کیفیت ارســال 
مرســولات پســتی در اولویــت قرار گرفــت. مراکز 
پردازش هوشمند، امکان تجزیه هزاران مرسوله 

پستی در ساعت را فراهم می کنند.

ضرورت راه اندازی اپراتور پست هوشمند �
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در مراســم 
افتتاح سیستم ســورتینگ هوشمند مرکز تجزیه 
و مبادلات کشــور گفت: شــرکت ملی پســت باید 
به پشتوانه توسعه اقتصاد دیجیتال کشور تبدیل 
شــود. برای دســتیابی به این هدف، نیاز اســت از 
زمــان قبول مرســوله تا توزیــع آن، از فناوری های 
روز استفاده کرده و کار مردم و کارمندان را کاهش 

دهیم.
عیســی زارع پور افزود: بــا راه اندازی بزرگترین 
مرکز تفکیک هوشــمند پست از یکسو می توانیم 
به توسعه اقتصاد دیجیتال دست یابیم، از سوی 
دیگــر بــا ارتقــای ســطح کیفــی خدمات پســت، 
رضایتمنــدی مــردم از این مجموعــه را افزایش 

دهیم.

داریــم  انتظــار  گفــت:  ادامــه  در  وی 
مــا  پســت هوشــمند در کشــور  چشــم اندازهای 
محقق شــده و پســت جمهوری اسلامی ایران به 
اپراتور پست هوشمند تبدیل شود. البته دستیابی 
به این هدف توجه به سرمایه های انسانی و حفظ 

اعتماد مردم به این نماد ملی است.
زارع پــور با بیــان اینکه در جریــان نقاط قوت، 
ضعف و مشــکلات شــرکت ملی پست هستیم و 
تلاش  می کنیم تا مشــکلات حل شــود، افزود: با 
شــیوع کرونا تمام کســب وکارها تعطیل شدند یا 
وظایــف بقیه کســب و کارها به واســطه دورکاری 
کاهــش یافته و فرایندها به ســمت غیرحضوری 
شدن رفت اما شرکت ملی پست نه تنها تعطیل 
نشــد، بلکه بیشتر از گذشته به فعالیت پرداخت 
به طوری که کار این بخش ســه برابر گذشته شده 
و با سیل مرسولات و بسته های پستی رو به رو شد. 
آنها با وجود کار زیاد توانستند نمره قبولی بگیرند 
از این جهت همتی که مجموعه پســتی کشور در 
زمان شیوع کرونا به کار بست، قابل تقدیر است.

وی با اشــاره به اینکه یکــی از بحث های مهم 
پســت تغییر نکردن تعرفه آن در بیش از 2 سال 
گذشــته اســت، گفــت: تغییــر تعرفه پســت باید 
بازنگــری شــود و ایــن موضــوع را در کمیســیون 
تنظیم مقــررات تصویب کردیم امــا هنوز اعلام 

عمومی نشــده اســت، چرا که دولت اعلام کرده 
است که هرگونه افزایش قیمتی، علاوه بر مرجع 
تخصصــی باید در ســتاد تنظیــم بازار نیــز تأیید 

شود.
وزیــر ارتباطــات افــزود: پیــرو همین مســأله، 
دولت تصمیم گرفت تا پایان سال ۱۴۰۰ افزایش 
قیمتــی رخ ندهد اما در اولین روزهای کاری ۱۴۰۱ 

این افزایش تعرفه انجام خواهد شد.
همچنیــن »محمــود لیائــی« معــاون وزیــر و 
رئیــس هیأت مدیره و مدیرعامل جدید شــرکت 

ایــران نیــز در  ملــی پســت جمهــوری اســلامی 
ایــن مراســم گفــت: در حکم وزیــر ارتباطــات بر 
شــرکت  در  دیجیتــال  تحــول  و  هوشمندســازی 
ملی پســت، استفاده مؤثر از سرمایه های انسانی 
شــرکت پســت و بالا بــردن جایگاه شــرکت ملی 
پست، تأکید شده و سعی داریم با برنامه ریزی به 

این اهداف دست پیدا کنیم.
گفتنــی اســت در این مراســم از تمبر هشــت 
از ســوی وزیــر  فرمانــده شــهید دفــاع مقــدس 

ارتباطات و معاونان وی نیز رونمایی شد.
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بزرگ ترین سیستم سورتینگ هوشمند پستی کشور راه اندازی شد
با حضور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 

امیر بیات
کارشناس استخراج رمزارز

در حالــی که براســاس قانون بودجه ســال جاری بایــد از درآمد 
حاصل از تبلیغات کاربران دارای بالاتر از ۵۰۰ هزار دنبال کننده 
در رســانه های کاربــر محور مالیات اخذ شــود، اعلام مســئولان 
ســازمان امــور مالیاتــی حاکــی از آن اســت کــه اولیــن لیســت 
اطلاعــات ایــن افراد به این ســازمان ارســال شــده و بــرای اخذ 
مالیات از آنها باید تا پایان امســال و تکمیل اظهارنامه ها صبر 

کرد.
به گزارش ایسنا، محمد مسیحی معاون درآمدهای مالیاتی 
سازمان امور مالیاتی دراین باره گفت: این سازمان وظیفه خود 
در راســتای اخذ مالیات از اینفلوئنسرها در سال جاری مبنی بر 
تدوین دستورالعمل ها و ابلاغ آنها را انجام داده است. از سوی 
دیگر، اولین لیســت از کاربران رسانه های کاربرمحور با بیش از 
۵۰۰ هزار دنبال کننده به سازمان امور مالیاتی ارسال شده و این 

روند همچنان ادامه دارد.
 وی ادامــه داد: فــارغ از آخریــن وضعیــت اخــذ مالیــات از 
اینفلوئنســرها، از زمــان تصویــب این قانــون تاکنــون انتقادات 
کارشناســی بســیاری به این مصوبه مطرح شــد که یکی از آنها 
مبنی بر این اســت که تعــداد فالوور نمی تواند معیار مناســبی 
بــرای درآمــدزا بودن صفحــات شــبکه های اجتماعــی در نظر 
گرفتــه شــود. در این زمینه، درحالی که قانــون بودجه محدوده 
۵۰۰ هــزار دنبال کننــده را شــرط اخــذ مالیات قرار داده اســت، 
اعــلام ســازمان امــور مالیاتی حاکی از آن اســت کــه ملاک این 

ســازمان برای اخذ مالیــات در این زمینه درآمد کاربران اســت 
نه تعداد دنبال کنندگان آنها. به گونه ای که معاون درآمدهای 
مالیاتی سازمان امور مالیاتی معتقد است رسیدگی به مالیات 
اینفلوئنســرها آســتانه خاصی ندارد و رسیدگی مالیاتی را برای 
کاربــران دارای کمتــر از ۵۰۰ هــزار دنبال کننده هــم که از محل 

تبلیغات درآمد داشته باشند، اعمال می کند.
گفتنی اســت درآمد واقعی هر شخص اعم از اینفلوئنسرها 
در رسانه های کاربرمحور نیز براساس بررسی صورت حساب ها 
و حســاب های بانکــی و اســتناد بــه مدارک و اســناد مشــخص 
و به عنــوان مأخــذ محاســبه مالیــات تعیین می شــود. در حال 
حاضر، بررســی آخرین وضعیت اخذ مالیات از اینفلوئنســرها 
حاکی از آن است که برای اخذ مالیات در این زمینه باید منتظر 
ماند تا اظهارنامه های مالیاتی تکمیل و ارســال شود تا در سال 

آینده نسبت به مطالبه مالیات اقدام شود.

برآوردهای نوامبر شرکت اینسایدر اینتلیجنس نشان داد 
رشد کاربران ماهانه اینستاگرام در مقایسه با ۱۶.۵ درصد در 
سال 2۰2۱، امسال)2۰22(  به ۵.۸ درصد و تا سال 2۰2۵ به 

۳.۱ درصد کاهش پیدا می کند.
به گزارش ایســنا، در ســه ماهه چهارم ســال 2۰2۱، افراد 
کمتری فیس بوک خود را هر روز در مقایســه با مدت مشابه 
ســال 2۰2۰ چک کردند. این یکی از نشــانه های نگران کننده 
متعــدد بــه همــراه ســود پاییــن تــر از بــرآورد تحلیلگــران و 
دورنمای درآمد ناامیدکننده اســت که باعث سقوط بیش از 

2۶ درصدی ارزش سهام مِتا در پنجشنبه گذشته شد.
دیــو وهنــر، مدیــر مالــی مِتا بــه تحلیلگــران مالــی گفت: 
بخشــی از علــت کاهش اســتفاده از اپلیکیشــن و وب ســایت 
فیــس بــوک، قرنطینه های کرونایــی کمتر بود کــه تا پیش از 
این باعث افزایش فعالیت آنلاین شــده بودند. وی افزایش 
هزینه های اینترنت برای مصرف کنندگان در هند و افزایش 

علاقه به تیک تاک را هم تأثیرگذار دانست.
مِتا معمولًا جزئیات اســتفاده از اینســتاگرام را به تنهایی 
منتشــر نمی کند اما تحلیلگران می گویند تیک تاک به رشــد 

اینستاگرام هم لطمه زده است.
فیــس بــوک و تــا حــدودی اینســتاگرام پیــش از ایــن بــه 
دیتــا،  خصوصــی  حریــم  فاجعه هــای  نظیــر  چالش هایــی 
تفحص درخصوص سلامت روانی کاربران و رقابت از سوی 

اســنپ چت، توئیتــر و بســیاری از رقیبان دیگر در ســال های 
گذشــته فائق آمــده بودنــد. در واقــع اینســتاگرام میلیاردها 
دلار در قابلیت هــای مربــوط بــه ویدیــو مانند ســرویس ریلز 
)Reels( کــه مشــابه تیک تــاک اســت، ســرمایه گذاری کرده 
اســت. زاکربــرگ هفته پیش بــه تحلیلگران اعــلام کرد ریلز 
ســریع ترین رشــد را در میــان فورمت هــای محتــوا داشــته و 
بزرگترین سهم را در رشد تعامل در اینستاگرام داشته است.
براســاس گــزارش رویتــرز، تحلیلگــران می گوینــد ریلــز 
)ابزاری برای ســاخت ویدیو( می تواند درآمدزایی بیشــتری 
نســبت بــه تبلیغــات در تصاویــر و پســت های متنی داشــته 
باشــد،با این حال ریلز هنوز به حد کافی محبوبیت نیافته تا 

فروش تبلیغات را جذب کند.
گفتنــی اســت اینســتاگرام کــه در ســال 2۰۱2 از ســوی مِتا 
پلتفرمــز )فیــس بــوک ســابق( بــه مبلــغ یــک میلیــارد دلار 
خریداری شــد، مســکنی برای کندی رشــد فیــس بوک دیده 
می شود و درآمد تبلیغات در اینستاگرام اهمیت فزاینده ای 
بــرای مِتا پیــدا کرده اســت. این شــرکت از ایــن درآمد برای 
ایجاد کسب و کار جدید فروش هدست های واقعیت افزوده 
و فناوری هــای مرتبــط با متــاورس اســتفاده می کند. کاهش 
کاربران اینستاگرام و ناتوانی برای افزایش قیمت تبلیغات، 
بلندپروازی هــای مارک زاکربــرگ، مدیرعامل مِتا را متوقف 

خواهد کرد.

افول محبوبیت اینستاگرام با کمتر از ۵۰۰ هزار دنبال کننده هم مشمول مالیات می شوید
برآوردهای نوامبر شرکت اینسایدر اینتلیجنس نشان می دهدهشدار به اینفلوئنسرها

این روزها با سرمایه گذاری که برخی از مردم در تبادل رمزارز 
انجام داده اند، در دام کلاهبردارها افتاده و سرمایه خود را از 
دســت داده اند ولی در این میان برخی از مســئولان کشوری 
به مردم اعلام می کنند که فعلاً از سرمایه گذاری در حوزه رمزارز و تبادل آن ممانعت کنند. اما 
باید گفت که مردم معمولاً به دستورها عمل نکرده و به توصیه ها توجه نمی کنند از این رو باید 
هرچه سریع تر معاون اقتصادی دولت که مسئول ساماندهی در حوزه رمزارزها شده است؛  در 
قانونگذاری در این حوزه ورود کرده و این حوزه را به همراه تهدیدهایش به فرصت تبدیل کنند.

محسن رضایی، معاون اقتصادی رئیس جمهور نگاه عمیقی  هم به رمزارزها دارد و حتی از 
یکسری از کارشناسان هم  در این زمینه مشورت می گیرد از آنجایی هم که ارتباط خوبی با حوزه 
بلاک چین  دارد، از این رو عملکرد در زمینه رمزارزها  مثبت به نظر می رسد، آینده خوبی برای 

این حوزه پیش بینی می شود.
امــا بــا وجــود اقدام هایی که معاون اقتصادی رئیــس جمهور در حال انجام آن اســت باید 
گفت قانونگذار هم وظیفه دارد با مشــورت آگاهان به درســتی قانونگذاری کند از این رو وقتی 
قانون وجود ندارد، مردم نمی توانند عملکرد درست و غلط را از هم تمیز دهندو به دنبال آن 
وقتی همه چیز قاعده مند و قانونی شود، حتی صرافی ها نیز با رعایت استانداردها معقول رشد 

می کنند و شاهد ۱۳۰ صرافی فعال بدون مجوز نخواهیم بود.
مهم تر اینکه  به دلیل نبود قانون و تنظیم گری در حوزه تبادل رمزارز ها شاهد کلاهبردارانی 
هستیم که سرمایه های مردم را  جذب می کنند و حتی افراد زیادی هم در حوزه رمزارز دستگیر 
شده اند اما این دسته از کلاهبرداران بعد از شکایت فعالان و دستگیری تنها به جریمه کلاهبردار 
و پرداخت خسارت به شاکیان )با ارائه چک های مدت دار( اکتفا می کنند و بدتر اینکه دوباره فرد 
کلاهبردار با نام دیگر در مکان دیگر شروع به کلاهبرداری از مردم  در قبال تبادل رمزارز و حتی 

ارائه رمزارزی که ارزش و وجود خارجی ندارد، می کند.
 این همه تخلف در حوزه رمزارز و تبادل رمزارز در کشور تنها ناشی از نبود قانون است و در 
این میان مردم به دلیل ناآگاهی و تنها به این دلیل که تنها می خواهند سرمایه خود را افزایش 

دهند، متضرر می شوند.
باید قانونگذار در کشور از فرصت ها استفاده کند. ما نیز باید مانند کشور ترکیه از فرصت های 
رمزارزی استفاده کنیم. رئیس جمهور این کشور با ریزش لیر دستور داد به صورت بسیار فوری 
قوانین رمزارز ها در کشورش تدوین شود تا در شرایط اقتصادی که ایجاد شده، مردم دارایی های 

خود را  از لیر به رمزارز تغییر دهند و ارزش افزوده آن را بالا ببرند.
نهاد قانونگذاری کشــور نباید مردم را برای ورود نکردن به بحثی که جهانی اســت، تشویق 
کند، بلکه باید نهاد قانونگذار را برای قانونگذاری سریع تشویق کند و از سوی دیگر قانونگذاران 
هم باید به دنبال وظایف خود باشند. نکته ای  که باید به آن بیندیشیم این است که در وضعیت 
دشوار اقتصادی کنونی  اتفاقاً می توانیم به مردم کمک کنیم که  با نگهداری دارایی خود مانند 
بیت کوین ارزش دارایی خود را حفظ کنند، چرا که حفظ ارزش دارایی برای آینده کشور بسیار 
ارزشــمند اســت  به جای اینکه مردم روی تورم ســرمایه گذاری کنند، می تواننــد روی دارایی با 
ارزش افزوده ســرمایه گذاری کنند. برای مثال وقتی زمین یا خودرویی را که با تورم ایجاد شــده 
خریداری می کنیم، با این اقدام باز مشــکلات متعددی در کشــور ایجاد می شود ولی در عوض 
وقتــی دارایــی  بــا ارزش مانند طلا خریــداری می کنیم که  اگر به هر دلیلی ارزش پول کم شــود 
طلا ارزشــش کاســته نمی شود و از آنجایی که ضریب ارزشــش با دلار محاسبه می شود،  ارزش 
افزوده ای هم به دارایی های کشور اضافه می کند  بنابراین باید با قانونگذاری و ساماندهی حوزه 
استخراج رمزارز و تبادل آن مردم را به سمت اقدامی که برای کشور دارای ارزش افزوده است، 
تشــویق کنیم از این رو امیدوارم معاون اقتصادی رئیس جمهور هرچه ســریع تر این عرصه را 

ساماندهی کند تا شاهد ارزش افزوده بیشتر در کشور باشیم.

گاه کاربــران بــرای تولیــد محتــوا و فیلم های 
و  می شــوند  مواجــه  مشــکلاتی  بــا  آموزشــی 
نمی توانند مراحل آموزش را براحتی نمایش 
 ScreenHunter دهند. این درحالی اســت که
Pro یــک نرم افــزار مطمئــن بــا کارایــی بــالا 
برای ضبط ویدیــو از صفحه نمایش کامپیوتر 
محســوب می شــود. بــه کمــک ایــن نرم افزار 
صفحــه  از  فیلــم  ضبــط  ضمــن  می توانیــد 
نمایــش، به ویرایش کــردن آن نیز پرداخته و 
فیلمــی مطابق بــا آنچه  مورد نظر شماســت 
ایجــاد کنید. رابط کاربری این نرم افزار آســان 
بــوده و دارای 4 تــب بــا قابلیت هــای مختلف 
اســت و تمامــی کاربــران مبتــدی و حرفــه ای 
می تواننــد از ایــن نرم  افزار اســتفاده کنند. این 
نرم افــزار از صفحــه نمایش هایــی تــا کیفیت 
6K و ضبط فیلم های 4K پشــتیبانی می کند و 
می توانــد فیلم هایی با نــرخ ۱۰۰ فریم در ثانیه 

نیــز ثبــت کنــد. امکان ثبــت تصاویر یــا همان 
اسکرین شــات نیز توســط این نرم افــزار وجود 
 ScreenHunter دارد. از ویژگی هــای نرم افزار
محیــط  انتخــاب  قابلیــت  بــه  می تــوان   Pro
فیلمبــرداری در صفحــه نمایــش اشــاره کرد. 
تهیــه کردن عکس از صفحــه نمایش و ضبط 
فیلــم بــا امکانــات منحصربه فرد نیــز از دیگر 
ویژگی هــای این نرم افزار پرکاربرد به حســاب 
می آیــد. بــا کمــک ایــن نرم افــزار همچنیــن 
می توانید اســکرول کــردن خــودکار صفحه را 
انجــام دهید و فیلم هایی با کیفیت بســیار بالا 
ضبــط کنیــد. امــکان نمایش یا عــدم نمایش 
نشــانگر مــاوس هــم از دیگــر امکاناتی اســت 
که ایــن نرم افــزار دراختیار کاربران قــرار داده 
اســت تا با کمــک آن بتوانند بهتریــن فیلم را 
از صفحــه نمایش کامپیوتر خود بگیرند. ثبت 
 PNG و GIF، JPEG تصاویــر بــا فرمت هــای

و همچنیــن امــکان چــاپ مســتقیم عکس ها 
نرم افــزار  ایــن  ویژگی هــای  و  مزایــا  دیگــر  از 
محســوب می شود. اگر شــما هم علاقه مندید 
ایــن نرم افزار را دراختیار داشــته باشــید آن را 
به صورت رایگان از وب ســایت پی سی ورلد به 
آدرسwww.p30world.com بارگذاری کنید 

و از امکانات آن بهره بگیرید.

تاکنــون کمپانی هــا و تولیدکننــدگان محصــولات 
مراقبــت از پوســت و مــو، کرم هــا و لوســیون های 
مختلفــی را بــرای روزهــای آفتابــی بــه بــازار ارائه 
داده انــد تا پوســت افراد در برابر اشــعه مــاورای بنفش محافظت شــود و 
از خطــرات آن در امــان بماند، اما این شــرکت ها برای پوســت در روزهای 
سرد زمستان بویژه در نقاط سردسیری جهان هیچ تمهیداتی نیندیشیده  
بودند. این موضوع حالا دستمایه یک تحقیق جدی شده است تا احتمالًا 
در آینده ای نزدیک شاهد ارائه لوسیون ها و کرم های مختلفی برای مقابله 
با ســرمازدگی پوســت باشــیم. بتازگی تیمی از دانشــمندان به سرپرســتی 
دکتــر مونیــا گانگولــی از آکادمــی تحقیقــات علمــی و نوآورانــه هنــد، یک 
محلــول مایع را تولیــد کرده اند که حــاوی ترکیبات دی متیل سولفوکســید 
)DMSO( و پلی وینیــل الــکل )PVA( اســت. از هر دو ترکیــب معمولاً در 
 DMSO آزمایشــگاه ها برای حفظ انجماد ســلول ها استفاده می شــوند. با
از تشــکیل کریســتال های یــخ در داخــل ســلول ها جلوگیــری می شــود و 
PVA هم از تشــکیل کریســتال ها بین آنها و آســیب به غشای بیرونی آنها 
ممانعــت می کنــد. پــس از آزمایش هایی با نســبت های مختلــف این دو 
مــاده شــیمیایی، محققان درنهایت ترکیبــی را یافتند کــه در محافظت از 
ســلول های کشت شده در برابر آسیب های ناشی از قرار گرفتن در معرض 
دمــای انجمــاد، بهتریــن عملکــرد را داشــت. در مرحلــه بعــد، ایــن تیم 
تحقیقاتــی، SynAFP را بــا کرم تجــاری آلوئه ورا ترکیب کردنــد و وقتی آن 
را ۱5 دقیقــه قبل از تحمل یک »چالش ســرد« روی پوســت موش ها قرار 

دادند، مشــخص شد که در مقایسه با گروه کنترل، موش هایی که این کرم 
را دریافت کردند، زخم های ســرمازدگی کوچک تر، آسیب بافتی و التهاب 
کمتری را تجربه کردند. به علاوه زخم های آنها سریع تر بهبود یافت. البته 
این مطالعه هنوز راه درازی پیش رو دارد و باید کار بیشــتری انجام شــود، 
زیــرا مشــخص شــد که اســتفاده از کــرم، ۳۰ دقیقه قبــل از قــرار گرفتن در 
معرض ســرمای شــدید، هیچ اثر محافظتی ندارد. همچنین دانشمندان 
بایــد تعیین کنند که آیا این کرم روی انســان ها نیــز کار می کند یا خیر و هر 

چند ساعت یک بار باید استفاده از آن را تجدید کرد.
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 افزایش ارزش افزوده با قانونگذاری در حوزه رمزارز

 ضبط فیلم و عکس از صفحه نمایش کامپیوتر

 لوسیون ضد سرمازدگی ساخته می شود

 اشباع لایه دسترسی شبکه  
دلیل افت کیفیت اینترنت

مدیرعامل شــرکت ارتباطات زیرســاخت با بیان اینکــه محدودیتی برای 
افزایــش ظرفیــت پهنــای باند اینترنت کشــور وجــود ندارد، گفــت: دلیل 
اصلی افت کیفیت اینترنت کشــور ناشــی از اشــباع لایه دسترســی شــبکه 

است.
»حمیــد فتاحی« ادعای برخی ارائه دهندگان خدمات اینترنتی مبنی 
بــر عدم اجازه افزایش پهنای بانــد را رد کرد و گفت: به آن هایی که چنین 
ادعایــی می کنند بگویید ســند ایــن ادعای خود را ارائه بدهند و مشــخص 
کننــد چه پهنای باندی درخواســت کرده اند و زیرســاخت این پهنای باند 
را بــه آنهــا ارائه نداده اســت چون هم مشــتریان و هم میزان درخواســت 

شرکت ها مشخص است.
فتاحی کندی اینترنت کشور را ناشی از اشباع در لایه دسترسی دانسته 
و افــزود: بــه علت مشــکلات عدیده در بحــث اینترنت ثابت با اشــباع در 
لایه ظرفیت شــبکه ارتباطی کشور رو به رو هستیم اما این موضوع دائمی 
نیســت. افراد می توانند به صورت لحظه ای و آنلاین شاخص ها و کیفیت 
شــبکه زیرســاخت کل کشــور را مشــاهده کننــد و ایــن موضــوع در آمارها 

مشهود است.
وی بــا بیــان اینکه میــزان پهنای باند مصرفی کشــور دائماً رصد شــده 
گفت: شرکت زیرساخت براساس نیازسنجی ها و پیش بینی های موجود، 
قراردادهایــی را بــا تأمین کننــدگان بین المللــی تنظیــم کرده تــا ظرفیت 
پهنای باند مورد نیاز تأمین شــود. معاون وزیر ارتباطات افزود: به صورت 
طبیعی شــاهد رشد مصرف اینترنت در کشــور هستیم، اگرچه آمار دقیق 
کاربران و میزان مصرف در اختیار رگولاتوری است اما این رشد محسوس 
بــوده اســت. به گفتــه وی اشــکالاتی در بخــش اپراتورهای لایه دسترســی 
وجود داشــته که حل آن نیازمند توسعه شــبکه ثابت است. موضوعی که 
وزارت ارتباطــات برای رفع آن در جهت ارائه 2۰ میلیون پورت فیبر نوری 

گام برداشته است.

همزمان با دهه فجر

۶ طرح مخابراتی در خوزستان به بهره برداری می رسد
مدیــر مخابرات منطقه خوزســتان گفت: به مناســبت دهــه فجر 6 طرح 
کلی مخابراتی با مبلغ 2هزار و ۸۷2میلیارد ریال سرمایه گذاری در نقاط 

مختلف استان به بهره برداری می رسد.
به گزارش ایسنا، رحیم فلاح زاده اظهار کرد: در راستای توسعه شبکه 
تلفن ثابت از ابتدای امســال تاکنون ۹هزار و ۴۰۸پورت تلفن ثابت برای 
مشترکان در استان نصب و راه اندازی شده است. مدیر مخابرات منطقه 
خوزســتان با اشــاره بــه اقدامات در جهت توســعه شــبکه ارتباطی ثابت 
و ســیار در اســتان بیان کــرد: همچنین در این مدت ۱۶هــزار و ۳۵۰پورت 
 Ftth و Adsl, Vdsl به منظور توســعه مشــترکان باند پهن دیتای برخــط

نصب و راه اندازی شده است.
وی افزود: در بخش توسعه شبکه فیبر نوری نیز با حفاری و کابل کشی، 
۳2۰ کیلومتر فیبر نوری در اســتان نصب شــده است تا بر ظرفیت شبکه 
فیبر نوری در استان افزوده شود. مدیر مخابرات منطقه خوزستان ادامه 
داد: به منظور توسعه و گسترش پوشش شبکه ارتباطی همراه ۳۶ سایت 
جدیــد همــراه اول و ۵۰ تکنولــوژی نســل ســه و همچنیــن ۵۷ تکنولوژی 
نسل چهار از ابتدای امسال تا کنون در نقاط مختلف خوزستان براساس 
برنامــه ای مدون نصب و راه اندازی شــده اســت. فــلاح زاده تصریح کرد: 
ایــن میزان فعالیت مخابراتی و ارتباطی با ســرمایه گذاری 2 هزار و ۸۷2 
میلیــارد ریال در ســطح خوزســتان انجام شــده اســت کــه در همین ایام 

مبارک فجر به بهره برداری می رسد.

چگونه  سرعت گوشی اندرویدی را افزایش دهید
گوشــی های اندرویدی پس از مدتی مثل روز اول که از جعبه خارج کرده 
بودیــد کار نمی کننــد و اپلیکیشــن های نصب شــده، بازی هــا و فایل های 
اضافــی )جانــک فایــل( بر عملکــرد آنهــا تأثیر منفــی می گذارنــد. البته 
راهکارهایی برای افزایش ســرعت این گوشی ها وجود دارد هرچند هرگز 

سرعت آنها به حالت اولیه بازنمی گردد.
بــه گزارش ایســنا، بعضــی از راهکارها کاملًا ســاده بــوده و تنها حذف 
اپلیکیشــن ها، بازیهــا و فایل های غیرضــروری را ایجاب می کنــد. اگر این 
راهکارهــای ابتدایی کمک نکنــد، باید اقدامات جدی تری مانند ریســت 
فکتــوری )بازگشــت بــه تنظیمــات کارخانــه( یــا نصــب یــک حافظه رم 

)ROM( سفارشی را در تلفن اندرویدی انجام دهید.
بــرای بالابردن ســرعت، ابتدا فضــای ذخیره ســازی را آزاد کنیــد: باید 
مطمئن شــوید که هرگز ظرفیت حافظه گوشی کامل پر نمی شود زیرا به 
شکل قابل توجهی روی عملکرد آن تأثیر گذاشته و سرعت را کند می کند 
و باعث می شــود کارهای ســاده ای مانند باز کردن و نصب اپلیکیشــن ها، 
بــازی ویدیویــی و غیــره طولانی تــر از حــد معمــول شــود و گوشــی هنگ 
می کند. برای چک کردن میزان فضای ذخیره سازی به قسمت تنظیمات 
)Setting( و سپس ذخیره سازی )Storage( در گوشی اندرویدی مراجعه 
کنیــد. کاربــران دســتگاه سامســونگ می تواننــد بــه قســمت تنظیمــات، 
مراقبت دســتگاه )Device Care( و ذخیره ســازی رفتــه و میزان ظرفیت 
استفاده شده را چک کنند. همچنین در منوی تنظیمات می توانید کلمه 
ذخیره ســازی را جســت و جو کنید تا گزینه مناســب را پیدا کنید. نگذارید 
ظرفیت گوشــی بیش از ۸۰ درصد پر شــود زیرا تلفن و سیســتم عامل به 
حــدود پنج تا هشــت گیگابایــت فضای آزاد نیــاز دارند تا به شــکل روان 
عمل کننــد. می توانید فایل هــای اضافی را حذف کنید، اپلیکیشــن هایی 
کــه نیــاز ندارید و تصاویر و ویدیوهایی که در فضای ابری ذخیره شــده اند 
را پــاک کنید. البته بعضی گوشــی ها دارای قابلیــت پاک کننده فایل های 
اضافی هســتند و طی مراحلی، چند گیگابایت فضای ذخیره ســازی آزاد 
می شود. کاربران سامسونگ می توانند به قسمت تنظیمات و مراقبت از 
گوشــی رفته و با اجرای سرویس بهینه سازی )Optimization(، بسرعت 
 )Cleaner( فضا آزاد کنند. گوشــی های شیائومی یک اپلیکیشن پاکسازی
 File by دارنــد کــه کار مشــابه را انجــام می دهد. می توانیــد از اپلیکیشــن
Google استفاده کنید تا سریعاً کش اپلیکیشن )حافظه پنهان(، تصاویر 

تکراری، فایل های بزرگ و فایل های رسانه ای ناخواسته پاک شود.
حذف اپلیکیشــن های بدون اســتفاده: حذف اپلیکیشن های قدیمی و 
بدون استفاده مستقیماً روی عملکرد دستگاه اندرویدی تأثیر نمی گذارد 
اما فضای ذخیره ســازی را آزاد می کند. بعلاوه حذف اپلیکیشــن هایی که 
در پــس زمینــه گوشــی همچنان فعال هســتند، بــه روان شــدن عملکرد 
سیســتم گوشی کمک می کند. تلفن های سامسونگ به صورت اتوماتیک 
اپلیکیشن های فعال در پس زمینه گوشی را که باعث کاهش شدید شارژ 
باتری می شوند، نشان می دهند که می توانید آنها را از حالت نصب شده 
خــارج کنید یا ببندید. بد نیســت که گاهی اپلیکیشــن ها و بازیهای نصب 
شــده در دســتگاه تان را چک کرده و آنهایی که دیگر استفاده نمی کنید را 

از نصب خارج کنید.
 تغییر ســرعت انیمیشن سیستم: تغییر ســرعت انیمیشن سیستم در 
تلفــن اندرویــدی، ســرعت آن را بــه طور طبیعــی افزایــش نمی دهد اما 
افزایــش مقیاس انیمیشــن به گرافیک هــا اجازه می دهد ســریع تر تمام 
شوند و این حس را ایجاد می کند که عملکرد سیستم بهبود یافته است.

اگــر حس می کنید انیمیشــن ها در تلفــن اندرویدی شــما باعث کندی یا 
هنگ کردن آن شده اند، این ترفند گزینه خوبی است.
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   افقي:  
 1 - کنایه از مجازات شدید - سنگر

2 - زبانــه آتش - لقبی بــرای امپراطوران 
روم - قلاب سنگ

3 - تاج - یکتای کفش - جلوه و رونق
4 - بین لگن و زانو - جامه پوســتی - عددی یک رقمی - 

هواپیمای سریع السیر
5 - صحنــه نمایــش - خانــه دوم دانش آمــوز - بازیچه 

کودکان در سال های دور
6 - هوانورد - یدک کشیدن وسیله نقلیه - دو یار هم قد!

7 - بســتنی یخــی ای که چوب نداشــته باشــد - میوه ای 
شیرین و خوشمزه - الگو

8 - آشکار - جایز - بهتان زدن
9 - بله نجار! - ترمینال - رشک برنده

10 - آخرین یک رقمی - تراموا - نگهبان چماق نقره ای
11 - قشــنگ و ظریف و خوشگل - مدرکPhD - قیمت 

بازاری
12 - دویدن - معروف - خار سر دیوار- مرواریدها

13 - نردباز ماهر- از ابزارهای رایانه ای- نام »ضیغمی« 
بازیگر خانم

14 - رنگی مرکب از زرد و سبز - دیلم - سد شمال ایران
15 - مرکز »ترکمنستان« - از شاخه های کوهنوردی
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3 - گرو گذارنده - ظرف سفالی بزرگ - هم رأی
4 - با »های« آید - زن پادشــاه - صابون خیاطی - زنگ 

گردن چهارپا
5 - ادب آموخته - سیاره یخی - تیر پیکاندار

6 - پایه - از وسایل دانش آموز - برادر کوچک خشایارشاه
7 - قالب عاشقانه شعر - نمایشنامه - جمع ماده

8 - آن چیز که - گاز تنفسی - چشم ادبی
9 - دسته و گروه - علم گیاه شناسی - سرخنای

10 - شعر ژاپنی - وجود - مرکز اندیشه
11 - مارکی بر اجاق گاز - دهکده - دانه خوراکی پرندگان

12 - طرح انگلیسی - دلیر - مفهوم سخن - به یکباره
13 - شهرت طلب - هر نوع فلز - گراورساز آلمانی

14 - بــرادری - نشــانی اداره، خانــه یــا ماننــد آن - نــام 
»پیوس« گلزن سابق تیم ملی

15 - کشور عجایب - دسری محبوب

   افقي:  
 1 - تشکیل لخته خون در عروق - ماده 

عایق کاری
2 - ترانه »علی لهراسبی« - کارگر کشتی - پرگار

3 - پریشان حال - ثبات - مرتعی جنگلی در چالوس
4 - از خود راضی - همانند - این هورمون در تنظیم فشار 

خون نقش دارد - حرف معرفه
5 - فریاد نزدیک - نامربوط - حیا

6 - سهل کردن - نامدار - پرچانگی
7 - خــودروی ملــی - علمــی که بــه مطالعه اصــوات و 

تلفظ های یک زبان می پردازد - کلمه تنبیه و ندا
8 - برگه مشخصات کالا - ضمیر مفعولی - لقب رستم

9 - گلی معطر - شهری در »کره جنوبی« - نشانی
10 - یک لحظه - نرم کننده - جلودار

11 - ناحیه ای در مازندران - قطره قطره ریختن - شبیه
12 - غنچه صورت - روییدنی از زمین - فوت و فن - میوه 

چهار فصل
13 - زمین خراب - سوغات کرمان - یکدل

14 - بایر و مخروب - پرنده ای خوش آواز - همین دم
15 - نام هنری سنتی - هافبک »نساجی«

 
 عمود ي:   

1 - از آثار مشهور »پل ورلن« - نیم چکمه
2 - فروغ - از اجزای تشــکیل دهنده گاز روشنایی - تأیید 

پست اینترنتی
3 - بیسکویت ترد - ورزش نادال - گناه بزرگ

4 - مبهوت - تاج ساخته شده از گل - راوی - باهمت

5 - وسیله  ذوب لحیم - خَط  الُقَعر - جدید
6 - سوســن زرد - بزرگوار - شــهر »دریاچه طشــک« در 

استان فارس
7 - رهتوشــه - اکســید آلومینیوم موجود در خــاک - از 

قطعات الکترونیکی پرکاربرد
8 - کک و مکی که روی سر نشیند - دیوار کوتاه - رخسار

9 - مجلس قانون گــذاری تایوان - علم گیاه شناســی - 
اضافی

10 - وسطی - اعزام - بله شیرازی
11 - عود - رعایت ادب - انسان

12 - جنبیدن - پایتخت فراری - آسیاب خانگی - علوفه 
خشک

13 - لابد - دوست جانی - از خودروهای ایرانی
14 - حنا - از فیلسوفان عصر روشنگری - الهه شکار

15 - پوچ - پدر فلسفه جدید

 ارقام 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفید قرار دهید كه هر رقم در سطرها، ستون ها 
و مربع هاي كوچك 3 در 3 یكبار دیده شود
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امُیکرون سرماخوردگی نیست
کودکان در برابر سویه جدید کرونا آسیب پذیرترند

اُمیکــرون ماننــد لولــوی ســیاه داخــل کمــد، 
بــه جــان کــودکان افتــاده اســت تا ثابــت کند 
نمی گــذارد هیــچ رده ســنی از تجربه تلخش 
بی نصیــب بمانــد. حالا کووید 19 بــا چهره ای 
جدیــد بــه روز شــده اســت بــا میزان ســرایت 
چندبرابری و البته درگیر کردن بیشتر کودکان 
و نوزادانــی کــه از پروتکل هــا و فاصله گــذاری 
و  عکس هــا  نمی داننــد.  چیــزی  اجتماعــی 
ویدیوهای بیمارستان های شهرهای مختلف 
مانند اصفهان، قم و تهران نشــان از پر شدن 
کــه  دارد. آن طــور  کــودکان  توســط  تخت هــا 
علیرضا اولیایی منش، معاون بهداشت ستاد 
مقابلــه با کرونا چندی پیــش گفت: »در حال 

حاضر بیشتر بیماران کودکان هستند.«
جلــوی  از  وقتــی  پیــش  روز  چنــد  همیــن 

درمانگاهــی رد می شــدم مــادری را دیدم که 
کودکــی تقریباً 5 یا 6 ســاله پیچیــده در پتویی 
صورتــی را در آغــوش گرفتــه بود و به ســمت 
درمانــگاه می بــرد. مــادر بــا چشــمانی قرمــز 
از اشــک پشــت دختربچــه کــه ســرفه امانش 
را بریــده بــود ماســاژ مــی داد و آرام آرام بــه 
ســمت درمانگاه قدم بر می داشــت. لحظات 
ســختی بــرای مــادر و کــودک بــود. نگرانــی و 
تشــویش را می شــد در چشــمان مــادر دیــد و 
چــه چیــز غــم انگیزتــر از کودکی کــه بیماری 
رمــق خنده و شــیطنت را از او گرفته اســت. با 
چنــد خانــواده کــه کودکان شــان درگیر ســویه 
جدید کرونا شــده اند صحبت کردیم تا شــاید 
نگرانــی  و تجربیات آنها بــه کار خانواده هایی 
بیایــد کــه علائم کرونــا را جــدی نمی گیرند و 
به قــول دکتر مائــده معتدل پزشــک اطفال: 
»تصــور می کننــد یــک ســرماخوردگی ســاده 

اســت و با درمان های تجربی و خانگی ماجرا 
را حــل می کنند.«بــرای مــژگان آن دوشــنبه 
هــم مانند روزهــای دیگر بود، کمی خســته از 
کار و بی حوصلــه بــرای حــرف زدن بــا اربــاب 
رجــوع تا اینکه چشــمش به تمــاس تلفنی از 
مهدکــودک دختــرش افتــاد. خانــم مربی از 
پشــت گوشــی به او اطلاع می دهد کــه ماهور 
دختــر 3 ســاله اش تــب کــرده اســت. مژگان 
تعریف می کند هراسان خود را به مهدکودک 
می رســاند: »سریع به خانه رساندمش و چند 
جــور قــرص بــه او دادم که کمی بهتر شــد اما 
ســرفه می کرد. فردا هم همان حالت ها تکرار 
شــد و شــب هرچه به او دادیم بــالا آورد. اول 
فکر کردم یک ســرماخوردگی ســاده اســت و 
با قرص های همیشــگی برطرف می شــود اما 
وقتــی دو روز گذشــت و دیــدم حالــش اصــلًا 
بهتــر نشــده بــا همســرم او را بــه بیمارســتان 

از  پــر  تهــران  طالقانــی  بردیم.«بیمارســتان 
خانواده هایــی بــود کــه ماننــد مــژگان نگــران 
فرزنــدان خــود بودنــد: »آنقدر شــلوغ بود که 
یک ســاعت نشســتیم تا نوبت شد. دکتر بعد 
از معاینــه، گفــت کووید 19 اســت. خودم هم 
آبریزش بینی داشــتم که دکتر گفت شما هم 
مبتلا شــده اید اما چون سه دوز واکسن زده اید 
علائم کمــی دارید.« او تعریــف می کند که با 
ترس از دکتر می پرســد که ممکن است خطر 
جــدی باشــد و دکتــر در جــواب می گوید هنوز 
نشــان از مــرگ و میــر بــالا در اُمیکــرون دیده 

نشده و همین جمله خیال او را راحت کرد.
 او همــان شــب دارو گرفــت و دخترش 7 روز 
بعد بالاخره ســرحال شــد: »دخترم از دختر 
همســایه گرفته بــود و او هم از پســردایی اش 
کــه بــه مهدکــودک می رفت.«محبوبــه بعد 
از بــه دنیــا آمــدن دوقلوهــا راهی جز دســت 

کشــیدن از شــغل و ماندن در خانه نداشــت. 
پســر بزرگــش 7 ســاله اســت و دوقلوهــا یک 
ســال و نیمــه هســتند و در اوج کرونــا به دنیا 
آمده اند. مجبوبه تعریــف می کند: »یک روز 
دیدم یکــی از دوقلوها انگار تمام آب بدنش 
را از دست داده و بی جان شده. اولش گفتیم 
که دکتر نبریم لابد یک مشــکل عادی اســت 
و حــل می شــود. راســتش در ایــن وضعیــت 
کرونــا خــود دکتر بــردن هم اتفاق ترســناکی 
بــرای والدین اســت و آدم فکــر می کند آنجا 
چــون بچه ها ســرفه و عطســه می کنند چهار 
تا بیمــاری دیگر هم ردوبدل می شــود. برای 
همیــن گفتیــم کمــی صبر کنیــم بعــد دکتر 
ببریم.«بعــد کــه تصمیــم می گیرنــد پیــش 
پزشــک بروند، این بار بیمارســتان ها مریض 
باعــث  ایــن  و  را نمی پذیرنــد  زیــر دو ســال 
می شــود درمراکز درمانی دیگر ازدحام شود: 
»دنبال بیمارســتان دویــدن درحالی که بچه 
اســهال اســت و نیــاز بــه عــوض کــردن دارد 
واقعاً ســخت اســت. حدود 8 بیمارستان سر 
زدیــم که هیچ کدام قبــول نمی کردند تا یک 
بیمارستان خصوصی که دکتر اطفال داشت 
قبــول کرد اما داروی خاصــی به بچه ندادند. 
از فــردای آن روز قــل دیگر هم بیمار و همان 
ســناریو دوباره تکرار شد. دیگر مجبور شدیم 
همــان روز آنهــا را پیــش پزشــکی کــه از ابتدا 
تحــت نظر او بودنــد ببریم که دارو نوشــت و 

درمان شروع شد.«
دیــدن فرزندانــی کــه حتــی نــای راه رفتــن و 
جنب و جوش ندارند کار راحتی نیســت. جدا 
از دیــدن تــن کوچک و رنجورشــان آنها زبانی 
بــرای هشــدار دادن زمــان اســتفراغ ندارند یا 
برای اســهال راهی دستشــویی نمی شوند. به 
قول مجبوبه: »شــرایط خانه طوری اســت که 
هــر لحظه انفجاری صورت می گیرد و باید به 
هوش بود.« محبوبه آنقدر درگیر و نگران بود 
که دیگر یادش می رفت ناهار بخورد یا حمام 
بــرود: »چنــد روز بعد همســرم و بعد خودم 
درگیر بیماری شدیم و فقط خدا را شکر کردم 
که پســر بزرگم رفته بود خانــه مادربزرگش.« 
بالاخره با همه سختی ها و مراقبت ها روزهای 
آخری اســت که محبوبه مشــغول پرســتاری 
اســت و اوضــاع بــرای فرزندانش بهتر شــده 
اما هنوز خودش و همســرش درگیر اُمیکرون 
ایــن  »راســتش  خفیــف:  هرچنــد  هســتند، 
بیمــاری واقعــاً غافلگیرکننده اســت و آنقدر 

شبیه ســرماخوردگی اســت که آدم به اشتباه 
می افتد. حالا فکر می کنم کاش زودتر بچه ها 

را پیش پزشک می بردم.«
زهرا از حرف ها و قضاوت های دیگران خسته 
اســت، از اینکه هــر روز از اطرافیان بشــنود که 
می پرســند چه شــد بچه کرونا گرفــت؟ نکند 
جایــی بــردی یا میهمانــی رفتی؟ امــا با همه 
ایــن حرف هــا او و همســرش از امیرعلی تنها 
فرزندشــان اُمیکرون گرفته اند. زهرا می گوید: 
»راســتش دلــم می خواهــد به مــردم بگویید 
ایــن بیمــاری ســرماخوردگی نیســت و وقتی 
بچــه مریــض اســت نبایــد میهمــان دعــوت 
کــرد یــا به میهمانــی رفت. یکــی از اقــوام، ما 
را بــه میهمانــی دعوت کرد. من می دانســتم 
دائــم  امــا  اســت  ناخــوش  فرزنــدش کمــی 
می گفت چیزی نیســت دارو خورده و حالش 

خــوب خوب اســت ولی بعــد از آن میهمانی 
بچــه مــن هــم مریض شــد. واقعــاً چــرا بعد 
از دو ســال هنــوز مــردم این بیمــاری را جدی 

نمی گیرند؟«
تاریــخ  تمــام  در  مادرهــا  اســت  معتقــد  او 
خوشــبخت تر از حالا بوده اند: »درســت است 
امــا هنــگام بیمــاری کــودک  خســته بودنــد 
همــه خانــواده کمــک می کردنــد؛ فامیل هم 
می آمدنــد و دلگرمــی مــی دادنــد امــا حــالا 
مادرهــا تنهــای تنهــا هســتند.« همســرش از 
پشــت تلفن با خنده می گوید: »این دو ســال 
کــه امیرعلــی متولد شــده و کرونا هم شــروع 
شــده هر روز مثــل آتش نشــان ها منتظر آژیر 
هســتم تا از ســر کار بپرم بیایم خانه، در واقع 
این گوش به زنگ بودن باعث شده اضطراب 

بیشتری متحمل بشویم.«
دکتــر مائــده معتــدل پزشــک اطفــال از بــالا 
رفتن تعداد مراجعه کنندگان به بیمارســتان 
اُمیکــرون  ســویه  جدیــد  پیــک  در  کــودکان 
می گویــد، از کودکانــی کــه بــا علائــم تنفســی 
زیــادی مانند عطســه، ســرفه، گلــو درد، بدن 
درد، تب و سردرد بستری یا به صورت سرپایی 
درمان می شوند: »جدا از این علائم کودکانی 
هم با علائم گوارشی مانند اسهال و استفراغ 
به بیمارســتان مراجعــه می کننــد. اما عمده 
مریض های مراجعه کننده به بیمارســتان ما 

با علائم تنفسی هستند.« 
دکتر معتدل توصیــه می کند که خانواده ها با 
دیــدن اولیــن علامت هرچه ســریعتر کودک 
خود را به پزشک برسانند:»متأسفانه بعضی 
خانواده ها فکر می کنند این یک سرماخوردگی 
ساده اســت و دســت به درمان های تجربی و 
خانگی می زنند، شاید یک بزرگسال بتواند در 
خانه با خوردن قرص و اســتراحت بیماری را 
مدیریت کند اما بعضی از علائم کودک برای 
خانــواده ناشــناخته اســت و باید بــا دیدن هر 
علامتی به پزشــک مراجعه کنند. خانواده ها 
هــر علامتی مبنــی بــر ســرماخوردگی را باید 
بــه حســاب اُمیکــرون بگذارنــد. از آن جهــت 
باید جدی گرفته شــود چون قابلیت ســرایت 
بالایی دارد و براحتی می تواند به بزرگســالان 
و کودکان دیگر انتقال پیدا کند و افراد بیشتری 
باقــی  انتخابــی  دیگــر  کند.«کرونــا  درگیــر  را 
نگذاشــته اســت. پرهیز از دورهمــی و رفت و 
آمد در محیط های شــلوغ و هوشــیار بودن در 

برابر بیماری تنها راه سالم ماندن است.

خانواده ها با دیدن اولین 
علامت هرچه سریعتر 

کودک خود را به پزشک 
برسانند. متأسفانه بعضی 

خانواده ها فکر می کنند 
این یک سرماخوردگی 
ساده است و دست به 

درمان های تجربی و 
خانگی می زنند. شاید یک 
بزرگسال بتواند در خانه با 

خوردن قرص و استراحت 
بیماری را مدیریت کند 

اما بعضی از علائم کودک 
برای خانواده ناشناخته 
است و باید با دیدن هر 

علامتی به پزشک مراجعه 
کنند



اگر مخاطب بعد از 
دیدن فیلم به فکر 

فرو رود و تحلیل 
خودش را داشته 
باشد، من موفق 
شده ام اما اگر در 

فیلم گم شده باشد 
و احساس کند که 

فیلم جالبی ندیده 
است پس به هدفم 

نرسیده ام

گاه شمار 
جشنواره

فروغ گشتیل
خبرنگار

فیلم ســینمایی »بی رویا« اولین ســاخته آریــن وزیر دفتری به عنــوان  کارگردان 
اســت که با تهیه کنندگی ســعید ســعدی و هومن ســیدی در چهلمین جشنواره 
فیلم فجر حضور دارد. این فیلم ســینمایی داســتان زن و شوهری با نام های رویا 
و بابک را روایت می کند که با دختری بی نام و نشــان آشــنا شــده و زندگی شــان 
دستخوش تغییراتی می شود. با آرین وزیر دفتری کارگردان این اثر گفت و گویی 

درباره داستان فیلم و حال و هوای آن داشته ایم که در ادامه می خوانید.

ایـــلــــیـــــا داوودی : 
فجــر  جشــنواره  در 
پنجــم،  و  بیســت 
ســوم«  »روز  فیلــم 
علــی رضــا جلالــی 
بهتریــن  عنــوان 
»وزن  فیلــم، 
بودن« حمید بهرامی بهترین فیلم کوتاه، 
ســال«  پنــج  و  هفتــاد  و  یــک  »خاطــرات 
محمدرضا اصلانی بهترین فیلم مستند و 

بهترین کارگردانی فیلم مستند را دریافت 
بــه  کردنــد. ســیمرغ بهتریــن کارگردانــی 
امیرشــهاب رضویــان بــرای »مینای شــهر 
خامــوش« و محمدحســین لطیفــی برای 
»روز ســوم« رســید. رخشــان بنــی اعتماد، 
عبدالوهــاب  محســن  مصطفــوی،  فریــد 
و نغمــه ثمینــی در »خــون بــازی« جایــزه 
بهتریــن فیلمنامــه را دریافــت کردنــد. در 
در  درخشــش  بــا  رادان  بهــرام  دوره  ایــن 
»سنتوری« توانست سیمرغ بهترین بازیگر 

نقــش اول مــرد را در کنــار بــاران کوثــری 
به عنــوان بهتریــن بازیگر نقــش اول زن در 
»خــون بازی« و »روز ســوم« دریافت کنند. 
فیلمبــرداری  بهتریــن  جایــزه  همچنیــن 
در »پابرهنــه در بهشــت« توســط حمیــد 
خضوعی ابیانه و بهترین فیلم هنر و تجربه 
توســط محمود کنــاری در »خون بــازی« و 
بهترین تدوین توســط ســپیده عبدالوهاب 
بــرای »خون بازی« کســب شــد. همچنین 
افشین هاشــمی در »پابرهنه در بهشت« و 

پانته  آ بهرام در »بچه های ابدی« به عنوان 
بهتریــن بازیگر نقش دوم معرفی شــدند. 
جایــزه ویژه ســینمای ملــی ایران بــه نگاه 
ملی به »فرش ایرانی« کارگروهی 15 نفر از 
کارگردانان برجسته ایران به تهیه کنندگی 
گرفــت.  تعلــق  میرکریمــی  رضــا  ســید 
همچنین در این دوره برای علی نصیریان 
و یدالله صمدی مراسم بزرگداشت برگزار 
شد. شهریار بحرانی، محمد داوودی، جواد 
قاعده بازیطوسی، عبدالحمید قدیریان، محمد علی 

زیبــا بــا رویا. اگــر قصد بــه نمایش گذاشــتن 
اســکیزوفرنی  اســت، پس علت وجــود این 

نشانه ها چیست؟
موافــق این نیســتم که فیلــم را از طریق 
آن کپشــن تحلیل کنیم اما اگــر آن را کلی تر 
نــگاه کنیــم، تغییــرات ایجاد شــده در فیلم 
میان همه کاراکترهــا رخ می دهد مثلًا لیلی 
لب مرزی میان دو جهانی  اســت که رویا در 
آن زندگی می کند و آخرین نفری خواهد بود 

که به رویا پشت می کند.
قطعــاً مــن بــا ایــده و فکری به ســاخت 
اینگونــه ســکانس ها پرداختــه ام و ترجیــح 
می دهــم مخاطــب راز آنهــا را کشــف کنــد، 
ســینما به این ســمت می رود کــه مخاطب 
فعال تر باشد و با چیدن پازل  ها کنار یکدیگر 

به نتیجه ای برسد.
ë  ابتــدا و انتهــای فیلــم بــه یکدیگــر مربوط 

هســتند. اگر مخاطب فیلم را از ابتدا نبیند تا 
پایان با علامت ســؤال های متعددی روبه رو 
می شــود یعنــی نشــانه هایی در فیلــم وجود 
دارند که باید با آنها آشنا باشیم. این مسأله را 

چگونه در فیلم گنجاندید؟ آیا تعمدی بود؟
 مقــداری از زمان فیلــم صرف چیدمان 
مقدماتی می شــود تا در انتهــا کارکرد آنها را 
بفهمیــم؛ برای من مهم بود که تکه هایی از 
پــازل را از ابتدا در اختیار مخاطب قرار دهم 
که در ابتدا نیز کارکرد آن را متوجه نشود و اگر 
شانس این را داشته باشیم که برای بار دوم 
به دیدن »بی رویا« بنشیند چیزهای جدیدی 

برای کشف کردن، داشته باشد.
ë  موســیقی در فیلم بســیار اهمیت دارد و با

فیلمبرداری همراه است، چگونه به این ایده 
رسیدید؟

بســیار  آهنگســازی  افشــار  بامــداد 
خــلاق اســت کــه بــا پــروژه درگیر می شــود 
کــم  کــم  دارد.  زیــادی  ایده پردازی هــای  و 
و مرحلــه بــه مرحلــه بــه موســیقی نهایــی 
فیلم رســیدیم و تکلیف مان مشخص شد، 

در نهایــت بــرای فازبنــدی فیلم بــه نتیجه 
رسیدیم که خلاقیت خود افشار بود. می شد 
هرجوری به موســیقی فیلم فکر کرد اما هم 
بامداد افشــار و هم زهــره علی اکبری طراح 
صدای فیلم زحمت بســیاری کشیدند تا به 

این فضای صوتی برسیم.
بــه همــه عواملــی کــه بــه پــروژه اضافه 
می شدند، می گفتم که همه چیز فیلم باید 
از نــگاه »رویا« باشــد که این مســأله تکلیف 
همــه مــا را مشــخص کــرده بــود، حتــی در 
کارگردانی نیز به من کمک کرد. در موسیقی 
نیز به جای اینکه فکر کنیم آیا این ســکانس 
به موسیقی نیاز دارد یا خیر، نگاه می کردیم 
که رویــا کجای قصه اســت یعنــی به کلیت 
بافــت صوتــی بیشــتر از موســیقی اهمیــت 

می دادیم.
ë  اکثر ســکانس های فیلم در تاریکی یا با نور 

کم پیش می رود، این ویژگی چه علتی داشته 
است؟

 از ابتــدا فکــر می کردیــم کــه قرار اســت 
مخاطــب را وارد تونل هایی کنیــم که او را به 
حجــم زیــادی از تاریکــی می بــرد، به طوری 
کــه وقتی به پشــت ســر نگاه می کنــد چیزی 
از  بســیاری  دلیــل  همیــن  بــه  نمی بینــد 
ســکانس های فیلــم در تاریکی یا بــا نور کم 

پیش می رود.
ë  چگونه به ترکیب بازیگران فیلم رسیدید؟ 

درمیان بازیگران، شــادی کرم رودی به نوعی 
چند نقش را ایفا می کند که از حساسیت های 
پروژه به حســاب می آید، این نقش چگونه به 

او تعلق گرفت؟
شادی کرم رودی به واسطه اینکه همسر 
من اســت و با قابلیت های بازیگری او آشــنا 
هســتم از همان ایده ابتدایی مطمئن بودم 
که قرار است همین نقش را بازی کند و کسی  
اســت کــه می توانــد ســکانس های ابتدایــی 

فیلم را با سکوت پیش ببرد.
از طرف دیگر هر ســه نقش اصلی فیلم 

بسیار چالش برانگیز بودند، طناز طباطبایی 
بــرای ایــن نقــش از خــود مایــه گذاشــت و 
ســکانس های ســخت و پیچیده ای را پشت 
ســر گذاشــت که امیدوارم اجــرای بی نظیر 
او دیده شــود. برای نقش بابک که صابرابر 
آن را برعهده دارد نیز چالش های متفاوتی 
وجــود داشــت، بــه طــوری کــه ایــن بازیگر 
به نوعی در یک سکانس دو نقش متفاوت 
را ایفا می کرد و خود را به جای دوشخصیت 
می گذاشت.با هر سه بازیگر درباره سکانس 
به ســکانس فیلم بســیار صحبت  کردیم تا 
تغییر فیلم برای مخاطب باورپذیرتر باشد. 
اگــر در پایــان به یــاد ابتدای فیلــم بیفتیم، 
باورمــان نمی شــود کــه بازیگر چگونــه این 

مسیر را پیش رفته است.
ë  انتقــال شــخصیت ها در فیلــم رفته رفته 

پیش مــی رود، چــه زمانی تصمیــم گرفتید 
که زیبا به رویا تبدیل شــود و رویا به داســتان 

دیگری برود؟
 چالش اصلی نوشتن طرح »بی رویا« و 
به فیلمنامه تبدیل کردن آن، همین انتقال 
شــخصیت ها بود و اگر این مســأله درست 

در می آمد یعنی فیلم کار خود را به درستی 
پیش برده اســت؛ معتقد هســتم که مسیر 

ایده فیلم باید به خوبی پیش رود.
ســعی کردم انتقال شخصیت در فیلم 
»بی رویــا« پله پله پیــش رود تا مخاطب با 

آن همراه شود.
ë  حضورتــان در ســینمای کوتــاه چقــدر در 

کارگردانــی اولیــن فیلم ســینمایی بلندتان 
تأثیر گذاشت؟

 هــر چه یــاد گرفته ام در ســینمای کوتاه 
بوده است؛ ما ابتدا در سینمای کوتاه تجربه 
کســب می کنیــم، بــه تمریــن می پردازیــم 
فضــا  آن  در  را  فیلمســازی  مناســبات  و 
فرامی گیریــم. از طــرف دیگــر فضای فیلم 
کوتاه بســیار جــدی و حرفه ای  اســت و من 
از جایــی بــه بعــد نیــز تصمیم گرفتــم که 
فیلم کوتاه حرفه ای بســازم. بخشــی که به 
اعتمادبه نفس فیلمسازی مربوط می شود 
نیز در فضــای فیلم کوتاه اتفــاق می افتد و 
حضور من در این فضا بســیار کمک کننده 

بود.
ë  چــرا بــرای فیلم اول تــان ژانــر معمایی را 

انتخاب کرده ایــد، به  نظرتان ایــن ژانر برای 
فیلم اول ریسک نیست؟

معمایــی  ژانــر  در  اول  فیلــم  ســاخت 
ریســک بســیاری دارد. شــاید می توانســتم 
چندین سال پیش با فیلمنامه ای آشناتر به 
این دنیا وارد شوم اما احساس می کردم که 
فیلمســاز تنها یک بار تجربه ساخت فیلم 
اول را خواهــد داشــت و ترجیــح دادم که با 
ســاخت این فیلم مدل متفاوت تــری را به 
سینمای ایران معرفی کنم که سختی های 

خاص خود را داشت.
ë  به عنــوان ســیدی  هومــن  بــا  همــکاری   

تهیه کننده چگونه بود؟
 قرار بود پیش از شیوع ویروس کرونا 
شروع به ســاخت فیلم کنیم اما با ورود 
این ویروس، کارمان متوقف شــد. در آن 

زمان نیز هومن ســیدی مشغول به ساخت 
ســریال »قورباغــه« بــود و بخشــی از تهیــه 
فیلم به پیدا کردن سرمایه گذار منوط شده 
بود. در آن فاصله و پس از به پایان رســیدن 
به واســطه ای  ســیدی  هومــن  »قورباغــه«، 
فیلمنامــه را خواند که پس از پیوســتن او به 

پروژه، وارد مرحله پیش تولید شدیم.
این همکاری برای من بســیار ارزشــمند 
بود؛ باوجود اینکه هومن سیدی به فیلمنامه 
در  ذره ای  امــا  اســت  مســلط  کارگردانــی  و 
کارگردانی اثر دخالت نکرد و هرجا که من به 
کمک نیاز داشتم، همراه می شد. به طور کلی 
کمک اصلی این بود که اجازه داد آن طور که 
می خواهم فیلم را بســازم و خود را به ســایه 
ماجرا می بــرد تا تصمیمــات کارگردانی کار 

برعهده من باشد.
ë  نســبت به حضورتان در جشــنواره فیلم 

فجر چه حسی دارید؟
مــن  بــرای  کــه  چیــزی  اولیــن   
خوشحال کننده اســت حضور فیلم اولی ها 
آشــنای  نام هــای  کنــار  در  جشــنواره،  در 
ســینمای ایران اســت. هنوز همه فیلم ها را 
ندیده ام کــه بتوانم ارزیابی کلی ای نســبت 
به آنها داشــته باشــم اما شــیوه برگزاری آن 
به خوبی پیش می رود که امیدوارم تا پایان 

اینگونه بماند.
ë  داریــد دوســت  آخــر؛  ســؤال  به عنــوان   

مخاطب بعد از دیدن فیلم چه حسی داشته 
باشد؟

دوســت دارم مخاطــب بعــد از دیــدن 
فیلــم، آن را در ذهنش مرور کنــد و از اینکه 
من جواب همه پرســش هایش را نداده ام، 
پیــام منفی ای دریافت نکنــد. اگر مخاطب 
بعد از دیدن فیلم به فکر فرو رود و تحلیل 
خودش را داشــته باشــد، من موفق شده ام 
اما اگر در فیلم گم شده باشد و احساس کند 
که فیلم جالبی ندیده اســت پس به هدفم 

نرسیده ام.

نجفی، علی نصیریان و محمدرضا هنرمند 
هیــأت داوری ایــن دوره را برعهده داشــتند. 
همچنیــن در این دوره هیأت داوران با توجه 
بــه محــدود بــودن آثــار برجســته در بخش 
بهترین صداگــذاری، نامــزد معرفی نکرد و 
ســیمرغ بلورین جایزه بهتریــن صداگذاری 
را بــرای فیلم »قاعده بــازی« به محمدرضا 
دلپــاک اعطا کرد. جایــزه بهترین جلوه های 
ویــژه نیز  به محســن روزبهانــی و علا ء الدین 

پژهان برای همین فیلم رسید.
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 آرین وزیر دفتری ، کارگردان »بی رؤیا«
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رمز گشایی 
کار مخاطب است 

نه فیلمساز

بیست و پنجمین 
 دوره
بهمن  1385 

ë  ،بی رویا« اولین فیلم سینمایی شماست«
داستان آن از کجا به ذهن تان رسید و چرا آن 

را به عنوان فیلم اول تان انتخاب کردید؟
فیلمنامــه  بــود  قــرار   1397 ســال  در 
دیگــری را به عنوان فیلم اولم کار کنم که تا 
جایی هم پیش رفتیم اما شــرایط ســاخت 
آن بــه دلایلــی محقق نشــد، از طرف دیگر 
خود من نیز احســاس می کــردم فیلم اول 
بایــد جســارت و جذابیت ویژه تری داشــته 
باشــد، پــس بدیــن ترتیــب چند ماهــی را 
صرف ایده پردازی کردم. آن دوره برای من 
بسیار سخت گذشت چراکه یک فیلمنامه 
را بدون ســاخت رها کرده و ســعی داشــتم 
فیلمنامــه دیگری را پیش ببــرم اما خود را 
به نوشتن طرح های مختلف موظف کرده 
بودم. در همان فاصله و به صورت ناگهانی 
ماجرای هویت برایم جذاب شد که با ایده 
اولیــه فیلم ســینمایی »بی رویا« نیز تلفیق 

شد.
ë  در پایان فیلم ما با متنی روبه رو می شویم

ماجــرای  می گویــد؛  اســکیزوفرنی  از  کــه 
اســکیزوفرنی داشــتن رویا در فیلم از همان 

ابتدا مدنظرتان بود؟
ترجیــح مــی دادم که فیلــم در فضایی 
میــان رؤیا و واقعیت و با المان هایی از ژانر 
درام روانشناختی رها شود تا مخاطب از آن 
برداشــت های متفاوت و متنوع تری داشته 
باشــد. در پــس تولیــد نیــز قصد مــان ایــن 
بود که مخاطــب بتواند قصــه »بی رویا« را 
به صورت تک خطی برای دیگران تعریف 
کنــد و تحلیل های متفاوتی داشــته باشــد. 
چیزی که برای ما اهمیت داشــت، این بود 
کــه مخاطب فیلم را در میــان راه رها نکند 
یا داســتان به قدری پیچیده نشــود که توان 
ادامه دادن با آن را نداشته باشد. همزمان 
نیز چــون نمی خواســتیم همــه مخاطبان 
یک برداشت ثابت از فیلم داشته باشند به 
همین دلیل با وجود کپشــن در پایان فیلم 
موافــق نبودم امــا به دلایلــی با ایــن پایان 

موافقت کردم.
ë  ســکانس هایی در فیلــم وجــود دارد که با 

کپشــن پایانــی آن در تضــاد اســت مثل به 
خاطر آوردن رویا توســط لیلی، دیدن آرش 
توســط رویــا یــا صحبت های شــک برانگیز 
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ابراهیم  حاتمی کیا: قســمت نشد در نشست باشم کرونا یک سال به ســراغم نیامد اما وقتی که آمد در 
چنین شبی آمد. یوسف شانس آورد کسانی را در کنارش داشت که خوب بودند. دو بار سر صحنه رفتم 
و هر دو باری که رفتم، تجربه فیلم هایی که بازیگران زیادی دارد برایم زنده شد؛ برخی طوفان ها هستند 
که تنش زا می شوند اما همه آمدند تا یوسف را کمک کنند. من فقط یک اسم در این فیلم هستم. من با 

فاصله کنار کار بودم و بقیه کارها را بچه ها انجام دادند.
پیام این کارگردان در نشست خبری »شب طلایی«

یوسف حاتمی کیا: افتخار می کنم فرزند ابراهیم حاتمی کیا هستم چه به لحاظ فیلمساز چه 
به لحاظ پدر، با این حال پله اول را طوفانی برداشــتیم اما چون کارت تهیه کنندگی نداشتیم 
از تجربه پدر استفاده کردیم. خدا را شــکر فیلمنامه را دوست داشت. او فرد صریح الکلامی 
است اگر دوست نداشت به من می گفت. طرح های دیگری هم نشان داده بودم اما به من 

گفت اینها را بیرون بریز، سعی کرد استقلال من حفظ شود، او از دور ما را هدایت کرد.
از صحبت های این کارگردان در نشست خبری »شب طلایی«

همه آمدند تا یوسف را کمک کنند

آقازاده، اما با استعداد

افتخار می کنم فرزند ابراهیم حاتمی کیا هستم
1

چهره روز

محدثهواعظیپور
روزنامهنگار

2

به بهانه حضور ساعد سهیلی در فیلم »شهرک«

گاه شمار 
جشنواره
بیست و ششمین 
دوره

بهمن  1386 

و  بیســت  دوره 
ششــم فیلم فجر در 
بهمن ماه 1386 در 
تهــران برگــزار شــد. 
از جملــه فیلم هــای 
ایــن دوره کــه مــورد 
توجــه اهالی ســینما 
قــرار گرفــت شــامل 
ایــن آثــار اســت: بــه همیــن ســادگی، آواز 
گنجشک ها، محیا، باد در علفزار می پیچد، 

استشهادی برای خدا. در این دوره در قالب 
یــک بزرگداشــت از ســال ها فعالیت هنری 
هنرمندی چون: پروانه معصومی، مسعود 
جعفــری جوزانــی، علــی حاتمــی و رســول 

ملاقلی پور تقدیر شد.
در بخــش جوایز، ســیمرغ بلوریــن بهترین 
فیلم، با حضور گزینه هــای دیگر مانند آواز 
گنجشــک ها و بــاد در علفــزار می پیچــد، به 
فیلــم »بــه همیــن ســادگی« بــه کارگردانی 
ســیمرغ  و  رســید  میرکریمــی  ســیدرضا 

بلوریــن بهتریــن کارگردانــی نیــز بــا حضور 
کاندیداهایــی چــون: محمدعلــی طالبــی، 
خســرو معصومــی و ســیدرضا میرکریمــی 
بــه مجیــد مجیــدی بــه خاطــر فیلــم آواز 
گنجشک ها رسید. ســیمرغ بلورین بهترین 
بازیگــر نقــش اول مرد بــه امیــن حیایی به 
خاطــر بازی در فیلم شــب رســید و هنگامه 
قاضیانــی نیــز موفــق شــد ســیمرغ بلورین 
بــه خاطــر  بهتریــن بازیگــر نقــش اول زن 
بازی در فیلم به همین ســادگی را به دست 

آورد. همچنین این فیلم توانســت سیمرغ 
بلوریــن بهتریــن فیلمنامــه به نویســندگی 
ســیدرضا میرکریمی و شــادمهر راســتین را 
در ایــن دوره از آن خود کند. موســیقی متن 
آواز گنجشک ها، ساخته شده توسط حسین 
علیــزاده نیز ســیمرغ بلورین ایــن بخش را 
بــه دســت آورد و تدویــن این فیلم توســط 
حســن حســن دوســت و چهره پــردازی آن 
توســط ســعید ملکان نیز موفق شدند تا به 
ترتیب ســیمرغ های بلورین بهترین تدوین 

بههمینسادگی

و بهترین چهره پردازی را کسب کنند.
ســیمرغ ویــژه هیــأت داوران بــرای یک عمر 
دستاورد فنی و هنری به علیرضا زرین دست 
اهدا شد. همچنین در بخش بهترین فیلم از 
نــگاه ملی )شــرقی، دینی و ایرانی(، ســیمرغ 
زریــن بــه اثــر فرزنــد خــاک و پــلاک طلایــی 
ســیمرغ بــه اثر »هفــت رخ فرخ ایــران« اهدا 
شد. ســیمرغ بلورین ویژه تماشــاگران نیز به 
فیلم »همیشــه پای یک زن در میان اســت« 

به کارگردانی کمال تبریزی رسید.

نگاهی به فیلم »شب طلایی« ساخته یوسف حاتمی کیا

درباره فیلم اولی های چهلمین جشنواره فیلم فجر

یوسف حاتمی کیا در گفت و گو با »ایران«:

نقد فیلم

علیرضانراقی
منتقدسینما

روز تولد مادر اســت 
و با اینکه در خانواده 
و  بــرادران  میــان 
خواهران اختلافاتی 
وجــود دارد، اما روز 
آشتی کنان و پنهان 
اختلافــات  کــردن 
زیر فرش اســت. در 
حالــی کــه همــه به 
این نمایش دوســتی و همزیســتی گرم 
ادامه می دهند معلوم می شود دو کیلو 
شــمش طلای داماد خانــواده که پیش 
مــادر بــه امانت گذاشــته شــده بــود گم 
شــده و این آغاز به ســطح آمــدن همه 
اختلافات است؛ آغازی برای افشا شدن 
احساســات و رخدادهای نهــان مانده و 
جدی شــدن بحــران خانوادگــی. اولین 
فیلم یوسف حاتمی کیا »شب طلایی« 
بــه لحــاظ دراماتیــک از الگوی آشــنایی 
بهــره بــرده اســت. فیلم جمــع و جور و 
نسبتاً ساده ای است. از الگوی موقعیت 
بحرانــی در یک خانــواده در تاریخ درام 
بســیار دیــده شــده اســت؛ در ایــن نــوع 
درام هــا بــه طور کلــی وحدت بواســطه 
اختلاف، به گسســتی آشــوبناک منتهی 
می شــود و بنا بــه رویکرد مؤلــف و روند 
درام، در پایــان موقعیت تازه ای شــکل 
می گیرد که با آگاهی تازه شخصیت های 
اصلی و تحول آنها همراه است. در این 
نــوع درام شــخصیت ها تقریبــاً بــه یک 
انــدازه اهمیــت دارنــد و درام موفق آن 
است که رنگ آمیزی متنوعی در آدم ها 
ایجاد کند تــا بتوانــد در درون موقعیت 
اصلی موقعیت هــای کوچک جذابی را 
ایجاد نمایــد. حاتمی کیا ورود ســریعی 
بــه موقعیــت  و درام دارد و فیلــم زود 
جان می گیرد. شــمایل تیپیــکال آدم ها 
را بســرعت معرفی می کند و تنش را به 

روانی شکل می دهد.

طلایــی«  »شــب  درام  زیرســاخت  در 
خانــه اهمیــت زیــادی دارد، ایــن خانه 
قدیمی بناســت بــزودی خراب شــود و 
ایــن خود اشــاره ای اســت بــه پایان یک 
دوره و سبک زندگی این خانواده. اما در 
کارگردانــی با وجود تلاش هایی که برای 
معرفی خانه شــده تا انتهــا فضا و حال 
و هــوای خانــه فــارغ از آدم هــای درون 
آن ساخته نمی شــود. یک خانه ویلایی 
قدیمی داریم که اتاق هــای زیادی دارد 
و با وســایلی پر شــده که احتمالاً سرشار 
از قدمت و خاطره هستند، اما پلان های 
فیلم آنقدر مصروف نمایش از نزدیک 
آدم ها و موقعیت های پر تنش در رفت 
و آمدهای ســریع و مداوم شده است که 
خانــه پنهــان می ماند. خانــه ای که باید 
خــود یــک شــخصیت می شــد، غایــب 
است و به همین علت بخشی از مسأله 
فیلــم کــه پراکندگــی خانــواده و خــروج 

ترمیم ناپذیــر آن از وحدت معطوف به 
خانــه  رو به ویرانی مادری اســت شــکل 

نمی گیرد.
یکــی از عناصــر جــذاب فیلــم »شــب 
طلایــی« صداســت. در ابتــدا کــه فیلم 
داســتان  وارد  خانــواده  مــادر  زاویــه  از 
می شــود صداهــا گنــگ و دور هســتند. 
می فهمیــم که مــا داریــم از زاویه مادر 
کم شــنوا می شــنویم و وقتی ســمعک 
بــه گــوش مادر گذاشــته می شــود حال 
صداهــا واضــح می شــوند، امــا گویــی 
بــرای شــنیدن وجــود  صــدای خوبــی 
نــدارد، کلمــات تلــخ و گفت و گوهــا پــر 
از اتهــام و کنایه انــد؛ اینجــا گویــی کــه 
نشــنیدن از شــنیدن بهتر اســت. این از 
نشانه ســازی های با ارزشی است که اثر 
موفق به ســاختن آن می شود اما فیلم 
از اینگونه ظرافت ها برای بُعد دادن به 

فضای محدود درام کم دارد.

 درام در پایــان دو ســوم ابتدایــی فیلم 
تمــام می شــود. یعنــی مــا به عنــوان 
مخاطب متوجه می شــویم شمش ها 
کجاســت اما فیلــم در نهایت تعجب 
بــا پایــان یافتــن درام همچنــان ادامه 
پیــدا می کنــد، ادامــه ای بی ســرانجام 
کــه در آن عــلاوه بر داســتان اصلی به 
خرده داستان ها هم سر و سامان داده 
نمی شود. فیلمساز توجهش به روابط 
است اما این روابط تا جایی برای دیدن 
توجیه دارند که خواست اصلی و موانع 
رسیدن به آن هم وجود داشته باشند. 
تازه در روابط هم فیلم به ســرانجام و 
نقطه  پایانی نمی رســد. حاتمی کیا اما 
فیلم را ادامه می دهد و با شخصیت ها 
پیش می رود و شمش ها را رها می کند 
و ایــن انحــراف از درام باعــث کســل 
کننــده شــدن فیلــم و از قــوام افتــادن 

داستان در یک سوم پایانی می شود.

خانه پنهان است

ســاعد  بــا  قصــه 
شــروع  ســهیلی 
نشده و با او تمام 
در  نمی شــود. 
ســینمای ایــران، 
مناسبات و روابط 
سببی و نسبی در 
دنیــای  بــه  ورود 
بســیار  بازیگــری 
مهــم و مؤثر اســت. اگرچه حــرف آخر را 
نمی زنــد، اما تعییــن کننــده و تأثیرگذار 
اســت. ســاعد از ایــن مســیر بــه ســینما 
آمده اســت، امــا مانــدگاری اش محدود 
بــه حضــور و نــام پــدرش نیســت. چــه 
بســیار بازیگرانــی که پیش و پــس از او به 
واسطه مادر یا پدر، مقابل دوربین رفته و 
فراموش شــده یا همواره در حاشیه باقی 

مانده اند.
ســاعد ســهیلی در کودکــی و به پشــتوانه 
حضور پــدرش، مقابــل دوربیــن رفت و 
طبیعی بــود که در آن مقطع، حضورش 
در »شب برهنه« و »چارچنگولی« خبری 
اســتعداد درخشــان ندهــد. آن  یــک  از 
فیلم ها برای مخاطب بزرگســال ساخته 
شــده بــود و حضــور در چنــد ســکانس، 
ســاعد  بــرای  اعتبــاری  نمی توانســت 

محســوب شــود. اما ســاعد در دهــه 90 و 
بــا »چنــد متر مکعب عشــق« )بــرادران 
محمودی( به عنوان بازیگر جدی گرفته 
شــد، شــخصیتی دشــوار و پرتلاطم که با 
بازی یکدست او شیرین، دوست داشتنی 
و قابــل باور از کار درآمد. آنچه ســاعد در 
یک دهــه اخیر به عنــوان جــوان اول، در 
ســینما تجربــه کــرده، اغلب قابــل قبول 
اســت و شــاید ضعیف تریــن فیلم هــای 
کارنامه اش همان هایی اســت که در آنها 

مقابل دوربین پدرش بوده است.
اگــر »گشــت ارشــاد« را از کارنامه ســاعد 
حــذف کنیــم، بــه تجربه های متفــاوت و 
جذابــی برمی خوریــم که بــرای بازیگری 
بــه ســن و ســال او، قابــل توجــه اســت. 
ضعیــف  و  معمولــی  فیلم هــای  در  او 
کارنامــه اش هــم حضــوری قابــل قبــول 
داشــته و کمتــر می تــوان بازی بــد از او به 
خاطر آورد. این ویژگی ها نشــان می دهد 
ســاعد، در خانــواده ســینمایی ســهیلی، 
دســت کــم تــا اینجــا از بــرادرش ســینا و 

پدرش سعید، حرفه ای تر است.
مهدویــان  محمدحســین  بــا  همــکاری 
در  توجــه  قابــل  بــازی  و  »لاتــاری«  در 
ســاعد  ملــکان(  )ســعید  صفــر«  »روز 
را بــه بازیگــری تبدیــل کــرد کــه فــارغ از 

پیوندهای خانوادگی، به چشــم می آید و 
به قــدرت بازیگری اش می تــوان اعتماد 
کــرد. او کــه دو بــار و بــرای بــازی در »رخ 
دیوانه« )ابوالحســن داوودی( و »گشــت 
ارشــاد« نامــزد دریافت ســیمرغ بلورین 
مســیر  در  گذشــته  دهــه  یــک  در  شــده 
بلوغ گام برداشــته اســت. ســاعد اگر چه 
در فیلم هــای تجــاری بــازی کــرده اما در 
بــا  همراهــی  و  حضــور  انتخاب هایــش 
ســینمای متفــاوت را از یاد نبرده اســت. 
متر او برای انتخاب نقش ها، فقط بلندی 
آنها نبــوده، در کارنامه ایــن بازیگر جوان 
می تــوان تنــوع نقش هــا را دیــد. حضــور 
قابل قبول در نقش پســری عاشق پیشه، 
از طبقه معمولی جامعه در »لاتاری« که 
علیه نابرابری عصیان می کند تا ریگی در 
»روز صفر« که با درک درست او از نقش، 
باورپذیــر از کاردرآمــده، توانایی های این 
بازیگــر را عیان می کنــد. بازیگــری که در 
»مالاریا« در نقشــی بازی کرد که تیرگی و 
تاریکی اش تا انتها قابل پیش بینی نبود. 
معصومیت چهره ساعد سهیلی در این 
نقــش، پیچیدگــی شــخصیت مرتضی و 
احساسش نسبت به حنا )ساغر قناعت( 
را تــا پایــان فیلم بــه یک نقطه پــر ابهام 

تبدیل می کرد.

امسال و در چهلمین جشنواره 
فیلم فجر، ســاعد ســهیلی 

»شــهرک«  فیلــم  بــا 
علــی  کارگردانــی  بــه 

در  جــوان  حضرتــی 
مســابقه  بخــش 
حضــور دارد. از حال 
و  فیلــم  هــوای  و 
براساس تجربه های 
کارگــردان  قبلــی 
می تــوان حــدس زد 

کــه با فیلمی شــهری 
و متفــاوت روبه روییــم. 

فیلمی که می تواند نامزدی 
سیمرغ بلورین را برای ساعد 
ســهیلی به ارمغــان بیاورد؛ 
بازیگــری کــه هنــوز راهــی 
طولانی در سینما پیش رو 
دارد و کارنامــه  و کیفیــت 
نشــان  بازی هایــش 
می دهــد بــرای مانــدن، 
پیوندهــای  از  بیــش 
خانوادگی، به استعداد 
در  ممارســت  و 
کرده  تکیــه  حرفه اش 

است.

اینجا چراغی روشن است

 سینما را از پدرم آموختم

فرامتن

گپ روز

رضاصائمی
منتقدسینما

پریساساسانی
خبرنگار

کــه  بــود  زمــانـــــی 
اولـــــــــی ها  فیلـــــــم 
کارگــــــــــــردان های 
آوانــگارد  و  مبتــدی 
می شدند  محســوب 
اما حــالا نزدیــک به 
کــه  اســت  دهــه  دو 
سینمای  پدیده های 
ایــران از دل همیــن 
دســته از فیلمســازان ظهور می کند، حالا 
جذابیت جشــنواره فیلم فجر که تماشای 
فیلم ها در آن را وسوســه انگیز می کند به 
حضــور فیلم اولی هــا برمی گــردد؛ فیلم 
اولی هایــی کــه نشــان دادند نســل جدید 
کارگردان هــای  نــه  فیلمســازان  جــوان  و 
مبتــدی کــه مترقی انــد و آنها هســتند که 

سطح و مرز اســتانداردهای فیلمسازی را 
تعیین و جا به جا می کنند. اما امسال همه 
فیلم اولی ها یکدست نیستند و دست کم 
شــاهد ســه گونه فیلــم اولی در جشــنواره 
هســتیم. یکی فیلــم اولی های مســتقلی 
که اغلب کار خود را با ســاخت فیلم های 
کوتاه آغــاز کردند و با پختگــی گام به گام 
در فیلمســازی بــه تولیــد نخســتین فیلم 
بلنــد خــود رســیدند. همچنیــن برخی از 
آنها تجربه مستند ســازی هــم در کارنامه 
خــود دارنــد و شــگفتی ها یــا پدیده هــای 
جشــنواره اغلب در میان این گروه پدیدار 
می شود. فیلمســازان مســتقلی که بدون 
هیچ ربط و نســبتی خانوادگی یا سیاسی و 
صرفاً مبتنی بر توانمندی های سینمایی، 
فیلــم اول خــود را ســاختند. در جشــنواره 

امســال کارگردان هایــی همچــون »کاظم 
دانشی« با فیلم »علفزار«و امید شمس با 
فیلم»ملاقات خصوصی« نیز از این دسته 
هستند و »هادی حجازی فر« را هم گرچه 
چهره شــناخته شده ای اســت اما می توان 
در همین گروه قرار داد که نخســتین فیلم 
بلند خود در مقام کارگردان را به جشنواره 
آورده اســت. امــا گــروه دوم فیلــم اولی ها 
که کم هم نیســتند فیلمســازانی اند که به 
واســطه نسبت خونی و خانوادگی و اغلب 
به پشتوانه پدران خود فیلم ساخته اند. در 
واقع آنها بیش از آنکه فیلم اولی باشــند، 
فیلــم اولادی هســتند. فرزنــدان و اولادان 
سینمایی که از دل خانواده خود به خانواده 
ســینما پیوســته اند. »یوســف حاتمی کیا« 
فرزنــد ابراهیم حاتمی کیا با فیلم »شــب 

ë  آقــای حاتمــی کیــا مخاطــب بــا فیلم 
»شــب طلایــی« یــک فیلــم از کارگردان 
فیلــم اول می بیند که حاتمی کیا به عنوان 
پدر و تهیه کننده کنار او ایســتاده اســت و 
همین موضــوع برای مخاطب کنجکاوی 
برانگیز است. کنجکاوی از این جهت که 
مخاطب دوســت دارد بداند تا چه اندازه 
در ایــن فیلم رد پــای ابراهیــم حاتمی کیا 

دیده می شود؟
بدون شــک مــن ســینما را از پــدرم آموختم. 
بیشــتر فیلم هایــش را می ســتایم و هرکــدام 
برایم بــه مانند کلاس درســی می ماند که هر 
بار آن را تماشــا می کنم، نکته ای را به توشه ام 
اضافه می کنــم. در مجموع، می توانم بگویم 

پــدر ورای بحث تکنیــک، دو نکته مهــم را در 
مــن نهادینه کرد، اول آنکه حرفت چیســت و 
اگر حرفی نداری فیلم نســاز... و دومین نکته، 
زنــده نگه داشــتن حــس تجربه گرایــی در هر 
فیلمســازی اســت، یعنی هر فیلم را به مثابه 
اولیــن و آخریــن فیلمــت ببیــن و تــا ســرحد 
امکان نگذار که محدودیت ها یا ســاختارهای 
حرفــه ای عوامــل ســینما باعث از بیــن رفتن 
حس تجربه گرایی تو به عنوان فیلمساز بشود. 
در مورد اینکه آیا رد پای ایشــان در فیلم شب 
طلایــی دیــده می شــود نیــز باید مخاطبــان و 
منتقــدان عزیــز بعــد از تماشــای فیلــم نظر 
بدهند. امیدوارم که فیلم »شب طلایی« آنها 
را ناراضی از در سالن های نمایش خارج نکند.

ë  ســینمای ایــران فیلمســاز آینــده دار به 
خــود کــم ندیــده اســت بــا تجربــه ای که 
می دانم در عرصه فیلم کوتــاه دارید، فکر 
می کنیــد با »شــب طلایی« تا چــه اندازه 
ســینمای ایران به آینده حرفه ای شما نیاز 

دارد؟
امیدوارم تا زمانی فیلم بسازم که حرفی برای 
گفتن داشــته باشــم و بتوانم آن را به شکلی 
ارائــه دهم که مخاطبان بعد از تماشــای آن 
فیلم، از جهان فیلم جدا نشوند و کمی به آن 
فکــر کنند. اگر این اتفــاق بیفتد، می توانم به 

زیستم در سینمای ایران ادامه دهم.
ë  از اولین تجربه ســینمایی خود »شــب 

طلایی« بگویید.

تجربه زیســته هریــک از مــا در روزگار 
کرونا با تجربیات سخت و تلخ همراه 
بوده است و هریک از ما در تجربه های 
شــخصی خود، روی دیگری از زندگی 
را به خود دیده ایم و زندگی بشرِ امروز 
تحت تأثیر ویروس کرونا بوده است. 
ثبت ایــن بخــش از تاریخ زندگی بشــر در قالب داســتان، 
فیلم مســتند و انجام مصاحبه های تاریخ شفاهی ماندگار 
شــده اســت. اما آنچه مسلم اســت ســینما و پرده نقره ای 
ســهم بســزایی در ثبت  روزگار کرونا دارد. ماجرای یوســف 
حاتمی کیا و ساخت فیلم »شب طلایی« درست از همین 
نقطه آغاز می شــود، ثبت تجربه های زیسته انســان در این 
ایام به روایت فیلمنامه و ســینما.  »شب طلایی« ماجرای 
یک خانواده اســت که در دوران قرنطینگــی کرونا در خانه 
گرفتار یک ماجرا می شــود و حاتمی کیا در نخستین تجربه 
فیلمسازی خود روابط پیچیده خانواده را به تصویر کشیده 
اســت. خانواده ای که در روزهای کرونا به دنبال گمشــده ای 
می گردند، گمشــده ای که آنها را از هــم دور یا به هم نزدیک 
می کند. یوســف حاتمی کیــا در گفت و گو بــا روزنامه ایران 
از تجربه نخســت فیلــم خــود و همراهی پــدرش ابراهیم 

حاتمی کیا به عنوان تهیه کننده سخن گفته است.
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مریــا زارعی: خانم پیرانی به ما عشــق و مهــر داد و من در تمام لحظات بازی ســعی کردم این 
امانــت را بدرســتی تحویــل دهم. از خانــم پیرانی عشــق، ایمان و پایــداری گرفتــم. او نه تنها 
محدودیــت و اجباری ایجــاد نمی کرد، بلکــه وقتی در صحنه حضور داشــت بــه من نزدیک 
نمی شد چون بشــدت درگیر نقش بودم، خانم پیرانی امروز هنگام دیدن فیلم اشک ریخت و 

فکر می کنم که کار خود را خوب انجام دادم.
از صحبت های این بازیگر در نشست خبری »هناس«

اینامانترابدرستیتحویلدادم
ســیاوش طهمورث: تعهد انســانی در مــورد دو چیز اســت؛ خانــواده و اجتماع و 
شــهید در فیلم هر دو را انتخــاب می کند و همین باعث مانــدگاری اش در جامعه 
می شود. فیلم هایی که امســال کار کردم در یک ردیف بود و باید کاری می کردم هر 
ســه نقش در یک خط قرار نگیرد و شــما طهمورث را در هیچ کــدام از این نقش ها 

نمی بینید. این فیلم بی ریا، صادقانه و عاشقانه بود.
از صحبت های این بازیگر در نشست خبری »هناس«

بیریا،صادقانهوعاشقانه
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نقد فیلم

سحر عصرآزاد
منتقد سینما

ســینمایی  فیلــم 
قابلیــت  »هِنــاس« 
بــه  شــدن  تبدیــل 
معمایــی- اثــری 
جنایــی بــا محوریت 
تــرور  ســوژه وطنــی؛ 
دانشمندان هسته ای 
را دارد اما نمی تواند 
دســتمایه های  ایــن 
مســتعد را دراماتیــزه کــرده و تبدیــل بــه 
درامــی جــذاب کنــد. حســین دارابــی بــا 
اش؛  ســینمایی  فیلــم  اولیــن  ســاخت 
»مصلحت« که در دوره قبلی جشنواره به 
نمایش درآمد، نشان داد واجد یک سری 
دغدغه مندی های عقیدتی- ایدئولوژیک 
اســت که فیلم اش را در رده آثار سیاســی 

قرار می داد.
ایــن نکتــه نمی توانــد تبدیــل بــه نقطــه 
ضعف از پیش تعیین شــده ای برای یک 
فیلــم شــود چراکــه آثــار سیاســی خوش 
ســاختی همچــون »ســیانور«، »ماجــرای 
نیمروز« و »شــبی که ماه کامل شد« هنوز 
هم قابل ارجاع و تأثیرگذار هستند. طبعاً 
آنچه ســطح فیلــم را از ورای شــعار  ارتقا 
می دهد، نوع نگاه ســینمایی و دراماتیک 
به ســوژه محــوری و مــال خود کــردن آن 

است.
دارابی در »هناس« ســوژه ای را محور قرار 
داده کــه ورای رئالیســم، جذابیت تبدیل 
شــدن به یــک فیلم پرتعلیق و پرکشــش 
در پیــچ و خم هــای یــک پرونــده مرموز و 
سؤال برانگیز را دارد که برای هر مخاطبی 

می تواند کنجکاوی و جذابیت ایجاد کند.
اما نکته اینجاســت که بــه دلایل مختلف 
از دســتمایه های جــذاب ســوژه محــوری 
فاصله گرفته و اصلًا وارد لایه های درونی 
موضوع نمی شــود بلکه در ســطح همان 

اخبــار منتشــر شــده از پرونده هــای تــرور 
رســانه ها  در  کــه  هســته ای  دانشــمندان 

منتشر شده، باقی می ماند.
بــه نظــر می آیــد حساســیت موضــوع و 
ملاحظات باعث شــده این نگاه بافاصله 
و محافظــه کار بــر فیلم حاکمیــت یافته 
و حتــی با انتخاب همســر این دانشــمند 
هســته ای، فیلم از زاویه نگاه یک زن وارد 
این پرونده شده و در پیچ و خم های اولیه 
و ســاده نگرانی هــای زنانــه باقــی مانــده 

است.
رویکــردی کــه باعــث می شــود مخاطب 
به ایــن نکته فکر کند اگر بــه جای پرونده 
منشــأ  دیگــری  ســوژه های  هســته ای، 
نگرانی زن بــرای تهدید خانه و خانواده و 
شوهرش بود، چه اتفاقی می افتاد و فیلم 

چیزی از دست می داد؟
این پرسش و پاســخ برآمده از آن، یادآور 
می شــود که فیلم نتوانســته پرونــده ترور 

دانشــمندان هســته ای را تبدیل بــه درام 
و مســأله محوری و مهمتر از همه تبدیل 
به دغدغه درونی مخاطب کند و فقط در 
ســطح و رویه این موضوع مانور می دهد 

که وجه جدیدی به همراه ندارد.
قــرار اســت در فیلــم دریافت هــای زن از 
اتفاقــات رمزآلود و شــبهه برانگیز جهان 
اطراف تبدیل به قطعات پازلی شوند که 
بتدریــج کنار هم چیده شــده و شــمایلی 
ترســیم شــود از عامل تهدیدگر زندگی او 
و خانــواده اش کــه در انتها منجــر به ترور 
شوهرش می شــود. البته که در این مسیر 
بــا تغییر و تحول زن همراه هســتیم که از 
مرحله ترس بــه همراهی با دغدغه های 

شوهرش می رسد.
اما این دریافت ها به گونه ای رها و پراکنده 
و البته سطحی باقی می ماند که شمایلی 
شکل نمی گیرد و مهم ترین کدها بواسطه 
تمــاس تلفنــی مشــکوک ارائــه می شــود 

کــه کارکردی کهنه و غیــر دراماتیک برای 
پیشبرد پرونده و درام محوری دارد.

از خــلال  کارگــردان  بــه همیــن واســطه 
ایــن پرونــده تنهــا بــر مســیر حرف هــا و 
دغدغه مندی هــا و اهدافــی حرکت کرده 
کــه در دیالــوگ و کلام منعکــس شــده و 
تبدیــل به شــعارهایی تکراری می شــوند 
کــه نــه تازگــی دارند نــه ارتقــا یافتــه و به 
خوانشــی جدید می رســند. امــا دارابی به 
جهــت کارگردانی و وجــوه بیرونی فیلم، 
توانســته  بازیگــران  انتخــاب  بخصــوص 
فراتر از این کاســتی ها، ســطح فیلم خود 
را تــا حدی ارتقا داده و از آنها اســتفاده ای 
بهینه در جهت پوشــش نســبی خلأهای 
شــخصیت پردازی و درام پــردازی ببــرد. 
مریــلا زارعی، بهروز شــعیبی و ســیاوش 
طهمورث موهبتی بــرای فیلم »هناس« 
هســتند که ای کاش این نگاه شــامل حال 

فیلمنامه و درام محوری اثر هم می شد.

درباره فیلم »هناس« ساخته حسین دارابی

گاه شمار 
جشنواره

بیست و هفتمین 
 دوره

بهمن  1383 

و  بیســت  دوره 
هفتــم فیلم فجر 
مــاه  بهمــن  در 
1387 در تهــران 
در  شــد.  برگــزار 
این دوره از برخی 
ی  شــخصیت ها
ایــران  ســینمای 
ابراهیــم حاتمــی کیــا، محمدرضــا  ماننــد 
شــرف الدین، رســول صدرعاملی، محمود 

در  شــکیبایی  خســرو  شــادروان  و  کلاری 
جملــه  از  شــد.  تقدیــر  بزرگداشــت  قالــب 
می شــود  دوره  ایــن  مطــرح  فیلم هــای 
الــی،  دربــاره  کــرد:  اشــاره  آثــار  ایــن  بــه 
وقتــی همــه خوابیــم، پســتچی ســه بــار در 
،14 عیــار  بــوم،  زاد  سوپراســتار،   نمی زنــد، 

 بی پولی و....
ســیمرغ بلوریــن بهتریــن فیلم ایــن دوره 
به اثــر »تردید«، به کارگردانــی واروژ کریم 
مســیحی اهــدا شــد امــا ســیمرغ بلوریــن 

فرهــادی  اصغــر  بــه  کارگردانــی  بهتریــن 
بــه خاطــر فیلــم دربــاره الــی رســید؛ ایــن 
فیلم موفق شــد  ســیمرغ بلوریــن بهترین 
صداگــذاری و بهتریــن صدابــرداری را نیز 
از آن خــود کنــد. ســیمرغ بلوریــن بهترین 
بازیگــر نقش اول مرد به شــهاب حســینی 
بــه خاطر بازی در فیلم سوپراســتار رســید 
بهتریــن  بلوریــن  ســیمرغ  همچنیــن  و 
بازیگــر نقــش اول زن را لیــلا حاتمــی بــه 
خاطــر بــازی در فیلــم بی پولــی از آن خود 

تردید

کــرد. فیلــم زادبــوم موفــق شــد  در بخش 
بهترین فیلمنامه، نوشــته فرید مصطفوی 
و ابوالحســن داوودی و بهتریــن موســیقی 
ســیمرغ  همایونفــر  کارن  ســاخته  متــن، 
از آن خــود کنــد. فیلــم وقتــی  را  بلوریــن 
بخــش  در  تــا  شــد  موفــق  خوابیــم  همــه 
بهتریــن تدوین و بهتریــن طراحی صحنه 
و لباس، ســیمرغ بلوریــن را از آن خود کند 
و همچنیــن ایــن فیلــم به طور مشــترک با 
فیلم پســتچی ســه بــار در نمی زنــد موفق 

شد  ســیمرغ بلورین بهترین چهره پردازی 
را نیز کســب کند. ســیمرغ بلورین بهترین 
رســولیان  داوود  بــه  نیــز  ویــژه  جلوه هــای 
یــاس«  کبــودی  »بــه  فیلــم  خاطــر   بــه 

رسید.
جایــزه ویــژه هیــأت داوران بــه فیلــم عیار 
14 بــه کارگردانــی پرویــز شــهبازی رســید. 
همچنیــن فیلــم دربــاره الــی موفــق شــد 
ســیمرغ بلورین برگزیده تماشاگران را نیز 

از آن خود کند.

گنجینه50ساله
ســاخته  دومیــن 
مهرجویی  داریوش 
 1348 ســال  در 
ساخته  خورشــیدی 
شــد. مهرجویی که 
تحصیــل  از  پــس 
فلســفه  رشــته  در 
در امریــکا بــه ایران 
بازگشــته بــود پــس 
از فیلم ناموفــق »الماس 33« که حکم 
بــه عرصــه ســینمای  اول و ورود  فیلــم 
حرفــه ای را برایش داشــت بــه گونه ای از 
سینما روی خوش نشــان داد که تا چهل 
و چند ســال بعد به عنوان گونه سینمایی 
خاص خــود او شــناخته شــد. مهرجویی 
کــه بــا کارگردانــی فیلــم »گاو« در ردیف 
یکــی از بنیانگــذاران موج نوی ســینمای 
ســال های  آن  در  می گیــرد  قــرار  ایــران 
حکومــت فیلم هــای نازل فارســی که هر 
ســال ده ها اثــر بی کیفیــت را روانــه پرده 
سینماها می کرد در اقدامی نوآورانه برای 
ســاخت فیلم داســتان »عــزاداران بَیل« 
نوشــته زنده یاد غلامحســین ســاعدی را 
برای نــگارش فیلمنامــه کار برگزید و در 
مقوله انتخــاب بازیگر هــم از چهره های 
مطــرح تئاتــری آن روزهــا اســتفاده کرد، 

چهره هایــی که چندی پــس از این فیلم، 
در بســیاری از آثار نمایشی هر دو مدیوم 
ســینما و تلویزیــون درخشــیدند از زنــده 
جمشــید  و  انتظامــی  عــزت الله  یــادان 
مشایخی گرفته که در کنار علی نصیریان 
ســه قلــه از آن پنــج قلــه رفیــع بازیگری 
ایــن مــرز و بوم را تشــکیل دادنــد تا دیگر 
بزرگانی چــون زنده یادان پرویز فنی زاده، 
جعفــر والی، خســرو شــجاع زاده و فیروز 
بهجــت محمــدی کــه بعدهــا بــه منزله 
ســتون های مســتحکم عرصــه بازیگری 

شــناخته می شــدند. فیلم »گاو« اشارات 
فرامتنــی بســیاری داشــت، اشــاراتی بــه 
اوضــاع اجتماعــی و اقتصــادی حاکم بر 
روســتاهای ایــران کــه در آن بــازه زمانی 
را  ایــران  جمعیــت  از  نیمــی  از  بیشــتر 
فلاکــت  نمایــش  و  می دادنــد  تشــکیل 
حاکــم بــر روســتای مــورد اشــاره فیلــم 
توســط بســیاری از کارشناســان هنــری و 
اجتماعی و حتی مخاطبین عام فیلم به 
کلیت شــیوه زندگی در روستاهای ایرانی 
تسرّی داده شد تا فیلم فارغ از امتیازات 

غیر قابل انکار ســینمایی، با یک فرامتن 
پررنگ غیر سینمایی هم در یادها ثبت و 
ضبط شود. از فیلمی که یکی از پایه های 
موج نوی ســینمای ایران را تشکیل داده 
و پــس از گذشــت پنجــاه ســال از زمــان 
ساخت، هنوز که هنوز است به آن ارجاع 
می شــود قاعدتاً ســکانس های زیادی در 
ذهــن ســینما دوســتان ایرانی بــه یادگار 
باقی مانده اســت اما شاید ماندگارترین 
مناســبت های  در  کــه  فیلــم  ســکانس 
ســینمایی و برنامه های نوستالژی محور 
به کرّات بازپخش شــده و البته همچنان 
طــراوت و ماندگاری خــود را حفظ کرده 
است همان سکانس مشهور جنون مش 
حســن در طویله باشد که از غم از دست 
دادن گاو محبوبش دچار آنچنان جنونی 
شــده که خــود را گاو می پنــدارد و صدای 
گاو در مــی آورد، سکانســی کــه نــه فقــط 
مشهورترین ســکانس فیلم »گاو« است 
کــه یکــی از معروف تریــن ســکانس های 
بازیگری به نام عزت الله انتظامی اســت 
کــه به حق او را »آقــای بازیگر« نامیدند، 
بازیگری که دوشادوش همکاران شریف 
تئاتــری اش بــه یــک فیلمســاز متفاوت 
لبیک گفتند تا جریانی تازه و آبرومند در 

سینمای ایران متولد شود.

قاب ماندگار

مازیار معاونی
منتقد سینما

به بهانه نمایش »گاو« ساخته داریوش مهرجویی در »قاب ماندگار«

طلایــی«، »حمید شــاه حاتمــی« فرزند 
علی شــاه حاتمی با فیلــم »ماهان« که 
در ایــن فیلم پــدران تهیه کننده پســران 
هــم هســتند. »علــی حضرتــی« فرزنــد 
ســابق  نماینــده  حضرتــی«  »الیــاس 
مجلــس بــا فیلــم »شــهرک«، »عباس 
نادران« فرزند »الیاس نادران« نماینده 
ســابق مجلــس کــه تهیــه کننــده فیلــم 
مرتضــی  »ســید  و  اســت  »شــادروان« 
فاطمی« فرزند »ســید عباس فاطمی« 
از مدیران باســابقه صداوسیما از جمله 
فیلم اولی هایی هســتند که در جشــنواره 
میــان  ایــن  در  دارنــد.  حضــور  امســال 
شــاهد یــک گونه عجیــب و غریب فیلم 
اولی هم در جشــنواره هســتیم. »رامین 
ســهراب« که در فنلانــد زندگی می کند و 

به زبان فارســی مسلط نیســت، مفهوم 
فیلمفارســی را نیز نمی دانــد و تنها یک 
فیلــم کوتاه در کارنامــه اش دارد با فیلم 
بنیــاد  حمایــت  بــا  دروغ«  »لایه هــای 
ســینمایی فارابــی در جشــنواره حضــور 
دارد. فیلمــی کــه بــه زعــم خــود در ژانر 
اکشــن ســاخته شــده امــا در عمــل یک 
کمــدی ناخواســته درآمــده کــه همگــی 
از پذیــرش چنیــن فیلمــی در جشــنواره 
شــگفت زده شدند! فیلمسازی تکاور که 
یک تنه تمام کارهای فیلم را انجام داده 
چنانکــه تنهــا چند نــام در کنــار »رامین 
می بینیــم.  فیلــم  تیتــراژ  در  ســهراب« 
فیلمســازی که فیلم اولی نیســت وهنوز 
در اول فیلمســازی جا مانده است. حالا 
بایــد در کنار فیلــم »اولی هــا« از »فیلم 

از  را  آنهــا  و  گفــت  ســخن  هــا«  اولادی 
هــم متمایــز کــرد. تمایــزی کــه نیازمند 
آسیب شناســی و تلنگــری جدی  اســت. 
ســینمای خانوادگــی یــک چالش جدی 
برای خانواده سینماســت!. با این حال و 
تا اینجای کار این فیلمسازان اولی بدون 
نسبت های خانوادگی بودند که توانستند 
فیلم هــای  از  بیــش  را  منتقــدان  نظــر 
دیگــر جلــب کننــد. هــر چنــد در میــان 
فیلــم اولی هایی کــه به نام پدر شــناخته 
می شــوند یوســف حاتمــی کیا با »شــب 
طلایــی« فیلــم محتــرم و قابــل قبولــی 
ســاخته کــه اتفاقاً شــباهتی به ســینمای 
ســاختاری  حیــث  از  و  نــدارد  پــدرش 
مســتقل از آن اســت. هنــوز هــم چــراغ 

سینما با فیلم اولی ها روشن است.

شــکر خدا با همراهی تمام بازیگران عزیز 
فیلم، فکر می کنم توانســتیم یک خانواده 

گرم را شکل بدهیم.
ë  جشــنواره فیلــم فجــر همیشــه نمــاد

سینمای ایران بوده است. حضور اولین 
فیلــم خــود در ایــن جشــنواره را چطور 

ارزیابی می کنید؟
ایــران  جشــنواره فجــر ویتریــن ســینمای 
اســت و ورود هــر فیلمی در این جشــنواره 
جــزو اهــداف هــر فیلمســازی، مخصوصاً 
فیلمســازان اول محســوب می شــود. خدا 
را شــاکرم که مــا هم در ایــن رویداد حضور 
داریم و امیدوارم تلاش همکارانم بخوبی 

دیده شود.
ë  آقــای حاتمــی کیا چقــدر بــه جایزه و

سیمرغ فکر می کنید؟ 
همیــن اندازه که »شــب طلایــی« در میان 
فیلم های پذیرفته شــده قرار گرفتــه، برای 
من موفقیــت بزرگی محســوب می شــود. 
فیلمســازان  کنــار  در  نامــم  گرفتــن  قــرار 
محبوبــم، آقایــان کیمیایــی و میرکریمی، 
برای مــن افتخاری بــزرگ اســت. بیش از 
همه رضایت مخاطــب و ارتباط گرفتنش 
با فیلــم برای مــن اهمیت دارد امــا اگر به 
فکر سیمرغ باشــم، بیش از خودم دوست 
دارم این اتفاق نصیب همکارانم شود، چرا 
که اگر انرژی و تلاش آنها برای هرچه بهتر 
شدن فیلم شــب طلایی نبود، بدون شک 
کیفیت فیلم به درجه ای نمی رسید که نظر 

هیأت انتخاب را جلب کند.
ë  ســؤال آخر اینکه آیا این فیلم توانسته

فیلمســاز  یــک  اجتماعــی  مســئولیت 
دغدغه مند را به جای آورد؟ و آیا اساســاً 

به مسئولیت اجتماعی اعتقاد دارید؟
شکل گیری ایده فیلم »شب طلایی« از یک 
دغدغــه و نگرانی بود. چیزی که احســاس 
کردم بایــد در موردش حــرف بزنم. اینکه 
چقدر در ارائه درســت این نگرانی درســت 
عمل کرده ام ، باید مخاطبان فیلم بگویند 
اما احســاس کردم از چیزی غافل شده ایم 
کــه نشــانه هایش هر چــه بیشــتر از قبل در 
زندگــی تک تکمــان نمود پیدا کرده اســت. 
از طرفــی هم دنبال شــعار دادن نیســتم و 
ســینما را در وهلــه اول ســرگرمی می دانم 
و بــه نظرم باید تماشــاگر را تــا جایی که در 
توانم هســت با داســتان فیلم همراه کنم. 
ســعی کردم از ژانر معمایی که از ژانرهای 
تــا  کنــم  اســتفاده  سینماســت،  محبــوب 
لابه لای گره گشایی روایت، حرفم را نیز زده 

باشم. امیدوارم که این اتفاق افتاده باشد.

تجربه ســخت امــا شــیرینی بــود. از زمان 
نــگارش طــرح فیلمنامه »شــب طلایی« 
امیــدی بــه ســاختش نداشــتم، چــرا کــه 
چندین ســال با چند فیلمنامه مختلف تا 
مرز ساخته شــدن پیش رفتم اما هر بار به 
دلیلــی متوقف می شــدند. حتــی در ذهن 
داشــتم که فیلمنامــه ای ننویســم و طرح 
را تبدیــل به یــک رمــان بکنم، امــا بعد از 
نوشــتن طــرح، همه چیز به یکبــاره تغییر 

کرد.
ë  درباره »شــب طایی« چه مسیری را 

طی کردید؟
مجریــان طــرح، بهــراد مهرجــو و اویــس 
طوفانی، طرح فیلمنامه را دوست داشتند 

و مــن هــم بســرعت شــروع بــه نوشــتن 
فیلمنامــه کــردم. زمانــی وارد پیش تولید 
شــدیم کــه کشــته های کرونــا بــه اوج خود 
رســیده بودنــد و طرح تــردد شــبانه وضع 
شــده بــود و تعــداد زیــادی بازیگــر بــرای 
انتخاب نیاز داشتیم. انتخاب و هماهنگی 
زمانی آنها با پروژه بســیار کار ســختی بود. 
وجود کرونا و بازار داغ سریال های نمایش 
خانگی همه چیز را بحرانی کرده بود اما با 
همت دوســتان تولید و مدیر برنامه ریزی، 

سید علی هاشمی، بخوبی پیش رفت.
ë کار با بازیگران با تجربه چطور بود؟

کار با تعــداد زیادی بازیگر حرفــه ای برای 
فیلمساز تازه نفس کمی دلهره آور است اما 
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FAJR FILM FESTIVAL ضمیمه چهلمین جشنواره  فیلم فجر

 روزی که 
جشنواره شد

یکشــنبه ۱۷ بهمن ماه روز شلوغ خانه جشنواره بود. با قرار گرفتن فیلم تازه رضا میرکریمی و اولین تجربه کارگردانی هادی حجازی فر در 
برنامه نمایشی در یک روز می شد پیش بینی کرد که برج میلاد در هفتمین روز جشنواره روزی پر ازدحام را تجربه خواهد کرد. با نمایش دو 
فیلم »نگهبان شب« و »موقعیت مهدی« به بخش زیادی از کنجکاوی های اهالی رسانه پاسخ داده شد.  خانه جشنواره در این روز یک 

میهمان ویژه هم داشت محمد مهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از فعالیت اهالی رسانه بازدید کرد.

عکس  :  علیرضا صوت اکبر /  آژانس عکس ایران 

عوامل فیلم  »موقعیت مهدی«

تماشاگران در انتظار اکران فیلم »موقعیت مهدی« حضور تماشاگران در مقابل در  های سینما

محسن کیایی  بازیگر »نگهبان شب«

حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی  در خانه جشنواره

رضا میرکریمی کارگردان  »نگهبان شب«

گاه شمار 
جشنواره

بیست و هشتمین  
 دوره
بهمن  1388 

بیســـــــت  دبیــــــر 
هشـــتمــیــــــــــن  و 
جشنــــــواره فیلــم 
مهـــــــدی  فجـــــــر 
شــاهی  مسعـــــود 
بـــــــــــود و در ایــن 
اتفاقـــــــــاتی  دوره 
افتــاد کــه بی تأثیــر از انتخابــات ریاســت 
جمهوری و حواشــی پــس از آن نبــود. از 
نــکات جالــب توجــه ایــن دوره، حضــور 
کارگردانــان جوانــی چون بهــرام توکلی، 

محســن عبدالوهاب، محمدعلی آهنگر، 
فتحــی،  حســن  کاهانــی،  عبدالرضــا 
علیرضــا امینی، ســامان مقدم، محســن 
کارگردانــان  کنــار  در  و...  یوســفی  امیــر 
برجســته ای چــون داریــوش مهرجویــی، 
ابراهیــم حاتمــی کیا و علیرضا رئیســیان 
دوره  ایــن  در  کــه  گفــت  می تــوان  بــود. 
حضــور نســل های جدیــد از فیلمســازان 
پررنگ بود. در این دوره، سیمرغ بلورین 
بهتریــن فیلم به فیلم »به رنگ ارغوان« 
و ســیمرغ بلورین بهتریــن کارگردانی به 

کارگردانــش ابراهیــم حاتمی کیا رســید. 
ایــن فیلــم همچنیــن توانســت ســیمرغ 
مردمــی را کســب کنــد. ســیمرغ بلورین 
همایــون  بــه  نیــز  فیلمنامــه  بهتریــن 
فیلــم  بــرای  اســدی  شــهرام  و  شــهنواز 
شــب واقعــه اختصــاص یافت. ســیمرغ 
بلورین بهتریــن بازیگر نقش اول مرد به 
محســن تنابنده بــرای بــازی در دو فیلم 
»ســنگ اول« و »هفــت دقیقــه تــا پاییز« 
و ســیمرغ بلوریــن بهتریــن بازیگر نقش 
بــرای  نــگار جواهریــان  بــه  اول زن هــم 

فیلم »طلا و مس« رســید. سعید ملکان 
بــرای فیلم »ملک ســلیمان« و محســن 
واقعــه«  فیلــم »شــب  بــرای  روزبهانــی 
بلوریــن  ســیمرغ  ترتیــب  بــه  توانســتند 
بهتریــن چهره پردازی و ســیمرغ بلورین 
بهترین جلوه های ویــژه میدانی را برنده 
شوند. سیمرغ زرین بهترین فیلم از نگاه 
ملی هــم به فیلــم »عصــر روز دهم« به 
تهیه کنندگــی منوچهر محمــدی و پلاک 
زرین به فیلم »ملک سلیمان« اهدا شد. 
طلا و مسدر فجر بیست و هشتم برخی کارگردانان 

تحت تأثیر مســائل سیاسی بهانه آورده و 
اعلام کردند که فیلم هایشان آماده نشده 
و بــه همین خاطر نتوانســته به جشــنواره 
برسد. همچنین برخی چهره های مشهور 
ســینمایی نیز کــه دعوت به داوری شــده 
بودند، این دعوت را رد کردند. در نهایت 
درخشــنده،  پــوران  الماســی،  جهانگیــر 
نجاریــان،  حســن  لشــکری پور،  پژمــان 
ســجادپور  علیرضــا  و  حبشــی  بهمــن 
 به عنوان اعضــای هیــأت داوران انتخاب 

شدند.
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تلنگری که فرهاد مجیدی به فدراسیون فوتبال زد

فوتبالپاکوپروندههاییکهخاکمیخورند

فوتبالپاکوپروندههاییکهخاکمیخورند

»فوتبــال پــاک« عبارتــی اســت کــه بــا ادبیــات فوتبــال 
ایــران عجیــن شــده اســت. موضوعی کــه صحبت های 
اخیــر فرهــاد مجیــدی باعــث شــد تــا دوبــاره بحث آن 
مطــرح شــود. ســرمربی اســتقلال در کنفرانــس خبــری 
پیــش از بازی اخیر تیمش برابر هوادار گفت: »دوســت 
دارم وقتــی بعــد از ســال ها در یــک برنامــه تلویزیونــی 
دعوت شــدم، اگــر قهرمانی هایم را گذاشــتند که ببینم، 
ترجیح می دهم یک قهرمانی باشــد اما آن قهرمانی پاک باشد.« این صحبت، 
گمانه  زنی هــا دربــاره اینکــه خطاب او به چه تیم یا چه کســانی بــوده را به وجود 
آورد. گرچــه مجیــدی در کنفرانــس بعد از بازی در این خصــوص توضیح داد و 
تا حدودی از ابهام ماجرا کم کرد: »هر کس هر چه دوســت دارد، برداشــت کند. 
پرســپولیس بــرای من در داخــل زمین رقیب اســت اما بیرون زمیــن برای آنها 
احتــرام قائلم. من هــم به بازیکنان و هواداران پرســپولیس احتــرام می گذارم. 
حتماً آقای گل محمدی و بازیکنانش زحمت کشــیده اند که قهرمان شــده اند.« 
بــا ایــن حال، بحــث فوتبال پاک مســأله تــازه ای نیســت و مربیــان و بازیکنان و 
مســئولان مختلف، ســال های زیادی اســت درباره آن به اظهارنظر می پردازند. 
از زنــده یــاد ناصــر حجــازی دروازه بــان بــزرگ تیم ملی و اســتقلال کــه یکی از 
ســردمداران آن بود و همیشــه به نوعی در صحبت هایش بحث فوتبال پاک را 
بــه میان می آورد تا چهره های دیگری کــه هر کدام از زاویه های مختلفی به این 
مقوله پرداخته اند. در این میان اما عده ای هم هستند که نظرات دیگری دارند. 
مثــل فیــروز کریمــی که در یکــی از مصاحبه هایــش گفت: »به جــرأت می توانم 
قســم بخــورم پاک ترین فوتبــال جهان در ایران اســت. هیچ جــای دنیا به پاکی 
فوتبال ما مشاهده نخواهید کرد. ممکن است کسانی که عرضه و لیاقت بازیکن 
شــدن ندارند بگویند از آنها درخواست پول شده و الا همه دنبال این هستند که 
یــک بازیکــن پیدا کنند تا به او پول بدهند. مثلًا یک تیــم را نام ببرید که مجتبی 
جبــاری را نخواهــد.« امــا این فقــط نمونه ای نادر از این دســت اســت و بیشــتر 
مربیــان و بازیکنــان از دریچــه انتقــادی و اعتراضی به این مســأله پرداخته اند و 
نمونه هــای متعــددی هم وجــود دارد کــه روی ناپاکی در تعــدادی از بازی ها یا 
فصــول مختلــف صحــه می گذارد. مثــل شــائبه هایی کــه درباره عیســی اندوی 
دروازه بــان خارجــی اســبق ذوب آهــن در لیــگ برتر ششــم مطرح شــد که پول 
گرفته تا از عمد گل بخورد یا مســأله اتفاق عجیب آب معدنی هایی که در بازی 
پرســپولیس و ســپاهان در لیگ دوازدهم رخ داد و مسمومیت پرسپولیسی ها را 
در پی داشت و هیچ وقت هم مشخص نشد که واقعاً چه اتفاقی افتاده بود! در 
این بین می توان به بازی پرســپولیس و ســپاهان در لیگ سیزدهم اشاره کرد که 
علی دایی ســرمربی وقت سرخپوشان، بحث غش کردن داور به سمت دیگر را 
مطرح کرد و در ادامه ماجرای کارت به کارت مطرح شد. موضوعی که به رفتن 
محســن قهرمانی از داوری منجر شــد یا اعترافات جنجالــی که مرتضی کریمی 
کمک داور دربی ســال 89 داشــت و در نهایت مجبور بــه خداحافظی از فوتبال 
شــد. در ایــن بین مربیانی نیز هســتند که سال هاســت هواداران دربــاره کار آنها 
شــائبه ایجــاد و از آنها به عنــوان »مافیا« یاد می کنند. امــا در این خصوص تنها 
نمی توان باشــگاه ها یــا بازیکنان و مربیان را مقصر دانســت بلکه بخش مهمی 
از این ماجرا به فدراسیون فوتبال مربوط می شود که از سال های گذشته تاکنون 
نتوانسته به این ماجرا ورود و دست به پاک سازی بزند. فدراسیون اصلی ترین و 
مهم ترین مرجع تصمیم گیری درباره فوتبال اســت و عجیب اینکه پرونده های 
زیادی در راســتای »فوتبال پاک« وجود داشــته و دارند که یا خاک می خورند یا 
مســکوت ماندند و به نوعی مشــمول زمان شــدند. مثل اکبر یوسفی ملی پوش 
ســابق فوتبــال کــه در مصاحبــه ای تأکید کــرد که دربــاره شــرط بندی در فوتبال 
مدارک مســتندی را ارائه داده ولی کمیته اخلاق به آن رســیدگی نکرده اســت. 
البته گاهی هم شــده که این پرونده ها نتیجه داشــته باشد. مثل پرونده تبانی در 
لیگ یک و تیم شــهرداری تبریز که بازیکنان و افراد زیادی در آن محروم شدند 
ولــی این موضوعی اســت که باید به صورت ریشــه ای بــه آن پرداخت تا به قول 

مجیدی، حتی یک قهرمانی هم پاک، سالم و بسیار ارزشمند باشد.

حامد جیرودی
روزنامه نگار
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محمدمحمدی ســدهی/ در ســال های گذشته 
زبــان  از  پــاک«  »فوتبــال  کلیــدواژه  بارهــا 
فوتبالی هــا خــارج شــده اســت. موضوعــی که 
اتفاقــاً در راســتای جــاری نبودن فوتبــال پاک 
مطــرح شــده و در غالب موارد، هــدف گوینده 
اعتــراض به وضع موجود بوده اســت. آخرین 
بــار ایــن عبارت توســط فرهــاد مجیــدی بیان 
شــد. ســرمربی اســتقلال در نشســت خبــری 
پیــش از بازی تیمش بــا هوادار، تأکیــد کرد که 
ترجیح می دهد یک قهرمانی داشته باشد اما 
آن قهرمانی پاک باشــد. در این شــرایط سؤال 
جامعــه فوتبــال این اســت که چــرا فوتبالمان 
در مســیری قــرار نمی گیــرد کــه »پــاک بودن« 
جزو لاینفک آن باشــد و هیچــگاه از این حیث 
نتــوان تردیدی بــه آن وارد کرد؟ چــرا متولیان 
فوتبال و در رأس آن فدراسیون با شفاف سازی 
و از بیــن بــردن ابهامــات، کاری نمی کننــد که 
فوتبالمــان در مســیری صحیــح و ســالم گام 
بردارد؟ بر همین اســاس خبرنــگار »ایران« با 
2 پیشکسوت سرخابی ها گفت وگو کرد؛ حسین 
کلانی و مجید نامجومطلق به سؤالاتی در این 

خصوص پاسخ دادند.
 
ë کلانی: فوتبال ما از هر نظر آلوده است

حســین کلانی، مهاجم ســابق پرســپولیس در 
دهه 50 صحبت های خود را این گونه آغاز کرد:  
»زمانــی که مســائل مالــی وارد یــک جریاناتی 
شــود، نمی توان انتظار این را داشــته باشیم که 
آن تشــکیلات پاک بماند. قطعــاً افرادی که در 
این جریان مشــغول به کار هستند، نهایتاً بوی 
پول و منافع شــخصی به مشامشــان می خورد 
و ایــن موضوعات اجــازه نمی دهد که مســائل 
بــه صورت شــفاف و ســالم انجــام شــود. بیان 

جملــه فوتبــال پــاک بــازی بــا لغات اســت که 
هــر از چندگاهی از زبان جامعــه فوتبال جاری 
می شــود امــا فوتبال مــا هیچ گاه به آن ســمت 

نرفته و این پاکی کاملًا مغفول مانده است.«
او صحبت هــای خــود را ایــن گونــه ادامــه داد:  
»فوتبــال پاک تنها شــامل مســائل پشــت پرده  
نمی شود و همین عدم پایبندی به قراردادهای 
مالی بازیکنان هم نشانی از ناپاکی فوتبال است. 
زمانی که یک باشــگاه با بازیکنی قــرارداد امضا 
می کند و به مفاد قرارداد پایبند نیســت و به آن 
عمل نمی کند، این هم ناپاکی اســت. فوتبال ما 
از هــر نظر آلوده اســت و حتی اگر افراد ســالمی 

وارد فوتبال شــوند، نمی توانند ســلامت خود را 
حفظ کنند. این ناپاکی کاملًا در فوتبال ما رسوخ 
پیدا کرده و به مربی، بازیکن، داور و حتی پزشک 
تیم ها هم سرایت پیدا کرده است. فوتبال ما در 
باتلاق مافیا گیر افتاده و متأســفانه هر کســی که 
در رأس امور می نشیند، به فکر استفاده از منافع 
مالی اســت.« این پیشکســوت فوتبال در پاسخ 
بــه این ســؤال کــه فدراســیون فوتبال بــه عنوان 
متولــی این رشــته چگونــه می تواند بــا موضوع 
فساد مبارزه کند، افزود:  »من به شخصه کمیته 
انضباطی و اســتیناف فدراسیون فوتبال را قبول 
نــدارم چرا که اعضــای این کمیته شــاید از نظر 
قضایــی در کار خــود تبحر داشــته باشــند اما در 
امور ورزشی این گونه نیست. حقوقدان ورزشی 
دنیای جدایی اســت و شــخصی که در این مورد 
فعالیــت دارد بایــد از تمامــی مســائل فوتبالی 
اطلاعات کاملی داشته باشد که من این افراد را 

در فدراسیون نمی بینم.«
 
ë  »نامجومطلــق:  صحبــت از »فوتبــال پاک

شبیه به فیلم طنز است
مجید نامجومطلق،  هافبک دهه 60 استقلال 
درخصــوص اتفاقات عجیب در فوتبال ایران 
اظهار داشــت:  »اشــکال اصلی در سیســتم 
اســت و زمانــی که به لیگ های بــزرگ دنیا 
کــه در چنیــن  نــگاه می کنیــم، می بینیــم 
مــواردی شــوخی ندارنــد. چنــد ســال پیش 
باشگاه یوونتوس به دلیل فساد مالی به دسته 
پایین تر ســقوط کرد و این موضوع باعث شــد 
تا تیم ها جرأت تخلف نداشــته باشند و این به 
دلیل قدرت برخورد بالا در کشــورهای اروپایی 
اســت که می بینیــم فســاد در این کشــورها به 
پایین ترین حد خود رســیده است. اما در ایران 

نوع برخورد کاملًا متفاوت اســت و فدراسیون 
به عنــوان متولی، قدرت بالایــی برای برخورد 
بــا فســاد نــدارد.« او در ادامــه با انتقــاد از نوع 
برخــورد مســئولان با فســاد تأکید کــرد:  »مثلًا 
زمانی که یک مربی تخلفش محرز می شــود، 
نهایــت محرومیتــش حضــور در رده پایین تر 
است، در صورتی که حضور چنین فرد فاسدی 
محســوب  بهشــت  او  بــرای  پایین تــر  رده  در 
می شــود چــرا که فســاد در لیگ هــای پایین تر 
بیشــتر اســت. البته نباید تمام جامعه فوتبال 
را به یک چشــم ببینیم، افراد ســالم بســیاری 
در فوتبال کشــورمان حضور دارند و از سلامت 
کامــل برخوردارند اما زمانی که یک فســاد در 
یک بخش دیده می شود، همه را به یک چشم 
می بینند و فکر می کنند که همه فاسد هستند 
در حالی که معرفی افراد باعث می شود تا این 

نگاه نسبت به فوتبال تغییر کند.«
ایــن پیشکســوت فوتبــال اظهار داشــت:  »هر 
جایــی کــه پــول باشــد، فســاد هــم هســت و 
متأســفانه در حــال حاضر فوتبال ایــران این 
گونــه اســت و در فوتبــال پول هــای بســیاری 
جابه جا می شــود که این پول هــا صرف تبانی 
و سایر امورات نادرست می شود که با فوتبال 
پــاک کاملًا تعــارض دارد. اتفاقات در فوتبال 
ایران تا حدی زیاد اســت که رســانه ای شــدن 
آن باعــث ایجــاد فاجعــه بزرگــی می شــود. 

بــرای  مرجعــی  مــا  کشــور  در  متأســفانه 
رســیدگی و برخورد با ایــن موضوعات 

وجــود نــدارد و ایــن موضــوع باعث 
می شــود تا فســاد در فوتبــال روز به 

باشــد.  داشــته  بیشــتری  تبعــات  روز 
صحبــت از فوتبــال پاک شــبیه بــه فیلم طنز 
اســت و فوتبال ایران در بند مافیــا گیر افتاده 

است.« نامجو مطلق افزود:  »در زمان حضور 
عــادل فردوســی پور ده ها اتفــاق درخصوص 
ایــن موضــوع افتــاد و در رســانه ملــی پخش 
شــد. پس از محرز شــدن این موضوعات هم 
مطبوعــات بارهــا بــه آن پرداختنــد امــا هیچ 
گاه اتفــاق خاصــی نیفتاد. مهم تریــن پرونده 
در این خصوص پرونده فســاد در فوتبال بود 
کــه حتی ایــن پرونــده بــه مجلس هــم رفت 
امــا هیــچ اقدامــی در ایــن خصــوص صورت 
نگرفــت و ایــن بی تفاوتی باعث شــد تا حتی 
افــراد ســالم هــم ترغیب و بــه نوعــی مجبور 

شوند که قید فوتبال پاک را بزنند.«

حسین کلانی و مجید نامجومطلق در گفت وگو با »ایران« مطرح کردند

فوتبالایراندرباتلاقمافیاگیرافتادهاست

پورعلیگنجیدرکناراستقلالیها
تمرین دیروز استقلال یک میهمان ویژه نیز داشت. مرتضی پورعلی گنجی 

بازیکن شنژن چین این روزها در ایران به سر می برد و تمرینات ریکاوری خود 
را پس از پشت سر گذاشتن مصدومیت سنگین پارگی رباط صلیبی انجام 

می دهد. پورعلی گنجی دیروز برای انجام تمرینات خود، به همان سالن 
بدنسازی مراجعه کرده بود که بازیکنان استقلال نیز راهی آنجا شده بودند و 

به همین دلیل، آبی پوشان پس از اطلاع از حضور پورعلی گنجی دراین محل، 
به سراغ او رفته و پس از خوش و بش با این بازیکن عکس یادگاری گرفتند.

 عکس 
روز

صفحه 18

فکر نمی کردم علاقه استقلال به من جدی باشد

آمانوف:آنچهبرایماتفاقمیافتد،یکرؤیاست
عزیزبــک آمانــوف، ملی پوش ازبکســتانی لوکوموتیو تاشــکند که قرار اســت بــه عضویت اســتقلال دربیاید، در 
مصاحبه اش درباره چگونگی ملحق شــدن به جمع آبی پوشــان به سایت »اسپورت« ازبکستان گفت: »زمانی 
که در دوبی با تیم ملی تمرین می کردیم، از استقلال پیشنهاد دریافت کردم. شخص سرمربی باشگاه )فرهاد 
مجیــدی( مرا می خواســت. در ابتدا فکر نمی کردم علاقه اســتقلال جدی باشــد اما مربــی علاقه زیادی به من 

دارد. یک بار با مربی صحبت کردم و بزودی او را خواهم دید.«

ســیدحمید ســجادی، وزیر ورزش و جوانان و 
ســیدرضا صالحی امیری، رئیس کمیته ملی 
المپیک که برای حضور در المپیک زمستانی 
به پکــن رفته بودند، بدون ملاقات با توماس 
باخ رئیس IOC به تهران بازگشــتند. پیش از 
این صالحی امیری گفته بود که قرار اســت در 
دیــدار با باخ بــرای لغو تعلیق جــودو رایزنی 
کنــد اما باخ قرار ملاقــات را برای صبح امروز 
)دوشــنبه( تعیین کرده بود، در حالی که وزیر 
و رئیــس کمیتــه ملــی المپیک ایران دیشــب 
بلیــت بازگشــت بــه تهران داشــتند و بــه این 
صالحی امیــری  شــد.  لغــو  ملاقــات  ترتیــب 
در ایــن خصــوص بــه مهر گفــت: »اگــر پرواز 

یکشنبه شب را لغو می کردیم، زمان بازگشت 
ما به کشــور تــا پنجشــنبه به تعویــق می افتاد 
زیــرا بــه جــز ایــن پــرواز، پــرواز دیگــری برای 
بازگشت تا پنجشنبه از چین وجود ندارد. آمار 
مبتلایان به کرونا در چین افزایش داشته و به 
همین دلیــل قوانین ســختگیرانه ای در تردد 
و رفــت و آمــد به کشــور در نظر گرفته شــده و 

پروازها هم محدود شده است.«
وزیــر ورزش و رئیس کمیتــه ملی المپیک 
در حضــور چنــد روزه خــود در پکن بــا رئیس 
کمیته ملــی المپیک کره جنوبی، وزیر ورزش 
و رئیس کمیته ملی المپیک چین و تعدادی 

از مسئولان  IOC  دیدار کردند.

بازگشتسجادیوصالحیامیریبدونملاقاتباباخ

نقشجام
درسیرجان

سرخ های تهران و اهواز  امروز  برای سومین بار در فصل جاری 
این بار در سوپرجام به مصاف هم می روند

حسین کلانی و مجید نامجومطلق در گفت وگو با »ایران« مطرح کردند

فوتبالایراندرباتلاقمافیاگیرافتادهاست
 تلنگری که فرهاد مجیدی
 به فدراسیون فوتبال زد

همین صفحه

پرسپولیس-فولاد ساعت 17:15

نگاهی به تقابل های گل محمدی و نکونام که دوستی 20 ساله دارند

دوئلکاپیتانهایایراندرجامجهانی
صفحه 18

صفحه 18

صفحه 19

بیرانوندپنجرهپرسپولیسرا
بست

گل محمدی:
 سوپرجام چکیده ای از 

لیگ و جام حذفی است

نکونام: 
امیدوارم داوری سوپرجام 

عادلانه  باشد
صفحه 18

صفحه 18

صفحه 18

دردسر بدهی 2/5 میلیارد تومانی به گلر سابق

واکنش تند 2 عضو هیأت رئیسه به اظهارات مشاور عزیزی خادم

جنگدرفدراسیونفوتبالبالاگرفت
سراجی: عدم شفافیت در فدراسیون فوتبال از حوزه مالی به مسائل حقوقی کشیده شده است

به دلیل قهرمانی تاریخی ام، کاندیدای بهترین ورزشکار سال شدم

متقیان:مسئولانبرایپاداش
بدقولیکردند



گروه ورزشی/چند روز پیش غلامرضا 
فدراســیون  حقوقــی  مشــاور  رفیعــی، 
فوتبــال بــدون ارائه ســند و مدرکی ادعا 
کــرد کــه فیفــا درخصــوص اصلاحــات 
ایــن  از  فوتبــال  فدراســیون  اساســنامه 
فدراسیون تشــکر کرده است. پس از آن 
احســان قاضــی زاده  هاشــمی، نماینده 
مجلس با رد ادعــای رفیعی اعلام کرد 
کــه فیفــا از فدراســیون فوتبــال مصوبه 
مجلــس را خواســته و تأکیــد کــرده کــه 
فدراســیون از ارائــه گــزارش دروغین به 
نهادهــای بین المللــی خــودداری کند. 
در پــی ایــن هشــدار، غلامرضــا رفیعی 
خطاب بــه قاضــی زاده  هاشــمی اعلام 
کــرد کــه نظــر مراجــع ذیصــلاح ملاک 
اعلام رســمی فدراســیون به فیفاســت 

نــه نظــر شــخصی اش. در ادامــه ایــن 
ماجــرا، احمدرضــا براتــی عضــو هیأت 
رئیســه فدراســیون فوتبــال که پیــش از 
ایــن به عنــوان رئیــس کمیتــه تدوین و 
تطبیق مقررات فدراسیون هم فعالیت 
می کــرد، در توئیتــی نســبت بــه اظهــار 
نظر رفیعی واکنش نشــان دهد: »آنچه 
مشاور عزیزی خادم می گوید لزوماً نظر 
تمامی اعضای هیأت رئیسه فدراسیون 
اســاس  همیــن  بــر  نیســت.«  فوتبــال 
احســان اصولــی، عضــو هیــأت رئیســه 
فدراســیون فوتبــال دیــروز درخصوص 
گفــت:   فــارس  بــه  موضوعــات  ایــن 
»ایــن دوســتانی کــه در قالب مشــاور در 
فدراسیون صحبت می کنند جایگاه شان 
جایگاه روشنی نیســت. متأسف هستم 

فردی که عنوان مشــاور دارد به خودش 
ایــن اجــازه را می دهد که بــه احمدرضا 
براتی عضو هیأت رئیســه فدراســیون و 
منتخــب مجمع کــه یک مقام رســمی 
مورد تأیید فیفا اســت توهین و جسارت 

کنــد. رفیعی بــا اظهاراتش مشــکلات و 
معضلات را افزایش می دهد. دوســتان 
با گفتار ساختارشــکنانه فدراسیون را به 
ناکجــا آباد می برنــد. هم در اساســنامه 
فیفا و هم در اساسنامه ای که به تصویب 

مجمع رســیده و در حــال حاضر ملاک 
است، احترام به قوانین داخلی کشورها 
به عنوان یک اصل تأکید شده و تمامی 
اهداف و برنامه های فدراسیون باید روی 
این موضوع شکل بگیرد، ولی آقایان به 
گونه ای صحبت می کنند که انگار ما هیچ 
تبعیتــی از قوانین نداریم و می  خواهیم 
برای خودمان جزیره مســتقل تشــکیل 
بدهیم. ســؤالی کــه از رفیعی بــه عنوان 
مشــاور فدراســیون دارم این اســت چرا 
نامــه ای که فیفــا پیرامون اساســنامه به 
فدراسیون فوتبال زده دراختیار منِ عضو 
هیأت رئیســه قرار نمی دهیــد؟« پس از 
اصولــی نوبت بــه یکی دیگــر از اعضای 
هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال رسید تا 
در مورد اظهارات رفیعی واکنش نشــان 

دهــد. مهــرداد ســراجی هم به تســنیم 
حــوزه  در  فوتبــال  »فدراســیون  گفــت: 
مالی شــفافیت ندارد و این روزها شاهد 
هســتیم این عدم شــفافیت به مسائل 
حقوقی نیز کشــیده شــده است. موضع 
اعــلام شــده از ســوی مشــاور حقوقــی 
فدراسیون هیچ ارتباطی به هیأت رئیسه 
ندارد و یک موضع شخصی است. یکی 
از شعارهای انتخابی رئیس فدراسیون، 
شفاف ســازی بــود و ایــن انتظــار وجــود 
دارد کــه شــاهد شفاف ســازی در تمــام 
زمینه ها باشیم موضوعی که متأسفانه 
اکنون وجود ندارد. اظهارات اخیر برخی 
مســئولان فدراســیون نه تنها کمکی به 
شفاف ســازی نکــرده بلکه بــر ابهامات 

موجود نیز افزوده است.«

فکر نمی کردم علاقه استقلال به من جدی باشد

آمانوف: آنچه برایم اتفاق می افتد، یک رؤیاست
عزیزبک آمانوف، ملی پوش ازبکســتانی لوکوموتیو تاشکند که قرار است 
بــه عضویــت اســتقلال دربیایــد، در مصاحبه اش دربــاره چگونگــی ملحق 
شــدن به جمع آبی پوشــان به ســایت »اســپورت« ازبکســتان گفت: »زمانی 
کــه در دوبی بــا تیم ملی تمریــن می کردیم، از اســتقلال پیشــنهاد دریافت 
کردم. شــخص سرمربی باشــگاه )فرهاد مجیدی( مرا می خواست. در ابتدا 
فکــر نمی کردم علاقه اســتقلال جدی باشــد اما مربی علاقه زیــادی به من 
دارد. یــک بــار با مربــی صحبت کــردم. او به من گفت منتظرت هســتم هر 
چــه زودتــر بیایــی و با هم بیشــتر صحبــت کنیــم. بــزودی او را خواهم دید. 
پس از آن پیشــنهاد را بررسی کردم و در نهایت به توافق رسیدیم.«او ادامه 
 داد: »باشــگاه ایرانی به من پیشــنهاد قرارداد 2.5 ساله داد ولی من قرارداد
1.5 ساله می خواستم. با این حال در نهایت با پیشنهاد آنها موافقت کردم. 
من بــرای چالش های جدیــد آماده هســتم. می خواهم خــودم را به عنوان 
یــک لژیونــر امتحــان کنــم. البته یک شــخص هرگــز نمی توانــد صددرصد 
آمــاده باشــد اما به خــدا توکل می کنیم. آنچــه در آنجا اتفــاق می افتد برای 
من یک رؤیاســت و تمام تلاشــم را خواهــم کرد.«آمانوف کــه توانایی بازی 
در پســت های  هافبــک راســت و چپ را دارد، عنــوان کرد: 
»مــن در مورد باشــگاه اســتقلال پرس و جــو کرده ام و 

را هم دیدم. در مســابقات لیگ بازی هایشــان 
برتر ایــران، همیشــه قوی ترین 
بازیکنــان بــرای ایــن تیــم بازی 
کرده انــد. تــا آخــر می جنگند امــا زمانی که 
پــس از دیدن همه اینها با چشــمان خــودم تیم را 
در آینــده ببینــم، می توانــم پاســخ روشــنی درباره 
اســتقلال بدهم. مــن هنــوز نمی توانم تفاوتــی را با 
آنچه در تلویزیون دیدم تشخیص دهم. می خواهم 
در تیم جدیدم خوب بازی کنم و تاثیر مثبتی از خود 
بــه جای بگذارم. هدفم این اســت که ذهنیت خوبی 
از فوتبال ازبکستان در لیگ ایران به جای بگذارم. یک 
زمانی سرور جباروف هم در استقلال بازی می کرد و نام 

خوبی برای خود دست و پا کرد.«

اولین تمرین حردانی با استقلالی ها
فوتبــال  تیــم  اعضــای 
تمریــن  دیــروز  اســتقلال 
فرهــاد  نظــر  زیــر  را          بدنســازی 
مجیدی برگــزار کردند و صالح 
عقــد  از  بعــد  نیــز  حردانــی 
قرارداد رســمی با این باشــگاه، 
اولین تمرین خود را         انجام داد. 

بیرانوند پنجره پرسپولیس را بست
باشــگاه پرســپولیس به دلیــل بدهی بــه علیرضــا بیرانونــد نمی تواند 
قرارداد بازیکن جدید خود را ثبت کند. مصطفی سلیمانی وکیل بیرانوند 
دراین خصوص به فارس، گفت: »باشــگاه پرسپولیس طبق حکم قطعی 
کمیته استیناف که حدود 5 ماه قبل صادر شد، باید حدود 2.5 میلیارد به 
بیرانوند پرداخت کند و به همین دلیل نمی تواند در فصل نقل و انتقالات 
زمستانی ، قرارداد بازیکن جدیدی را ثبت کند. البته در پنجره قبلی نقل و 
انتقالات هم این باشگاه به دلیل بدهی به بیرانوند نمی توانست فعالیت 
کنــد اما وی بــه دلیل علاقه اش به این تیم در آن زمــان اجازه نداد پنجره 
پرسپولیس بسته شود. ما هم اکنون نمی خواهیم پنجره پرسپولیس بسته 

باشد اما باشگاه به هرحال باید این بدهی را پرداخت کند.«

صیادمنش اولین بازی اش برای هال سیتی را انجام داد

عملکرد ضعیف عابدزاده، گلزنی جهانبخش
گروه ورزشی/ مسابقات فوتبال شنبه شب و یکشنبه در اروپا پیگیری شد و 
لژیونرهای فوتبال ایران برای تیم های خود به میدان رفتند. از هفته بیست 
و یکــم رقابت هــای لیگ فوتبــال پرتغــال، ماریتیمو با حضــور علی علیپور 
میزبان اســتوریل بود و این بازی با تســاوی بدون گل به پایان رسید. در این 
بازی علیپور در ترکیب ثابت تیمش حضور داشت و در دقیقه 81 تعویض 
شــد. اســتوریل از دقیقه 68 با اخراج یکی از بازیکنان خود 10 نفره شده بود 
اما در نهایت ماریتیمو نتوانست از این فرصت استفاده کند. ماریتیمو با این 
تســاوی با 25 امتیــاز در رده هفتم قرار گرفت. همچنیــن تیم پونفرادینا در 
هفته بیســت  و ششم مســابقات لیگ دسته دوم اسپانیا )لالیگای 2( مقابل 
خیرونــا صف آرایی کرد و با 3 گل شکســت خورد. امیــر عابدزاده دروازه بان 
تیــم ملی کشــورمان در این بــازی 90 دقیقه برای پونفرادینــا بازی کرد ولی 

شکســت  مانــع  نتوانســت 
همیــن  در  شــود.  تیمــش 
راستا ســایت »سوفا اسکور« 
بــه ارزیابــی فنــی بازیکنــان 
دیــدار  ایــن  در  پونفرادینــا 
پرداخــت. عابــدزاده در این 
ارزیابی با کســب امتیاز 5.5 
ضعیف تریــن  عنــوان  بــه 
بازیکن زمین شــناخته شد. 
عابــدزاده  در این بازی ملی 

3 گل دریافــت کــرده بود، تنها 3 ســیو موفق داشــت. همچنیــن 72 درصد 
پاس هــای بلندش به مقصد رســیده اســت. عابدزاده در این بــازی 36 بار 
لمس توپ داشته است. با نگاه به آمار دیگر بازیکنان، دروازه بان تیم ملی 
ایــران در ایــن بــازی نمایش ضعیفی داشــت بــه همین خاطــر پایین ترین 
امتیــاز را گرفت. پونفرادینا با این شکســت به رده ششــم جدول مســابقات 
دســته دوم اســپانیا ســقوط کرد. اما در ادامه هفته ســی ام رقابت های لیگ 
دســته اول انگلیس، هال ســیتی میزبان پرســتون بود و با یک گل شکســت 
خــورد. تک گل ایــن بازی را آرچر در دقیقه 51 به ثمر رســاند. در این دیدار 
اللهیــار صیادمنــش روی نیمکــت تیمــش حضــور داشــت و از دقیقــه 84 
وارد میــدان شــد تا اولیــن حضور خود را بــرای این تیم در لیگ دســته اول 
انگلیــس انجــام دهد. هال ســیتی با 32 امتیــاز در رده نوزدهــم جدول 24 
تیمی لیگ دســته اول انگلیس قرار دارد. توئیتر رســمی باشگاه هال سیتی 
بــا انتشــار تصویــری از صیادمنش و فــورس دو بازیکن جدیدش نوشــت:» 
اولین حضور مارکوس فورس و اللهیار صیادمنش در بازی مقابل پرستون. 
خیلی خوب اســت که این دو بازیکن جوان و آینده دار در کنار هم هستند.« 
همچنیــن از هفته بیســت ویکم رقابت های لیگ فوتبال هلنــد )اوردویژه(، 
فاینورد با حضور علیرضا جهانبخش میزبان اسپارتا روتردام بود و با 4 گل 
بــه پیروزی  رســید. فاینورد با ایــن برد که جهانبخــش گل دوم تیمش را به 
ثمر رســاند، 45 امتیازی شــد و به رده سوم صعود کرد. در هفته چهاردهم 
رقابت های لیگ امارات هم، شــباب الاهلی، الامارات را 2-1 شکســت داد. 
در ایــن دیــدار احمــد نوراللهی 90 دقیقــه در ترکیب شــباب الاهلی حضور 
داشــت و دقیقــه 45 کارت زرد گرفــت. مهدی قایدی هــم از دقیقه 81 وارد 
میدان شــد و حضور تقریباً 9 دقیقه ای در این بازی داشت. شباب الاهلی با 

این برد 26 امتیازی شد و در رده سوم قرار دارد.
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پزشــک تیم فوتبال پرســپولیس عصر دیروز اعلام کرد که 
احســان پهلــوان به دلیــل ابتلا به کرونــا در قرنطینــه خانگی 
قــرار دارد. علیرضــا حقیقــت گفــت: »با توجه بــه توصیه ها و 
هشدارهای پزشکی که به تیم داده شده است تا کوچک ترین 
علایم شــبیه به ســرماخوردگی و آلرژی را هــم اطلاع بدهند؛ 
احســان پهلــوان دو روز پیش در تماســی از منــزل اعلام کرد، 

علائــم مشــکوکی دارد. بلافاصله بــرای اعزام جهت تســت، 
هماهنگــی به عمل آمــد و طبعاً بازیکــن در قرنطینه خانگی 
قــرار گرفــت و از حضور در محل تمرین منع شــد. جواب این 
تســت مثبت بود و به این ترتیب قرنطینه خانگی ادامه دارد. 
همچنیــن نظــارت و مراقبت هــای پزشــکی طبــق پروتکل در 

حال انجام است.«

تست کرونای احسان پهلوان مثبت شد
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حامد جیــرودی/  بالاخره و پــس از مدت ها انتظار، 
میــان  دیــداری  می شــود.  برگــزار  ســوپرجام  بــازی 
پرســپولیس قهرمــان لیــگ بیســتم و فــولاد قهرمــان 
فصــل گذشــته جــام حذفی کــه قرار اســت از ســاعت 
17:15 امروز، بازی ســوپرجام فصــل 1400-1399 را در 
ورزشــگاه شهید ســردار ســلیمانی ســیرجان برابر هم 
برگــزار کنند؛مســابقه ای که قضــاوت آن را محمدرضا 
اکبریان به همراه کمک هایش جلیل شعرانی و سعید 
علــی نژادیــان، برعهــده خواهنــد داشــت. داورانی که 
اعــلام شــده در پایــان این مســابقه از دنیــای قضاوت 
خداحافظــی می کننــد. البتــه اکبریان 43 ســاله اســت 
ولــی تصمیــم گرفتــه داوری را زودتر کنار بگــذارد و به 
همراه کمک هایش می خواهنــد در این بازی خاص با 
دنیای ســوت و پرچم خداحافظی کننــد. تکلیف بازی 
ســوپرجام در حالــی امــروز مشــخص می شــود که این 
بازی قرار بود قبل از شروع فصل جاری برگزار شود اما 
به دلیل مخالفت دراگان اســکوچیچ که بازی های تیم 
ملی را پیش رو داشــت، بــه تعویق افتاد امــا حالا قرار 
است قهرمان آن مشخص شود. دوئلی بین سرخ های 
تهران و اهواز که این مسابقه سومین تقابل آنها در این 
فصل است. پرسپولیس و فولاد، 30 مهر و در هفته اول 
لیگ بیست و یکم در اهواز مقابل هم به میدان رفتند 
که در آن مســابقه شــاگردان یحیی گل محمدی موفق 
شدند 3-1 تیم تحت هدایت عبدالله ویسی را شکست 
دهند. این 2 تیم، دوم بهمن و در هفته شانزدهم لیگ 
برتر در ورزشــگاه آزادی بازی کردند که  در آن مســابقه 
جــواد نکونــام هدایــت فولادی هــا را برعهــده داشــت 
ولــی آن دیــدار هم 1-0 به ســود سرخپوشــان پایتخت 
بــه پایــان رســید. اما حــالا دو تیــم در شــرایطی پس از 
16 روز دوبــاره برابــر هم قرار می گیرند کــه این بار پای 
یک جام در میان اســت و برنده آن می تواند یک جام 
را بــه تــالار افتخاراتش اضافه کند. پرســپولیس در این 
سال ها و در امتداد 5 قهرمانی پیاپی اش در لیگ برتر، 

توانســته 4 بار متوالی قهرمانی ســوپرجام را هم کسب 
کنــد و می خواهد این بار هم جــام را به خانه ببرد ولی 
فولادی هــا هــم امیدوارنــد دومیــن جام پیاپی شــان را 
بالای سر ببرند و با روحیه برای حضور در ادامه لیگ و 
لیگ قهرمانان آسیا آماده شود. نکته ای که درخصوص 
این دیــدار وجود دارد، این اســت که گل محمدی بعد 
از پیروزی در بازی قبل برابر فولاد از ســمتش اســتعفا 
داد ولــی پــس از چند روز تصمیم به بازگشــت گرفت. 
این در حالی اســت که خواسته هایش به صورت کامل 
اجرا نشد و در این مدت تنها 15 درصد به بازیکنان این 
تیم پرداخت شده، یک زمین تهیه شده و پرسپولیس 
فقــط احمــد گوهــری دروازه بــان صنعــت نفــت را به 
خدمت گرفته اســت. اما فولاد دســت بــه تقویت خود 
زده و علیرضــا کوشــکی، شــهاب گــردان و محمدرضا 
خلعتبری و همچنین آرش رضاوند و عارف آقاسی را 
از استقلال به خدمت گرفته است. ضمن اینکه صالح 
حردانی بازیکن ملی پوش فولاد از این تیم جدا شده و 
به استقلال رفته است. در ضمن مهدی هاشمی نسب 
مربی فصل گذشــته فولاد که با جدایی جواد نکونام از 
این تیم در پایان فصل گذشته جدا شده بود مجدداً به 
کادرفنی سرخپوشــان اهوازی بازگشت. پرسپولیس در 
این بازی، میلاد ســرلک و ســیامک نعمتی را به دلیل 
مصدومیــت در اختیار ندارد و بایــد دید یحیی چگونه 
ترکیبش را در غیاب آنها می چیند؟ بخصوص در نبود 
سرلک که در این فصل در تمام بازی های پرسپولیس 
فیکس بازی کرده بود و باید دید محمد شــریفی جای 
او را می گیــرد یــا رضــا اســدی در میانــه میــدان بــازی 
می کنــد. البته این تیم ســتاره های دیگری مانند وحید 
امیــری و مهدی ترابــی را هم دارد کــه گل محمدی در 
کنار مهدی عبدی به آنها امید دارد. در ســمت مقابل 
هم لوســیانو پریرا و آیاندا پاتوسی ستاره های خارجی و 
خطرناک فولاد محســوب می شــوند و در این شــرایط، 

باید دید چه تیمی جام قهرمانی را بالای سر می برد.

آدرینا ورشینگر/ رویارویی یحیی گل محمدی و جواد نکونام در بازی سوپرجام، بیشتر 
از آن که تقابل ســرمربیان پرســپولیس و فولاد باشــد، محل تلاقی 2 دوســت 20 ساله و 
همبازی قدیمی در تیم ملی است که خاطرات زیادی کنار هم دارند؛ هر چند که یحیی 
متولد 28 اسفند 13۴9 و از جواد که متولد ۵ آذر 13۵9 است، حدود 10 سال بزرگتر است. 
اولین خاطره مشترک گل محمدی و نکونام، به قهرمانی بازی های آسیایی 2002 بوسان 
به همراه تیم امید ایران بر می گردد. مسابقاتی که نکو به عنوان یکی از بازیکنان زیر 23 
سال و گل محمدی هم به عنوان یکی از 3 سهمیه بزرگسال در آن حضور داشتند و وقتی 
هم پدر علی دایی به رحمت خدا رفت و او بوسان را ترک کرد، برانکو ایوانکوویچ بازوبند 
کاپیتانــی آن تیم را به یحیی ســپرد و تیمش در نهایت به قهرمانی و مدال طلا دســت 
یافــت. از آن موقــع به بعد یحیی و جواد 2 شــاگرد ثابت پروفســور در تیم ملی بودند تا 
جــام جهانــی 2006 آلمان. رقابت هایی که در آن گل محمدی دروازه مکزیک را باز کرد 
و در بــازی بــا پرتغال هم کاپیتان تیم ملی بود. اما پس از جام جهانی و ســال 1387 که 
گل محمدی از فوتبال خداحافظی کرد، مسیر او و نکونام از هم جدا شد. یحیی کم کم 
کار مربیگری را در پیش گرفت ولی جواد به اوساسونا رفت تا فوتبالش را در لالیگا دنبال 
کند. جالب اینکه نکونام در سال های بعد کاپیتان تیم ملی هم شد و توانست مانند گل 

محمدی در جام جهانی 2014 برزیل، بازوبند کاپیتانی را به بازویش ببندد.
نکونام از سال 1396 مربیگری را با هدایت خونه به خونه بابل آغاز کرد و در نیم فصل 

دوم همــان فصل به نســاجی رفــت و با این تیم بــه لیگ برتر 
صعــود کــرد. او در نیم فصل اول لیــگ هجدهم که هدایت 
نســاجی را برعهــده داشــت، در هفتــه یازدهم بــا پدیده در 

مشهد دیدار کرد که گل محمدی سرمربی آن بود. دیداری 
کــه 3-0 بــه ســود پدیــده بــه پایان رســید تــا اولین 

تقابل این دو مربــی را یحیی ببرد. در لیگ 
نوزدهم، گل محمدی در نیم فصل اول 

روی نیمکت پدیده بود که نکونام در 
قامت سرمربی فولاد رو به روی او 

قرار گرفت و پدیده را در مشهد 
1-0 شکســت داد تــا انتقــام 

گرفتــه  را  قبلــی  شکســت 
گل محمــدی  امــا  باشــد 
کــه  دوم  فصــل  نیــم  در 
سرمربی پرسپولیس شده 
بــود، بازهم تیــم نکونام را 
1-0 شکســت داد. در لیگ 

بیستم، پرسپولیس در بازی رفت فولاد را 2-1 برد و بازی برگشت هم بدون گل مساوی 
شــد. در این فصل هم و با بازگشــت نکو به اهواز، او در دیدار برگشت مقابل پرسپولیس 
قــرار گرفت و 1-0 بازی را به شــاگردان یحیی واگذار کرد. بنابراین، گل محمدی و نکونام 
تاکنون 6 بار در لیگ برتر مقابل هم قرار گرفته اند که حاصل آن 4 برد و یک مساوی برای 

سرمربی پرسپولیس بوده و نکونام هم تنها یک بار به پیروزی رسیده است.
گفتنی است گل محمدی در 17 مصافی که با تیم های مختلف مقابل فولاد برگزار 
کــرده، صاحــب 9 برد، ۶ تســاوی و 2 شکســت شــده. نکونام هــم در اولین مصافش با 
پرســپولیس به عنوان ســرمربی، مقابل برانکو قرار گرفت که نســاجی 2-1 بازنده شــد. 
او در لیــگ نوزدهم هم به پرســپولیس تحت هدایت گابریل کالــدرون 1-0 باخت و در 
کل 5 باخت و یک مساوی را برابر پرسپولیس تجربه کرده و بردی نداشته اشت. او 17 
مرداد سال جاری به همراه فولاد، استقلال را در فینال جام حذفی شکست داد و اولین 
قهرمانی دوران مربیگری اش را به دست آورد و حالا امیدوار است 183 روز بعد، جام 
دیگری در کارنامه مربیگری اش ثبت کند. در مقابل، گل محمدی که 2 قهرمانی لیگ 
برتر و یک قهرمانی سوپرجام 1399 را با پرسپولیس به دست آورده، این فرصت را دارد 
تا با غلبه بر فولاد، چهارمین جام خود با پرســپولیس را بالای 
ســر ببرد و همچنین به آخرین رکورد علی پروین برســد. 
پروین فارغ از دوره چند ماهه بازگشــت به ســرمربی در 
ســال 138۴، در آخریــن دوره پرافتخــار مربیگــری اش 
روی نیمکــت سرخپوشــان، 2 قهرمانی لیــگ آزادگان، 
یــک لیــگ برتر و یک جــام حذفی به دســت آورد تا با 4 
قهرمانــی کارش را به اتمام برســاند. البته پروین 
بین ســال های 13۶0 تا 1372 موفق شــده 
بــود 11 جــام بــا پرســپولیس بیــاورد. 
ضمن اینکه برانکو با 7 قهرمانی 
)3 لیــگ، 3 ســوپرجام و یــک 
جــام حذفــی( پرافتخارتریــن 
ســرمربی خارجی تاریخ این 
باشگاه اســت. گفتنی است 
در صورتی که پرســپولیس 
قهرمان ســوپرجام شود، 
یازدهمیــن  می توانــد 
قهرمانــی پرســپولیس 
را  اخیــر  ســال    5 در 

جشن بگیرد.

 گل محمدی: سوپرجام 
چکیده ای از لیگ و جام حذفی است

سرمربی پرسپولیس در نشست خبری پیش از بازی امروز مقابل 
فولاد گفت: »ســوپرجام فقط یک بازی امــا چکیده ای از لیگ و جام 
حذفی اســت. ســوپرجام یکــی از جام هــای مهم اســت و امیدواریم 
مقابــل تیم خوب فولاد بازی خوبی انجام بدهیم. ما هم با توجه به 
اتفاقاتی که افتاد و مشــکلاتی که داشــتیم، کار را شــروع کردیم. باید 
از هواداران هم که در این مدت مرا مورد حمایت و لطف خودشــان 
قــرار داده و شــرمنده ام کردنــد، تشــکر کنــم. ان شــاءالله بتوانیــم از 

شرمندگی شان دربیاییم و روزهای خوبی برای آنها رقم بزنیم.« 
یحیــی گل محمدی دربــاره اینکه کدام یک از 3 شــرطی که برای 
بازگشــت به پرســپولیس عنوان کرده بود، محقق شــده؟ پاسخ داد: 
»از شــرایطی کــه من اعلام کــردم تقریباً فقط قــرارداد زمین تمرین 
را بســتند که آن را هم هنوز تحویل نگرفتیم. لیســت 13-12 نفره  به 
باشــگاه دادم و اگر دو بازیکن را هم می گرفتند راضی بودم اما حتی 
دربــاره یــک بازیکن هم مذاکــرات 10 درصدی انجام نشــده اســت. 
بعید است بتوانیم یک نفر را هم از این لیست بگیریم. شرایط مالی 
باشــگاه خیلی خراب اســت. برای جذب هر بازیکن باید پول داشــته 

باشیم اما متأسفانه پولی در باشگاه نیست.«

نکونام: امیدوارم داوری سوپرجام عادلانه  باشد
ســرمربی فولاد در نشســت خبــری پیــش از دیدار با پرســپولیس 
گفت: »باعث افتخار ماســت که در سوپرجام هستیم، تنها تیمی در 
ایران هســتیم که امســال در هر 4 جام حضور داشــتیم. بازی سخت 
و ســنگینی مقابل پرســپولیس داریم، در واقع یک بازی اســت و یک 
جــام. تیم ما بایــد از کمترین فرصت ها اســتفاده کند. متأســفانه در 
ایران به تیم های بزرگ نگاه متفاوت وجود دارد اما امیدوارم داوری 

این دیدار عادلانه  باشد.« 
جــواد نکونــام در خصوص جــذب نفــرات جدید بــرای تیمش و 
اینکــه آیــا از آنهــا در بازی امــروز اســتفاده می کند؟ عنوان کــرد: »به 
دلیــل محرومیــت 2 پنجره نقــل و انتقالاتی بازیکــن نگرفتیم و بعد 
از 2 ســال توانســتیم یــار بگیریــم. نفراتی که جذب کردیــم همگی با 
کیفیــت هســتند. مــا بهتریــن بازیکنان را داریــم و در کنــار نفراتی که 
جدید اضافه شــده اند امیدوارم بهترین اســتفاده را از آنها ببریم. در 
مورد اســتفاده از بازیکنان جدید هم باید بگویم از این نفرات قطعاً 
استفاده می کنم چون آنها جذب شدند که برای تیم ما بازی کنند.«

واکنش تند 2 عضو هیأت رئیسه به اظهارات مشاور عزیزی خادم

جنگ در فدراسیون فوتبال بالا گرفت
سراجی: عدم شفافیت در فدراسیون فوتبال از حوزه مالی به مسائل حقوقی کشیده شده است

پرسپولیس و فولاد برای سومین بار در فصل جاری، این بار در سوپرجام به هم رسیدند

نقش جام در سیرجان

نگاهی به تقابل های گل محمدی و نکونام که دوستی 20 ساله دارند

دوئل کاپیتان های ایران در جام جهانی
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گروه ورزشی/ جرارد پیکه ستاره بارسلونا که بعد 
از جــام جهانــی 2018 از فوتبــال ملــی خداحافظــی 
کرده بود، حالا قصد دارد دوباره به تیم ملی اسپانیا 
برگردد تا شــانس خود را برای بازی در جام جهانی 
2022 قطــر امتحــان کند. این مدافع بــه تازگی 35 
ساله شده است و البته بهترین فصل فوتبالی خود 
را تجربــه نمی کنــد، بــا این وجود همچنــان یکی از 
بهترین مدافعان میانی در فوتبال اســپانیا اســت، 
پســتی کــه در آن لوئیس انریکه ســرمربی اســپانیا 
گزینه هــای زیــادی را در اختیــار نــدارد. آیمریــک 
لاپورته که می توانست در تیم ملی فرانسه نیز بازی 
کنــد قبــل از رقابت های جــام ملت هــای اروپا 2020 

ترجیح داد اسپانیا را به عنوان تیم ملی خود انتخاب 
کند و خیلی سریع هم جای خود را در ترکیب اصلی 
لاروخــا پیدا کرد. ایــن مدافع منچسترســیتی در تیم 
ملــی معمــولًا در کنر اریک گارســیا، اینیگو مارتینس 
و گائو تورس طی یک ســال گذشته قرار گرفته است. 
اما زوج لاپورته و پیکه می تواند قابل اطمینان ترین و 
محکم تریــن گزینه را در قلــب خط دفاعی در اختیار 

لوئیس انریکه قرار دهد.
شــایعات در مــورد بازگشــت پیکــه بــه تیــم ملی 
توســط خود ایــن بازیکن کلید خورد چــرا که او هفته 
اینفلوئنســرهای  از  یکــی  بــا  گفت وگــو  در  گذشــته 
معــروف اســپانیا در مــورد پوشــیدن دوبــاره پیراهن 

تیــم ملی این طور گفت: »در مورد آن فکر نکرده ام. 
قطعــاً از تیــم ملــی خداحافظــی کــرده ام امــا مــن 
آدمــی هســتم کــه ممکن اســت یــک روز بــه خودم 
بگویــم مــن نمی خواهــم درهــا را به روی خــودم به 
طــور کامل ببنــدم. می توانم بگویم کــه 99 درصد به 
تیــم ملــی برنمی گردم امــا هیچ وقــت نمی خواهم 
بگویم کــه 100 درصد این طور اســت.« این صحبت 
پیکــه احتمال بازگشــت به او تیم ملی را بیشــتر کرد 
و روزنامه اســپانیایی مارکا حالا گزارش داده که پیکه 
بابــت این حرف هــا منظوری داشــته اســت و از قبل 
برای بیان آنها برنامه ریزی کرده اســت. هنوز چیزی 
مشــخص نیســت امــا قطعاً احتمــال برگشــتن او به 

فوتبــال بیش از یک درصدی اســت کــه در مصاحبه 
خــود بــه آن پرداخته اســت. ســال های آخــر حضور 
پیکــه در تیم ملی اســپانیا با شــرایطی پیچیده برای 
این بازیکن همراه بود. او در هر بازی خانگی توســط 
هــواداران کــه اکثــراً طرفدار رئــال مادریــد بودند، هو 
می شــد اما خــودش می گفت کــه از آن همه توجهی 
که به او می شــده لذت می برده و اینکه وقتی صدای 
بــازی  ســوت های اعتراضــی را می شــنیده بهتریــن 
خود را برای تیم ملی اســپانیا انجام می داده اســت. 
بــا توجه بــه اتفاقات گذشــته، اصلًا بعید نیســت که 
بازگشــت دوباره او به تیم ملــی با واکنش های منفی 

زیادی همراه شود.

رقابت در صدر جدول سری آ پرهیجان تر شد

بازگشت دراماتیک میلان در دربی دلامادونینا
گــروه ورزشــی/ میــلان در یکــی از بهتریــن  دربی هــای ســال های اخیر 
شــهر میلان که به  دربی دلامادونینا معروف اســت توانســت با بازگشتی 
بــزرگ مقابــل اینتــر به پیروزی برســد. روســونری شکســت  1-0 را به برد 
2-1 تبدیل کند تا در صدر جدول رقابت بســیار نزدیکی با تیم همشــهری 
خود برای کسب قهرمانی داشته باشد. در حالی که اینتر خیلی راحت به 
صــدر جدول تکیه زده بود، میلان می دانســت که بــرای ماندن در کورس 
قهرمانــی باید این بازی را ببرد تا امیدهایش برای کســب مقام قهرمانی 
زنــده بماند. درســت زمانی که تصور می شــد بــازی به ســود اینتر خاتمه 
می یابد، روســونری به بازگشــت برگشــت و با زدن دو گل سریع در عرض 
ســه دقیقــه، نوار هشــت بــازی بدون شکســت متوالــی رقیب همشــهری 
را قطــع کــرد. دربــی دلامادونینا اما نکاتی هم داشــت.در ابتــدای فصل، 
خیلی هــا درباره درســت بــودن تصمیم میلان بــرای نگه داشــتن ژیرو با 
توجــه به نزدیک شــدن ایــن مهاجم فرانســوی بــه روزهای پایــان دوران 
بازی اش، تردید داشــتند. با وجود شــروعی آهســته به عنوان یک بازیکن 
روســونری، مهاجم فرانســوی ارزش خودش را در دربی نشــان داد وقتی 
کــه با دو گلش در عرض 3 دقیقه بازگشــتی بــه یادماندنی و دراماتیک را 
بــرای اهالی نیمه قرمز شــهر میلان رقم زد. با ایــن دو گل میلان دربی را 
بــرد تــا فاصله اش را با اینتر صدرنشــین به یک امتیاز کاهــش دهد، البته 
بــا یک بازی بیشــتر. با اینکه جوزپــه ماروتا، مدیر اجرایــی اینتر ادعا کرده 
اســت که تمدید قرارداد با مارسلو بروزیوویچ برای او و باشگاه در اولویت 
قــرار دارد، نمایــش ایــن  هافبک کــروات مقابل میلان نشــان داد؛ که چرا 
هواداران نگران تعلل باشــگاه بــرای تمدید قرارداد این بازیکن هســتند. 
بروزوویچ بدون شــک بهترین بازیکن میــدان بود چون او بر میانه میدان 
کاملًا مســلط و کیفیت پاس های بلندش هم تماشــایی بــود. این بازیکن 
28 ســاله فرمانــده خط میانــی تیم اینزاگی اســت و اینتــر از قابلیت های 
تهاجمــی و تدافعی اش بســیار بهره می بــرد. بنابراین اینتــر باید به روند 
مذاکــرات خود برای تمدید قرارداد بروزوویچ ســرعت ببخشــد و نگذارد 

چنین جواهر ارزشمندی در پایان فصل به عنوان بازیکن آزاد جدا شود.
اگرچه میلان در نیمه دوم به میزان چشــمگیری پیشــرفت کرد، بســیار 
راحت تــر از نیمــه اول تملــک تــوپ داشــت و در یک ســوم دفاعی حریف 
خلاقانه تــر جولان می داد اما اینتر همچنان از نظر دفاعی عالی کار می کرد 
تا روســونری را از دروازه  اش دور نگه دارد. با این حال اینزاگی احســاس کرد 
که شــاید با انجام یکســری تغییرات تاکتیکی در فاصله 20 دقیقه مانده به 

پایان مســابقه اوضاع بهتر می شــود و بــه همین دلیل 
هــم او فدریکو دی مارکو، آرتورو ویدال و الکســیس 
ســانچس را بــه میــدان فرســتاد و ایوان پریشــیچ، 
لائوتائور مارتینــس و  هاکان چالهانوغلــو را بیرون 

آورد.از بخت بد اینتر، تلاش مربی ایتالیایی 
نه تنها اوضاع را بهتر نکرد بلکه تعادل 

و توازن بازی این 
برهــم  را  تیــم 
زمینه ســاز  و  زد 

آن  مشــهود  افــت 
شد.

مشکات الزهرا؛ چشم انتظار ویزای برزیل
مشــکات الزهــرا صفی دختر تاریخ ســاز تنیس ایران، بــرای حضور در 
مسابقات بین المللی سطح یک جوانان چشم به راه صدور ویزای برزیل 
اســت.این رقابت ها از 25 بهمن ماه به میزبانی برزیل شــروع می شــود و 
مشکات الزهرا که با رنکینگ 74 و حضور درخشان در گرند اسلم استرالیا 
تاریــخ تنیس ایــران را از نو نوشــت، هفته آینده در مســابقات بین المللی 
ســطح یک جوانان شــرکت می کند تا با تنیســورهای جــوان مطرح جهان 
در جدول اصلی رقابت کند. دختر تنیسور ایران که حالا رتبه 78 رنکینگ 
جوانــان جهان را دارد، فعلًا در انتظار ویزای برزیل اســت: »منتظر ویزای 
برزیل هستم تا زودتر به این کشور سفر کنم و با آب و هوا و اختلاف ساعت 
در این کشــور هماهنگ شــوم. امیدوارم هرچه ســریع تر ویــزای من صادر 
شود.«مشــکات الزهــرا می داند در برزیــل کار راحتی نــدارد: »رقابت های 
بین المللی، رقابت های گرید A و بالاترین سطح مسابقات جهان است و 
مثل گرند اســلم با حضور 100 تنیســور برتر رنکینگ جهانی جدول خیلی 
ســختی دارد. مــن هم رقابت دشــواری بــا تنیســورها دارم.«او می خواهد 
در برزیــل بــرای گرند اســلم فرانســه امتیاز بگیــرد: »مســابقات جوانان از 
مهم ترین مســابقاتی اســت کــه می توانــم در آن امتیاز بگیرم تــا در گرند 

اســلم فرانســه در جدول شــرایط بهتری داشــته 
باشــم. البتــه کار راحتــی نیســت، با اینکــه هنوز 
نمی دانم چه تنیسورهایی می آیند اما مشخص 

امریکایــی،  مطــرح  تنیســورهای  کــه  اســت 
مســابقات  ایــن  در  کانادایــی  و  اروپایــی 

نتیجــه اش  ایرانــی  تنیســور  حاضرنــد.« 
در ایــن رقابت هــا را غیرقابل پیش بینی 
می دانــد: »نتیجه ام در برزیــل غیرقابل 

جــدول  و  اســت  پیش بینــی 
طــوری نیســت کــه بگویــم 
چــه نتیجه ای می گیرم. اما 
همــه تلاشــم را می کنــم تا 

بهترین نتیجه را بگیرم.«

تعویق 8 روزه والیبال بازی های آسیایی با نفوذ داورزنی
ایــران،  فدراســیون  رئیــس  پیشــنهاد  بــا  آســیا  والیبــال  کنفدراســیون 
رقابت هــای والیبــال بازی هــای آســیایی 2022 را بــا تعویق 8 روزه شــروع 
می کند.طبــق برنامــه قرار بــود رقابت های والیبــال بازی های آســیایی 19 
شــهریورماه شــروع شــود اما این مســابقات با دو روز آخر قهرمانی جهان 
روســیه تداخــل داشــت. محمدرضــا داورزنی رئیــس فدراســیون ایران در 
آخریــن جلســه کنفدراســیون والیبال آســیا)AVC( پیشــنهاد تغییر تاریخ 
شــروع ایــن رقابت هــا را داد که بــا پیگیری کنفدراســیون این افتــاق افتاد. 
بــا ایــن حســاب تیم هــای والیبــال آســیایی حاضــر در هانگژو به جــای 19 
شــهریورماه، بــا تعویــق 8 روزه از 26 شــهریور به مصاف هــم می روند. در 
واقع اعمال نفوذ داورزنی به داد تیم های آســیایی ایران، کره و قطر که در 

مسابقات قهرمانی جهان حضور دارند، رسید.

ایرج حصیبی، کارشناس دوومیدانی درگذشت
ایرج حصیبی پیشکســوت و کارشــناس دوومیدانی درگذشــت. 
او در گذشــته مســئول انجمــن دوومیدانی مدارس کشــور بود و 
سال ها  مســئول کمیته مسابقات دوومیدانی را برعهده داشت 
ودرمسابقات برون مرزی سرپرستی تیم ملی را برعهده داشت. 
او سال ها تنها کارشــناس و گزارشگر دوومیدانی در صدا وسیما 
بود.ایرج حصیبی در ســن 81 ســالگی به دلیل کهولت ســن در 
رامســر درگذشــت. گروه ورزشــی روزنامــه ایران درگذشــت این 

پیشکسوت دوومیدانی را به خانواده ایشان و جامعه ورزش تسلیت می گوید.
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پیکه دوباره به تیم ملی برمی گردد

گروه ورزشی/در بازی مهم این هفته 
بوندس لیگا، بایرن مونیخ با نتیجه 2-3 
مقابــل لایپزیــگ برنــده شــد. لایپزیگ 
در ایــن بــازی دو بــار از بایــرن مونیــخ 
عقــب افتاد و هر دو بار بازی را مســاوی 
کــرد. آن ها بــر این باور بودنــد که دفعه 
ســومی هم در کار خواهــد بود. لایپزیگ 
حملــه می کــرد و بنجامیــن هنریکــس 
کاری کــرد کــه دایو اوپامکانــو، هم تیمی 
ســابقش اشــتباه کند. هنریکس ســپس 
تــوپ را بــرای امیــل فورســبرگ ارســال 
کــرد. ضربــه اول ایــن بازیکــن ســوئدی 
ضربــه  و  کــرد  دفــع  زولــه  نیــکلاس  را 
دوم او را مانوئــل نویــر گرفــت و کمــک 
کــرد کــه بایرن بــا بخت خوب بــا نتیجه 
3-2 پیــروز مســابقه شــود. چــرا بخــت 
خــوب؟ لایپزیگ در طول مســابقه پا به 
پــای بایــرن پیش آمــده بــود و دومنیکو 
تدســکو، مربــی جدید آنها توانســته بود 
تیمــش را از نظــر ســطح و کلاس بــازی 
همپای تیم یولیان ناگلزمن، همکلاسی 
ســابقش کند. ناگلزمن ســرمربی بایرن 
پــس از بــازی گفــت: »مســاوی نتیجــه 
منصفانــه ای می شــد. در ایــن بــازی هر 
دو تیــم فرصت داشــتند و ضدحملات 

خطرناکــی را از طرف هر دو تیم شــاهد 
بودیــم.« بی تردیــد اگــر این تیــم بایرن 
یــک ضعــف داشــته باشــد، این اســت 
کــه بســیار از بــالا پــرس می کنــد؛ اغلب 
10 بازیکــن آنهــا در نیمه زمیــن حریف 
حضــور دارند تــا فضاها را ببندنــد و اگر 
بازیکنــی ســرعت خوب داشــته باشــد، 
خطرنــاک  ضدحمــلات  در  می توانــد 
ظاهر شود. ناگلزمن گفت: »هر دو گلی 
کــه دریافت کردیم شــبیه به هم بودند؛ 
هر دو به شکلی مستقیم نصیب حریف 
شــدند کــه مــا مالکیت توپ را از دســت 
دادیــم.« اگــر دنــی اولمــو که نمایشــی 
درخشــان داشــت، در ضربات نهایی با 
دقــت بیشــتری عمــل می کــرد، اوضاع 
فــرق می کــرد. ناگلزمــن گفــت: »ما دو 
بــرای  ایــن  دیدیــم.  را  تهاجمــی  تیــم 
بوندس لیــگا بســیار بــاارزش اســت.« از 
نظــر ورزشــی، درســت اســت کــه بایرن 
مونیخ رقیب خوبی پیدا کرده است. اما 
هویت این رقیب مشکلات خود را دارد. 
در ایــن بــازی، پــلاکاردی بــه ورزشــگاه 
آورده شــده بود که رویش نوشــته شــده 
بود: »فوتبال جای ردبول نیســت.« این 
نشــان می دهد که این باشــگاه، حتی در 

ششــمین حضورش در بوندس لیگا و با 
وجود بازی های جذابش، هنوز از ســوی 
بســیاری از طرفداران فوتبــال در آلمان 
پذیرفتــه نشــده اســت. ایــن طرفــداران 
بیشــتر دیدارهای دو فصل گذشته را به 
دلیل ویــروس کرونا از تلویزیون تماشــا 
کرده انــد، و در این بازی هم تنها 10هزار 
را  ورزشــگاه  در  حضــور  حــق  تماشــاگر 
داشــتند، امــا فرهنــگ هــواداری آن هــا 
در  بویــژه  اســت،  برقــرار  همچنــان 
مونیخ.اگــر مــدل این باشــگاه در ســایر 
برقــرار  هــم  بوندس لیــگا  باشــگاه های 

بــود، یعنی قانــون 50+1 زیر پا گذاشــته 
بــود  ممکــن  آلمــان  فوتبــال  می شــد، 
فرهنــگ منحصر بــه فــرد طرفدارانش 
را از دســت بدهــد. امــا اینکــه آیــا ایــن 
فرهنــگ بــرای بوندس لیگا مهم اســت 
یا نه، مســأله ناگلزمن و تدســکو نیست. 
مرکــز آنهــا روی زمیــن اســت، جایی که 
تیم هایشــان ســبک مشــابهی از فوتبال 
را ارائــه می دهنــد. شــباهت دو تیــم در 
همین جــا بــه پایــان می رســد. خــارج از 
میــدان، بایــرن مونیخ و آربــی لایپزیگ 

یک دنیا با هم فاصله دارند.

آرژانتیــن در نیمــه نهایی رقابت های فوتســال امریکای جنوبــی )کوپا امه ریکا( 
در یــک دیــدار جذاب مقابل برزیل مدعی قهرمانــی در ضربات پنالتی به پیروزی 
رسید. این مسابقه یک رقابت هیجان انگیز بین دو تیم بزرگ قاره بود که نمایشی 

زیبا از فوتسال تاکتیکی و تکنیکی را ارائه کردند.
ایــن بازی با تســاوی 3-3 در وقت قانونی و اضافه به پایان رســید و کار دو تیم 
به ضربات پنالتی کشــیده شــد. لحظه برجسته بازی هم در  همین ضربات پنالتی 
رقــم خــورد، فــررو اولین ضربــه را برای برزیــل زد اما توســط نیکولاس ســارمینتو 
دروازه بــان آرژانتین مهار شــد. ســپس نوبت لوکاس بولو بود کــه ضربه بزند که در 
ایــن لحظه عجیب ترین صحنه بازی رقم خورد: رونکالیو دروازه بان برزیل توپ را 
با صورت مهار کرد اما مثل بوکســورهایی که ضربــه ناک اوت را دریافت می کنند، 
نقش بر زمین شد و همراه خود دروازه را نیز به زمین انداخت. مسئولان برگزاری 
مســابقه ســریع به ســمت او رفتند تا وضعیت این دروازه بان را چک کنند که البته 
خوشــبختانه مشــکلی بــرای او ایجاد نشــد. ســپس ســارمینتو دروازه بــان آرژانتین 
ضربــه پیتو و مارســنیو را مهار کرد تا در نهایت، آرژانتیــن با نتیجه 2-1 در ضربات 
پنالتی و در مجموع 5-4 برنده شــود. نیکولاس ســارمینتو، دروازه بان آرژانتین که 
تیمش را به فینال فوتســال کوپا امریکا رســانده بعد از پایان مســابقه گفت: »این 
یــک بازی معمولی نبود، نه برای ما نه برای آنها. بازی با برزیل همیشــه متفاوت 
از ســایر مســابقات اســت. «  آرژانتین و پاراگوئه به فینال رسیدند و برزیل و کلمبیا 

راهی دیدار رده بندی شدند.

صعود آرژانتین به فینال 
کوپا امه ریکا

 اوج هیجان 
در فوتسال 
امریکای جنوبی

لایپزیگ پر سروصدا حریف قهرمان نشد

بایرن همچنان بی رقیب در بوندس لیگا

مهری رنجبر/ پرتابگر نیزه ایران که در پارالمپیک توکیو 
درخشــید و نگاه هــا را بــه خود معطــوف کــرد، کاندیدای 
دریافــت جایــزه بهتریــن ورزشــکار زن ســال 2021 شــده 
اســت.  هاشــمیه متقیــان در پارالمپیــک توکیــو صاحــب 
مدال طلا شد و خیلی از این اتفاق خوشحال است، اما از 
خلف وعده مسئولان اســتان اهواز ناراضی است. متقیان 
به خبرنگار »ایران« گفت: »من از المپیک برگشتم، هیچ 
مراســم تجلیلــی برایم برگــزار نشــد.  20 میلیــون تومان 
شــهرداری اهــواز طبــق مصوبــه 94-93 بــه مــن داد، در 
حالی که باید این مصوبه ســال به ســال به روز شــود. من 
هم نمی خواســتم آن را قبول کنم که گفتند پاداش را 80 
میلیــون کرده انــد  ولی به مــن 20 میلیــون دادند و گفتند 
بقیه اش را اگر سال 1400  تصویب شود، می دهیم و سال 
هم رو به پایان اســت. اســتانداری هم هیچ تجلیلی از ما 
نکرد. با اینکه قول ماشــین و زمین به ما داده بودند، تنها 
120 میلیــون اداره کل ورزش و جوانــان داد، در حالی کــه 
بنی تمیم مدیرکل اســتان به ما قــول 250 میلیون را داده 
بود. آنها با این کار تنها شأن ورزشکار را پایین می آورند.«

پرتابگــر طلایــی پارالمپیــک توکیــو از مســئولان توقع 
توجــه بیشــتری دارد: »مســئولان کشــوری بــه قول شــان 

وفــا کردنــد امــا توقع من از مســئولان  اســتان، شــهردار و 
مدیــرکل اداره ورزش و جوانان این اســت که نگاه ویژه ای 
به ما داشــته باشــند، چرا که ورزشــکاران با حمایت شــما 
مــدال می گیرنــد و در دنیا می درخشــند. درواقع حمایت 
چراکــه  نمــی رود،  دوری  راه  ورزشــکاران   از  مســئولان 
آنهــا هم دل مــردم را شــاد می کنند.« متقیــان اصلًا فکر 
نمی کرد کاندیدای بهترین ورزشکار سال شود: »من اصلًا 
در خــواب هم نمی دیــدم که کاندیدای بهترین ورزشــکار 
ســال شــوم، چراکــه در پارالمپیک بانوان آســیا مــدال آور 
زیاد داشتیم، اما شاید به خاطر قهرمانی تاریخی ام که  با 
رکوردشــکنی بود، مرا انتخاب کردند.«او روزهای  ســخت 
و پراســترس پارالمپیــک توکیــو را هیــچ وقــت فرامــوش 
نمی کنــد: »اســترس کرونــا بیشــتر از فشــار تمرینــات و 
ســختی اش بود. از لحظه  ورود بــه دهکده بازی ها بطری 
آب نمک دســتم بود و غرغره می کــردم و بعضی مواقع 
حتــی آب نمک را می خــوردم تا حدی کــه بچه ها به من 
می گفتند نخور فشــارت بالا می رود. درواقع من روزهایی 
که باید تســت کرونا می دادم، اول صبــح بعد از نماز آب 
نمک قرقره می کردم و بعد تســت می دادم. روز مسابقه 
مــن زودتر از رقبایم پرتاب کــردم که رکوردم 24 متر و 50 

ســانتیمتر شــد، ولی نمی دانســتم طلایی ام. 
رقبــای  برزیلــی  و  لتوانــی  پرتابگــر  البتــه 

اصلــی من بودند کــه پرتابگــر لتوانیایی  
کمتــر از مــن انداخــت امــا برزیلــی بــا 

پرتاب هایــش به من خیلی اســترس 
داد. او بــا رکــورد 23 متر وخــرده ای 
پرتــاب اولــش، مــرا ترســاند که به 
28 متر برســد، پرتاب ســومش که  
24 مترو39 ســانتیمتر شد، من به 
حدی اســترس پیدا کــردم که تا به 
حال اســترس تجربه نکــرده بودم 

و فکر می کــردم که دیگر مدال نقره 
بــرای من اســت، به همیــن خاطر تا 

نتیجــه را اعــلام کنند پشــت ســرم تیر 
می کشید، اما پرتاب های بعدی اش هم 

23 متر وخرده ای شــد و به این ترتیب من 
با رکوردشکنی  50 ســانتیمتری طلایی شدم. 

این قهرمانی برایم بهترین و شــیرین ترین لحظه 
بود که همه ســختی ها، اســترس ها و فشــار عصبی که 

تحمل کرده بودم را شست و برد.«

صادقی، ملی پوش هندبال در گفت و گو با »ایران«:

فرناندز ما را غافلگیر کرد
افشــین صادقی ملی پوش بغل راســت تیم ملی 
هندبــال می گوید کــه خداحافظی فرناندز اســپانیایی 
همــه ملــی پوشــان را غافلگیــر کــرد. او بــه خبرنــگار 
»ایــران« گفــت: »برنامه این بــود که فرنانــدز با ما به 
ایــران برگردد، اما نمی دانم چــه اتفاقی افتاد که بعد 
از بازی رده بندی فرناندز با ما جلســه گذاشت و گفت 
من از دمام به اســپانیا می روم، از همه ما تشکر کرد و 
گفت شاید دیگر شما را نبینم. او با حرف هایش همه 
ما را غافلگیر کرد. صحبت هایش طوری بود که دیگر 
نمی خواهد با ما باشد، حتی من و چند تا از بچه های 
دیگــر با او صحبت کردیم اما جواب درســتی نداد. ما 
هــم دیگر اصــرار نکردیــم. در حالی که همــه بچه ها 
راضــی به ادامه کار با او تــا قهرمانی جهان بودند، اما 
به تصمیم او احترام می گذاریم.«ملی پوش هندبال 
خوشــحال اســت که بعداز 7 ســال، دوبــاره تیم ملی 
جهانی شــده: »خدا را شــکر ما جهانی شدیم. قبل از 
قهرمانی آســیا فشــار زیادی روی ما بــود، چرا که تیم 
ملی خیلی وقت بود جهانی نشده بود. آخرین سالی 
که جهانی شدیم 7 سال پیش در قطر بود. ما دو دوره 
قبل قهرمانی آسیا در کره و کویت دست ما به سهمیه 
جهانــی نرســید. امســال خــدا را شــکر هــم ســهمیه 
جهانــی گرفتیــم و هــم جزو 4 تیم اول آســیا شــدیم، 
البته برای سکوی آســیا هم تلاش کردیم اما قسمت 
نشــد.« او تهدید کویتی ها بعداز شکســت تیمشــان را 
ایــن طور توضیــح می دهــد: »آنها تهدیــد کردند، اما 

بیشــتر شــوخی بود، چرا که من با بیشــتر آنها دوست 
هســتم و همبازی. ما وقتی قبل از بــازی در حال گرم 
کردن بودیم بازیکنان کویتی با شوخی و خنده به من 
می گفتنــد اگــر بردید دیگــر به کویت نیــا، حتی بعداز 
بازی یکی، دو نفر از کادر تیم کویت هم به من گفتند 
دیگــر در کویت نبینیمت، البته بعد بــا خنده تبریک 
گفتند.«افشــین صادقی با اینکــه در لیگ کویت برای 
تیــم الفهیــل بازی می کنــد، اما با تیم ملــی به تهران 
برگشــت تا اســتراحت کند: »لیگ کویت برای 15-10 
روزی تعطیل اســت تا ملی پوشــانش ریکاوری کنند، 
من هم بــه خاطر همین به ایــران آمدم. لیگ کویت 
قبلًا که فیلم هایش را دیده بودم خیلی ســطح بالایی 
نداشــت، بــه جــز الکویت کــه بازیکنانــش ملی پوش 

بودند، بازیکنان بقیه تیم ها خیلی خوب نبودند.«

بعضی از مسئولان با پست های جهانی بدنبال منافع خود هستند

پانزوان: مرادی قهرمانی را از ایران گرفت
پریســا غفاری/ داوود باقری به عنوان نایب رئیس 
فدراسیون وزنه برداری تا انتخاب سرپرست و برگزاری 
مجمــع انتخاباتــی ریاســت فدراســیون زمام امــور را 
برعهده گرفت. در این مدت 50 روزی که وزنه برداری 
مســئولی نداشــت ایــن رشــته مــدال آور تحت فشــار 
شدیدی قرار گرفت و تمامی اردوها تعطیل بود. حالا 
همه امیدوارند امور این رشته روی روال بیفتد. مهدی 
پانزوان مربی اسبق تیم ملی وزنه برداری در گفت و گو 
بــا خبرنگار »ایران« با توجه به گذشــت نزدیک به 50 
روز از کنار گذاشــتن علی مرادی به علت بازنشستگی 
و عــدم تعییــن سرپرســت جدیــد اظهار داشــت: »به 
نظــرم حساســیت و ویژگــی ایــن رشــته ورزشــی برای 
مســئولان وزارت باعث شــده اســت که وزیر ورزش با 
دقت بسیاردر پی انتخاب فردی باشد که بتواند در این 
رشــته ورزشــی تحول ایجاد کند. امیــدوارم با انتخاب 
فرد مناســب و همــکاری بقیه، وزنه بــرداری به دوران 
پرافتخــار گذشــته خود بازگــردد و در میان رشــته های 
ورزشــی شــگفتی ســاز در رویداد هــای مهــم جهانی و 
بازی های المپیک شود.«او با اشاره به حضور قدرتمند 
ملی پوشان در بازی های المپیک 2000 سیدنی و 2012 
لندن می گوید: کســب دو مدال طلا در ســیدنی و پنج 
مــدال طلا، نقــره و برنــز در بازی های لنــدن در حالی 
به دســت آمد که ایران هیچ نماینده ای در فدراسیون 
کــه  می داننــد  به خوبــی  همــگان  نداشــت.  جهانــی 
وزنه برداری ایران همیشــه برای مســئولان فدراسیون 

جهانی حائز اهمیت بــوده و روابط و تعامل بجز یک 
دوره، دوره دوم ریاست مرادی با مسئولان فدراسیون 
جهانــی خــوب بــوده اســت.« مربی ســابق تیــم ملی 
همچنین بیان می کند: »در دوره مرادی به خاطر آنکه 
او در جبهــه مقابل تاماش آیان قرار گرفته بود، روابط 
مناسب نبود و شرایط را به گونه ای رقم زدند که بهداد 
ســلیمی در جوانــی مجبور بــه ترک دنیــای قهرمانی 
شــود و عنــوان قوی تریــن مــرد جهــان از ایــران گرفته 
شود.من معتقدم که وزنه برداران فوق سنگین ایران 
توان آن را دارند که یک بار دیگر عنوان قوی ترین مرد 
جهان را از لاشــا تالاخادزه گرجستانی باز پس بگیرند. 
بــه نظر من افــرادی که اکنون قصــد دارند نمایندگان 
کشورمان در انتخابات فدراسیون جهانی شوند تنها به 

منافع شخصی خود فکر می کنند.«

به دلیل قهرمانی تاریخی ام، کاندیدای بهترین ورزشکار سال شدم

متقیان: مسئولان برای پاداش بدقولی کردند

 جولان کرونا در اردوی
 تیم ملی بسکتبال

ارســلان کاظمی و ســجاد مشایخی 
بــه دلیل مثبت شــدن تســت کرونا در 
تمرینــات تیم ملی بســکتبال شــرکت 

نمی کنند.
 ایــن تیــم که خــود را برای شــرکت 
انتخابــی  رقابت هــای  دوم  پنجــره  در 
جــام جهانــی 2023 آمــاده می کند، از 
شنبه عصر تمرینات خود را آغاز کرده 

است. 
هــر چنــد در اخبار فدراســیون ابتدا 
اعــلام شــد کــه تمرینــات تیم ملــی با 
تســت منفــی بازیکنــان آغاز شــده اما 
دیــروز صبح مشــخص شــد که پاســخ 
ارســلان  و  مشــایخی  ســجاد  تســت 
بهبــودی  تــا  و  بــوده  مثبــت  کاظمــی 
کامل نمی توانند در اردو حاضر شوند. 
گفتنی است ملی پوشان در بازی رفت 
پنجــره دوم رقابت هــای انتخابی جام 
جهانی 2023 به ترتیب 5 و 8 اســفند 
به مصاف قزاقســتان و سوریه خواهند 

رفت.
البته شــیوع دوباره کرونا مسابقات 
بوکــس قهرمانــی کشــور، رقابت هــای 
لیگ نوجوانان دختر و پسر و لیگ برتر 
و دســته یــک پومســه مــردان و زنان را 

تا اطلاع ثانوی به تعویق انداخت. 
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مرضیه ربیعی

فضای خانه و باغش هوس بود

چه حاصل، خانه دور از دسترس بود
 

ای صاحــب فــال! بدان موعــد پایان اجــاره ات خیلی 
نزدیک اســت. از اجاره نشینی خسته شده ای و دوست  
داری آن خانه بزرگ و ویلایی  را که دیروز دیدی  بخری. 
اما باید بگویم زرشــک! آخر این چه خواب و رؤیایی اســت که در سر می پرورانی؟ 
کمــی واقع بیــن باش. با این پولی که دیگر بود و نبــودش فرقی ندارد، خرید خانه 

پیشکش؛ همین زیرزمین منفی دو که نشسته ای را نمی توانی دوباره تمدید کنی.
برعکس همه خوش خیالی هایت، در پایان سال چنان رسوایی به بار خواهد آمد 
که همه اهل محل متوجه می شوند. پس بهتر است همین یک ذره خنزر پنزری 
که  داری را در کارتن بگذاری تا وقتی خیلی زورکی به کوچه منتقل می شوند، کمتر 

ضایع باشد.
یک مورد هم برایت ســراغ دارم اکازیون! از آوارگی و بی جا ماندن هم نجات پیدا 
می کنی. نور کافی، آشپزخانه با گاز سه شعله و سرویس بهداشتی هم شاید داشته 
باشــد. دیوار و ســقف دارد، هم سفید و کرمی، هم فلزی و شیار دار است. خانه که 
نیســت، اما نامش کانکس اســت. راستی اگر فکر کردی که عاشق چشم و ابرویت 
شــده و این مورد هلو را معرفی کرده ام، باید بدانی که فکرت اشــتباه اســت! برای 
شغل دوم، املاک آنلاین راه اندازی کردم. از املاکی سر کوچه هم کمتر کمیسیون 
می گیــرم. پــس بیا قرارداد اجــاره را پیش خودم بنویس که من هم یک نانی ســر 

سفره ببرم. از فالگیری که پولی درنمی آید!

فال روز
Nikola Listes

برای شــما عشــق ســینمای عزیــز، قطعــاً این 
روزهــا، روزهای ویژه ای اســت. بلــه چهلمین 
دوره جشــنواره فیلم فجر شروع شده و حالا ما، 
اینجاییم تا با هم مرور کنیم چگونه باید سینما 

برویم:

 موقع دیدن فیلم احساســتان را بروز دهید. اگر فیلم کمدی بود، قهقهه 
بزنیــد. هرجــور کــه راحت هســتید بخندیــد؛ مثلًا اگــر از آن هایی هســتید 
از  می زننــد،  مشــت  خندیــدن  موقــع  کــه 
تماشاچیان برای مشت زدن بهشان استفاده 
کنید. اگر فیلم درام بود، زار بزنید. می توانید 
برای آرامش بیشــتر سرتان را روی شانه یکی 

از تماشاچیان بگذارید.
اگــر فیلــم ترســناک بــود، راحــت جیــغ 
بکشــید. برای این که کمتر بترسید خودتان 
را بچســبانید بــه بغل دســتی تان. اگــر هــم 
فیلــم موزیــکال بــود، دیگــر نشســتن جایز 
نیســت، باید بلند شــوید و حــرکات موزون 
انجــام دهیــد. حتمــاً دســت چنــد نفــر از 
تماشــاچیان را هم بگیرید و بیاورید وســط. 
شــاید اولش قبــول نکنند، ولی شــما اصرار 
کنیــد. اینهــا همان هایــی هســتند کــه در عروســی ها هم اولــش راضی 

نمی شوند ولی وقتی یخشان آب شود، دیگر کسی حریفشان نیست!
ســینما محل تخلیه هیجان اســت، اگر کســی به شــما گیر داد سعی کنید 

همان وسط فیلم با بحث کردن منطقی این حقیقت را به او بفهمانید.

دیوانه حافظ

سینما را به خاطر بسپار

افشار جابری و حافظ شیرازی

محدثه مطهری
عقب ماندگی دستمزد از نرخ تورم

کاش نرخ تورم به خودش مغرور شه، بره زیر یه درخت 
بخوابه، تا دستمزد آهسته و پیوسته ازش جلو بزنه!

قفل محکم گرانی بر بازار مسکن
خوبیش اینه که دزد دیگه نمی تونه بره تو! بدیش اینه که 

خودمونم نمی تونیم بریم تو...

شرکای روحانی طلبکار نشوند
شرکای روحانی: چشم.
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»بهنیمشباگرتآفتابمیباید«
معرفیبکنایدلبهدکتریخودرا

خروج از بن بست
تا حــالا دقت کردین خروج از بن بســت نوعــی عقبگرده؟ خیلی 

فلسفی بود، فعلًا تنهام بذارید تا به خودم مسلط شم.

دانش آموزان ناقلان جدید کرونا
ناقلان ناقلا. ربطی نداشت ولی قشنگ بود.

این یک حراج فوق العاده است
یکی بخر دوتا ببر.

ë شنبه پانزدهم یک ماه خدا
امــروز صاحبخانــه دیگــر بــا 
مشــت و لگد به جان درنیفتاد. 
خــودش بــا روی خــوش کلیــد 
انداخت آمــد داخل و در جمع 
کردن وســایل کمکم کــرد. تنها 
ایــرادش ایــن بود که زیــاد بــه نوشــته های »شکســتنی« روی کارتن ها 
دقت نمی کرد و همه را از پنجره توی کوچه می گذاشــت تا بالا و پایین 
رفتن هــای مــداوم از طبقــه چهارم، بــه کشــکک زانویم فشــار نیاورد. 
صاحبخانــه بابت اجاره هــای عقب افتاده هم دیگر جــار و جنجال راه 
نینداخــت و وقتــی یک تراول 50 تومانی گذاشــت تــوی جیبم و گفت 
»بــرو یک جــای بهتر برای خــودت رهن کــن«، فکر کــردم می خواهد 
انعــام بدهــد که بعــد از 10 ســال دارم از خانــه اش بلند می شــوم، اما 
ظاهــراً مبلغی کــه برای رهن داده بودم، با کســر اجــاره، همین تراول 

شده بود. چند تا خیابان پایین تر باید دنبال خانه می گشتم.
ë یکشنبه شانزدهم همان ماه

مرد بنگاهی کمی بی اعصاب بود و تا رقمی را که می توانستم برای 
رهن مســکن هزینه کنم شــنید، هرچه از بچه های کوچه یاد گرفته بود 
نثــارم کــرد. بعــد هم همــان کاری را با من کــرد که صاحبخانــه آرام و 
منطقی ام با اثاثیه منزلم کرد. وقتی برای آخرین بار که موهایم درون 
پنجه هایش بود از او پرســیدم حاضری برای عشــق مون چیکار کنی؟! 
یک برگه توی جیبم گذاشــت، دل دل می کردم تراول باشــد، اما گفت 
آدرس یک بنگاهی دیگر است که می تواند کار من را راه بیندازد. وقتی 

برگه را دیدم آدرس اوس محمود حلب ساز بود.
یک راســت ســراغ اوس محمــود رفتــم و گفتــم فــلان بنگاهــی مرا 
فرستاده! پرســید چند در چند می خواهی؟ گفتم قوطی روغن؟ گفت 
مگــر دنبال خانه نیســتی مــردک؟! گفتم دنبــال رهن خانــه ام. گفت 
یــک مورد اکازیون دارم؛ بدنــه آلمانی، تقه نخــورده، بدون رنگ. کف 
آســفالت، طبقه همکف. البته طبقه اش دســت خودت اســت. قیمت 
را کــه پرســیدم گفــت یک کانکس 9 در 9 اســت که برایــت می افتد 50 

تومان، ماهی 200. بنویسم قولنامه را؟
تراول های به جا مانده از پول رهنم را شمردم. اگر بنگاهی هم یک 
تــراول توی جیبم می گذاشــت بازهــم 998 تا تراول بــرای رهنش کم 
داشتم، ولی اجاره اش انصافاً خوب بود. امیدوارم تا جور کردن مابقی 

پول، قیمت را بالا نبرد و مشتری برایش پیدا نکند.
ë دوشنبه هفدهم همان ماه

در  شــب ها  شــد  بنــا  بنگاهــی ام  دوســتان  از  یکــی  پیشــنهاد  بــه 
خوابگاه های ســیاری که شــهرداری بــرای ما بی خانمان هــا تهیه دیده 
مستقر شوم تا مقداری پس انداز کنم و بتوانم یکی از همان کانکس ها 
را بگیــرم. هزینــه و اجاره اش هم ارزان بود. از ســرکار یک راســت رفتم 
یــک باجــه و با همــان پولی که داشــتم بلیت اتوبوســم را شــارژ کردم. 
تــا پایان زمســتان کفاف هزینه خوابگاه شــبانه من را مــی داد. تازه هم 
بخــاری داشــت، هــم رادیــو که حوصلــه ام ســر نــرود. از طرفــی تکان 
خوردن هــای اتوبــوس باعث می شــد زودتر به خواب بــروم. فقط یک 
بــدی داشــت که ممکــن بود چنــد نفری باهــم ســمفونی خروپف راه 
بیندازنــد که چــون به مزایایــش می چربید، خیلی خــودم را درگیر آن 
نکردم، مخصوصاً اینکه صبح ها می توانســتم جلوی محل کارم پیاده 

شوم و یک ربع بیشتر از همیشه بخوابم.

محمدرضا رضایی

روزنوشت های یک مسکن جو

ظهور و بروز سلسله جاپارکیان
در ابتــدای قــرن 15 هجری شمســی، مردمانی در ســرزمین 
پــارس بودنــد به نام جاپارکیان که در کلانشــهر تهران ســکونت 
گزیده بودند. البته نه ســکونت معمولی. محل تجمع این افراد 
در حوالــی خیابــان میرداماد بــود. افراد این سلســله غالباً مرد، 
با پیشــه شــوفری یا همان رانندگی بودند و بالغ بر 20 ســاعت و 
بلکه بیشتر در روز کار می کردند. آن هم به این صورت که روزها 
به شــغل مسافرکشی مشــغول بودند. مســافران را از میرداماد تا راه آهن می بردند و 
دســتمزد می گرفتند. از آنجایی که خرج بنزین بالاســت و بی مایه فتیر است، همگی 

از دم ماشین را گازسوز کرده بودند. این سلسله به داشتن فکر اقتصادی مشهور بود.
 در ادامــه دوبــاره به محل اصلی یعنی میرداماد برمی گشــتند تا بــرای فاز دوم کار 

آماده شوند.
قبــل از آنها سلســله ای بود به نــام »خوابالودیان« که عقیده داشــتند خواب در هر 
شــرایطی می چســبد. جاپارکیــان از آنها این عقیــده را یاد گرفتند و اصل خودشــان را 
نوشــتند: »خواب جاپارکی تحت هر شرایطی کار محســوب می شود.« شیفت دوم کار 
جاپارکیان خواب آنها بود! آن هم نه یک خواب معمولی. آنها مشقت و سختی خواب 
در ماشــین را به جان می خریدند. دلیل اصلی ایــن کار جاپارکیان، فداکاری آنها برای 
شــغل دوم شــان بود؛ یعنی فروش جای پارک خودشــان به هموطنان شان. گرچه در 

برخی نسخ قدیمی، دلیل این اقدام آنها را نداشتن جای خواب نیز عنوان کرده اند.
این سلســله نشــان داد کار نه تنها عار نیست؛ بلکه خوابی که به آن بشود گفت کار 
باعث افتخار هم هست و کلًا خیلی هم عالی! فلذا با یک تیر دو نشان و حتی بیشتر را 

مورد هدف قرار داده، هم به خواب شبانه شان می رسیدند و در سرمای استخوان سوز  
و بی پدر و مادر خیابان میرداماد که خیلی هم خیابان باکلاســی بود، ســرپناهی برای 
خود داشــتند و منت صاحبخانه را هم نمی کشیدند، هم جای پارک شان را به قیمت 
خون اجدادشــان به کســانی که صبح علی الطلوع دنبال جای پارک نزدیک محل کار 
بودنــد، یــا خوابالودیانی که طبق معمول دیرشــان شــده بود، می انداختند. اگر شــما 
هم فکر می کنید این سلســله فرصت طلب و حتی کمی بی انصاف بودند، سخت در 
اشــتباهید. به هر حال هر کســی خودش باید به فکر دســت و پا کردن مســکن و شغل 
باشــد، از وعده های صد روزه که آبی گرم نشده! البته برخی مورخین عقیده دارند اگر 
جاپارکیان 500 تومان بیشتر داشتند تا بگذارند روی اجاره خانه، مغزشان عیب نکرده 

بود که شب ها در خیابان بخوابند و اصلًا این سلسله ظهور و بروز نمی کرد!

فرزانه زینلی

حالا بیشتر 
می خوابم

جناب آقای دکتر علی سلاجقه
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست

طــی ایــن چنــد روز تــا روز ولنتایــن، شــاهد خرید 
وســیع و غیرمجــاز صدهــا هــزار »خــرس قرمــز« در 
نســل  به طوری کــه  بــود.  خواهیــم  و  بودیــم  کشــور 
این گونه عروســکی نادر در کشور همچون  »یوزپلنگ 
ایرانــی« در خطر انقراض قرار گرفتــه  و قیمت آن  تا 
یــک میلیون تومــان افزایش یافته  اســت. لطفاً برای 
جلوگیــری از ایــن امر کــه ناراحتی همــگان، از جمله 

نادر را به همراه دارد. تدبیری بیندیشید .
جمعی از فروشندگان دلواپس پاستیل ولنتاین

 جناب آقای قاسمی، وزیر راه و شهرسازی

بــا ســلام و احتــرام و آرزوی موفقیــت در پســت 
وزارت نفت، نه چیزه... راه و شهرسازی

نظر بــه صعب العبــور بــودن مســیرهای بیابانی 
منتهــی بــه ســاختمان های مســکن مهــر و  ملــی و 
هرچه هســت، برای رفت  و آمد خودروهای ســواری  
و  همچنیــن بــه  خاطر زمانبــر بودن ســاخت مترو، از 
حضرتعالــی و وزارتخانه تحت امرتان، تقاضا داریم 
که یک مســیر مالرو از شــهر بــه بیابان هــای اطراف، 

جهت حرکت با شتر احداث نمایید.
با تشکر، جمعی از ساکنین
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 ژنــرال هایزر کــه از یک ماه قبــل، به صورت 
محرمانــه برای عمــل بینی به تهــران آمده 
فرمانــده  بــه  فــرودگاه  در  وی  رفــت.  بــود، 
ارتــش گفت: شــوخی اش هم زشــت اســت 
و ایــن تــو بمیری. نمایشــگاه عکــس و کتاب 
صنــدوق تأمیــن اجتماعــی بــه مــدت یــک 
هفته برگزار می شــود. کارکنان کارخانه بیسکوپرس ضمن حضور آرام 
در دفتــر مدیرعامل، پس از آنکــه وی را با احترام مجبور کردند تا 200 
کارگــر اخراجــی ایــن کارخانه را بــه کار برگرداند، با کاردک، نســبت به 
جمــع آوری مدیرعامل مذکــور اقدام کردند. انور ســادات در مصاحبه 
با واشنگتن پست گفت: شاه هواپیماهای اف 14 را بدهد من نگهدارم، 
بعداً بهش پس میدم بخدا. پیشــتر امریکا از سرنوشت این هواپیماها 
در ایــران، ابــراز نگرانــی کرده بود. شــاه هم در مصاحبه بــا دیلی میل، 
ضمــن ابراز دلخــوری از آنهایی که قانون را رعایــت نمی کنند و نتایج 
37 ســال »کار« وی را بــه بــاد داده انــد؛ از مــردم انتقــاد کــرد کــه چرا 
انتقادهایشــان را به خود شــاه نگفته انــد. وی اضافه کرد: من شــهریار 

ایران و بزرگ ارتشتاران و اینها هستم.
بختیــار در اقدامــی متهورانه، میز کارش را از اتاق جلویی خانه اش، به 
اتاق پشــتی منتقل کرد. انجمن مهندسان نیز با انتشار بیانیه ای اعلام 
کــرد: به کی به کی قســم مــا هیچکاره ایــم و کارفرمایان مســئول قطع 

حقوق و اخراج کارگران می باشند.

شوخی اش هم زشت است

بهزاد توفیق فر
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ف
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منخشونترابازتولیدنمیکنم
»ایران« در گفت و گو با کارشناسان ابعاد انتشار تصاویر دلخراش را بررسی کرد

در روزهــای اخیر اخبــار قتل های فجیعی 
بویژه از طریق رســانه های مجازی دســت 
به دســت شــد. انتشــار تصاویــر مرتبط با 
قتل شهید رنجبر توســط فردی از اراذل و 
اوباش و دیگری هم چرخاندن ســربریده 
زن 17 ســاله ای توسط همســرش-قاتل- 
در خیابان هــای یکــی از شــهرهای ایــران 
و  ملتهــب  را  مجــازی  فضــای  به شــدت 
احساســات عمومی را جریحه دار کرد. هر 
چنــد در هــر دوی ایــن قتل ها، قاتــان به 
سرعت دستگیر شدند اما بحث مهمی که 
در حال حاضر باید به آن توجه و نگاه ویژه 
شــود این اســت که چرا فیلم هــا و تصاویر 
دلخراش با این حجم بالا و به راحتی بویژه 
در فضای مجازی و حتی برخی رسانه های 
دارای مجوز انتشار و گسترش پیدا می کند؟ 
بازتولید و انتشار چنین فیلم هایی سامت 
روان جامعــه را بــه خطر می انــدازد. یکی 
دیگــر از بحث هــا نیــز در حــوزه حقوقی و 
قضایی است که آیا بهتر نیست در چنین 
مــواردی حکــم به ســرعت اعام شــود تا 

پاسخی به اذهان عمومی باشد؟
دکتــر کامبیــز نــوروزی، حقوقــدان بــا 
اشاره به اینکه قوه قضائیه می تواند ظرف 
یک هفتــه حکم صــادر کند، بــه »ایران« 
می گویــد: در هــر جنایتــی افــکار عمومی 
آســیب می بیند و واکنش های عاطفی به 
همــراه دارد کــه طبیعــی اســت، در همه 
دنیا هم این گونه اســت؛ امــا امر قضاوت 
باید فارغ از احساســات و واکنش های گاه 
خشــونت بار جامعه انجام شود. قضاوت 
بایــد درصــدد اجــرای عدالــت و کشــف 
حقیقت باشــد. روان جامعه در بســیاری 
مواقــع در اثــر یــک جنایــت جریحــه دار 
واکنش هــای  اســت  ممکــن  و  می شــود 
تندی داشته باشــد اما دادگاه باید خود را 
مســتقل از این گونــه احساســات عمومی 
ببینــد. در جنایت هــای اخیــر ماننــد قتل 
یک افســر نیروی انتظامی که به شهادت 
رســید و همچنین جنایت دو روز پیش در 
خوزستان، افکار عمومی جریحه دار شده 
اســت، دادگاه بایــد بــا رعایت تشــریفات 
قانونــی کار رســیدگی را در اســرع وقــت 
انجام دهد، این در حالی است که سرعت 
در رسیدگی لازم است اما مقررات قانونی 
نسبت به متهم را هم نباید نادیده گرفت. 
به گفتــه او، صدور رأی و اجــرای مجازات 
علیه یک جانی بخشــی از برخــورد با بزه 
اســت که بر عهــده قوه قضائیه قــرار دارد 
اما باید نگاه عمیق تری هم داشته باشیم 
و یک پرســش جدی را مطرح کنیم که در 
حــال حاضر آمارهــای کیفــری محرمانه 
هســتند اما شــواهد حاکی از این است که 
از حیــث جرم زایی شــرایط در جامعه آن 
چنان که باید مساعد نیست. برنامه ریزی 
و مقابله با این وضعیت مستلزم داشتن 
سیاســت جنایی اســت. بــه ایــن معنا که 
نظــام برنامه ریزی و قانونگــذاری باید به 

این نکته توجه داشته باشد و بداند که هر 
برنامه اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی که 
قرار اســت، تدوین، تصویب و اجرا شود تا 
چه اندازه ممکن است جرم زا باشد. نظام 
برنامه ریــزی ما چنین دیدگاهی نداشــته 
و دولت هــای ســابق به این مســأله توجه 
نداشتند، وضعیت موجود به ما می گوید 
نظــام  و  کشــور  برنامه ریــزی  نظــام  کــه 
قانونگــذاری بایــد از این جهــت بازنگری 
شــود. نــوروزی در ادامــه اضافــه می کند: 
و  حقوقدانــان  روانشناســان،  مشــارکت 
جامعه شناســان در موضوع پیشگیری از 

وقوع جرم در برنامه ریزی های کشور بسیار 
مؤثر اســت، بحث پیشــگیری و مقابله با 
بزهکاران و مجرمان بر عهده قوه قضائیه 
است اما از سوی دیگر با افزایش قضات و 
بازپرسان نمی توان همه مشکات را حل 
کرد و باید نطفه های اجتماعی، اقتصادی 
و فرهنگــی جــرم در کشــور از بین بــرود و 
این کار هم باید توســط قانون گذار و نظام 
برنامه ریزی کشــور انجام شود. در همین 
دو جنایــت اخیــر هــم باید پــس از اثبات 
قطعی جرم، مجازات تعیین و اجرا شود 
اما در کنار آن مسأله اصلی که پیشگری از 

وقوع جرم اســت را هم بایــد مدنظرقرار 
دهیم.

ë  مبتلایان خطرناک اختلالات شخصیتی
در کشور یک درصد هم نیستند

دکترســعید بهزادی فرد، روان شناس 
نیز با تأکید بر این نکته که گروه افرادی که 
مبتا بــه اختالات شــخصیتی خطرناک 
هســتند در کشــور زیر یک درصد است، به 
»ایــران« توضیح می دهد: این قبیل افراد 
به دلیل برجســته بودن برخــی از رفتارها 
مثل رفتارهای نمایشــی بیشتر از سایرین 
دیده می شوند و این به منزله داشتن آمار 

بالا در آن اختال در سطح جامعه نیست، 
تعــداد این افراد در مقیاس کل جمعیت 
بســیار رقم پایینــی را به خــود اختصاص 
می دهــد، ایــن افــراد بــه دلیــل خاصیت 
رفتــاری، برون ریزی دارند. یعنی دوســت 
دارند که بیشــتر دیده شوند. شکی نیست 
کــه افــراد جامعــه بــه لحــاظ آمــاری باید 
مراقب باشــند که دچار خطای شــناختی 
نشــوند. آمارهــای ایــن افــراد بــالا نرفته و 
افزایشــی نداشــته، فقــط در حــال حاضر 
بیشتر دیده می شوند و خوشبختانه درصد 
بســیاری کمــی از افــراد دارای اختالاتــی 
هســتند که دســت به اعمال فجیع بزنند 
بــه گونــه ای کــه حتی بــه یــک درصد هم 
نمی رسند. اما افراد بدبینی هم در جامعه 
وجــود دارنــد که ایــن قبیل خشــونت ها را 
گســترش می دهنــد، چنیــن افــرادی کــه 
دارای خصوصیت ضداجتماعی هستند، 
دوســت دارنــد دیــده شــوند و بــه عمــد 
خشونت را در معرض نمایش عموم قرار 
می دهند، ضمن اینکه این عمل آسیب زا 
اســت اما باید به این امر هم واقف باشیم 
کــه نباید به هر اتفاق و حادثه ای وزن داده 
و آن را به عموم جامعه تعمیم دهیم چرا 
که همانگونه که گفته شــد، درصد افرادی 
که مبتا به چنین مشکات روان شناختی 

هستند، بسیار پایین است.
بهزادی فرد با بیان اینکه بحث انتشار 
اخبــار، فیلــم و امثــال آنها بایــد مدیریت 
فیلم هــای  معمــولاً  می گویــد:  شــود، 
در  مخاطــب  جــذب  بــرای  آزاردهنــده 
منتشــر  مجــازی  فضاهــای  و  رســانه ها 
نوعــی  بــه  هدفگــذاری  بایــد  می شــوند، 
باشــند که با واقعیــات همخوانی داشــته 
باشــند، هرچقــدر هــم بخواهیم مانــع از 
انتشــار این قبیــل تصاویر حتــی از تمامی 
خبرگزاری ها و رســانه های رســمی شویم 
باز هــم این احتمال وجــود دارد که مردم 
عــادی فیلم ها و تصاویری که احساســات 
عمومــی را جریحه دار می کننــد، بازتولید 
کننــد، اتفاقــی کــه بایــد بیفتــد این اســت 
کــه لازم اســت اتــاق فکــر وجــود داشــته 
باشــد کــه در هنــگام بــروز ایــن وقایــع را 
خنثی ســازی کنیم و در این خصوص باید 
از ظرفیت های موجود بهترین استفاده را 
کنیم. ســریع ترین راه حل این اســت که از 
مخاطبین بخواهیم از بازتولید خشــونت 
جلوگیــری کنیم و زنجیره انتشــار حوادث 
به صورت فردی قطع شــود. حتی در این 
خصوص می توان کمپینی راه اندازی کرد. 
مثاً بــا عنوان »مــن خشــونت را بازتولید 
نمی کنم« یا نظیر چنین نام هایی، چنین 
کمپین هایی می توانند بســیار مؤثر عمل 

کنند.
ë !بازتولید خشونت در رسانه ها ممنوع

دکتــر محمدمهــدی فرقانــی، اســتاد 
هــم  روزنامه نــگاری  و  ارتباطــات  علــوم 
با بیــان ایــن نکته کــه تمامی رســانه های 
معتبــر و بین المللــی دنیــا بــرای انتشــار 
اخبار، شیوه نامه دارند، به »ایران« توضیح 

می دهد: در تمامی دنیا اخباری که بویژه به 
احساسات عمومی و جریحه دار شدن آنها 
مرتبط شــده و بدآموزی داشته و الگوهای 
انحرافــی در جامعــه بــه دنبــال دارد، بــر 
اســاس شیوه نامه ها و دســتورالعمل های 
مشــخصی به خبرنــگاران اباغ می شــود 
و ســردبیران هــم بــر نحــوه انتشــار آنهــا 
از  بســیاری  در  دارنــد.  کنتــرل  و  نظــارت 
اتفاقــات بین المللــی می بینیــم که حتی 
وقتــی حیوانی کشــته می شــود یــا صحنه 
فجیعــی وجود دارد، در رســانه ها به هیچ 
عنوان نمایش داده نمی شــوند. رســانه ها 
نبایــد اخباری را که احساســات عمومی را 
جریحــه دار می کنند، منتشــر کننــد، همه 
رســانه ها بایــد در ایــن خصــوص کدهای 
حرفه ای داشته باشند که هم خبرنگاران و 

هم سردبیران آنها را رعایت کنند.
بــه گفته فرقانــی، حتــی چنانچه فکر 
کنیــم کــه کاً سیاســت و دســتورالعملی 
حرفــه ای  بعــد  بــه  بایــد  نــدارد  وجــود 
روزنامه نگاری بازگردیم. مفهومی به نام 
مســئولیت اجتماعی روزنامه نــگار وجود 
دارد کــه بــه رعایــت رعایــت چهارچوب 
اخــاق حرفــه ای بــاز می گــردد. معمولًا 
اصــول مشــترکی در همه جــای دنیا اعم 
از اینکه قانون مدونی وجود داشــته باشد 
یــا خیر در عــرف عمومــی روزنامه نگاری 
اخــاق  اصــول  بــر  مبتنــی  بین المللــی 
حرفــه ای وجــود دارد که همــواره باید مد 
نظر باشد و رعایت شود. آنچه واضح است 
اینکه  یک رسانه نباید خاطر مخاطبان را 
آزرده کنــد و عواطــف آنهــا را جریحــه دار 
ســازد، اگــر ایــن مــوارد توســط رســانه ای 
رعایت نشــود، می توان گفت که به نوعی 
توهین به جامعه مخاطبان صورت گرفته 
اســت. رســانه ها و پایگاه های خبری باید 
چنیــن مواردی را مدنظر داشــته باشــند، 
البته در شــبکه های اجتماعی ماجرا فرق 
می کنــد و ممکن اســت در برخــی مواقع 
اخــاق حرفــه ای رعایت نشــود، هرچند 
اولویــت این اســت که در ایــن فضاها هم 
اخاق مــداری رعایــت شــود. او در ادامــه 
می افزاید: رسانه های رسمی، مطبوعات 
و تلویزیــون بایــد شــیوه نامه هایی داشــته 
باشند تا هم خبرنگاران از آن پیروی کنند و 
هم سردبیران نظارت کامل داشته باشند. 
درســت اســت کــه یــک جنجــال خبــری 
می توانــد، رســانه ای را بــه عنــوان اولیــن 
انتشــاردهنده آن خبر خاص به ســرعت 
مطرح کند، اما در درازمدت باعث سلب 
اعتمــاد و فاصلــه گرفتن مخاطــب از آن 
رســانه می شــود. باید هم دســتورالعمل 
مشترک بین تمامی رسانه ها وجود داشته 
باشد و هم افراد پایبند به اخاق حرفه ای 
باشــند. روزنامه نــگاران هــم بایــد توجــه 
داشــته باشــند کــه مراعــات خانواده های 
آســیب دیده را بکنند و ســبب خدشــه دار 
شدن احساسات ایشان نشوند، در همین 
مــورد اخیر روبه رو شــدن فرزند شــهید با 

قاتل پدرش درست نبود. 

لــزوم  بــر  داخلــی  خبرگزاری هــای  و  مطبوعــات  مدیــرکل   
بازنگری قانون مطبوعات با توجه به الزامات دنیای رسانه ای 
امــروز تأکیــد کــرد. ایمــان شمســایی مدیــر کل مطبوعــات و 
خبرگزاری هــای داخلــی در گفت و گو بــا »ایران« در پاســخ به 
ایــن پرســش که بــا توجه به اتفاقــات اخیر و قتل هایــی که رخ 
داده و نحوه پوشش اخبار این گونه فجایع در رسانه ها، به نظر 
می رسد پروتکل رســانه ای واضحی در این میان وجود ندارد، 
گفــت: به یک معنا می توان گفت قانون مطبوعــات در ایران 
قدیمی است و هر ازچندگاهی الحاقیه هایی به آن اضافه شده 
است. به طور مثال آن زمان که قانون مطبوعات نوشته می شد 
حرفی از پایگاه های خبری نبود و الان با الحاقیه اعام شده که 
هر جا در این قانون اســم مطبوعات آمده منظور رســانه های 
دارای مجوز است. در عین حال فضای رسانه ای با سرعت در 
حال رشد است و با توجه به این سرعت هم قانون مطبوعات 
قدیمی به نظر می رسد و در حال بررسی این موضوع هستیم 

که یک بازنگری در این زمینه داشته باشیم.
وی در ادامــه بیــان کــرد: البتــه در همیــن قانــون فعلــی 
مطبوعــات در ماده 2 که به طور کامل مربوط به رســالت های 
مطبوعات است در 5 بخش  این موارد ذکر شده که یکی از آنها 
ترویج فرهنگ اسامی و گسترش فضایل اخاقی در جامعه 
است. حالا باید یک رسانه ای فکر کند انتشار برخی فیلم ها یا 
فایل های صوتی با کدام فضیلت اخاقی در جامعه همخوان 
است؟ توضیح برخی دوســتان رسانه ای این است که فضای 
مجازی بی حســاب و کتاب اســت و برای عقب نماندن از این 
فضا و حفظ مرجعیت خود باید به سمت این موارد برویم اما 

باز همین جا نکته این است که وقتی یک رسانه شناسنامه دار 
مطلبــی را منتشــر می کند در واقع رســمیت می دهــد به آن و 
محل تأیید بسیاری از افراد رجوع به رسانه های رسمی است.  
شمســایی گفت: پس نکته اول این است که قانون مطبوعات 
قدیمی است و نیاز به بازنگری دارد و نکته دیگر این است که 
در همیــن قانون هــم در ماده دو، رســالت مطبوعات در واقع 
روشن کننده بسیاری از باید و نبایدهاست. نکته دیگر هم این 
اســت که در فضای اینترنت رســانه دارای مجــوز و بی مجوز و 
سایت و خبرگزاری خیلی تفکیک روشنی ندارد اما کسانی که در 
حوزه رسانه فعالیت می کنند و خود را رکن چندم دموکراسی 
می دانند باید مشــاوران مسئولان باشند و نباید این گونه باشد 
کــه بی اخاقــی در فضای رســانه دیده شــود که دنبــال قانون 
گذاشتن برویم.  وی در پایان با اشاره به اینکه در میان اعضای 
مجلس یازدهم شمار زیادی از رسانه ای ها حضور دارند گفت: 
به نظرم با وجود این حجم افراد رسانه ای در مجلس می توان 
امیــدوار بود که یک بار ایــن قانون با همکاری ایــن عزیزان در 
مجلس و معاونت مطبوعاتی و نخبگان بازنگری جدی شود 
و بایــد توجه کنیم به گونه ای قوانین را بگذاریم که پیش از آن 

نخبگان و جامعه را با آن همراه کنیم.

در گفت و گو با »ایران« تأکید شد
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مهسا قوی قلب
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رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت تأکید کرد

استفادهازماسکدراماکنعمومیالزامیشود
رئیــس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشــت بــا تأکید بر اهمیت 
الزامی شــدن اســتفاده از ماســک در اماکن عمومی گفت: اســتفاده از ماســک 
در همه اماکن عمومی اعم از دولتی و خصوصی، باید الزامی شــود. گروه های 
در معرض خطر ابتا به انواع شــدید بیماری، ترجیحاً از ماســک های باقدرت 
حفاظت بیشــتر و یا دو ماســک همزمان اســتفاده کنند. رعایت فاصله گذاری 
فیزیکــی و خــودداری از حضــور در دورهمی هــا، تجمعــات و مجالــس در این 
گروه ها، اهمیت بســیاری دارد. به گــزارش وبدا، دکتر محمدمهدی گویا گفت: 
مؤثرتریــن اقدامات برای کاهش انتقال کووید1۹ شــامل حفظ فاصله فیزیکی 
از ســایرین، اســتفاده از ماسک مناســبی که کاماً قالب صورت باشد، بازکردن 
پنجره ها برای بهبود تهویه محل، پرهیز از حضور در مراکز شلوغ و پرجمعیت 
و یــا بــا تهویــه ناکافــی، تمیــز نگه داشــتن دســت ها و رعایــت اتیکت ســرفه و 
واکسیناســیون کامــل و دریافت بهنگام دوز یادآور اســت. وی افزود: باتوجه به 
قدرت بالای انتقال اُمیکرون، ممکن است اقدامات پیشگیرانه به سادگی مانع 
از انتقــال ویروس نشــود. بنابراین در این شــرایط، تمرکز اقدامات پیشــگیرانه 
بیشــتر در افرادی باید باشــد که به عنوان گروه های آســیب پذیر از نظر احتمال 
بالا و یا ابتا به انواع شــدید بیماری، محســوب می شوند.  تهویه مناسب حتی 
به صــورت باز کــردن دوره ای و منظــم پنجره ها به مدت 1۰دقیقــه در مدارس، 
ادارات و سایر مکان های سربسته، نقش مهمی در کاهش انتقال کووید1۹ دارد.

افتتاحمرکزارزیابیسلامتروانپزشکیقانونی
درتهران

مرکــز ارزیابــی ســامت روان پزشــکی قانونی با هــدف کاهش اطاله دادرســی و 
به عنــوان واحــدی مســتقل بــرای انجام تعــدادی از مشــاوره های روان پزشــکی 
همزمــان بــا ایام دهــه مبــارک فجــر در اداره کل پزشــکی قانونی اســتان تهران 
راه اندازی شــد. به گزارش روابط عمومی سازمان پزشکی قانونی، دکتر مسعود 
قادی پاشــا معاون پزشکی و آزمایشگاهی سازمان با اعام این خبر گفت: مرکز 
ارزیابــی ســامت روان   پزشــکی قانونــی به عنوان واحدی مســتقل بــرای انجام 
تعدادی از مشاوره های روان پزشکی تخصصی در سازمان پزشکی قانونی کشور 
راه اندازی می شــود تا در صورت نیاز، مراجعین برای انجام مشاوره به این مرکز 
ارجاع شــوند. معاون پزشــکی و آزمایشگاهی سازمان پزشکی قانونی با تأکید بر 
اینکه انجام مشاوره های تخصصی در این مرکز موجب کاهش اطاله دادرسی و 
مشکات مراجعین می شود، اظهار داشــت: در بسیاری موارد ارجاع افراد برای 
مشاوره به خارج از سازمان ضمن تحمیل هزینه های مازاد برای مردم، موجب 
طولانی شــدن روند رسیدگی می شود و افراد ناچار هستند ضمن صرف هزینه، 
وقت و انرژی زیاد، هفته ها برای اخذ نوبت از مشاور منتظر بمانند اما با راه اندازی 
این مرکز تخصصی، مشــکل اطاله دادرسی در پرونده های ارجاعی به این مرکز 

مرتفع و پاسخ دهی سریع تر انجام می شود.
معاون پزشکی و آزمایشگاهی سازمان در خصوص نحوه فعالیت این مرکز 
افــزود: مرکــز ارزیابی ســامت روان پزشــکی قانونی ابتــدا در حوزه روانپزشــکی 
کودکان فعالیت خود را آغاز می کند و پس از طی مراحل اولیه و رفع مشکات و 

نواقص احتمالی به سایر حوزه های روان پزشکی تسری خواهد یافت.

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی خبرداد

رقموزمانواریز»عیدی«بازنشستگاندرانتظار
تصمیمدولت

مدیرعامــل ســازمان تأمین اجتماعی دربــاره جزئیــات و زمان واریــز »عیدی« 
بازنشســتگان تأمین اجتماعی گفت: هنــوز منتظریم هیأت دولــت در این باره 
تصمیم گیری کند. این آمادگی وجود دارد که این تعهد را در قبال بازنشستگان 
پس از تصویب، به شکل احسن انجام دهیم. به گزارش ایسنا، میرهاشم موسوی 
گفــت: هیــأت وزیران بایــد مبلغ عیدی را اعــام کند و ســپس تأمین اجتماعی 
تمهید می کند که عیدی را پرداخت کند. مشــکلی در این باره نخواهیم داشــت 
و منتظریم این عدد اعام شود. او درباره اینکه آیا عیدی همراه با حقوق بهمن 
مــاه واریز می شــود؟ گفت: بایــد ببینیم چه زمانــی اعام می کنند؛ مشــکلی در 
پرداخت وجود ندارد. وی درباره افزایش »حقوق« بازنشستگان تأمین اجتماعی 
نیــز گفت: کار در ســازمان برنامه و بودجه و مجلس جلو مــی رود و بعد از اتخاذ 
تصمیم نهایی اقدامات لازم انجام خواهد شد. موسوی درباره اینکه آیا تا پایان 
سال به نتیجه می رسد؟ گفت: مشخص نیست، چون کمیسیون تلفیق در حال 
بررسی این موضوع است و هنوز به جمع بندی نرسیده و جمع بندی که بشود ما 
آمادگــی  خواهیم داشــت. وی درباره ورود به پیــک جدید کرونا و میزان آمادگی 
بیمارستان های تأمین اجتماعی گفت: اطاع رسانی در این باره انجام شده بود و 
در حوزه درمان با آمادگی کامل رصد کردند و تمهیدات و تجهیزات لازم فراهم 

شده و مشکلی در این باره نداریم.

تســریع  هــدف  بــا  نیکــوکاری  مراکــز 
خدمت رسانی به محرومان مدت هاست 
شــهرها  برخــوردار  کــم  محله هــای  در 
فعالیــت می کننــد. کمک بــه نیازمندان 
محــات و رفــع نیازهــای محرومــان در 
محله، خارج از بوروکراسی اداری و توسط 
خود مردم امری اســت کــه در این مراکز 
تحقق می یابــد. ایجــاد این مراکــزِ کاماً 
مردمی یکی از سیاست های کمیته امداد 
امام خمینی)ره( بــرای مدیریت منابع، 
عدالــت در توزیــع کمک هــای مردمــی 
بــه نیازمنــدان و خدمت رســانی بهتر به 
محرومــان بــه شــمار می آیــد. از ایــن رو 
افزایش تعداد آنها در دســتور کار کمیته 
امــداد امــام قرار گرفته اســت. امــروز نیز 
43۰ مرکز نیکوکاری جدید به مناســبت 

پیروزی انقاب رونمایی می شود.
مدیــرکل  کوهســاری،  علــی  حمــزه 
هماهنگــی شــبکه های مردمــی کمیتــه 
امــداد امــام)ره( در گفت و گو بــا »ایران« 
و  انفــاق  فرهنــگ  توســعه  می گویــد: 
نیکوکاری یکی از مهم ترین اهداف ایجاد 
مراکز نیکوکاری در محات است. از دیگر 
اهــداف مهمــی کــه در مراکز نیکــوکاری 
دنبال می شــود توانمند سازی خانواده ها 
در فرایند حرفه آموزی و اشتغال است تا 
خانواده ها بتوانند به درآمد پایدار دست 
یابنــد. وی می افزایــد: مراکــز نیکــوکاری 
به همــه نیازمندان محله خدمــت ارائه 

می دهنــد و هــر نیازمنــدی کــه مراجعه 
کند بــا تشــخیص اعضای هیــأت عامل 
نیــاز وی برطــرف می شــود، امــا موضوع 
مهمی کــه یکی از بزرگتریــن مزیت های 
این مراکز به شــمار می آید این اســت که 
اعضای هیأت عامــل منتظر نمی مانند 
تــا فــرد نیازمنــد بــرای دریافــت کمــک 
مراجعه کند بلکه آنهــا با آمایش محله 
همــه نیازمندانــی را کــه بــه هــر دلیلــی 
درخواســت کمــک نمی کنند  شناســایی 
در  را  لازم  خدمت رســانی  و  می کننــد 
جهت رفع نیاز آنها در اسرع وقت انجام 
می دهند. کوهســاری با بیان اینکه مراکز 
نیکــوکاری با حضور 5 تــا 7 نفر به عنوان 
اعضــای هیأت عامــل فعالیت می کنند 
می گویــد: ایــن افــراد معمــولاً خیریــن، 
معتمدیــن محل و اعضای هیأت امنای 
مساجد هستند و کمیته امداد تنها نقش 
نظارتی دارد. نظارت کمیته امداد بیشتر 
در مســیر مربیگــری، آمــوزش و هدایت 
است. همکاران کمیته با مراکز نیکوکاری 
ارتباط دارند و هرگاه مشــکلی احســاس 
شود سریعاً وارد عمل می شوند و ضمن 

آموزش، امر هدایت را انجام می دهند.
شــبکه های  هماهنگــی  مدیــرکل 
مردمــی کمیتــه امداد امــام)ره( بــا بیان 
اینکه بیشترین مراکز نیکوکاری در استان 
تهران فعالیت می کنند تصریح می کند: 
در حــال حاضــر 86۰۰ مرکــز نیکــوکاری 
در کشــور فعالیت می کنند و اســتان های 
اصفهــان  رضــوی،  خراســان  تهــران، 

فارس، کرمان، مازندران، البرز، گلستان، 
آذربایجــان غربــی و مرکــزی بیشــترین 
مراکز نیکوکاری را نسبت به سایر استان ها 

به خود اختصاص داده اند.
وی می افزایــد: ایــن مراکــز مردمــی 
هســتند و تمام اقداماتی که در آنها ارائه 
می شود توسط خیرین و نیکوکاران محله 
تأمین می شــود. خوشبختانه طی 1۰ ماه 
سال  جاری نزدیک 48۰۰ میلیارد تومان 
خدمت در ســرفصل های مشــخص و از 
منابع مردمی نیکوکاران محل و خیرین 
جــذب شــده و بــدون خــط دهی توســط 

اعضای هیأت عامل هزینه شده است.
ë  بــا نیکــوکاری  مرکــز   823 فعالیــت 

مدیریت بانوان
لاله افتخاری مشاور امور بانوان کمیته 
امداد نیز با اشــاره به فعالیت 823 مرکز 
نیکــوکاری بــا مدیریت بانوان در ســطح 
کشــور می گویــد: تشــکیل شــبکه بانــوان 
خیــر و نیکــوکار و همچنیــن راه انــدازی 
مراکــز نیکــوکاری تخصصــی بانــوان در 
دستگاه های اجرایی می تواند به انسجام 
و هم افزایــی فعالیت هــای خیرخواهانه 
زنــان و رفــع موازی کاری هــا در این حوزه 
کمک کند. وی با اشــاره به تشکیل شبکه 
بانوان خیر و نیکــوکار با هدف هم افزایی 
اقدامــات نیکوکارانه، می افزاید: شــورای 
قــرآن و عترت نیز همزمــان با دهه فجر 
در کمیتــه امــداد شــروع بــه کار خواهــد 
کــرد. تشــکیل هیــأت اندیشــه ورز بانوان 
نیــز از دیگر اقدامات ایــن نهاد در جهت 

توســعه مشــارکت بانــوان در روندهــای 
تصمیم گیری است.

مشــاور امــور بانــوان کمیتــه امــداد با 
بیــان اینکه یک میلیــون و 2۹7هــزار زن 
سرپرســت خانــوار تحــت حمایــت ایــن 
نهاد هســتند، تأکید می کند: در مجموع 
63 درصــد جامعــه هدف کمیتــه امداد 
را زنان تشــکیل می دهند کــه این رقم در 
برخی استان ها مانند تهران به 8۰ درصد 
می رسد. همچنین 62 درصد این بانوان 
ساکن شهرها و مابقی روستایی و عشایری 
هســتند. 11 درصد زنان سرپرست خانوار 
مددجو هم، مستأجر هستند که اولویت 
کمیتــه امــداد در حــوزه مســکن، تأمین 

سرپناه برای این افراد است.
وی به فعالیت های متنــوع این نهاد 
اجتماعــی،  فرهنگــی،  زمینه هــای  در 
اشــتغال، مســکن و... اشــاره و می گویــد: 
اقدامــات کمیته امــداد در حــوزه بانوان، 
مبتنی بر سیاست های کلی اباغی مقام 
معظم رهبــری، برنامه ششــم توســعه 
کشــور، اساســنامه کمیته امــداد و برنامه 

پنج ساله این نهاد است.
 مشــاور امــور بانــوان کمیتــه امــداد، 
از  زنــان  آگاهــی  عــدم  و  بی اطاعــی 
روندهــای حقوقــی را از چالش هــای این 
حــوزه می داند و اضافــه می کند: بیش از 
15هــزار مشــاوره حقوقی بــه زنان تحت 
حمایت ارائه شــده و 2173 مورد وکالت 
رایــگان بــرای ایــن جامعه هــدف انجام 

شده است.

در گفت و گو با»ایران«تشریح شد

فعالیت823مرکزنیکوکاریبامدیریتبانوان
پرستو رفیعی

خبرنگار
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اگــر فقط با کلمه کلیدی »ســر بریــدن«، »چاقو« و »گرداندن در شــهر« 
می خواســتیم در مورد محتوای فیلم منتشــر شــده جنایت عصر شــنبه 
بــدون ذکر نام شــهر صحبــت کنیم، بی شــک اعمــال جنایتکارانه گروه 
تروریســتی »داعــش« بــه ذهن مــان خطــور می کرد امــا ایــن جنایت نه 
در افغانســتان و ســوریه بلکــه در یکــی از شــهرهای جنوبــی کشــورمان 
رخ داد و کلیــپ آن  در کمتــر از چنــد دقیقــه بــه یکــی از پر بیننده تریــن 
کلیپ هــای فضــای مجازی تبدیل شــد. فــارغ از اینکه داســتان چه بوده 
و مقتــول چــه کــرده و حق بــا کدام طــرف بوده، انتشــار چنیــن کلیپی از 
ســوی منتشــرکنندگان قطعــاً همدســتی با فرد خاطی اســت چــرا که او 
اگر می خواســت در خفا مرتکب جنایت شــود، در همــان خانه یا داخل 
پســتویی  دســت به بشــود مرتکب قتل می شــد امــا او می خواســت تا با 
گردانــدن ســر بریده همســرش در شــهر همــه را مطلع کند کــه من او را 
کشــتم و ســرش را بریدم و منتشرکنندگان فیلم این جنایت بی رحمانه 

نیز همسو با او حرکت کردند تا مسیر داعش گونه او را هموار کنند.
پــس از آن پلیــس فتــا در اظهارنظــری عنوان کــرد که با چنــد نفر از 
منتشــرکنندگان فیلم برخورد شــده و آنها پس از تکمیل مراحل قانونی 
تحویــل مراجــع قضایی می شــوند اما به نظر می رســد قوانیــن در مورد 
منتشــرکنندگان چنیــن کلیپ هایــی کــه احساســات میلیون ها انســان را 

جریحه دار می کنند، کافی و کارآمد نیست.
انتشــار چنیــن کلیپ هایــی عــاوه بــر آزار روحــی بــرای بزرگســالان 
می تواند تأثیر مخربی بر کودکانی که ناخواســته یا از ســر کنجکاوی با آن 
مواجــه می شــوند، بگــذارد. ضمن اینکه تصویری ســیاه از کشــورمان به 
نمایش بگذارد چه بســا پس از انتشار این تصاویر بسیاری از رسانه های 
معانــد هرکــدام بــا داســتان پردازی هایــی بر طبــل  جنجــال کوبیدند تا 
بــا تکیه بــر عناوین کودک همســری و نبــود امنیت و ناکارآمــدی قانون 

درخصوص قتل های ناموسی، به سیاه نمایی بیشتری روی آوردند.
از ســوی دیگــر بحــث اصلــی این اســت کــه به نظــر می رســد مراجع 
قضایی باید با تعیین  اشد مجازات برای چنین افرادی، با آنها قاطعانه  
برخورد کنند. بی تردیــد تکرار چنین جنایاتی می تواند باعث قبح زدایی 
شــده و به امری عادی تلقی شــود. وقتی در کشــوری زندگی می کنیم که 
قانون برآن حکمفرماســت، باید با افرادی که خود در محکمه شــخصی 
رای صادر و آن را اجرا می کنند برخورد قاطع کرد تا برای سایرین درس 
عبرتی باشد تا بدانند  قانون با هیچ فرد و جمعی عهد اخوت نبسته و با 

مسببان و برهم زنندگان نظم تعارف ندارد.  

ادعای زن جوان در دادسرا:

 به خاطر مهریه شکایت کردم  
متهم به قتل شدم

گروه حــوادث/ زن جوان که به اتهام قتل فرزند دو ماهه اش بازداشــت 
شــده در حالــی منکر قتل اســت که ادعا دارد همســرش بــه خاطر فرار 
از پرداخــت مهریــه و اختافات خانوادگی برای او پاپوش درســت کرده 

است.
بــه گزارش خبرنــگار حوادث »ایــران«، چند روز قبل مــرد جوانی به 
دادســرای جنایــی تهران رفت تا به گفته خــودش، راز قتلی را که حدود 

سه سال قبل رخ داده بود برما کند.
او زمانــی که مقابل بازپرس محمدتقی شــعبانی قرار گرفت، گفت: 
همســرم دو ســال و نیم قبل فرزنــدم را که معلول بود، به قتل رســاند. 
بعد از اینکه همســرم، پســر دو ماهه  مان را به قتل رســاند، با اورژانس 
تمــاس گرفــت و گفت پســرمان بیماری مــادرزادی داشــته و در خواب 
جــان باخته اســت. با اظهارات همســرم و با توجه به بیمــاری زمینه ای 
که پســرمان داشــت، گواهی فوت او صادر شــد و بچه را دفن کردیم، اما 
دخترم که آن زمان 5 ساله بود شاهد قتل برادرش بوده است.از سویی 
یکی از خانم های فامیل ما نیز از ماجرای قتل با خبر شده و او  می تواند 

شهادت دهد که پسرمان را، همسرم کشته است.
با شــکایت مرد 38 ســاله، تحقیقات به دســتور بازپرس جنایی آغاز 
شــد. در بررســی های اولیه از دختر 7 ســاله خانواده که بــه گفته پدرش 

بــود،  قتــل  ایــن  شــاهد 
تحقیــق صــورت گرفت. او 
روز  گفــت:  تحقیقــات  در 
حادثه مادرم، یک پرتقال 
دهــان  داخــل  زور  بــه  را 
برادرم که آن زمان دو ماه 
داشــت فرو کــرد و برادرم 
خفه شد و بعد هم مادرم 
پرتقــال را از دهان برادرم 

بیرون آورد. 
ماجــرا،  ایــن  از  بعــد 
مــرا تهدیــد کــرد کــه اگــر 
بزنــم،  بــه کســی  حرفــی 
هــم  مــرا  بــرادرم،  مثــل 
بعــد  کشــت.  خواهــد 
هــم بــا اورژانــس تماس 
گرفت و گفــت برادرم به 
خاطر بیماری فوت کرده 
است.از ســویی زن جوان 
کــه به گفته پدر نــوزاد، از 

ماجــرای این قتل با خبر شــده بــود،  در تحقیقات گفــت: من در مغازه 
ایــن مــرد کار می کردم مدتی از مرگ فرزندش گذشــته بود که شــقایق 
به مغازه آمد و ســر موضوعی بین او و همســرش دعوا شد. دعوا که بالا 
گرفت شــقایق گفت: ای کاش به جای پســرمان که کشــتم، تو را به قتل 

می رساندم.
ë انکار زن جوان 

بــه دنبــال اظهارت دو شــاهد ماجرا و شــکایت مرد جــوان، بازپرس 
شــعبه دهم دادســرای امور جنایی تهران دســتور بازداشــت شــقایق را 
صــادر کــرد، اما زن جــوان در تحقیقات اولیه منکر جنایت شــد و گفت: 
زمانــی که پســرم بــه دنیا آمد فلــج بود دو مــاه بعد از بــه دنیا آمدنش 
هــم فوت کرد و حتی پزشــک گواهی فوت بــرای او صادر کرد. من قتلی 

مرتکب نشده ام و شوهرم دروغ می گوید.
او ادامه داد: تا زمانی که زندگی ما خوب بود، شــوهرم حرفی از قتل 
نمی زد، اما بعد از اینکه اختافات بین من و پیمان زیاد شــد و من از او 
شکایت کردم و مهریه 600 سکه ای ام را به اجرا گذاشتم، او برای فرار از 
مهریه چنین ادعایی مطرح کرده اســت. گفته های شاهدان را هم قبول 
ندارم، یکی از شاهدان حسابدار است که از اقوام پیمان است و دیگری 
دخترم اســت. پیمان، دخترم را ترســانده تا به دروغ علیه من شهادت 

بدهد.

گــروه حوادث /ســارقان مســلح برای اینکــه مأمــوران پلیس به 
آنها مشــکوک نشــوند همراه یک زن و پسری 7 ساله به سرقت 

می رفتند.
بــه گــزارش خبرنــگار حــوادث »ایران«، ســاعت 11 شــب 
شــنبه 16 بهمــن، مــرد جوانی بــا پلیــس تماس گرفــت و از 
توقف مشکوک یک خودروی پژو 207 در یکی از خیابان های 
میردامــاد نزدیک محــل زندگی اش خبر داد. بــه دنبال این 
تمــاس بــود کــه مأمــوران ضربت ســر کانتری ســوم پلیس 
پیشــگیری بافاصله راهی محل شــدند. پژو سواران با دیدن 
مأمــوران، اقدام بــه تیراندازی و فرار کردنــد. بدین ترتیب با 
فرار پژو ســواران، تعقیب و گریز آغاز شــد. در ادامه مأموران 
شــماره پاک خودروی پژو را اســتعام کرده و مشخص شد 
ســاعاتی قبل پاک خودرو به ســرقت رفته اســت. 10 دقیقه 

تعقیــب و گریز ادامه داشــت و در نهایت مأمــوران کانتری 
گاندی با هدف گرفتن 4 لاستیک خودروی پژو، موفق شدند 
آن را متوقف کنند.  با توقف خودرو، دو نفر از سرنشینان مرد 
پژو در حالی که اســلحه به دســت داشــتند برای آنکه بتوانند 
راه فــراری برای خــود باز کنند، به تیرانــدازی ادامه دادند که 
منجــر بــه مجروح شــدن یکی از مأمــوران کانتــری از ناحیه 
شــکم شــد و ســپس هر دو فــرار کردند. امــا مأمــوران موفق 
شــدند، یک مرد و یک زن را که همراه پســری 7 ساله داخل 
خــودرو بــود دســتگیر کننــد.  در بررســی های صــورت گرفته 
مشــخص شــد متهــم ســابقه ســرقت از منــازل را در پرونده 
خــود دارد. از آنجایی کــه احتمال می رود اعضــای این باند، 
سرقت های متعددی را مرتکب شده باشند، تحقیقات برای 

شناسایی سرقت های احتمالی متهمان ادامه دارد.

ë باند خانوادگی
سرهنگ جلیل موقوفه ای، رئیس پلیس پیشگیری 
پایتخــت بــا اشــاره بــه اینکه 2 عضــو متواری ایــن باند 
صــورت  بررســی های  در  گفــت:  شــده اند،  شناســایی 
گرفته مشخص شــد که اعضای این باند برای پوشش 
ســرقت های خــود، یــک مــادر و پســر 7 ســاله ای که از 
اقــوام آنهــا بــود را با خــود می بردند.  تا کســی به آنها 
شک نکند و متهمان مسلح بتوانند سرقت های منزل 

را انجام دهند. 
مأمــوران حاضر در این عملیــات تاش کردند که 
در حیــن انجــام مأموریــت هیچگونه خســارت مالی 
و جانــی بــه شــهروندان وارد نشــود. تحقیقــات برای 

دستگیری سایر اعضای فراری باند ادامه دارد. 

به سلامت روان جامعه توجه کنیم
بــه کجــا داریــم می رویــم؟ شــاید 
همیــن  بحــث  اصلــی  موضــوع 
باشــد. ایــن روزهــا انتشــار دو خبر 
کــرد؛  شــوکه  را  همــه  کشــور  در 
دو جنایــت تلــخ کــه حــول رفتــار 
خشــونت آمیز و در نهایت قتل دو 
انســان بود. نخســت خبر شهادت 
سرهنگ نیروی انتظامی در شیراز 
که انتشــار فیلــم آن کل جامعه را 
متأثــر کرد و خبر دیگر قتل خانمی 17 ســاله و بریدن ســر 
وی به دســت همســرش و بــا افتخار گرداندن این ســر به 

بهانه داشتن غیرت و تعصب نسبت به ناموس.
اگــر روی پرونده هایی کــه در حوزه هــای قضایی در دو 
دهــه اخیر در کشــور تشــکیل شــده تأمــل کنیــم به خوبی 
درمی یابیم که خشــونت وجه مشــخصه رفتار مردم شده 
اســت و ایــن را کســی نمی توانــد کتمــان کنــد. آمار ســال 
گذشــته پزشــکی قانونی نشــان می دهد کمتر از 600 هزار 
پرونــده قضایــی در پزشــکی قانونــی تشــکیل شــده همه 
می دانیم که تازه بســیاری از خشــونت هایی از این دســت 
به پزشکی قانونی ارجاع نمی شود با این حال همین آمار 

هم رقم قابل توجهی است.
در اینجا ذکر چند نکته ضروری اســت: نخست اعمال 
خشونت به جای مراجعه به مراجع قانونی است که البته 
مردم برای مراجعه نکردن و پیگیری نکردن مشکاتشان 
از طریق مراجع قضایی دلایلی دارند که بخشــی از آن به 
موضوع اعتماد مردم به نحوه اجرای قوانین برمی گردد.

یــا  دومیــن نکتــه بحــث خــرده فرهنگ هــا و باورهــا 
فشــارهای فرهنگی اســت که می تواند عاملی برای چنین 
رفتارهایی باشــد؛ از قتل رومینا دختر 13 ســاله به دســت 
پدرش گرفته تا قتل فرزندان خانواده خرمدین به دســت 
پدر و مادرشــان که خشــونت های خانگی را به شکل های 
مختلــف نشــان می دهــد و افکارعمومــی را جریحــه دار 

می کند و تمام شدنی هم نخواهد بود. 
اگــر نیــم نگاهی به وضعیت ســامت روان در جامعه 
داشــته باشــیم متوجه می شــویم حــال ســامت روان ما 
خوب نیســت و همیــن موضوع می تواند بــه اعمال رفتار 

خشونت آمیز دامن بزند. 
ضعــف مهارت های اجتماعــی و ارتباطی برای کنترل 
خشــم، روابط بین فردی و انتخاب سبک رفتاری درست 
از نقــاط ضعــف جدی اســت کــه می توانــد ظهــور و بروز 

خشونت را افزایش دهد. 
فراموش نکنیم در چنین شــرایطی که اقتصاد حالش 
خــوب نیســت و نســبت به آینــده اطمینــان کافــی وجود 
نــدارد به رغــم اینکه حــق نداریــم ناامید باشــیم اما این 
نااطمینانــی موضــوع مهمــی اســت کــه نبایــد راحــت از 
کنــارش بگذریــم چــرا که آســتانه تحمــل مــردم را پایین 

آورده است. 
همچنیــن موضــوع مهــم دیگــر انتشــار ایــن اخبــار و 
تصاویــر در فضــای مجــازی اســت کــه افکارعمومــی را 
جریحــه دار می کنــد مــردم از دیدن و شــنیدن ایــن اخبار 
آزرده خاطــر می شــوند و این موضوع می تواند احســاس 

امنیت را در جامعه کاهش دهد.
روان  ســامت  ارتقــای  بــرای  مســئولان  امیدواریــم 
اجتماعــی تدابیری اتخاذ کنند و در برنامه توســعه هفتم 
که آخرین برنامه در راســتای ســند چشم انداز ایران 1404 
است در سیاست های کلی و برنامه های مدون به سامت 

روان جامعه توجه کنند.

گروه حوادث: مرد جوان اهــوازی که در اقدامی هولناک 
با همدســتی برادرش، همسر 17ســاله خود را سربریده 
بود در حالی دســتگیر شــد که مدعی است برای دفاع از 

ناموس دست به این جنایت زده است.
بــه گزارش خبرنــگار حــوادث »ایران«، بعــد از ظهر 
شــنبه 16بهمــن در حالــی که مرد جوانی با یک دســت، 
سر بریده همسرش را گرفته و در دست دیگرش قمه ای 
خون آلود به چشــم می خــورد، با پای برهنــه در خیابان 
قــدم مــی زد و خنده کنان از قتل همســرش بــرای دفاع 
از نامــوس، حــرف مــی زد. با اعــام موضوع بــه پلیس، 
بافاصله او با رها کردن سر همسرش در میدان کسایی 
خشــایار اهواز از محل فــرار کرد اما در کمتر از 4ســاعت 
متهــم و برادرش که در این جنایت همدســت بودند در 
مخفیگاه شــان دســتگیر شــدند. ایــن در حالی اســت که 
گفته شــده این دختر 17ساله که به رغم میل باطنی اش 
بــا پســرعمویش ازدواج کــرده بــود مدتــی قبــل، پس از 
آشنایی با دختری جوان در اینستاگرام از سوی او تشویق 

شده که از خانه فرار کند و به کشور ترکیه برود.
 عباس حســینی پویا، دادســتان اهواز در تشــریح این 
خبــر گفــت: آنچــه در تحقیقــات مقدماتــی از متهمــان 
دریافتیــم ایــن اســت کــه عامــان قتل بــرادر هســتند و 
انگیــزه اصلــی ایــن جنایــت، ناموســی و به خاطــر فرار 
بــه کشــور ترکیه بــوده اما پــدر مقتول پــس از صحبت با 
دختــرش به ترکیه رفتــه و او را به ایران بازمی گرداند اما 
زمانــی کــه دامادش متوجــه حضور همســرش در اهواز 
می شــود بــه آنجــا رفتــه و مقابل چشــمان وحشــت زده 

دیگران، این جنایت هولناک را رقم می زند.
اوگفت: اکنون همســر این دختر جوان که قاتل است 
و برادر همســرش که در قتل کمک کرده دستگیر شدند 

و در بازداشت بسر می برند.
حســینی تصریــح کرد: بی تردید بشــدت بــا متهمان 

برخورد خواهد شــد؛ زیرا عاوه بــر بحث قتلی که اتفاق 
افتاده، گردن زدن این خانم در ملأعام نیز جرم است.

وی در پاســخ به این پرســش مبنی بــر اینکه برخورد 
دســتگاه قضــا با افرادی کــه از این حادثه فیلــم گرفته و 
آن را منتشر می کنند چگونه است، اظهار کرد: قطعاً اگر 
ثابت شود افرادی به صورت عمدی اقدام به انتشار این 
فیلم ها کرده اند بازداشــت خواهند شد و به اداره آگاهی 
دســتور می دهیــم افــرادی را که با انتشــار ایــن فیلم ها، 
تعمداً سبب تشویش اذهان عمومی شده اند، شناسایی 

کنند.
ë برخورد قاطع دستگاه قضایی

حجت الاسام والمســلمین صــادق مــرادی، رئیس 
کل دادگســتری اســتان خوزســتان نیز اظهار کــرد: وقوع 
ایــن قتل و به دنبال آن اقدام شــنیع قاتل در به نمایش 
گذاشــتن عمل فجیع خود در یکی از خیابان های شــهر، 
موجب خدشــه به امنیت روانی شــهروندان شده است. 
او بــا بیــان اینکــه بــا تــاش پلیــس و صــدور دســتورات 
قضایــی لازم، عوامــل قتل شناســایی و ســاعاتی پس از 
حادثه دســتگیر شدند، گفت: دســتگاه قضایی استان با 

متهم این حادثه قاطع و سریع برخورد می کند.
ë بازداشت منتشرکنندگان فیلم قتل زن جوان در اهواز

ســرهنگ رامین پاشــایی، معــاون اجتماعــی پلیس 
فتــای فرماندهــی انتظامی کشــور از بازداشــت چند نفر 
از انتشــاردهندگان فیلم قتل یک زن در اهواز به دســت 
همســرش خبر داد و گفت: براســاس رصد هــای انجام 
شــده در فضــای مجــازی، عــده ای از افــراد بــا اهــداف 
مختلف، فیلمی از صحنه های وقوع یک قتل را منتشــر 
کردنــد کــه این امر موجــب جریحه دار شــدن عواطف و 

احساسات عمومی جامعه شد.
 همکارانم در پلیس فتای اســتان خوزســتان نســبت 
بــه بازداشــت و برخورد جدی بــا عامان تهیه و انتشــار 

تصاویــر این حادثــه اقدام کردنــد و چند نفــر از افرادی 
کــه اینگونــه محتوا هــای غیرمجاز را تهیه و منتشــر کرده 
بودند، شناســایی شــدند و قرار است پس از بررسی های 

تکمیلی به مراجع قضایی ارجاع شوند.
ســرهنگ پاشــایی تأکید کرد: کاربران فضای مجازی 
از انتشــار هرگونــه کلیــپ صوتــی و تصویــری در تضــاد 
بــا ارزش هــا و هنجار هــای اجتماعــی فرهنگی کشــور به 
نحوی کــه باعث جریحه دار شــدن احساســات عمومی 
در جامعه و موجب بروز عواقب جبران ناپذیر می شود، 

خودداری کنند.

انتشار عریان جرم برای چند کلیک بیشتر

دکتر سیدحسن 
موسوی چلک
رئیس انجمن 

مددکاران اجتماعی 
ایران

قدم زدن در شهر با سر بریده همسر

بروز پدیده هایی همانند قتل های 
ناموســی، خشــونت، خودکشــی، 
ســرقت و سایر شــاخصه هایی که 
مربوط به آســیب های اجتماعی 
می شود، نشــانه فروپاشی اخاق 
اجتماعــی اســت و این پدیــده تا 
جایــی پیش رفتــه کــه توحش بر 
مدنیت اولویت پیدا کرده است. 

در ماجرای قتل زن 17 ســاله به دست شوهرش در اهواز 
باید گفت این اتفاق نخســتین حادثه از این دست نبوده 
و ما بارها شــاهد قتل هــای ناموســی و خانوادگی همانند 
قتل خواهر به دست برادر یا دختر به دست پدر بوده ایم. 
ایــن نــوع قتل هــا در اســتان هایی کــه حالــت عشــیره ای 
دارد غیــر از آنکــه ریشــه فرهنگی دارد به دلیل اشــکالات 
ایــن  بــه  اســت،  شــده  تشــدید  حقوقــی  کمبودهــای  و 
معنــا کــه وقتــی قتــل را در قانــون، یک جــرم خصوصی 

ناموســی  قتل هــای  عمومــی،  نــه  می گیریــم  نظــر  در 
درمــان نمی شــود. قانونگــذاران بایــد برای فرزند کشــی 
و همسرکشــی مجازاتــی مطابــق مجــازات جرایمــی کــه 
عمومــی در جامعه رخ می دهد در نظــر بگیرند نه اینکه 
10 سال حبس. در واقع تا زمانی که مجازات واقعی برای 
چنین قتل هایی در نظر گرفته نشــود باید منتظر تشــدید 

این قتل ها در کشور باشیم.
از ســوی دیگر نکته قابل اهمیت این است که جامعه 
ایــران در حــال  گــذار ســریع از ســنتی به مدرنیته اســت و 
ایــن امــری اجتناب ناپذیر اســت و راه گریــزی بر تحولات 
اجتماعــی نیســت امــا بایــد عــوارض آن را کنتــرل کرد و 
ایــن  گــذار بایــد بــا توانمند ســازی جامعه همزمان شــود 
یعنی نهادهای آموزشــی و فرهنگی برای توانمندســازی 
وارد عمل شــوند. اینکه شــوهری سر همســرش را ببرد و 
در خیابان بــه نمایش بگذارد یعنی جامعه ناامن شــده 

است. 

امــروزه می بینیــم دامنه ایــن ناامنی حتی بــه نهادهای 
نظامی هم گســترش پیدا کرده است، همانند حادثه ای که 

هفته گذشته برای مأمور پلیس در شیراز رخ داد.
امــا بایــد گفــت متأســفانه نهادهایــی کــه بایــد متولــی 
آمــوزش، فرهنــگ، آســیب های اجتماعی، توانمندســازی 
جامعه و خانواده باشــند وظیفه اصلــی خود را رها کرده اند 
در حالی که باید این نهادها تقویت شــوند و راه خودشان را 
بــه درون جامعــه و خانواده ها پیدا کنند. نتیجه رهاشــدگی 

جامعه قتل های ناموسی و خشونت های خانگی است.
در ایــن میــان نقــش رســانه ها بخصــوص رســانه ملــی 
بسیار چشمگیر است. در واقع بهترین خط دفاعی در برابر 
تبعات این  گذار جامعه رسانه ملی است.   در پایان می توان 
گفت تبدیل جرم قتل از خصوصی به جرم عمومی، از بین 
بردن ریشه ها و بسترهای وقوع جرم در جامعه و در نهایت 
توانمند ســازی جامعه از طریق رســانه ها بخصوص رسانه 

ملی می تواند در پیشگیری از این پدیده ها مؤثر باشد.

 محمدرضا 

محبوب فر
کارشناس و 

پژوهشگر حوزه 
آسیب های اجتماعی

جای خالی آموزش و توانمندسازی در جامعه

کامران علمدهی
خبرنگار

 سرقت مسلحانه با مادر و کودک

گــروه حوادث /  عامــان درگیری با مأمــوران نیروی انتظامی 

ســاری کــه تصاویر آن  در فضای مجازی منتشــر شــده بود، از 

سوی پلیس دستگیر شدند.

بــه گزارش ایرنــا، چند روز قبل فیلمی از درگیری شــبانه چند 

اراذل و اوبــاش بــا مأموران انتظامی در شــبکه های اجتماعی 

منتشــر شــد که مربوط به کوی غفاری ساری بود. در این فیلم 

تعــدادی از اراذل و اوبــاش قمه به دســت با مأمــوران نیروی 

انتظامــی درگیــر شــده بودند. نیــروی انتظامی ســاری پس از 

انتشــار فیلم صحــت آن را تأیید کــرد و گفته بود کــه درگیری 

اراذل و اوبــاش بــا مأمــوران انتظامــی هنــگام اجــرای طــرح 

پاکسازی مناطق آلوده صورت گرفت؛ طرحی که به دستگیری 

تعدادی از برهم زنندگان امنیت اجتماعی این منطقه منجر 
شده بود.

روابــط عمومــی دادگســتری مازنــدران شــنبه شــب از قــول 

حجت الاســام والمســلمین محمدصادق اکبری رئیس کل 

دادگســتری مازنــدران اعــام کرد: حســب گــزارش ضابطان 

دستگاه قضایی از صحنه درگیری اراذل و اوباش منطقه کوی 

غفاری ســاری با مأموران ناجا و انتشــار تصاویــر این درگیری 

در فضــای مجــازی، در اولین ســاعات این حادثه دســتورات 

قضایی لازم از سوی دادستان مرکز استان صادر شد. با توجه 

بــه  اهمیت و حساســیت این موضوع ،پــس از اقدامات اولیه 

قضایی، عوامل انتظامی بــه محل مورد نظر عزیمت کرده و 

حــدود پنج نفــر از اراذل و اوبــاش را در کمترین زمان ممکن 

دســتگیر کردند و متهمان با صدور قرار بازداشت روانه زندان 

شــده اند و پیگیری ها برای دستگیری سایر متهمان نیز ادامه 
دارد.

رئیس کل دادگســتری مازنــدران با بیان اینکه پرونده قضایی 

در یکــی از شــعبات بازپرســی دادســرای ســاری تشــکیل و در 

مرحلــه تحقیقــات مقدماتی اســت، گفت: متهمــان به جرم 

قدرت نمایی با ساح سرد، اخال در نظم و امنیت عمومی، 

شرب خمر، تمرد و مقابله با مأموران انتظامی در حال انجام 

وظیفه دستگیر شده اند و پرونده در حال بررسی است.

اکبــری، مبــارزه جــدی و مســتمر با هرگونــه اخــال در نظم و 

امنیت عمومی را مهمترین مأموریت دســتگاه قضا برشمرد 

و هشدار داد: با برهم زنندگان نظم، امنیت و آرامش جامعه 

هیچ مماشــاتی  نخواهیم داشــت و به مردم استان مازندران 

اطمینان می دهیم اشــد مجازات بدون هیچ اغماض قانونی 

در انتظار اقدامات شرورانه و ضد امنیت عمومی خواهد بود.

گــروه حــوادث/  زوج جــوان که با 

راه اندازی یک سایت شرط  بندی، 

بیــش از هــزار و 100میلیــارد ریال 

ســوی  از  داشــتند  مالــی  گــردش 

پلیس فتا دستگیر شدند.

بــه گــزارش خبرنــگار حوادث 

»ایران«، همزمــان با رصد روزانه 

فضای مجازی توسط کارشناسان 

پلیــس فتــا، فعالیت یک ســایت 

و  شــد  مشــخص  شــرط بندی 

بافاصلــه موضوع در دســتور کار 

کارشناسان این پلیس قرار گرفت 

و کارآگاهــان تیم مبــارزه با قمار و 

شــرط  بندی پلیــس فتــا پایتخت 

اقدامــات تخصصی خــود را آغاز 

کردنــد و متوجــه شــدند یــک زن 

و شــوهر درخصــوص راه انــدازی 

و گردانــدن ایــن ســایت فعالیت 
دارند.

معظمــی  داوود  ســرهنگ 

فضــای  رئیس پلیــس  گــودرزی، 

اطاعــات  تبــادل  و  تولیــد 

خصــوص  ایــن  در  پایتخــت 

گفــت: کارشناســان ایــن پلیس با 

بررسی های همه جانبه و اقدامات 

گســترده ســایبری و بهره گیــری از 

روش هــای فنــی و علمــی، موفق 

به شناســایی هر دو نفر در فضای 

مجــازی شــدند و بــا محرز شــدن 

هویــت آنها بــرای پلیــس، پس از 

تشــریفات قضایــی مجرمیــن در 

تهــران  جنوبــی  مناطــق  از  یکــی 

همــراه  بــه  و  دســتگیر  بــزرگ 

تجهیــزات الکترونیکــی به پلیس 
فتا منتقل شدند.

کــرد:  خاطرنشــان  گــودرزی 

در واقــع ســایت های شــرط  بندی 

بــه گونــه ای طراحی شــده کــه در 

ابتــدا افــراد مبالــغ کمــی را برنده 

شــوند و همین شــیرینی بردهای 

اولیه ســبب می شــود که بــا وجود 

باخت هــای بعــدی و مســتمر در 

مراحــل بعدی باز به شــرط  بندی 

ادامــه بدهند و در نتیجه عاوه بر 

زیان مالی، مشکات بزرگی چون 

مســائل روحــی و خانوادگــی نیــز 
گریبانگیر آنها شود.

پایتخــت  فتــای  رئیس پلیــس 

بــا اشــاره به اینکــه آگاهی بخشــی 

در  جرایــم  وقــوع  از  پیشــگیری  و 

اولویت هــای  از  مجــازی  فضــای 

پلیــس فتــا اســت، به شــهروندان 

صــورت  در  کــه  کــرد  توصیــه 

مشاهده هرگونه مورد مشکوک یا 

تهدید توســط مجرمــان و اخاذان 

اولیــن  در  را  موضــوع  اینترنتــی، 

فرصت به پلیس اطاع دهند.

درآمد میلیاردی زوج کلاهبردار از سایت شرط بندیبازداشت عاملان درگیری با مأموران پلیس ساری

جنایت هولناکی که در اهواز اتفاق افتاد

مرد جنایتکار و برادرش چند ساعت پس از این قتل دستگیر شدند
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وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با حضور در جشنواره فیلم و جشنواره هنرهای تجسمی فجر تأکید کرد

عزم دولت بر حمایت از اقتصاد هنر 
گــروه فرهنگی: هفتمیــن روز جشــنواره فیلم 
فجر با بازدید وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی 
از خانــه جشــنواره همــراه بــود. در ایــن دیدار 
بازدیــد  ضمــن  اســماعیلی  محمدمهــدی 
از فعالیــت اهالــی رســانه بــه تماشــای فیلم 
»موقعیت مهدی« ساخته هادی حجازی فر 
نشســت. همچنیــن محمــد خزایــی، رئیس 
سازمان ســینمایی و محمود سالاری، معاون 

هنری نیز او را همراهی کردند.

روز  ســومین  بــا  همزمــان  و  روز  ایــن  در 
برگــزاری جشــنواره هنرهــای تجســمی فجر، 
وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســامی از ایــن رویداد 
هنری نیــز بازدید کرد. در بازدید وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسامی از جشنواره هنرهای تجسمی، 
محمــود ســالاری )معــاون امــور هنــری وزیر 
فرهنــگ و ارشــاد اســامی(، هــادی مظفری 
راد  امیــر  و  تجســمی(  هنرهــای  کل  )مدیــر 
)دبیــر هنــری جشــنواره( نیــز او را همراهــی 

کردند. آن طور که در بخشــی از گزارش ایســنا 
آمــده، نگاهــی به فضای مجــازی و همچنین 
اظهــارات بازدیدکننــدگان و برگزارکننــدگان، 
دیدگاه هــای متفاوتــی را متوجــه کیفیــت آثار 
این دوره از جشــنواره هنرهای تجســمی فجر 
کرده اســت. محمدمهــدی اســماعیلی، وزیر 
فرهنگ و ارشاد اســامی نیز در همین رابطه 
گفــت: »کارهــای جشــنواره ای همــه در یــک 
ســطح نیســت. اگــر در یــک ســطح بودند که 

اصاً داوری اتفاق نمی افتاد. من فکر می کنم 
که خود اهالی هنر بهتر می توانند کیفیت ها را 
تشخیص دهند. چیزی که من از همکارانم در 
بخــش داوری و همچنین اســاتید این بخش، 

در جلســاتی که با آنان داشتم دریافت کردم، 
ایــن بوده کــه در این دوره هم به لحاظ کمی و 
هم به لحاظ کیفی شاهد ارتقای خوبی در آثار 
هستیم.« وزیر ارشاد همچنین درباره رویکرد 

دولــت ســیزدهم در برپایــی ایــن نمایشــگاه 
و حمایــت از هنرمنــدان مرتبــط بــا هنرهــای 
تجسمی هم گفت: »یکی از برنامه های مهم 
ما در وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی از ابتدای 
آغــاز بــه کار دولــت ســیزدهم، توجه ویــژه به 
هنرهای تجســمی بود.« اســماعیلی در ادامه 
گفت: »بنای ما این بود که هم به لحاظ کمی 
و هــم بــه لحاظ کیفی کار گســترش پیدا کند و 
در عیــن حال این کار متضمــن آن گزاره های 

اصلی باشــد که ما احساس می کنیم در حوزه 
هنر باید بیشــتر ببینیم؛ مقولاتــی نظیر امید، 
ایثــار، توجــه بــه مســائل اجتماعی کشــور. در 
همیــن زمان هنرمندان کارهای بســیار خوبی 
را آماده کردند. کارهایی که اینجا عرضه شــد، 
بــه لحاظ ارزش هنــری ارزش بالایــی دارند.« 
وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســامی در پایان یکی 
دیگر از اهداف دولت در جشــنواره را حمایت 

از اقتصاد هنر دانست. 

گ
هن

فر

برنامه ریزی برای رقابتی شدن جشنواره موسیقی
در نشست رسانه ای سی وهفتمین جشنواره موسیقی فجر مطرح شد

ندا ســیجانی / »ســی وهفتمین جشــنواره موســیقی فجربا 
ظرفیــت 30 درصــد ســالن های منتخب برگزار می شــود« 
خبری که سرپرســت دفتر موســیقی وزارت فرهنگ وارشاد 
اســامی اعــام کرد. ایــن خبر درحالی رســانه ای شــده که 
تــا آغــاز جشــنواره موســیقی فجــر تنهــا 5 روز باقی اســت 
)22بهمن( و این امکان وجود دارد با توجه به شرایط ناشی 
از بیماری، تغییراتی صورت بگیرد. به گفته محمد اللهیاری 
»فــروش بلیــت جشــنواره را دیرتــر آغــاز کردیــم تا شــاید 
تصمیم گیری جدیدی درستاد کرونا صورت گیرد و از همین 
حالا هم مشــغول رایزنی هستیم که اگر  بنا است جشنواره 
در چهارچوب دیگری هدایت شود، بتوانیم برنامه ریزی را 

درراستای تصمیمات ستاد کرونا انجام دهیم.«
رســانه ای  نشســت  در  صحبت هــا  ایــن  ادامــه  در  او 
ســی وهفتمین جشــنواره موســیقی فجر که روز گذشته در 
تــالار رودکی برگزار شــد، بیان داشــت: »ســال گذشــته به 
 دلیل شیوع ویروس کرونا امکان حضور مردم در جشنواره 
میســر نبود، اما در سال جاری با توجه به کاهش پیک های 
قبلی امیــدوار بودیم اجراهای صحنه ای برقرارشــود و در 
ایــن زمینه ظرفیــت ۵0 درصدی ســالن ها مدنظر بود اما 
با توجه به توصیه های ســتاد کرونا، دراین دوره با ظرفیت 
30 درصــد، میزبان مخاطبان خواهیم بود. براســاس این 
میزان، حجم گزارش آماری ســالن ها اعام خواهد شــد؛ 
چراکه موضوع بســیار مهمی برای ما اســت و می تواند به 

دست اندرکاران موسیقی هم کمک کند.«
رئیس ســی وهفتمین جشنواره موسیقی فجر در ادامه 
گفــت: »تمــام تاش مــا در دفتر موســیقی این اســت که 
جشــنواره موســیقی فجربا ایجــاد و احیای دوبــاره بخش 
رقابتــی، درســال های آینــده بتوانــد هویــت ثابتــی بــرای 
جشنواره ایجاد کند تا براین اساس هنرمندان مایل باشند 
بواسطه یک جایزه معتبر، درجشنواره حضور پیدا کنند.«

حســن ریاحی دبیرســی وهفتمین جشــنواره موسیقی 
فجــر نیــز گفــت: »در این دوره از جشــنواره بــا وجود تمام 
اتفاقات بدی که درخصوص بیماری کرونا شاهد هستیم، 
امــا باعث افتخارماســت که شــاهد برگزاری جشــنواره ای 
هســتیم کــه می توانــد دربرگیرنــده اتفاقات خوبــی برای 
موســیقی کشورمان باشــد، چراکه به اعتقاد من این دوره 

از جشــنواره بــا توجــه بــه کرونــا، می تواند یکــی از بهترین 
رویدادهای مرتبط با جشنواره موسیقی فجرباشد.«

و  انتخــاب  هیــأت  عضــو  ستایشــگر  امیرعبــاس 
مشــاوراجرایی سی وهفتمین جشــنواره موسیقی فجر نیز 
اظهــار کــرد: »در جشــنواره امســال دو نگاه مدنظراســت؛  
نــگاه ویژه به موســیقی دســتگاهی ودیگری تنــوع فرم ها 
از نظر ســازبندی در حوزه موســیقی کاســیک. همچنین 
بخش جایزه آهنگ ســازی به این دوره از جشنواره افزوده 
شــده کــه جــدا از بخش هــای جایــزه ترانــه و باربد اســت. 
بخش دیگرهم آهنگ ســازی روی اشعار نظامی گنجوی 
اســت و راسپودی برای ساز سولو ارکسترسمفونیک هم از 

بخش های مورد توجه ما بوده اند.«
و گفــت: در  پرداخــت  آمــاری  ارائــه  بــه  ادامــه  او در 
چهارچوب جدول اجرای صحنه ای، در تهران با ۶3 گروه 
و ۶۹ اجــرا کار خــود را آغاز می کنیم. در تقســیم بندی ژانر 
6 اجــرای ارکســترال، ۱۷ اجرای موســیقی دســتگاهی، ۱۴ 
اجرا موســیقی نواحی، 3 اجرا موســیقی بانــوان، ۴ اجرای 
خارجــی، ۷ اجرای موســیقی کاســیک غربــی، ۱۶ اجرای 
پــاپ و دو اجــرای موســیقی تلفیقــی مربوط بــه اجراهای 
اســتان تهــران می شــوند و تــا امــروز در ۱۱ اســتان دیگــر 
جشــنواره موســیقی فجر برگزار خواهد شــد. بخش سرود 

هم برای دومین سال پیاپی آغاز گر جشنواره موسیقی فجر 
اســت و در  این رویداد بخش ویژه ای را به تجلیل از مقام 
ســردار شــهید حاج قاســم ســلیمانی اختصاص داده ایم 
کــه دراین چهارچوب، ارکســتر ســمفونیک صداوســیما و 
گــروه نــوای ســیمره برنامه هایــی را اجرا خواهند کــرد. در 
بخش پژوهشــی جشــنواره هم همزمان با آغاز جشــنواره 
نشســت هایی در خانــه هنرمنــدان ایران بــه دبیری بابک 

خضرایی برگزار می شود.«
اردوان جعفریــان مدیربخــش بین الملــل نیــز بیــان 
داشــت: »بخــش بین الملل را از تابســتان شــروع کردیم. 
مــوارد مدنظرمــان تــوازن اجــرا و ســبک اجرایــی بــود که 
درنهایت هفت گروه نهایی شــدند و متأســفانه ســه گروه 
به دلیل ســویه جدید بیماری کووید۱۹ در جشنواره حضور 
ندارند. به  دلیل پاسداشت هنرمندان ایران و افغانستان، 
گــروه قوالــی نجم الدین افغانســتان در جشــنواره حضور 
دارد. یــک هنرمنــد پیانیســت هلنــدی و یک گــروه عود و 
سازهای کوبه ای از کشور مصر و یک گروه از ایتالیا را داریم 

که در تالار وحدت اجرای خود را برگزار می کنند.«
سی وهفتمین جشنواره موسیقی فجر با دبیری حسن 
ریاحــی از 22 تــا 26 بهمن در تهران و یازده اســتان برگزار 

می شود.

در پی شیوع گسترده اُمیکرون رونق می گیرد

 تماشای اجراهای بخش صحنه ای 
در تلویزیون  تئاتر ایران

گروه فرهنگی: تلویزیون تئاتر ایران چندسالی هست کارش را آغاز کرده اما 
به صورت بسیار جدی سال گذشته و با شروع جشنواره تئاتر فجر آن هم در 
وضعیتی که کرونا به شدت در کشور جولان می داد، معرفی شد و در این فاز 
تازه، پس از ارائه بخش های تخصصی، آموزشی و... تمام ایران را به تماشای 
آثــار صحنــه ای حاضر در جشــنواره از طریق این پلتفرم دعــوت کرد. کمی 
بعدتر عرضه فیلم تئاتر در این سامانه هم آغاز شد و تمامی نمایش های 
صحنه ای اعم از رقابتی و غیررقابتی سی و نهمین دوره جشنواره تئاتر فجر 
به نمایش گذاشته شدند و بستر مناسبی برای ایجاد سهولت در دسترسی 
عاقه مندان به نمایش های شرکت کننده در مهم ترین رخداد تئاتری کشور 
فراهم آمد. این آثار طبق جدول روزانه جشنواره بافاصله سه روز از اجرای 
صحنه ای از ۱4 بهمن ماه در خروجی تلویزیون تئاتر ایران قرار گرفت و طبق 
جدول یک روز در دسترس عاقه مندان بود. عرضه فیلم تئاتر 48 نمایش 
از ۱6 شــهر این امکان را فراهم کرد تا دورترین نقاط کشــور هم همزمان با 
پایتخت نشــینان آثار را تماشــا کنند. امسال هم قرار اســت ویدیو اجراهای 
بخــش صحنــه ای )رقابتــی و غیررقابتی( از تلویزیــون تئاتر ایران و ســایت 
تیوال بخش شــوند. به گزارش ایران تئاتر، وحید لک مدیر روابط عمومی، 
اطاع رسانی و تبلیغات جشنواره تئاتر فجر با اعام این خبر گفت: »به دلیل 
بــالا رفتن تعداد مبتایان به ســویه جدید کرونا، طبــق پیش بینی  هایی که 
برای پخش ویدیو نمایش های جشــنواره صورت گرفته بود، تصویربرداری 
همزمــان بــا اجــرای تمامــی نمایش هــای بخــش صحنــه ای )رقابتــی و 
غیررقابتی( انجام می  شود و ویدیو نمایش  ها بعد از ۴8 ساعت آماده سازی 
و طبق جدول ویژه نمایش های ویدیویی از ساعت 20 هر شب در تلویزیون 
تئاتر ایران و سایت تیوال قرار خواهند گرفت.« مدیر روابط عمومی جشنواره 
تأکید کرد: »طبق جدول پخش، تمامی آثار بخش صحنه ای تنها به مدت 
2۴ ساعت از زمان پخش در دسترس تماشاگران قرار خواهند داشت.« به 
گفته لک از سه شنبه ۱۹ بهمن ماه ویدیو اولین اجراهای صحنه ای چهلمین 
جشنواره بین المللی تئاتر فجر در دسترس عاقه مندان به تماشای آثار قرار 

خواهد گرفت.

درگذشت دو تهیه کننده سرشناس سینما

گــروه فرهنگــی: دیــروز ظهــر روح الله ســجادپور فرزند علیرضا ســجادپور 
در صفحه شــخصی خود نوشــت که پــدرش به دلیــل وخامت وضعیت 
جســمانی دار فانــی را وداع گفتــه اســت. ســجادپور کــه بــه تازگــی فیلــم 
ســینمایی »مســتطیل قرمز« بــه کارگردانی حســن و حســین صیدخانی 
را تهیــه کرده بود فعالیت ســینمایی اش را ســال ۱363 با تهیه کنندگی و 
نگارش فیلمنامه »سرباز کوچک« آغاز کرد. از فعالیت های او می توان به 
مدیریت واحد ســناریوی حوزه هنری سازمان تبلیغات اسامی )۱366-
۱3۷0(، مدیر کل مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســامی )۱3۷4-۱3۷6(، مدیریت طرح و برنامه سیمای شاهد 
)۱3۷0-۱3۷2(، تهیه کنندگــی فیلم ســینمایی و ســریال های تلویزیونی، 
مدیــر کل اداره فیلــم و تلویزیــون ســازمان فرهنگــی - هنری شــهرداری 
تهران، مدیر فرهنگسرای هنر )ارسباران( و مؤسس و مدیر اجرایی هیأت 
اســامی هنرمندان اشــاره کرد. این تهیه کننده ســینما که همیشــه عاقه 
داشــت با جوان ترها کار کند در آخرین گفت وگویش با ایســنا باز روی این 
نکتــه تأکیــد کرد کــه »در مدتی که درگیــر بیماری بودم کارهایــی را انجام 
داده ام و طبــق روال قبلــی هم بیشــتر با کارگردان های جــوان کار می کنم 
چون با توجه به شــرایط اقتصادی سینما و نیز اکران و هزینه تولید فیلم، 
طبیعتاً کارهایی که با بودجه کمتری بتوان آنها را ســاخت، اولویت دارند 
تا شــانس برگشــت هزینه هم بیشــتر باشــد. در حال حاضرساخت فیلم 

»بلوط« که با شرایط بسیار سختی هم همراه بود تمام شده است.«
حبیب الله صحرانورد تهیه کننده قدیمی ســینما هم که 20 آذرماه 
دچــار ســکته مغــزی شــد و مدتــی در کمــای مصنوعــی مانــد، صبح 
دیروز از دنیا رفت. صحرانورد از ســال 6۹ وارد ســینما شــد و کار خود 
را با فیلم دفاع مقدســی »عشــق من شــهر من« شــروع کرد. او تاش 
خود را بر ساخت فیلم هایی که کارگردان های اول دارند متمرکز کرد، 
چــرا که هدف اصلی اش فراهم کردن بســتری بــرای ورود جوان ها به 
ســینما بود و در همین مسیر تهیه کنندگی فیلم های »ضربه طوفان«، 
»توطئــه«، »تنهــا«، »یــک روز، یــک زندگــی، یــک مــرد«، »میم مثل 
معلــم«، »هشــتمین روز«، »بی خوابی« و چند فیلــم کوتاه را برعهده 
گرفــت. حبیب الله صحرانــورد ســال های اخیر درصــدد تهیه کنندگی 

پروژه ای با نام »ریما« به کارگردانی علیرضا اکبرپور بود.



بلوغ، یکی از باشکوه ترین و در عین  حال 
پیچیده ترین مراحــل تکاملی در زندگی 
هــر آدمــی اســت. مرحلــه ای کــه در آن 
شخص از دنیای کودکی، ضعف و خیال 
خــارج شــده و پــا بــه دنیــای واقعیت ها 
می گــذارد و در خــود احســاس قــدرت 
و توانایــی کــرده و حس هــای تــازه ای را 
تجربه می کند. گاهی گــذر از مرز کودکی 
و رســیدن بــه مرحلــه بلوغ با مشــکلات 
فراوانی همراه اســت. در ایــن دوره، فرد 
نه کودک اســت نه بدرســتی بالغ شــده؛ 
اصــلًا بــدی روزگار نوجوانــی همین اســت که تعریــف خاصی 
برایــش وجــود ندارد و مــرز میان بچگی و بزرگســالی اســت به 
همین خاطر بســیاری از نوجوان هــا در یک حالت روحی مبهم 
بســر می  برند و هنوز نمی دانند چه بایــد بکنند.خود نوجوان ها 
بــا رســیدن به دوره بلوغ، ســرگرم هســتند؛ به جز ایــن برخورد 
خانواده هــا هــم بــه این ســردرگمی دامــن می زند؛ مثــلًا وقتی 
نوجوانــی می خواهــد دســت بــه کاری بزنــد پــدر و مــادرش به 
او می گوینــد »تــو هنوز بچــه ای« و همین پدر و مــادر در مکان و 
زمان دیگری او را ســرزنش می کنند که تو بزرگ شده ای و نباید 
اینگونه رفتار می کردی.حالا »بلوغ« را چگونه تعریف می کنند 
و در ایــن دوران چه اتفاقاتی در بدن دختران و پســران نوجوان 
رخ می دهــد؟ در واقــع بــه مجموعــه تغییــرات جســمانی کــه 
شــخص را شــبیه یک آدم بالغ می کند و قدرت بچه دار شدن یا 
بارور کردن به او می دهد، بلوغ گفته می شود که این دوران برای 
دخترها از 9 تا 19 و برای پسرها از 13 تا 19 سالگی متغیر است. 
البته بلوغ جســمی بــا بلوغ روحی و روانی تفاوت دارد و بســیار 
اتفاق می  افتد که نوجوان ها به لحاظ جسمانی بالغ شده اند اما 

از لحاظ روانی هنوز به بلوغ کافی نرسیده اند.
»بلــوغ جســمی و روانــی در دختــران«، 
عنــوان کتابی اســت کــه انتشــارات »ما و 
شما« منتشر کرده و در آن به تغییرات و 
خصوصیات اساســی و مهم دوران بلوغ 
در دختران و راه حل مشکلات شایع آنها 
پرداختــه و تــلاش کرده به پرســش های 
اساســی آنهــا درخصــوص دوران بلــوغ 
پاسخ دهد. بگذریم از اینکه این کتاب به 

کمــک پدر و مادرها و معلم هــا و در کل بزرگترها هم می آید تا 
بدانند با دخترانی که به بلوغ رسیده اند چه کنند.

ایــن کتــاب کــه به چــاپ دوازدهــم رســیده را دکتر ماهیــار آذر، 
سیداصغر ساداتیان، مرتضی حاج بابایی و محسن رئوف سعید 
تألیف کرده اند. »بلوغ جســمی و روانی در پســران« هم، عنوان 
دیگری از این مجموعه اســت که به ویژگی هــا و تغییرات دوره 

بلوغ در پسرها پرداخته.
در ایــن دو کتــاب فصلی به »نــکات کلیدی بــرای نوجوانان« و 

بخشــی دیگــر بــه »نــکات کلیــدی برای 
والدین و مربیان« پرداخته شده تا هر دو 
بدانند چگونه رفتار کنند و به چه مسائلی 

توجه داشته باشند.
»بلــوغ جســمی و روانــی در دختــران« و 
»بلــوغ جســمی و روانــی در پســران« را 
انتشــارات مــا و شــما منتشــر کــرده و در 

اختیار علاقه مندان گذاشته است.

 صاحب امتیاز: 
خبرگزاري جمهوري اسلامي
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همنشینى با صالحان انسان را به سوى صلاح و خیر مى کشاند؛ و معاشرت و هم صحبت شدن با علما، 
سبب افزایش شعور و بینش مى شود. سخن روز

درخت انقلاب

یاسر احمد وند: عزم جدی برای حل مسأله کاغذ در مجموعه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامى وجود دارد، همه ظرفیت  های داخلى 
تأمین کاغذ را در نظر داریم که در نشست های مختلف از  جمله با مدیران جدید کارخانه صنایع چوب و کاغذ مازندران در حال 

پیگیری است.در حال حاضر، مشغول رایزنى و حصول توافق با مسئولان این کارخانه هستیم تا هر ماه مقداری کاغذ دریافت و 
در اختیار ناشران قرار دهیم. فعالیت خط تولید کارخانه صنایع چوب و کاغذ مازندران آغاز شده، مسئولان این کارخانه اعلام 
آمادگى کردند تا پایان سال مقداری کاغذ در اختیار قرار دهند. امید واریم از ابتدای سال آینده )1401( بتوانیم اندک اندک کاغذ 

مورد نیاز را تحویل بگیریم، مسئولان صنایع چوب و کاغذ مازندران مدعى اند مى توانند سالانه 250 هزار تن کاغذ را تحویل دهند. 
اگر این ادعا محقق شود، بى تردید اتفاق بزرگى را شاهد خواهیم بود. درباره همکاری 25 ساله ایران و چین در حوزه فناوری های 

چاپ و نشر هم مى توان گفت فناوری های چاپ و نشر از جمله محور های گفت و گوی فرهنگى با طرف های چینى بود. با 
توجه به اینکه در آغاز این گفت و گو ها قرار داریم، نمى توان به طور دقیق درباره نتایج گفت و گو اظهار نظر کرد.

گفته های معاون امور فرهنگی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با ایبنا
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 عکس 
نوشت

ایــن روزها فضای شــهری هــم میزبانــى تصاویر و 
پوسترهایى درباره چهل و سومین سالگرد پیروزی 
انقلاب اسلامى کشورمان را دارد وهم پلاکاردهایى 
که هشدارهایى درباره پروتکل های بهداشتى به روی 
آنها جاخوش کرده، از پیام های متخصصان درباره 
ضرورت حفظ فاصله اجتماعى گرفته تا تشویق به 
تزریق واکســن برای آنهایى که هنــوز خطرات این 

پاندمى را جدی نگرفته اند./ خبرگزاری مهر

هنرمندان 
در فضای 

مجازی

جشــنواره فیلم فجر به نیمه خود رســیده اســت و جشــنواره تئاتر فجر هم روزهای 
آغازین خود را مى گذراند. هنرمندان از جشنوار مى گویند و برخى از هنرمندان هم 

از کارهای جدید خود

خانــواده  بــا  مــن  می گفــت: 
همســرم هیــچ مشــکلی نــدارم 
امــا از پســرم هم بپرســید تأیید 
همســرم  مــادر  کــه  می کنــد 
اصــلًا از من خوشــش نمی آید. 
می دانســتم حتی در مشــکلاتی 
کــه با همســرش دارد هم مدام 
از پسر 11 ساله اش مثال می زند 
کــه »تأییــد می کنــد حق بــا من 
دارد  اگــر  می دانســتم  اســت«. 
پســرش را بــا خــود در یــک تیم 
می گــذارد از این احســاس ریشــه ای عمیــق می آید که 

خود را در حل مشکلاتش ناتوان می بیند.
مــرد امــا نظرش چــه بــود؟ می گفــت: مــن کلًا در این 
زندگــی تک افتاده ام. حتی پســرمان جدیداً مقابل من 
می ایستد. همسرم مشکلات ما را برای فرزندمان بازگو 

می کند و این همیشه محل جدی بحث ماست.
حــس مــرد ایــن داســتان فقــط تنها بــودن نیســت، در 
عمــق وجودش کم کم دارد از پســرش هم خشــمگین 
می شــود. بــا اینکــه می دانســتم پسرشــان عاشــق پــدر 
اســت و از او یک الگو برای زندگی ســاخته اما احساس 
می کند »نباید« مادرش را در مشــاجره ها تنها بگذارد. 
او دوست نداشت طرف کسی را بگیرد، اما انگار مجبور 

بود!
خطر یارکشــی و مثلث ســازی را در زندگی با همسرتان 
جــدی بگیریــد! چون اگر فرزند یا فرزنــدان خود را وارد 
چالش هــای زندگــی مشــترک و تعاملات بزرگســالانه 
خــود کنیــد، دامنه اش تا تمــام عمر فرزندانتــان را هم 
می گیــرد. برخی از والدین ناخــودآگاه حتی از فرزندان 
خــود یک ســپر در مقابل چالش های زندگی با همســر 
می ســازند بدون آنکه متوجه باشند این میان پای یک 
کــودک و نوجوانی در میان اســت که مهم ترین نیازش 
احســاس امنیــت در درون خانواده اســت نه احســاس 

بودن وسط جنگی دو سویه!
فرزند شــما عضو یک خانواده اســت، فرزند یک پدر و 
فرزنــد یک مادر اســت، در خانواده هر یک از بســتگان 
مــادری و پــدری خــود نقشــی دارد و هــر کــدام از ایــن 
تعلق ها بــرای او معنایی دارد. مرزهایی برای هر کدام 
از این روابط وجود دارد و گاه قواعدی برای منع تداخل 
نقش هــا وجــود دارد کــه یکــی از منع های جــدی ورود 
یــک مــادر به رابطه پــدر –فرزندی و یک پــدر به رابطه 
مادر-فرزنــدی اســت. البته این مرزها بســیار منعطف 
هســتند اما روان شناســان معتقدند وقتی پای فرزندان 
به زندگی مشــترک باز می شــود، زوج هایی خوشــبخت 
هســتند و همچنان از پس حل مشــکلات میان خود بر 
می آیند که نقش والد بودن را با همسر بودن مخدوش 

نمی کنند.
مرزها باید برای هر زوجی و فرزند یا فرزندانش واضح 
باشــد و تنهــا در ایــن صــورت اســت کــه تداخــل نقش 
ایجاد نمی شود. البته شــکل گیری اتحادها یعنی شیوه 
توافــق و یا مخالفت اعضــای خانواده بــا یکدیگر برای 
یــک فعالیــت خانوادگــی از ایــن بحــث جداســت. اگر 
فرزند شــما بــه اختیار خــودش موافق یــا مخالف نظر 
یکی از شــما باشــد، متوجه می شــوید گروکشی صورت 
نگرفتــه؛ چــون بــرای یــک فعالیــت فرزند شــما طرف 
شــما و بــرای فعالیتــی دیگر طــرف دیگری اســت. اما 
مشکل  از جایی شروع می شود که در طول زندگی یکی 
از طرفیــن بخواهــد برای قدرت مطلق بــودن فرزندان 
را به ســمت خود بکشــد یا برای گرفتن امتیاز از همسر 
این کار را بکند و گاهی یکی از زوجین به دلیل احساس 
عمیق تنهایی یا احساس مظلوم واقع شدن یا نداشتن 
اعتمــاد به نفس کافی و حتی فرار از مســئولیت پذیری 

چنین می کند.
مثلث ســازی کاری اســت که متأســفانه بســیار در میان 
زوجین رواج دارد. اینکه هر کدام از والدین می خواهند 
بــر ضد دیگری با کودک متحد شــوند. همین مثالی که 
در بــالا زدیم. در این صــورت وقتی فرزند طرف یکی از 
والدیــن را می گیــرد اول از همــه اینکه اصل مشــکل به 
حاشیه می رود و مشکل جدید ایجاد می شود و طبیعتاً 
فرد خارج از این اتحاد احســاس خیانت می کند و تنها 
بازنــده واقعی ایــن ماجرا فرزند شماســت. پس اگر در 
زندگی مشــترک خــودآگاه یا ناخــودآگاه در هنگام حل 
اختلاف با همســرتان پای فرزندتان را وسط می کشید، 

بدانید این رفتار یک خانواده سالم نیست.

برای یافتن راه درست زندگى، 
بشر همواره باید همان طور 
که بر اطلاعات مغزی خود 

افزوده، دلش را فراخ تر کند، باید 
بیاموزد که به ماورای خویشتن 

برود و با این اقدام به آزادی 
در عالم هستى و به سعادت و 

نیکبختى دست یابد.

هنــر در آســتانه چهــل و ســومین ســالگرد پیروزی 
انقلاب اســلامی و بعد از طی کردن چهار دهه فراز 
و فرودهای فرهنگی و براساس شرایط امروز جهان 
در مســیر رشــد و تحولــی جــدی قرار گرفته اســت. 
دارا بودن چشــم انداز و برنامه بلندمدت و پرهیز از 
حرکت زیگزاگی در عرصه فرهنگ از دستاوردهای 
توجــه ویــژه بــه اجــرای نقشــه مهندســی فرهنگی 
کشــور برشــمرده می شــود و نبایــد در برنامه ریزی 
کلان فرهنگــی به چالش های آینــده نزدیک ایران 
و جهــان بی توجــه بود. آینده ای کــه در همین چند 
ســال پیــش رو که فعالیت هــای فرهنگــی و هنری 
ایــران اســلامی طــی آن قرار اســت اجرا شــود، بــا آن مواجه خواهد شــد. 
چالش های فرهنگی پیش رو، چالش های سخت و غیرقابل انکاری است. 
برای مقابله با اســتحاله فرهنگــی نمی توان به »صدور مجــوز«، »مرمت 
آثــار تاریخــی«، »حق پخش تلویزیونی« و مواردی از این دســت اکتفا کرد 
که اگر چنین اندیشــیده شــود، نوعی ســاده لوحی در برنامه ریزی فرهنگی 
اســت. در عصــر »جهانی شــدن« و بخصــوص پروژه »جهانی ســازی« که 
قدرت های رسانه ای جهان قصد اجرای آن را دارند، بسنده کردن به شعار 
»مقاوم ســازی فرهنگی« و غفلت از آن در اقدام و عمل می تواند عواقب 
خطرناکی داشــته باشــد؛ عواقبی که با تغییر ســریع ســبک زندگی مردم، 
بنیان هــای فرهنگــی کشــور را دگرگون کند. اســتفاده از قالب هنر و رســانه 
بــرای ارائه ادعاها در خصوص رویدادهای سیاســی و تبلیغ ضد جمهوری 
اســلامی از برنامه هــای مؤکد افــراد و جریان های ضد انقلاب بوده اســت 
زیرا از این طریق محتوای مذکور ماندگاری بیشتری در اذهان مخاطبان و 
مصرف کنندگان این آثار دارد و به علاوه، نیازمند ارائه  شواهد و مستندات 
و اســتدلال منطقی و عقلانی هم نیست و براحتی احساسات مخاطب را 
بــر عقلانیــت او غالب کرده و بتدریج به موضع گیــری علیه نظام و منافع 

ملی سوق می دهد.
یکــی دیگــر از چالش هــای اساســی و مهــم فرهنگــی پیــش رو، چگونگی 
مواجهه با رســانه های نوین اســت. رســانه هایی که به شــدت میان تمامی 
اقشــار مــردم در سراســر دنیــا محبوبیت یافته انــد و در حال تغییر ســبک 
زندگی مردم هســتند. جمهوری اسلامی ایران قرار نبوده و نیست که یک 
کشــور منفعل در جهان باشــد. بحث در رســانه های نوین، فقط چگونگی 
دفع خطر تهاجم فرهنگی در جنگ نرم نبوده و نیســت بلکه اســتفاده از 
فرصت رســانه های نوین برای پراکندن رایحه انقلاب اســلامی در سراسر 
جهــان اســت. رایحــه ای کــه باید آنقدر خوشــایند باشــد تا مســتضعفین 

جهــان به میــل و رغبت خود، زنجیرهای اســارت را پاره کننــد و به مقابله 
بــا اســتکبار بپردازند که اگــر این اتفاق نیفتــد، مأموریت انقلاب اســلامی 
کــه همــان زمینه ســازی ظهــور حضــرت ولیعصر)عــج( اســت، محقــق 
نمی شــود. هرگونــه ارتبــاط ســازمان یافته با اعضــای جامعه برای شــکل 
دادن بــه »افــکار عمومــی« نیازمند طراحــی و پیاده کردن »ســاختارهای 
اطلاع رسانی« اســت. این ساختارها در هر جامعه ای براساس مختصات 
فرهنگــی، اجتماعی، سیاســی، اقتصــادی و... آن جامعــه طراحی و پیاده 
می شــوند تــا کارایی لازم را داشــته باشــند. این ســاختارها براســاس دایره 
نفــوذ و تأثیرشــان می توانند محلی، ملی یا فراملی باشــند. ســاختارهای 
اطلاع رســانی جنبه های مختلفــی دارند و به این دلیل بــه »جریان«های 
سیاســی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی وابسته اند. این وابستگی مبنای 
موضع گیری ها، گرایش ها و قبض و بسط روند اطلاع رسانی است. به بیان 
دیگر، وابستگی های ساختارهای اطلاع رسانی به جریان های فعال در هر 
جامعه، به عنوان فیلتر روند اطلاع رسانی عمل می کند و از این طریق افکار 
عمومی را در جهت منافع جریان های متبوع شکل می دهد. این موضوع 
در مباحث حوزه رسانه بدیهی است اما اغلب مخاطبان رسانه ها به دلیل 
غرق بودن در اقیانوس اطلاعات نسبت به آن آگاهی لازم را ندارند. عدم 
آگاهی مخاطبان رســانه ها از ایــن موضوع بدیهی، فضای ذهنی مطلوبی 
را بــرای جریان هــای فعال در جامعه فراهم می کنــد تا مخلوطی از کذب 
و حقیقــت، یــا واقعیــت و تخیــل را به عنــوان حقیقت صرف یــا واقعیت 
کامل به خورد مخاطبان خود بدهند. ضرورت امروز توســعه فرهنگی در 
مرحله ســوم از پنجگانه »انقلاب اسلامی«، »حکومت اسلامی«، »دولت 
اسلامی«، »جامعه اسلامی« و »تمدن اسلامی« که دولت اسلامی است، 
آثاری از ماهیت انقلاب اسلامی در برنامه ریزی های پیش رو باید مد نظر 
جدی قرار گیرد. توجه به پیوست فرهنگی برای طرح های مهم می تواند از 

بی اعتنایی به این حوزه مهم و اثرگذار جلوگیری کند.
به هرگونه سیاستگذاری از سوی جمهوری اسلامی در زمینه  فرهنگ، هنر 
و رسانه در ایران اسلامی با حساسیت زیادی از سوی معاندان و معارضان 
واکنش نشان داده می شود. این حساسیت بیانگر اهمیت موضوع است و 
باید در نظر داشــت که کم اهمیت گذاشــتن فضای فرهنگ و هنر و رسانه 
به طور کلی خسارات و صدمات جبران ناپذیری در پی می آورد. بسیاری از 
کشــورها مدت هاست که برای فضای فعالیت های فرهنگی مانند فضای 
مجازی و رســانه ای محدودیت هایی را اعمــال می کنند. روش اغلب آنها 
و بویــژه کشــورهای غربــی در اعمال محدودیت بســیار پیچیــده و مخفی 
اســت بــه طوری کــه کاربران متوجه نمی شــوند یــا مجبور می شــوند خود 

محدودیت هایی را بر کاربری خودشان اعمال کنند.
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گروکشیفرزندانممنوع!
چک لیست های زندگى مشترک/3

ë چهره ها

یک فنجان 
چای

آزاده سهرابی
روانشناس

نیما شاه میری
نــــگاره

یادداشت

مهدی توکلیان
فعال فرهنگی

علیرضا قربانى در صفحه خود همزمان با زادروزش خبر از کار جدید خود یعنی »راز آواز« با 
محوریت آواز ایرانی و همراهی آنسامبل موسیقی غربی داده است: »این مجموعه شامل 
3 قطعه و به پیشنهاد دوست هنرمندم حسام ناصری شروع و در واقع تجربه  و تلاشی با 
رویکرد نگاهی نو و با دغدغه نزدیکی بیشــتر گوش و جان مخاطبان با آواز اصیل ایرانی و 
گســترش امکان اجرای آواز اصیل در قالب های بین المللی اســت به طوری که بتوان براحتی با هر آنســامبل و 
ارکستر کلاسیک بین المللی آن را اجرا و به روی صحنه برد و بدین گونه گوش و روح طیف مختلف مخاطبین 
در هر جای دنیا را علاوه بر فرم اصلی، آشنا و کهن آواز ایرانی که غالباً همراه با یک یا چند ساز و به صورت ساز 
و آواز اجرا می شود را با شکل دیگری از آواز اصیل ایرانی همراه با ارکستر غربی آشنا ساخت. همانگونه که از نام 
»رازآواز« برداشــت می گردد سرشــت آواز ایرانی آمیخته و ممزوج با هزاران راز و رمز است که دست پیدا کردن 
به آن علاوه بر استعداد و فرهنگ درونی نیازمند سال ها ممارست، تجربه کردن و ریاضت و پالایش روح و روان 

هنرمند است و کاری ست بس دشوار و امیدوارم صاحب نظران بضاعت کم ما را به دیده اغماض بنگرند.«
شــهرام اقبال زاده نویســنده، مترجم و منتقد ادبیــات کودکان و نوجوانان هم طی پســتی 
اینســتاگرامی خبر از نشســت »ادبیات کودک و نوجوان و مســأله آموزش« داده اســت. به 
گفته این نویسنده و مترجم و منتقد ادبیات کودک و نوجوان این نشست هفته آینده برگزار 
می شود. در این نشست علاوه بر اقبال زاده دکتر سعید حسام پور، عضو هیأت علمی بخش 

زبان و ادبیات فارسی و رئیس مرکز مطالعات ادبیات کودک دانشگاه شیراز حضور دارد.
اشــکان خطیبــى بازیگــر تلویزیــون، ســینما و تئاتــر خبــر از طراحــی و کارگردانــی تئاتــر 
»چخوف خوانی زیر نظر نماینده فدراسیون روسیه« داده است. او در متنی به شرایط کرونا و 
توقف کار به امید اشاره کرد: »ما خسته نشدیم. ناامید نشدیم. تمرین کردیم و حالا آماده تر 
به صحنه نمایش که نه به صحنه آرزوهامون برگشتیم. ما یاد گرفتیم اتفاق منتظر اجازه 
ما نیست  و آرزوها گوشه گیر تر از این هستند که سراغمونو بگیرند. « او در ادامه هم مردم را به دیدن این نمایش 
دعوت کرد:  »شما  هم به تماشای نمایش ما دعوتید نه به خاطر ما  که خیلی دوست داریم لحظه زندگی کردن 

آرزومون رو ببینید، نمایش ما رو ببینید به خاطر همه آرزوهایی که فراموششون کردید و متولد نشدند.«
على عسگری کارگردان سینما پوستر فیلم جدید خود یعنی »تا فردا« که در جشنواره برلین 
به نمایش درمی آید را منتشر کرده است. او ضمن گلایه از شرایط نامناسب جشنواره های 
ایرانی که تاکید بر اجرای اول در جشــنواره دارد به اولین نمایش ملی و عدم اجرای آن در 
ایران اشــاره کرد: »تمام تلاشــمان را کردیم فیلم »تا فردا« در اولین نمایش ملی اش در 
جشنواره فجر باشد که نشد اما خوشحالم که اولین نمایش جهانی این فیلم در روز چهارشنبه ساعت ده شب 
در سالن زیبای زو پالاست در شهر برلین خواهد بود و به این خاطر تصمیم گرفتیم پوستر فیلم را منتشر کنیم.«

ë چه خبر؟

هنراصیل،سهمامروزمردمایراناسلامی

چقدردربارهبلوغجسمیوروانیمیدانیم؟!

در ســی و هفتمین جشــنواره موســیقی فجر از آذرنوش صدرســالک نوازنده هــارپ تقدیر 
می شــود. این خبر را مجید انتظامی آهنگســاز در صفحه خود منتشر کرده است. انتظامی 
نوشت: »بزرگداشت همسر عزیزم، استاد آذرنوش صدرسالک در اختتامیه سی و هفتمین 
جشنواره موسیقی فجر. مهربانم! امیدوارم تا ابد در آسمان موسیقی، به زیبایی بدرخشی و 

همیشه سلامت و موفق باشی.«

چرخ و فلک

زهره نیلی
روزنامه نگار

ë روایت رفاقت در هفت پرده
ســید محمود رضــوی عکس دو نفــره خود با هــادی حجازی فر را  منتشــر کرده 
اســت. او در یادداشتی بلند مرور داستان دوستی خود را با این بازیگر و کارگردان 
مرور کرده است. تهیه کننده سابق سینما و مشاور فرهنگی هنری رئیس مجلس 
شورای اسلامی امروز در پرده ششم این روایت نوشت: »موقعیت مهدی اعجاز 

هادیست بر پرده سینما، نقاشی ای زیبا از عشق و آتش و خون و کجاست، سید_مرتضی_آوینی که برای هادی 
هم قلم بزند و از او بخواهد که »ای بلبل عشــق«، درســت اســت که دیر آمدی اما تو هم »جز برای شقایق ها 
مخوان«، امشــب به او گفتم فلان سکانســت برای دنیا و  آخرتت کافیست، امشب دوست داشتم بارها هادی 
را در آغوش بگیرم و  دســت و پایش را ببوســم، مهم نیســت که دیگران بگویند فلانی زیادی ذوق زده شــده 
اما هادی به تصویر کشــید دســتاورد ما از دفاع مقدس  را »بزرگ ترین دســتاورد ما انسان هایی بوده اند به نام 
بسیجی« و مهم نیست دیگران چه خواهند گفت مهم این است که هادی به هر راهی برود، روزی آن مرغان 

دریایی برایش خواهند خواند.«

نمایــش فیلــم »دســته دختران« ســاخته منیــر قیــدی در جشــنواره فیلم فجر  
بازتاب های متفاوتی را به دنبال داشته است. نیکی کریمی در صفحه خود عکسی 
از این فیلم که مربوط به آذر 1399 اســت منتشــر کرده و نوشــت: »تمرین هاى 

تیراندازى براى »دسته دختران«

آمار پرفروش های جشنواره فیلم فجر و آمار فیلم های مردمی را بامداد افشار آهنگساز در 
صفحه خود منتشــر کرده است. طبق این آمار »ملاقات خصوصی«، »موقعیت مهدی«، 
»علفزار«، »شادروان« و »مرد بازنده« به ترتیب فیلم های منتخب مردم هستند و فیلم های 
»ملاقــات خصوصــی«، »مرد بازنده«، »خائن کشــی«، »علفــزار« و »شــادروان« به ترتیب 

فیلم های پرفروش چهلمین جشنواره فیلم فجر هستند.

پیشکســوت  منتقــد  فهیــم«  »محمدتقــى   
ســینما: »موقعیت مهدی« فیلم خیلی خوب 
جشــنواره اســت. آفریــن به حجازی فــر. جنگ 
می ســازد. حس می سازد. آدم می سازد. اشک 
می گیــرد. خنــده می گیرد. هیجــان می آفریند. 

حماسه خلق می کند.
»موقعیــت  ســینما:  منتقــد  قــادری،  امیــر 
مهــدی« ســاخته هــادی حجــازی فر، یکــی از 

بهترین فیلم های تاریخ سینمای ایران است.
از  پــس  ســینما  منتقــد  فراســتى،  مســعود 
تماشــای فیلــم »موقعیــت مهــدی« در خانه 
جشنواره گفت: من این فیلم را دوست داشتم 
و حالــم بــا فیلم خــوب بــود، قاب هــای فیلم 
خیلــی خــوب بــود، کارگــردان در »موقعیــت 
مهدی« لحظه هایی خلــق کرد که ورای تصور 

من بود. 
در فیلــم همــه چیز به اندازه و دقیق بود و شــخصیت مهدی باکری 
هــم خیلی خوب درآمده بود که نشــان می دهــد کارگردان کارش را بلد 
بوده اســت. بچه های فیلم خیلی خوب بودنــد و ما خیلی با آنها حس 

پیدا می کنیم.
محمدمهــدی همــت فرزند شــهید همت 
درباره فیلم »موقعیت مهدی« به کارگردانی 
هادی حجازی فر که روز گذشته )1۷ بهمن( در 
خانه جشــنواره برج میلاد بــه نمایش درآمد، 
گفت: فیلم بســیار خــوب بود. جایــی که همه 
مخاطبین ســکوت کردند ما گریســتیم، جایی 
کــه دیگــران خندیدنــد مــا گریــه کردیــم و در 
جایی که مخاطب گریه کرد ما زار زدیم. تمام 

لحظات فیلم تأثیر گذار و بســیار خوب ســاخته شــده بود، همه چیز در 
فیلم یکدســت بود، هیچ کجا زیاده گویی نداشــت و بازی ها بسیار خوب 
بــود اصلًا شــعارزدگی در فیلم دیده نمی شــود که از نــکات مهم و بارز 

فیلم به شمار می آید. 
فیلــم بســیار تأثیرگــذار و خوبــی اســت و مخاطــب بــا آن به خوبــی 
همراهی می کند. همذات پنداری خوبی با این فیلم داشــتم و می دانم 
چقدر در ساخت فیلم سختی و مرارت وجود داشته است که البته شهدا 
غریب و مظلوم هستند و کار کردن برای آنها نیز سختی های خود را دارد. 

به عقیده من فیلم خیلی خوب از کار درآمده است.

واکنشهانسبتبهفیلم»موقعیتمهدی«


